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سرمقاله

نقد بودجه 98
1- ب��ا رونماي��ي بودجه 
س��ال 98، نه تنها اندك 
اميد هاي باقيمانده براي 
سياس��ت هاي  اص��اح 
اقتص��ادي دول��ت ب��ه 
مح��اق رفت كه بس��تر 
تازه اي براي بروز فس��اد 
مالي در بخش��داري ها و 
فرمانداري ها به عنوان واحده��اي كوچك مقياس 
ش��كل دهنده دولت نيز فراهم آمد.اصاح سياست 
كنوني پرداخت ياران��ه نقدي كه از ابت��داي دولت 
يازده��م، اميد مي رف��ت با قاطعي��ت رييس دولت 
در دس��تور كار قرار گيرد و يارانه ها ب��ه صورت واقعا 
هدفمند به اقشار خاص و همچنين به بخش توليد 
تخصيص يابد، به ش��كلي غيرهدفمن��د لا به لاي 
جداول بودجه سالانه كشور نهادينه و به امري مسلم 
و بديهي در بودجه نويسي دولت بدل شده است. اين 
در حالي است كه يارانه هاي پنهان نيز در اقتصاد ايران 
از سوي دولت در قالب رانت به برخي گروه ها پرداخت 

مي شود كه...

مجيد اعزازي

بازار سرمايه

خوف و  رجا در بورس
سميرا  ابراهيمي| 

وضعيت ش��اخص هاي بورس در ماه هاي اخير، 
هر چند بر خاف ادعاهاي قديمي اقتصاددانان 
تب اقتص��ادي كش��ور را نش��ان نم��ي داد، اما 
نوساناتي داشت كه در بس��ياري از روزها، پيش 
بيني پذيري بازار را تحت شعاع قرار مي داد.  پس 
از جهش هاي شارپي كه در تابستان سال جاري 
تا اواس��ط مهرماه به اوج رسيد و ش��اخص را تا 
نزديكي كانال 200 هزار واحد هم برد،  روزهاي 
زيادي شاخص در سراشيبي نزول بود و بسياري 
از پرتفوها را در نقطه س��ر به سر رسانده  و حتي 
با ضرر همراه ك��رده بود.  با اين ح��ال نگاهي به 
روند هاي حركتي شاخص ها در يك هفته كاري 
اخير نشان مي دهد كه حركتي آرام و متعادل در 
اين بازار حكمفرما شده اس��ت. وضعيتي كه در 
ادبيات فعالان بازار سرمايه از آن به عنوان حالت 
تعادلي بازار ياد مي ش��ود. اما اين تعادل در كنار 

خبرهايي كه در يك هفته اخير منتشر شده و ...
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در همايش مبارزه با فساد در محل اتاق تهران صورت گرفت
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مجيد اعزازي| دبير گروه راه و شهرسازي|
1- با رونماي��ي بودجه س��ال 98، نه تنها ان��دك اميد هاي 
باقيمانده براي اصاح سياست هاي اقتصادي دولت به محاق 
رفت كه بستر تازه اي براي بروز فساد مالي در بخشداري ها و 
فرمانداري ها به عنوان واحدهاي كوچك مقياس شكل دهنده 
دولت نيز فراهم آمد.اصاح سياس��ت كنوني پرداخت يارانه 
نقدي كه از ابتداي دول��ت يازدهم، اميد مي رفت با قاطعيت 
رييس دولت در دستور كار قرار گيرد و يارانه ها به صورت واقعا 
هدفمند به اقشار خاص و همچنين به بخش توليد تخصيص 
يابد، به ش��كلي غيرهدفمند لا به لاي جداول بودجه سالانه 
كشور نهادينه و به امري مس��لم و بديهي در بودجه نويسي 
دولت بدل شده است. اين در حالي است كه يارانه هاي پنهان 
نيز در اقتصاد ايران از س��وي دولت در قال��ب رانت به برخي 
گروه ها پرداخت مي شود كه در راس آنها يارانه تخصيصي از 
س��وي دولت به ازاي تفاوت نرخ بنزين در كشور و نرخ فوب 
خليج فارس قرار دارد كه در حال حاضر حدود 56 س��نت )با 
دلار 11 هزار و 500 توماني حدود 6 هزار تومان( اس��ت. در 
تابستان سال جاري، ميانگين مصرف روزانه بنزين در كشور 
به حدود 84 ميليون ليتر در روز رس��يد. ب��ا در نظر گرفتن 
ارقام يادشده، اختاف 6 هزار توماني بابت هر ليتر بنزين يا به 
عبارتي ميزان يارانه پنهان بابت سوخت در طول يك سال به 

حدود 184 هزار ميليارد تومان مي رسد.
2-از سوي ديگر، آنگونه كه رييس س��ازمان برنامه و بودجه 
كشور اعام كرده است، 42 هزار و 500 ميليارد تومان اعتبار 
براي پرداخت يارانه نقدي در س��ال 98 در نظر گرفته شده 
است. اعتبار پرداخت نقدي يارانه ها در بودجه سال 97،  37 
هزار ميليارد تومان است. مساله اي كه بارقه هاي اميد را براي 
هدفمند كردن يارانه ها ايجاد كرد. در عين حال، برخاف نص 
صريح مصوبه مجلس مبني بر حذف ثروتمندان از فهرست 
يارانه بگيران، اين كار در س��ال جاري تحق��ق نيافت. دولت 
با اعام اينكه شناس��ايي افراد برخوردار از طريق سركش��ي 
به حساب هاي بانكي افراد را مفيد نمي داند، شناسايي افراد 
نيازمند و حذف مابقي آحاد جامعه از فهرست يارانه بگيران را 
به عنوان راه دوم براي خود ترسيم كرد و قرار شد تا از اين طريق 
پرداخت نقدي يارانه ها در سال جاري هدفمند شود كه چنين 
نشد و حالا دولت راه سومي را براي اصاح پرداخت يارانه هاي 
نقدي در نظر گرفته كه پيش بيني مي شود به بستر مناسبي 

براي رشد فساد و رانت تبديل شود.
3-به گفته رييس سازمان برنامه و بودجه، در اين شيوه تازه، 
منابع هدفمندي يارانه ها به صورت استاني توزيع  خواهد شد. 
چراكه بخشداران و فرمانداران بهتر مي توانند اقشار مناطق 
خود را شناسايي كرده و به آنها يارانه نقدي بپردازند. در توزيع 
استاني يارانه نقدي هر آنچه اس��تان ها بتوانند صرفه جويي 
كرده و بطور هدفمند و به اقشار نيازمند پرداخت كنند، مازاد 
آن  را مي توانند براي پروژه هاي عمراني خود به كار بگيرند كه 
اين اقدامي انگيزشي براي آنها خواهد بود. در حقيقت دولت 
با تدارك يك فرمول انگيزشي، س��عي دارد به شكل محلي 
يارانه بگيران برخوردار را شناس��ايي و هدفمندي يارانه ها را 
كليد زند.  اگر چه به زعم دولتمردان ش��يوه جديد پرداخت 
يارانه نقدي مي تواند موجب كاهش جمعيت يارانه بگيران 
شود، اما در شرايطي كه زيرس��اخت هاي نظارتي در كشور 
عملكرد ضعيفي دارند و شرايط نظارت بر عملكرد فرمانداري ها 

و بخشداري ها مهيا نيست، بي گمان بستر فساد مالي براي 
برخي افراد سودجو فراهم مي شود و همزمان احتمال پايمال 
شدن حق و حقوق گروهي از افراد نيازمند نيز افزايش مي يابد. 
در عين حال، هيچ يك از روش هاي س��ه گانه مد نظر دولت 
براي شناسايي افراد نيازمند و هدفمند كردن پرداخت يارانه 
نقدي طي يكي دوسال گذشته، مبناي قانوني نداشته و ندارد. 
اين در حالي اس��ت كه مبناي اطاعاتي ب��راي اخذ ماليات 
يا پرداخت يارانه نق��دي و غيرنقدي به افراد و موارد مش��ابه 
در كشورهاي پيش��رفته، پايگاه هاي اطاعاتي نظام تامين 
اجتماعي اين كشورها هستند. جالب اينجا است كه در متن 
قانون هدفمند كردن يارانه ها نيز بطور ضمني به اين مساله 
توجه ش��ده و به موجب ماده 7 اين قانون، دولت مجاز است 
تا 50 درصد از خالص وجوه دريافتي ناش��ي از واقعي سازي 
قيمت هاي س��وخت را افزون بر پرداخت نقدي به حس��اب 
سرپرست خانوار، در زمينه اجراي نظام جامع تامين اجتماعي 
هزينه كند. نظامي كه يكي از پيامده��اي فرعي اما مهم آن، 
تشكيل و تكميل پايگاه اطاعات ايرانيان بود، اما متاسفانه نه 
تنها طي سال هاي گذشته بنيان اوليه اين نظام جامع با ادغام 
وزارت رفاه در وزارتخانه هاي كار و تعاون، از ميان برداشته شد 
كه هيچ تاش موثر و منتج به نتيجه مشخص نيز در زمينه 
ايجاد اين پايگاه اطاعاتي صورت نگرفت، كه اگر چنين بود، 
رييس سازمان برنامه و بودجه كشور از استاني شدن پرداخت 

يارانه ها سخن نمي گفت.
4-مس��اله هدفمند ك��ردن يارانه ها و واقعي س��ازي قيمت 
حامل هاي انرژي دو روي يك س��كه هس��تند، اما متاسفانه 
دولت در بودجه س��ال 98 همچون بودجه سال هاي گذشته 
هيچ تاشي براي اصاح اين دو مقوله مرتبط نكرده است. از 
سويي، به دليل تورم 9 ساله گذشته، ديگر مبلغ 45 هزار و 500 
تومان براي خانوارهاي ثروتمند و حتي متوس��ط قابل توجه 
نيست و از سوي ديگر، مجموع اعتبار 42 هزار و 500 ميليارد 
تومان پرداخت يارانه نقدي،  رقم قابل توجهي است كه مي تواند 
از زندگي دهك هاي درآمدي پايين جامعه به ويژه در شرايط 
عس��رت اقتصادي گره گش��ايي كند. در عين حال، مي توان 
نگراني هاي دولت براي واقعي س��ازي قيمت هاي حامل هاي 
انرژي را درك كرد اما ادامه اين روند، به نفع منافع ملي نيست. 
بر اساس ماده 2 قانون هدفمندي يارانه ها، دولت مجاز است 
براي مديريت آثار نوس��ان قيمت هاي حامل ه��اي انرژي بر 
اقتصاد ملي قيمت اين حامل ها را در صورتي كه تا 25 درصد 
قيمت فوب خليج فارس نوسان كند، بدون تغيير قيمت براي 
مصرف كننده از طريق أخذ مابه التفاوت يا پرداخت يارانه اقدام 
نمايد و مبالغ مذكور را در حساب تنظيم بازار حامل هاي انرژي 
در بودجه سنواتي منظور كند. اين در حالي است كه به دليل 

نوسان هاي ارزي، قيمت سوخت تقريبا 6 برابر شده است.
5- متاسفانه دولت براي تداوم پرداخت يارانه نقدي 45 هزار 
توماني به 77 ميليون نفر از جمعيت كش��ور كه بي گمان در 
زندگي 30 ميليون نفر از اين جمعيت اثر معناداري ندارد، هيچ 
دليل و توضيحي ارايه نمي كند و چراغ خاموش به مسير اشتباه 
خود ادامه مي دهد. از اين رو، انتظار مي رود،  نمايندگان مجلس 
در فرايند بررسي لايحه بودجه سال آينده، بطور جد به مساله 
تداوم غيرقانوني شيوه كنوني پرداخت يارانه ها و عرضه قيمت 
سوخت ورود پيدا كرده و دولت را به انجام اين جراحي سخت 

اقتصادي تشويق كنند.

نقد بودجه 98
سرمقاله يادداشت

امير عالي زاده|
صنعت خودرو در ماه هاي اخير با افت ش��ديد 
در تعداد توليد به واس��طه مشكات متعددي 
نظير: نوس��ان ش��ديد ارز، افزايش چندبرابري 
نهاده ه��اي تولي��د، موان��ع جدي ب��راي ورود 
قطعات حساس خودروهاي داخلي و همچنين 
تامين قطعات خودروهاي مشترك با شركاي 
تجاري به دنبال تحريم هاي يك جانبه امريكا 
رو به رو شده اس��ت. به درس��تي مي دانيم كه 
هيچ توليد كننده اي راضي ب��ه توقف يا كندي 
خطوط توليد نيست چرا كه اين شرايط منجر 
به كاهش گ��ردش مالي، افزاي��ش هزينه ها و 
انباش��ته ش��دن ضرر و زيان مالي توليدكننده 
خواهد شد. نتيجه كاهش توليد، كاهش عرضه 
خودرو ب��ه بازار و گراني ش��ديد همه خودروها 
را به دنبال دارد كه اين وضعيت به نفع مردم و 
خودروسازان نخواهد بود.  از اين شرايط بگذريم 
قيمت گذاري دس��توري خودروه��اي پرتيراژ 
داخلي عامل ديگري اس��ت تا خودروس��ازان 
داخلي عاوه بر مقابله با شرايط تحريمي كشور، 
مجبور به تحمل شرايط تحميلي داخلي متاثر 
از تاخي��ر در تصميم گيري ب��راي اعام قيمت 
جدي��د خودروهاي تولي��دي باش��ند و ادامه 
اين روند ن��ه تنها كمكي ب��ه توليدكنندگان و 
مصرف كنن��دگان نخواه��د كرد بلك��ه باعث 
سردرگمي بيشتر مردم و خودروسازان مي شود 
و در اين بين تنها واس��طه هاي بازار خودرو، به 
س��ودهاي هنگفتي خواهند رس��يد. چنانچه 
تعلل سازمان هاي مسوول در خصوص تعيين 
قيمت جديد خودروهاي توليد داخل ادامه يابد، 
مردم و توليدكنندگان داخلي همچنان از اين 
شرايط متضرر خواهند شد.  برابر گزارش هاي 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت و گمرك 
جمهوري اس��امي ايران، آمار تجمعي توليد 
خودروس��ازان و واردات خودرو از ابتدا تا پايان 
آبان ماه س��ال جاري )8 ماه ابتدايي سال 97(، 
741 ه��زار و 216 دس��تگاه اعام ش��ده كه با 
كاهش 27درصدي در تولي��د و واردات خودرو 
نسبت به مدت مشابه در س��ال 96 )1 ميليون 
و 10 هزار و 845 دستگاه(، رو به رو شده است. 
طبق اين گزارش ها، گروه س��ايپا 23 درصد و 
گروه ايران خ��ودرو 30 درصد كاهش در توليد 
را در 8 ماهه ابتدايي سال جاري نسبت به مدت 
مشابه در سال قبل تجربه كرده اند و روند توليد 
در ساير خودروسازان نيز با كاهش جدي رو به 
رو بوده است. همچنين واردات خودرو در 8 ماه 
اول امسال نسبت به مدت مشابه در سال قبل، 

61درصد كاهش داشته است. 
ادامه در صفحه ۱۱

زنگ خطر كاهش توليد  را 
جدي بگيريم! 

سياست خوب 
اسير مجريان بد

 فرانسه به آزمايشگاهي براي
 سياست  ماليات برسوخت بدل شده است 



روي موج خبر

  جلسات مركز پژوهش ها با نهادهاي نظارتي 
براي اصلاح قانون بازنشستگي؛ مهر| 

كاظم جلالي رييس مركز پژوهش هاي مجلس در 
گفت وگو با مهر اظهار داشت: جلساتي در هفته جاري با 
حضور دستگاه هاي ذي ربط براي بررسي قانون منع به 
كارگيري بازنشستگان در مركز پژوهش هاي مجلس 
برگزار خواهد ش��د. نماينده مردم تهران در مجلس 
شوراي اسلامي ادامه داد: ابتدا بايد نظرات دستگاه هاي 
نظارتي و مجري اين قانون را اس��تماع كنيم تا بعد 
از آن بتوانيم ب��راي اصلاح اين قانون تصميم گيري 
كنيم. ريي��س مركز پژوهش ه��اي مجلس گفت: 
مسوولان سازمان اداري و استخدامي كشور، ديوان 
عدالت اداري، ديوان محاس��بات و  معاونت حقوقي 

رييس جمهور در اين جلسه حضور خواهند يافت.

  تعهد س�ه كش�ور اروپايي به حف�ظ عراق 
از تاثيرات تحريم ضدايراني امريكا؛ ايسنا| 

سفيران انگليس، فرانسه و آلمان در بغداد با حمايت 
مج��دد از برجام تاكيد كردند كه عراق را از تاثيرات 
تحريم هاي امريكا عليه ايران حفظ مي كنند. دفتر 
نخس��ت وزير عراق در بيانيه اي اعلام كرد كه عادل 
عبدالمهدي، نخست وزير عراق با سفيران انگليس، 
فرانس��ه و آلمان در بغداد ديدار و در رابطه با برخي 
مسائل از جمله تحريم هاي امريكا عليه جمهوري 
اس��لامي ايران بحث و گفت وگو كرده است. در اين 
ديدار با اش��اره به مس��اله تقويت روابط ميان عراق 
و انگليس و فرانس��ه و آلمان و حمايت آنها از عراق 
در مرحله آتي، سفيران اين س��ه كشور اروپايي بر 
پايبن��دي خود به توافق هس��ته اي ايران، حمايت 
از مواضع عراق و همچني��ن حفظ عراق از تاثيرات 

تحريم هاي امريكا عليه ايران تاكيد كردند.

   واكنش وزارت خارجه به يك ادعا؛ ايسنا|
س��خنگوي وزارت امور خارجه گفت: مشورت هاي 
اس��تكهلم ماهيت يمني- يمني دارد و جمهوري 
اسلامي ايران از آغاز بحران يمن )از جمله در بند سوم 
طرح وزيرامور خارجه( بر ضرورت انجام گفت وگوهاي 
يمني - يمني به دور از دخالت بيگانگان تاكيد داشته 
اس��ت .  بهرام قاس��مي در خص��وص ادعاي برخي 
رس��انه هاي خارجي كه جمهوري اس��لامي ايران 
پيشنهاد حضور هياتي براي ش��ركت در مذاكرات 
يمني ها در اس��تكهلم را داده اس��ت، اظه��ار كرد: 
مشورت هاي استكهلم ماهيت يمني- يمني دارد و 
جمهوري اسلامي ايران از آغاز بحران يمن )از جمله 
در بند سوم طرح وزيرامور خارجه( بر ضرورت انجام 
گفت وگوهاي يمني - يمني به دور از دخالت بيگانگان 
تاكيد داشته و پيوسته حمايت شفاف و كامل خود را 
از ماموريت سازمان ملل متحد در مسير پيگيري يك 
راهكار سياسي مناسب به عنوان يگانه راه حل بحران 

مزبور اعلام كرده است.

  كالا ه�اي م�ورد ني�از ش�ب عيد ب�ه موقع 
در دسترس مردم قرار گيرد؛پاد|

معاون اول رييس جمهوري بر تنظيم بازار شب عيد و 
رضايتمندي مردم تاكيد كرد و گفت: اقلام و كالا هاي 
مورد نياز ش��ب عيد به موقع در دسترس مردم قرار 
گيرد. جلسه س��تاد تنظيم بازار با محوريت تنظيم 
قيمت اقلام و كالا هاي مورد نياز مردم براي شب عيد 
ديروز - به رياست معاون اول رييس جمهوري برگزار 
شد.اسحاق جهانگيري در جلسه ستاد تنظيم بازار با 
محوريت تنظيم قيمت اقلام و كالا هاي مورد نياز مردم 
براي شب عيد با تاكيد بر اينكه مردم نبايد براي تامين 
اقلام و كالاهاي مورد نياز شب عيد دغدغه اي داشته 
باشند، تصريح كرد: بايد به گونه اي برنامه ريزي شود تا 
كالاهاي مورد نياز شب عيد به موقع در بازار توزيع و در 
دسترس مردم قرار گيرد. جهانگيري از وزارتخانه هاي 
صنعت، معدن و تجارت و جهاد كشاورزي خواست 
تمهيدات لازم را براي ايام پاياني س��ال انجام دهند 
تا وضعيت بازار ش��ب عيد اطمينان بخ��ش بوده و 

رضايتمندي مردم را به دنبال داشته باشد.
در اين نشست همچنين راهكارهاي تنظيم بازار شب 
عيد و تامين كالا به مقدار كافي مورد بحث و تبادل نظر 

قرار گرفت و تصميماتي نيز اتخاذ شد.

   ماليات را بايد از يقه سفيدها گرفت؛ ايسنا|
توليت آستان قدس رضوي گفت: با كنوانسيون هايي 
ك��ه پي��ش روي مل��ت مي گذارن��د مي خواهن��د 
خودتحريمي براي خود ايجاد كنيم. يقين داريم كه با 
صبوري و هوشياري جامعه مردم ما در برابر اين توطئه 

جديد پيروز مي شوند. 
سيد ابراهيم رييسي ديروز در دانشگاه شهيد بهشتي 
گفت: نقدينگي اگر در خدمت توليد قرار نگيرد سيل 
بنيان كن مي شود. مديريت بر منابع بسيار مهم است. 
ما اين دوسال هم ماليات ارزش افزوده مي دهيم هم 
ماليات خرجي مي دهيم حداقل آنهايي كه فرار مالياتي 
دارند، جلويشان را بگيرند. ماليات را بايد از يقه سفيدها 
گرفت. اگر كساني كه ماليات نمي دهند ازشان ماليات 

گرفته شود جلو اين دلال بازي ها گرفته مي شود.

  توافق فرانسه و آلمان براي ميزباني سازوكار 
مالي ويژه با ايران؛ ايسنا| 

يك نش��ريه آلماني به نقل از ديپلمات ها گزارش 
داد كه فرانسه و آلمان براي ميزباني سازوكار مالي 
ويژه با ايران با يكديگر توافق كرده اند. نوشته نشريه 
ويرتشافتز وخه، ديپلمات ها مي گويند كه فرانسه 
و آلمان براي حفظ كانال هاي پرداخت به ايران به 
منظور ادامه تجارت ميان اتحاديه اروپا و جمهوري 
اس��لامي بر س��ر يك س��ازوكار مالي ويژه توافق 
كرده اند كه بر اساس آن، قرار است شركت مربوطه 
در فرانسه باشد و رييس آن از آلمان انتخاب شود. به 
گفته اين ديپلمات ها، تاكنون 9 كشور براي كار با 
اين سازوكار مالي اعلام آمادگي كرده اند، از جمله 
ايتاليا، اسپانيا، اتريش و بنلوكس )اتحاديه اقتصادي 
– سياس��ي هلند، بلژيك و لوكزامب��ورگ( . اين 
سازوكار به تجارت در حوزه  كالاهاي بشردوستانه 
همچون غذا و دارو مح��دود خواهد بود كه هدف 

تحريم هاي امريكا قرار نگرفته است.

ايران2

سخنگوي قوه قضاييه در نشست خبري با رسانه ها اعلام كرد

تاييد حكم اعدام »باقري درمني« در ديوان عالي كشور

محكومان جديد دادگاه هاي ويژه مفاسد اقتصادي

يك شنبه هاي خبرساز سخنگوي قوه قضاييه روز گذشته 
نيز با اعلام اس��امي عده اي ديگر از اخلالگ��ران در نظام 
اقتصادي كشور و همچنين تاييد حكم اعدام باقري درمني 
وارايه تحليلي از مهم ترين اخبار حوزه قضايي و اقتصادي 
ادامه پيدا كرد. نشستي كه محسني اژه اي در آن با اعلام 
اسامي عده اي ديگر از محكومان دادگاه هاي ويژه، به تشريح 
اقدامات دس��تگاه قضا در حمايت از توليد پرداخت و در 
نهايت به پرسش هاي خبرنگاران درباره آخرين وضعيت 

پرونده هاي مهم قضايي پاسخ داد.
سخنگوي قوه قضاييه در ابتداي نشست به اعلام اسامي 
تعداد ديگري از كساني كه فساد مالي داشتند و احكام آنها 
قطعي شده و در مورد برخي از آنها بنا بر قانون و برخي هم 
براساس الزام بايد اس��امي آنها اعلام شود، پرداخت و در 
بخش ديگري از نشست در خصوص مهم ترين اقدامات 

دستگاه قضايي در حمايت از توليد اشاره كرد. 
اژه اي با اشاره به اقدامات دستگاه قضا در راستاي حمايت 
از توليد ملي اظهار كرد: مقرر ش��د كه هر مالي كه توسط 
قوه قضاييه توقيف شده، چه در گمركات باشد و چه غير از 
گمركات بايد هرچه زودتر تعيين تكليف شود. بسياري از 
اين موارد در اين فاصله زماني اتفاق افتاد؛ به عنوان مثال 
قطعات يدكي اتومبيل بود كه كار آن انجام شد يا برخي 
از مواد اوليه براي برخي كارخانه ها بود كه اقدام در مورد 
آنها صورت گرفت و تعيين تكليف شد. بعضي از مايحتاج 
مردم نيز تعيين تكليف شد و موارد عديده ديگري نيز وجود 
دارد كه در گمرك هس��ت و حكم قضايي توقيف ندارد؛ 
ولي در مورد آنها نيز صحبت مي كنيم تا وزارت صمت يا 
وزارتخانه هاي ذي ربط كالايي را كه در گمركات مانده است 
و بعضا ممكن است مواد اوليه يا كالاي موردنياز مردم باشد، 

هر چه سريع تر تعيين تكليف كنند.
به گزارش »تعادل« از ميزان، معاون اول دس��تگاه قضا با 
اشاره به توقيف برخي گوش��ي هاي تلفن همراه و اخبار 
منتشر شده در اين زمينه گفت: با وزير محترم صمت كه 
صحبت كردم گفتند كه ۷۰۰ هزار گوش��ي تلفن همراه 
داريم كه البته از اين مقدار فقط ۱۳۱ هزار مورد در رابطه 
با پرونده قضايي است و مابقي آن ربطي به اقدامات قضايي 
ندارد؛ كاري است كه بين وزارت صمت و وزارت ارتباطات 
صورت گرفته و تفاهم نامه اي سال هاي قبل انجام شده كه 
ما دخالت در آنها نمي كنيم. در حال حاضر حدود ۶۰۰ هزار 
گوشي تلفن همراه هست كه مشكلات آنها را خودشان بايد 
حل كنند؛ ولي در مورد گوشي هاي مربوط به قوه قضاييه 
۱۳۱ هزار مورد بوده كه ما اعلام كرديم اين گوشي ها آماده 
فروش است و ترتيباتي داده شد كه هرچه زودتر اين كار 
صورت گيرد. البته بايد وزارت صمت و سازمان حمايت از 
مصرف كننده در مورد اين گوشي ها قيمت گذاري كنند 

كه اعلام كرده اند براي اي��ن موضوع راهكار هايي دارند و 
اقدام خواهند كرد.

محسني اژه اي در ادامه با اشاره به اقدامات صورت گرفته 
در راس��تاي جلوگيري از تعطيلي كارخانه ه��ا افزود: در 
رابطه با برخي از كارخانجات و بنگاه هاي كوچك و بزرگ 
كه با مشكلاتي مواجه شده بودند، تلاش شد با هماهنگي 
استاندار و دستگاه هاي ديگر و دستگاه قضايي مشكلات 

آنها رفع شود.

  تاكيد بر اتقان آرا در آيين نامه موارد استجازه 
از مقام معظم رهبري

اژه اي با اش��اره به ابلاغ آيين نامه موارد اس��تجازه از مقام 
معظم رهبري تصريح كرد: براي دادگاه هاي ويژه آيين نامه 
مفصلي شامل ۳۶-۳5 ماده تنظيم و ابلاغ شده است. در 
حال حاضر همه دادگاه هاي ويژه در ۴ اس��تاني كه فعلا 

هستند طبق استجازه و اين آيين نامه عمل مي كنند.
سخنگوي قوه قضاييه ادامه داد: يكي از توصيه هاي موكد 
مقام معظم رهبري در زمان موافقت با استجازه تاكيد بر 
همراه بودن با اتقان و عدالت بود كه ما نيز به همه قضات در 
دادسرا ها و دادگاه ها تاكيد كرده ايم كه طبق اين آيين نامه 
نهايت دقت را داشته باشند و عدل و انصاف را در نظر بگيرند 

و احكام، كاملا متقن و قانوني باشند.
حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي در ادامه نشست 
خبري خود در پاسخ به س��والي مبني بر اينكه آيا پاسخ 
نامه ظريف پيرامون مس��تندات اظهاراتش در خصوص 
پولشويي به دادستاني كل كشور واصل شده يا خير، افزود: 
بله، پاسخ اين نامه داده شده است؛ در اين رابطه، دو نامه 
نوشته شد؛ يك نامه را من به دادستان محترم تهران دراين 
رابطه نوشتم و در آن تصريح كردم كه بر اساس مطالبي كه 
منسوب به آقاي ظريف است، توضيحات لازم را اخذ كنيد؛ 
از سوي ديگر، در اين رابطه يك نامه ديگر توسط دادستان 

كل كشور مستقيما به آقاي ظريف نوشته شد.
سخنگوي دستگاه قضا ادامه داد: جواب نامه دادستان كل را 
داده اند و دادستان كل هم اعلام كرده اند كه در اين جواب، 

اسناد و مداركي در خصوص پولشويي ارايه نشده است.
او بي��ان كرد: در رابطه با اين موض��وع، بحث اين نبود كه 
چرا گفته شده در كشور ما پولشويي وجود دارد يا ندارد. 
پولشويي درتمام دنيا وجود دارد و در كشور ما هم البته به 
ميزان كمتر از برخي از كش��ور هاي ديگر وجود دارد . در 
موضوع مطرح ش��ده بحث اين بود كه مطالب به گونه اي 
اظهار شده كه گويي كساني كه مخالف اين لوايح مطرح 
هستند، مبادرت به پولشويي مي كنند كه البته آقاي ظريف 
در نامه خود اعلام كرده كه در اظهاراتش جرم پولشويي را 
به هيچ فرد و نهاد خاصي منتسب نكرده است و صرفاً كلي 

در رابطه با پولشويي اظهارنظر كرده است.
اژه اي تاكيد كرد: بنابر اين پاسخ شما را به صورت خلاصه 
اينچنين بگويم كه آقاي ظريف پاس��خ نامه دادستان كل 
كش��ور را داده است و دادس��تان كل هم در رابطه با پاسخ 
آقاي ظريف مطالبي را بيان داشته اند؛ اما در خصوص اينكه 
دادستاني تهران در رابطه با اين مورد چه اقداماتي را انجام 
داده، در ح��ال حاضر اطلاعي ندارم؛ احتمالا دادس��تاني 
تهران نيز هم راستا با دادستاني كل دراين زمينه اقداماتي 

را ترتيب داده اند.

   پرونده احم�د عراقچ�ي در دادگاه ويژه 
رسيدگي مي شود

حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي در ادامه در پاسخ 
به سوالي مبني بر آخرين وضعيت پرونده سكه ثامن افزود: 
اين پرونده هنوز در دادسراست و به دادگاه نرفته است. در 
اين پرونده توجه ويژه بازپرس ها و دادستاني اين است كه 
اموال طرف شناسايي شود و پول مردم احيا گردد. وي هم 
قول هايي در اين رابطه داده است. بنابر اين درحال حاضر 
هم مسووليت كيفري اين پرونده از سوي دادستاني دنبال 

مي شود و هم بحث وصول پول شكات.
س��خنگوي دس��تگاه قضا در ادامه در پاسخ به سوالي 
مبني بر زمان دادگاه احمد عراقچي، معاون ارزي سابق 
بانك مركزي و اينكه رس��يدگي ب��ه اتهامات اين فرد 
در چه دادگاهي انجام مي ش��ود، گفت: نوع اتهام اين 
فرد به گونه اي است كه در دادگاه هاي ويژه رسيدگي 
مي شود. پرونده وي تعيين وقت رسيدگي نشده است. 
اين پرونده 9 متهم دارد ك��ه برخي در داخل و برخي 
در خارج هستند. درحال حاضر براي رسيدگي به اين 
پرونده دردادگاه، تمهيد و مقدمات صورت مي گيرد و 
طبيعي اس��ت كه وكلاي متهمان مي توانند پرونده را 

مطالعه كنند.
معاون اول قوه قضاييه در ادامه در پاسخ به سوالي مبني 
بر اينكه آيا قوه قضاييه به موضوع افزايش ورود خودرو ها 
از حيث حقوق عامه، رسيدگي خواهد كرد ياخير، تصريح 
كرد: همانطور كه گفتم دررابطه با مصاديق حقوق عامه 
مواردي كه ترديد وجود دارد در اولويت نيستند؛ بنابراين 
درحال حاضر مصاديق واضح و روشن حقوق عامه، براي 

رسيدگي در اولويت است.

  دليل اطاله پرونده باقري درمني
حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي در ادامه در پاسخ 
به سوالي مبني بر اينكه چرا رسيدگي و صدورحكم در رابطه با 
پرونده حميد باقري درمني طول كشيد، افزود: در اين پرونده 
تعداد زيادي فقرات كلاهبرداري مطرح بود كه اين موارد و 

موارد مطرح شده از جانب شكات آن بايد بررسي مي شد.
سخنگوي دستگاه قضا گفت: اينكه گفته شد اتهامات اين 
فرد دردادگاه هاي ويژه رسيدگي شده، نه اينچنين نيست؛ اما 
اتهامات وي به استناد ماده ۴ قانون تشديد مجازات مرتكبين 
ارتشاء و اختلاس و كلاهبرداري رسيدگي شد. اگر كساني 
باشند كه درقالب تشكيلاتي اختلاس كنند و فردي رياست 
چنين باند و تش��كيلاتي را بر عهده داشته باشد، بر اساس 
تعريفي كه در قانون مزبور قيد شده، اگر اقداماتشان درحد 
افساد في الارض بود، حكم منطبق با قانون را مي گيرند و اگر 
درحد افساد في الارض نبود به تحمل حبس از ده تا پانزده 
سال محكوم مي شوند. بنابر اين در فردي كه مورد سوال بود، 
مجددا بايد بگويم كه پرونده وي دردادگاه هاي ويژه رسيدگي 
نش��د و ديوان عالي هم بر مبناي مستندات موجود حكم 

صادره براي اين فرد دردادگاه بدوي را تأييد كرد.

قانون انتخابات خبرگان در مسير اصلاح
گروه ايران| آيت الله احمد خاتمي مي گويد كه بندهايي 
از اصلاح قانون انتخابات خبرگان رهبري را در جلسه اين 
هفته هيات رييسه تصويب كرده اند. به گفته سخنگوي 
هيات رييس��ه مجلس خبرگان، هنوز كار اصلاح قانون 
انتخابات اين مجلس پايان نيافته و در جلسات بعدي كار 
روي آن ادامه خواهد داش��ت. آنطور كه خاتمي توضيح 
داده، شرايط نام نويسي نامزدها و اينكه نامزدها بايد چه 
ويژگي هايي داشته باشند بخشي از موارد مرتبط به قانون 
انتخابات مجلس خبرگان است كه درباره آنها تجديدنظر 
شده و در اجلاس سالانه خبرگان به راي نهايي گذاشته 
مي شود؛ اجلاسيه سالانه اي كه اسفندماه امسال برگزار 
مي ش��ود. اما اظهارات سخنگوي هيات رييسه خبرگان 
درباره تغيير قانون انتخابات اين مجلس، براي اولين بار 
نيست كه مطرح مي شود. در سال هاي اخير بارها اعضاي 
خبرگان، از جمله آيت الله خاتمي از تغيير اين قانون سخن 
رانده اند. او در نشست خبري كه پيش از اجلاس عمومي 
شهريورماه داشت، بر لزوم تغيير قانون انتخابات خبرگان 

تاكيد كرده بود. او با تاكيد بر اينكه به دنبال تصحيح قانون 
انتخابات مجلس خبرگان هس��تيم، گفت كه »مجلس 
شوراي اسلامي گفته است براي نام نويسي مجلس بايد 
افراد كارشناس��ي ارشد داشته باش��ند، ولي در مجلس 
خبرگان چنين موردي وج��ود ندارد و در نتيجه افرادي 
كه از نام نويس��ي براي مجلس بازمي ماندند در خبرگان 
نام نويس��ي مي كردند و س��بب بالا رفتن هزينه شوراي 
نگهبان مي شدند«. آيت الله خاتمي از اين اتفاق به عنوان 
يك خلأ نام برد كه به گفته او اعضاي خبرگان احتمالا براي 
جبران آن، نام نويسي افراد براي حضور در اين مجلس را 

منوط به كسب سطح چهارم حوزه در نظر مي گيرند.
در اين خصوص، يكي از اساتيد حوزه علميه اعتقاد دارد 
اگر در اصلاح قان��ون انتخابات خبرگان رهبري، چالش 
تعيين شاخص براي تعيين توانايي علمي كانديداها رفع 
شود، بخش اساس��ي از ايرادات اين قانون رفع مي شود. 
حجت الاسلام محسن غرويان در اين رابطه به »تعادل« 
مي گويد: قانون انتخابات خبرگان رهبري بايد به گونه اي 

اصلاح ش��ود كه عدالت در انتخابات برقرار باشد. در اين 
خصوص هيچ شك و ترديدي وجود ندارد كه قوانين براي 

جاري شدن عدالت است.
او مي افزايد: در تعيين صلاحيت كانديداهاي خبرگان، 
ميزان علم و توانايي سياس��ي و خبرگي افراد بايد ملاك 
باش��د. از عنوان مجلس همچنين نتيجه اي اس��تخراج 
مي ش��ود كه عضو اين مجلس بايد در مسائل سياسي و 
علمي خبره باشد. حال قانون بايد به گونه اي نوشته شود 

كه افراد لايق تر به بتوانند در رقابت شركت كنند. 
اين استاد حوزه علميه ادامه مي دهد: اين مطالبه مردم 
هم است كه در مجلسي كه رهبر نظام را انتخاب مي كند، 
شايس��ته ترين افراد حضور داشته باشند. قانون بايد اين 

مطالبه را تامين كند.
او درباره تعيين سطح ۴ حوزه به عنوان ملاك كانديداتوري 
در انتخابات خبرگان مي گويد: س��طح ۴ حوزه بالاترين 
س��طح تحصيلي حوزه است كه وقتي افراد به اين سطح 
مي رسند، حداقل معلومات را براي اجتهاد دارند. پس از 

اين سطح ديگر حوزويان به تحقيق و پژوهش براي بالا 
بردن سطح علمي خود مشغول مي شوند.

حجت الاسلام غرويان ايراد ديگري به فرآيند انتخابات 
فعل��ي خب��رگان رهب��ري دارد و مي گويد ك��ه رقابت 
كانديداهاي ش��وراي نگهبان با اعضاي اين شورا محل 
ايراد است. او اين اتفاق را يك خلأ قانوني مي داند و معتقد 
است در اصلاح قانون انتخابات خبرگان رهبري، در كنار 
تعيين ملاك براي سطح علمي كانديداها، اين مورد هم 

بايد اصلاح شود. 
حجت الاسلام غرويان در توضيح اين ايرادات به آخرين 
انتخابات خبرگان رهبري اش��اره مي كند كه به گفته او 
چندين اس��تاد حوزه علميه صلاحي��ت علمي آيت الله 
سيد حسن خميني را تاييد كردند، اما صلاحيت او براي 

انتخابات خبرگان تاييد نشد.
در همين ارتباط، چندي پيش آيت الله هاشم هاشم زاده 
هريسي كه نماينده تهران در خبرگان رهبري است، تاكيد 
كرده بود كه تغيير قانون انتخابات خبرگان ضروري است. 

او با اش��اره به اينكه مجلس خبرگان دو قانون جداگانه 
مش��تمل بر آيين نامه داخلي و انتخابات دارد، گفته بود 
كه »آيين نامه داخلي توسط خبرگان به تصويب رسيده 
اما قانون انتخاب��ات اصل آن تغيير پيدا نك��رده و در آن 
اصلاحاتي در هر دوره انجام گرفته اس��ت، بنابراين براي 
برآورد خواس��ته هاي مردم يك قان��ون انتخابات به روز 

ضروري است.«
اين عضو خب��رگان رهبري اضافه كرد: » قانون خبرگان 
تاكنون دو بار تغيير پيدا كرده است كه در دوره سوم يك 
تغيير كلي در آن ايجاد ش��د. ام��ا در تغييرات اثرگذاري 
كلان انجام نمي گيرد براي اينكه سيستمي كه وجود دارد 
رضايت همه را در بر گرفته و چندان حرف و حديثي در 

مورد آن وجود ندارد.«
حال بايد منتظر ماند تا ديد آيا در اجلاسيه خبرگان رهبري 
در اسفندماه، تغييرات اساس��ي در قانون انتخابات اين 
مجلس اعمال مي شود يا آنكه تغييرات به اجلاسيه هاي 

بعدي موكول مي شود.
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سخنگوي دستگاه قضا ديروز به احكام تعدادي از 
متهمان اقتصادي كه مربوط به شهر شيراز هستند، 

به اين ترتيب اشاره كرد: 
۱. منوچهر پورفر فرزند عبدالله، اتهام: اخلال در نظام 
اقتصادي، محكوميت: ده سال حبس، جزاي نقدي 
به مبلغ ۳۱۸ ميليارد و ۱۷۵ ميليون و ۵۷۶ هزار و 
۳۱۹ ريال به ضميمه اموالي كه از طريق خلاف قانون 

به دست آورده و محروميت از خدمات دولتي.
2. اسماعيل نصراللهي فرزند حمزه، اتهام: اخلال 
در نظ�ام اقتصادي، محكوميت: ده س�ال حبس و 
جزاي نقدي به همان مبلغي كه براي نفر اول در نظر 
گرفته شده و همچنين ضبط اموال ناشي از جرم و 

محروميت از خدمات دولتي.
۳. حسن مزارعي فرزند ش�اه ميرزا، اتهام: اخلال 
در نظام اقتصادي، محكوميت: س�ه سال حبس و 
جزاي نقدي به مبلغ ۳ ميليارد و ۹۴ ميليون و ۶۷۰ 

هزار ريال.
۴. مهدي رضايي فرزند رمضان، محكوميت: س�ه 
سال حبس و جزاي نقدي به مبلغ ۴۶ ميليارد و ۸۰۰ 

ميليون ريال.
۵. ناصر حبيبي نسب فرزند منصور، محكوميت: يك 
سال حبس و ۱۷ ميليارد ريال جزاي نقدي و ضبط 

عوايد ناشي از جرم.
۶. عس�كر براتي فرزند نادعلي، محكوميت: پنج 
سال حبس و جزاي نقدي به مبلغ ۳ ميليارد و ۷۰۷ 

ميليون و ۶۰۰ هزار ريال.

۷. امير كمالي سروس�تاني فرزند محمدحسين، 
اتهام: اخلال در نظام اقتصادي، محكوميت: بيست 
سال حبس و جزاي نقدي به مبلغ ۳۵ ميليارد و ۴۸۵ 
ميليون و ۷۱۳ هزار ريال و ضبط كليه اموالي كه از 

طريق نامشروع تحصيل كرده است.
۸. محمد ثابت پور فرزند احمد، اتهام: اخلال در نظام 
اقتصادي كشور، محكوميت: هشت سال حبس و 
جزاي نقدي به مبلغ ۳ ميليارد و ۹۰۳ ميليون و ۸۸۷ 

هزار ريال و همچنين ضبط اموال ناشي از جرم.
۹. حسين منصوري فرزند غلامحسين، اتهام: اخلال 
در نظام اقتصادي، محكوميت: هشت سال حبس و 
جزاي نقدي به مبلغ ۳ ميليارد و ۹۰۳ ميليون و ۸۸۷ 

هزار ريال مثل نفر قبل.
۱۰. محمود پورمند فرزند احمد، اتهام: اخلال در نظام 
اقتصادي، محكوميت: هشت سال حبس، جزاي 

نقدي به همان مبلغ و ضبط اموال ناشي از جرم.
۱۱. ميامحمد آخوندزاده تبعه افغانس�تان، فرزند 
ش�يرمحمد، اتهام: اخلال در نظام پولي كش�ور از 
طريق حواله هاي ارزي، محكوميت: 2۰ سال حبس، 
اخراج از كشور، جزاي نقدي و ضبط كليه وجوهي 

كه از طريق جرم حاصل شده است.
۱2. محسن رنجبر، اتهام: ارتشاء، محكوميت: هفت 
س�ال و ش�ش ماه حبس و جزاي نقدي به مبلغ 2 
ميليارد و 2۰۰ ميليون و ۵۰۰ هزار ريال و ۷۴ ضربه 

شلاق.
 س�خنگوي قوه قضاييه در ادامه به احكام قطعي 

تعداد ديگري از متهمان دادگاه هاي ويژه در تهران 
به اين ترتيب اشاره كرد: 

۱. مهدي شمس فرزند حسين، به اتهام مشاركت 
در كلاهبرداري به مبلغ ۱۱ ميلي�ون و ۳۷۵ هزار و 
۱۸۸ دلار امريكا و ۴۶ ميليارد و ۵۴۸ ميليون و ۵۴۶ 
ه�زار و ۵۷۴ ريال، محكوم به هفت س�ال حبس، 
جزاي نقدي به مبلغ ۱۴۷ ميليارد و ۱۵۳ ميليون و 

۳2۳ هزار و 2۷۶، 
2. س�يد ابوالفض�ل ميرعلي فرزند رض�ا، رييس 
هيات مديره و مديرعامل شركت تعاوني اعتباري 
ثامن الحجج كه از جنبه كيفري به ۱۵ سال حبس 
محكوم شد و از جنبه مالي نيز اموال وي كلا توقيف 
شده و در حال شناسايي است و به مزايده گذاشته 

مي شود.
۳. حميد باقري درمني فرزند محمد به استناد ماده ۴ 
قانون تشديد مجازات مرتكبين ارتشاء و اختلاس و 
كلاهبرداري در دادگاه بدوي به اعدام محكوم شده 

و اين حكم در ديوان عالي كشور ابرام و تاييد شد.
وي در ادامه با اش�اره به پرونده چند نفر كه مربوط 
به گذشته بوده و به دلايلي طولاني شده بود، گفت: 
اسامي محكومين آن تعداد از اين پرونده ها كه يك 
مرحله دادگاه بدوي در مورد آنها حكم داده و سپس 
به دادگاه تجديدنظر رفته و حكم آنها قطعي شده را 

به اين ترتيب اعلام مي نمايم: 
۴. محمود مقدم فرد فرزند احمد، به اتهام مشاركت 
در كلاهب�رداري، معاون�ت در جع�ل وكالتنامه و 

پرداخت رش�وه، چندين محكوميت دارد كه بايد 
هفت سال و يك ماه حبس را تحمل نمايد. همچنين 
جزاي نقدي به مبلغ ۳۰۰ ميليارد ريال، بازگش�ت 
مالي كه از رشوه به دست آورده به مبلغ ۷۰ ميليارد 

و ۱۰۰ ميليون ريال و ۷۰ ضربه شلاق.
۵. حسن نامدار فرزند علي، به اتهام اخذ رشوه، جعل 
سند رسمي، محكوم به پنج سال حبس و ۶ ميليون 

و ۵۰۰ هزار ريال جزاي نقدي و ۷۰ ضربه شلاق
۶. محمد مصباحي پيرموسايي فرزند حسن به اتهام 
اخذ رشوه محكوم به دو سال حبس، انفصال موقت 
به مدت سه س�ال، ۴۰ ميليون ريال جزاي نقدي و 

۷۴ ضربه شلاق.
۷. سيد مهدي ساجدي فرزند سيدعلي، تحصيل 
مال از طريق نامشروع داشته، فقط به جزاي نقدي 

به مبلغ ۱۸۰ ميليون ريال محكوم شده است.
۸. محمدمهدي مقدم منفرد فرزند اصغر، مشاركت 
در كلاهبرداري ۴ س�ال حبس، ۱۴۱ ميليارد و ۶۶۰ 

ميليون و ۸۴۱ هزار و ۷۸۵ ريال جزاي نقدي.
۹. سيد محمود موس�وي فرزند حسين، به اتهام 
پرداخت رش�وه، اخ�ذ وج�ه در ازاي اعمال نفوذ، 
محكوم به سه سال حبس و پرداخت وجهي كه بابت 
رشوه به مبلغ ۵۸ ميليون ريال دريافت كرده است.
۱۰ . افشين شريفي پور فرزند محمد به اتهام پرداخت 
رشوه، محكوم به سه سال حبس و ضبط وجه الرشاء 
به مبلغ ۸ ميليون و ۵۰۰ هزار ريال. اين فرد معاونت 

در جعل نيز داشته است.

۱۱. ابوالقاس�م عنايت اللهي فرزند محمدحسن، 
محكوم به سه س�ال حبس، ضبط وجه الرشاء كه 
مشاركت در كلاهبرداري نيز داشته است كه بابت 
آن ۵۹ ميليارد و 2۸۸ ميلي�ون و ۴۹۹ هزار و ۳2۸ 

ريال جزاي نقدي دارد.
۱2. ايرج فرشباف فرزند محمد به اتهام جعل سند 
رسمي به سه س�ال حبس و دو سال محروميت و 

جزاي نقدي محكوم شده است.
۱۳. سيد مجتبي ش�بيري فرزند ابراهيم به اتهام 
اعمال نفوذ به دو س�ال حبس، دو سال محروميت 
و مبلغ 2 ميلي�ارد و ۵۰۰ ميليون ريال جزاي نقدي 

محكوم شده است.
۱۴. حسن نامدار فرزند محمد به اتهام جعل سند 
رسمي و استفاده از سند مجعول به سه سال حبس 
و دو سال محروميت محكوم ش�ده است و جزاي 

نقدي نيز دارد.
۱۵. سعيد س�يف فرزند اس�د به اتهام اخذرشوه، 
محكوم به دو س�ال حبس، سه س�ال انفصال، ۴۰ 

ميليون ريال جزاي نقدي و ۷۴ ضربه شلاق.
۱۶. صفي الله روزبهاني فرزند عزت الله به اتهام اخذ 
رشوه، محكوم به دو سال حبس، سه سال انفصال، 
جزاي نقدي به مبلغ 2۳۸ ميليون ريال و ۷۴ ضربه 

شلاق.
۱۷. مرادعلي محمدي فرزند ابراهيم به اتهام اخذ 
رشوه، محكوم به ۵ س�ال حبس، ۳ سال انفصال، 

جزاي نقدي و ۷۴ ضربه شلاق.

برش
اسامي عده اي ديگر از اخلالگران در نظام اقتصادي كشور اعلام شد 



گزارش 3 كلان

»تعادل«ازتثبيتنرخدلاروتاثيرآنبرنرختورمگزارشميدهد

نقطه يابي قيمت تعادلي كالاها

آخرين خبرها از پرداخت حقوق كارگران هفت تپه و فولاد اهواز

افقمبهم3واگذاريسازمانخصوصيسازي

گروه اقتصاد كلان|
نرخ ارز در 8 ماه گذشته به صورت پيوسته رشد بسيار 
بالايي را از س��ر گذراند و همزمان ب��ا آن در كالاهاي 
خارجي و داخلي هم شاهد افزايش قيمت بوده ايم. با اين 
وجود بعد از ركورد قيمت دلار در قله 19 هزار توماني، 
اين شاخص در يك زمان كوتاه با چند مرحله نزول به 
كانال 11 و 12 هزار تومان رسيد. در كنار اين نرخ تورم 
هم در ماه هاي تابس��تان ركوردهايي به ثبت رساند. با 
اينكه هيچكس نمي تواند اثرگذاري بالاي دو متغير نرخ 
ارز و تورم را انكار كند اما ميزان اثرگذاري آنها بر يكديگر 
آنچنان قابل س��نجش دقيق نيست. مساله اين است 
كه بسياري انتظار دارند با كاهش محدود قيمت ارز در 
هفته هاي اخير نرخ تورم يا به ديگر بيان گراني كالاها هم 
متوقف شود. كارشناسان در مقابل اين گزاره دو رويكرد 
دارند؛ كساني كه معتقدند اثرگذاري نرخ ارز در قيمت 
كالاها به تدريج صورت مي گيرد و با اين استدلال كه 
هنوز قيمت ارز بطور كامل در كالاها تخليه نشده بايد 
منتظر حتي افزايش قيمت كالاها در بلندمدت باشيم. 
از سوي ديگر برخي هم معتقدند كه اين تاثيرپذيري 
في الفور بوده و كاهش نرخ تورم انتظاري معقول است 

ولي با گذر زمان رخ خواهد داد. 
به گزارش »تعادل« از ابتداي س��ال جاري اقتصاد 
كشور شاهد جهش هاي چشمگيري در نرخ ارز بود 
به حدي كه در مقاطعي قيمت دلار به 19 هزار تومان 
هم رسيد. بيشتر كارشناسان علت هاي اين افزايش 
قيمت دلار را عمدتا به سه منبع تحريك كننده يعني 
ش��روع تحريم ها، حجم عظيم نقدينگي و انتظارات 
تورمي )وجه ذهني( مربوط مي دانند. با اينكه در ماه 
گذش��ته و هنگامي كه قيمت خري��د و فروش دلار 
در مرز 19 هزار تومان قرار داش��ت، يك باره بازار با 
تاثيرپذيري از چند اقدام دولتي، روندي كاهش��ي 
را آغاز و تاكنون به كانال هاي��ي بين 11 تا 12 هزار 
تومان رس��يده است. اما آنگونه كه فعالان اقتصادي 
و مردم انتظار دارند اين كاهش ارزش دلار به نزول 
قيمت كالاها منجر نشده است. اين گزاره البته خود 
نيازمند يك پيش فرض اساسي است مبني بر اينكه 
همپ��ا با افزاي��ش قيمت دلار، كالاها ه��م به همان 
نسبت افزايش يافته باشند. در اين صورت است كه 
بايد منتظر كاهش قيمت ها باشيم چراكه اگر قيمت 
كالاها به همان ان��دازه افزايش پيدا نكرده بودند در 
حال حاضر هم اين كاهش نمي تواند انتظار معقولي 
باش��د. مهم تر اينكه بايد پرس��يد آيا قيمت كالاها 

رابطه اي يك به يك با نرخ ارز دارد؟
بط��ور كلي در علم اقتص��اد نرخ ارز ب��ه عنوان عاملي 
كوتاه م��دت در متغير قيمت كالاها ياد مي ش��ود، اما 
اين ش��يوه اثرگذاري با توجه به شرايط عيني مختلف 
مي تواند متفاوت باشد به اين شكل كه گفته مي شود 
در شرايطي مانند حال حاضر اقتصاد ايران كه نرخ ارز 
براي چندين ماه متوالي به صورت قابل توجهي در حال 
تغيير است، اثر آن بر شاخص قيمت مصرف كننده نيز 
فراتر از يك بار افزايش بر شاخص قيمت و افزايش سطح 
عمومي قيمت هاست. نرخ ارز در 6 ماهه نخست سال 
بطور پيوسته در حال افزايش بوده و بنابراين اثر پيوسته 

روي شاخص قيمت مصرف كننده داشته است.

تورم در سه ماهه دوم سال يعني تابستان 1397 بطور 
كم سابقه اي رو به افزايش گذاشته است. نرخ تورم ماهانه 
در يك روند افزايشي كه از انتهاي بهار سال جاري آغاز 
شد در مردادماه به رقم 5.5 درصد و در شهريورماه به 
رقم 6.1 درصد رس��يده اس��ت. اين در حالي است كه 
طي چهارده سال گذشته از سال 1383 تا پايان سال 
96 بالاترين نرخ تورم ماهانه ثبت شده مربوط به بهمن 
ماه س��ال 1391 اس��ت، كه نرخ تورم ماهانه به 5.22 
درصد رس��يده بود. لازم به ذكر است كه در مهر وآبان 
ماه امسال نرخ تورم با اندكي تعديل به ترتيب به 4.6 و 

3.5 درصد رسيد. 
قيمت ارز مي تواند به دو شكل مستقيم و غير مستقيم 
بر قيمت  كالاه��ا تاثير بگذاريد؛ قيمت ارز در كالاهاي 
وارداتي به صورت مستقيم و در كالاهاي توليد داخلي 
)از طريق افزايش قيمت مواد اوليه و كالاهاي واسطه اي( 

اثرگذاري مي كند.
 نرخ ت��ورم ميانگيني افزايش قيمت هاي يك س��بد 
كالاهاي مورد مصرف در ميان خانوارها را نشان مي دهد 
و كاري به نوع كالاي داخلي يا خارجي ندارد. به همين 
دليل است كه در خرده فروشي ها ما با كالاهايي روبه رو 
مي شويم كه قيمت آنها در ماه هاي اخير چندين برابر 
رشد كرده اند اما به دليل جمع شدن با كالاهاي ديگر 
برآيند نهايي يك عدد متوسط مي ش��ود. در آبان ماه 
نرخ تورم نقطه به نقطه به 39.9 درصد رس��يد. با اين 
حال گفته مي ش��ود كه دولت تلاش كرده كه قيمت 
كالاهاي اساس��ي را كنترل و از تاثيرپذيري آن از نرخ 

ارز جلوگيري كند. 
نگاهي به شاخص قيمت مصرف كننده نشان مي دهد 
كه برخي از اقلام در شاخص صرفاً وارداتي بوده و برخي 
اقلام ديگر سهمي از كالاهاي وارداتي دارند. كالاهاي 
وارداتي در ش��اخص قيمت مصرف كنن��ده با دو نرخ 
4200 تومان براي كالاهاي اساسي و نرخ نيمايي كه 
رشد قيمت چنداني طي دوماهه تابستان نداشته، وارد 
مي شود. با اين حال شاخص قيمت مصرف كننده در 
تابس��تان رش��د قابل توجهي را تجربه كرده است كه 
بخشي از آن ناشي از نرخ ارز و بخشي ناشي از افزايش 
نقدينگي در س��ال هاي گذش��ته و تغيير در تركيب 

نقدينگي است. 
با اين حال گزارش��ي كه از س��وي مركز پژوهش هاي 
مجلس منتشر شده است، نشان مي دهد شاخص قيمت 
كالا كه متأثر از قيمت ارز اس��ت، 21.4 درصد رشد را 

تجربه كرده است. 
اين گزارش معتقد است كه اثر افزايش نرخ ارز به صورت 
آني ظاهر نشده و افزايش شاخص قيمت ها طي يك ماه 
تحت تأثير افزايش نرخ ارز در ماه هاي گذشته بوده و گذر 
نرخ ارز بر روي كالاها تا يك س��ال به طول مي انجامد. 
بنابراين يك ديدگاه وجود دارد كه مي گويد هنوز انرژي 
شوك ارزي كاملا تخليه نشده اس��ت و با توجه به جا 
ماندن قيمت هاي كالاها و به ويژه خدمات نس��بت به 
قيمت ارز، نه تنها در چند ماه آخر سال 1397، كه در 
سال 1398 و حتي سال 1399 روند تورم بالا استمرار 

خواهد يافت.
بنابراين در چارچوب اين ديدگاه نه تنها نبايد منتظر 
كاهش قيمت ها باش��يم، بلكه بايد در يك بازه زماني 

يكساله رشد تدريجي قيمت ها را مشاهده كنيم.
نظر ديگري هم وجود دارد كه معتقد است رشد كالاها 
در ماه هاي اخير تاثيري في الفور از نوسانات قيمت ارز 
داشت و اكنون با كاهش محدود قيمت ارز بايد منتظر 
كاهش قيمت در كالاهاي مصرفي باش��يم. اين گروه 
همچنين اعتقاد دارند كه اگر اين كالاها تاكنون كاهش 
قيمتي نداشته اند تنها به دليل چسبندگي قيمت كالاها 

در ايران بوده است. 
حميد ديهيم، استاد اقتصاد دانشگاه تهران در گفت وگو 
با »تعادل« اظهار كرد: در ايران وقتي كه قيمت كالايي 
افزايش مي يابد، پايين آمدنش حالت چسبندگي پيدا 
مي كند. اما وقتي كه اندكي شامل گذر زمان مي شود 
و دور جديدي از كالاها وارد بازار مي شود كه با قيمت 
ارز پايين تري توليد يا وارد شده اند، بالتبع قيمت هاي 
كاهش يافته جديد اعمال مي شود. يعني به يك گذر 

زماني نياز است كه اين قيمت ها تعديل شود. 
به گفته وي عده اي توجه نمي كنند وقتي ارز بالا مي رود 
براي اينكه كالاهاي ديگري وارد ش��ود بايد پول براي 
خريد كالاهاي جانشيني داشته باشند و لذا قيمت ها 

بالا مي رود اما وقتي نرخ ارز كاهش مي يابد نياز به يك 
وقفه زماني براي اثرگذاري وجود دارد.

وي درباره كالاهاي وارداتي نيز گفت: هنوز عده اي فكر 
مي كنند كه اين پايين آمدن موقتي است در حالي كه 
اينگونه نيست و قيمت ها بايد به قيمت تعادلي برسد. 
بنابراين هنوز بعضي ها اطمينان كافي در زمينه پايين 
آمدن نرخ ارز ندارند و اگر اين نرخ طي مدتي تثبيت يابد 
نرخ كالاها هم همسان با آن تعديل مي شود. موضوع 
ديگر اين اس��ت كه علاوه بر نرخ ارز تحريم، چاپ پول 
و انتظارات مردمي نيز عواملي هستند كه در نرخ تورم 
اثرگذار هس��تند؛ موضوعي كه مي توان��د اين گزاره را 
منطقي كند كه تورم كاهش نمي يابد بلكه از شدت آن 

كاسته خواهد شد. 
كارشناسان معتقدند در حال حاضر قيمت دلار در بازار 
بايد رقمي بين 7500 تا 9 هزار تومان باشد و قيمت هاي 
بالاتر از آن غيرواقعي بوده و هر لحظه و با هر تصميمي 

امكان ضرر براي خريداران را به همراه دارد.
برخي ديگر از كارشناسان نيز معتقدند در صورتي كه ارز 
ذخيره شده و خانگي مردم وارد بازار شود قيمت دلار را 

به كمتر از 4200 تومان نيز خواهد رساند.
مقايسه قيمت دلار با متغيرهاي مختلف كه توسط يكي 
از اقتصاددانان استخراج شده است نشان مي دهد قيمت 

واقعي دلار در بازه زير قابل اعلام است.
بر اساس اختلاف شاخص قيمت هاي داخلي و جهاني 
)نسبت به شهريور ماه سال 1392( قيمت دلار بايد زير 

5000 تومان باشد.
بر اساس اختلاف شاخص قيمت هاي داخلي و جهاني 
)نسبت به سال 1368، پس از پايان جنگ( قيمت دلار 

بايد 4100 تومان باشد.
بر اساس اختلاف شاخص قيمت هاي داخلي و جهاني 
)نسبت به س��ال 1356( بايس��تي قيمت دلار 620 

تومان باشد.
بر اساس محاسبات قدرت برابري خريد- آمار عباس 
شاكري )اس��تاد اقتصاد دانشگاه علامه( - بايد قيمت 

دلار حدود 2000 تومان باشد. 
منشأ و دليل اين افزايش نرخ ارز هرچه باشد، تاثير بالايي 
در ش��كل دهي انتظارات تورمي آحاد جامعه دارد و از 

سويي سياست گذاري را بسيار مشكل مي كند.

ايسنا|نماينده ويژه وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در 
امور رسيدگي به بنگاه هاي شركت كشت و صنعت نيشكر 
هفت تپه و فولاد خوزستان جزييات پرداخت مطالبات 

معوق كارگران اين دو كارخانه را تشريح كرد.
كريم ياوري، از پرداخت حقوق دو ماه كارگران ش��ركت 
كشت و صنعت نيشكر هفت تپه خبرداد و گفت: با تلاش و 
زحمات شبانه روزي وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي، حقوق 
دو ماه كارگران هفت تپه پرداخت شده و هم اكنون كارگران 

مشغول كار و توليد هستند.
وي اف��زود: مجموع حقوق و مطالبات مع��وق كارگران 
4 م��اه بود كه دو ماه آن بطور كامل پراخت ش��د و دو ماه 
باقيمانده به دنبال راه اندازي و اورهال كارخانه و حضور 

كارگران در اسرع وقت با برداشت شكر پرداخت خواهد 
شد. مديركل حمايت از مش��اغل و بيمه بيكاري وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي تاكيد كرد: خواسته كارگران 
نيشكر هفت تپه، توليد مستمر، تثبيت اشتغال و پايداري 
بنگاه است و با توجه به آنكه معيشت خانواده هايشان از 
محل فعاليت در اين كارخانه تامين مي شود، انتظار دارند 
بنگاهي كه در آن كار مي كنند به حيات اقتصادي خود 

ادامه دهد. 
ياوري درباره موافقت كارگران نيشكر هفت تپه با تغييرات 
مديريتي كارخانه، گفت: آقاي كاظمي از مديران با سابقه 
و با تجربه اي  اس��ت كه هم اكنون به عنوان مدير جديد 
در كارخانه مستقر شده و انجام وظيفه مي كند و ضمنا 

مقبول كارگران هم است كه به ايشان اختيارات لازم براي 
انجام اقدامات مربوط به توليد و مسائل مالي و اداري داده 

شده است.
نماينده وي��ژه وزير تعاون، كار و رف��اه اجتماعي در امور 
رس��يدگي به بنگاه هاي شركت كشت و صنعت نيشكر 
هفت تپه و گروه ملي ف��ولاد، در عين حال از پرداخت دو 
ماه حقوق و مطالبات معوق كارگران گروه ملي فولاد اهواز 
خبرداد و گفت: با پيگيري هاي انجام ش��ده تمام 3000 
كارگر گروه ملي فولاد از سه ماه حقوق معوق، دوماه را بطور 
كامل دريافت كردند و تنها يك ماه باقي مانده است كه در 
انتظار تحقق تعهدات سهامدار براي پرداخت آن هستيم.

به گفته وي، 70 درصد سهام گروه ملي فولاد متعلق به 

بانك ملي است و متاسفانه اين بانك در ايفاي تعهدات 
خود به عنوان س��هامدار توجه كاف��ي و لازم را ندارد و 
قصور و كوتاهي بانك ملي در تامي��ن مواد اوليه باعث 
به وجود آمدن مش��كلات براي اين كارخانه و كارگران 

آن شده است. 
به گزارش ايسنا، در هفته هاي اخير اعتراض كارگران 
شركت كشت و صنعت نيش��كر هفت تپه و گروه ملي 
فولاد در عدم رس��يدگي به مطالبات و انباشت حقوق 
معوق كارگران در صدر اخبار قرار گرفت كه در نهايت با 
پيگيري هاي شخص وزير كار و كريم ياوري � نماينده 
ويژه وزير كار در رسيدگي به بنگاه هاي كشت و صنعت 
نيش��كر هفت تپه و گروه ملي ف��ولاد، پرداخت بخش 

اعظمي از مطالبات معوق كارگران انجام گرفت. پيش تر 
استاندار خوزستان گفته بود عمده حقوق و مطالبات 
كارگران هفت تپ��ه پرداخت ش��ده و پرداخت دو ماه 
باقي مانده نيازمند برداشت نيشكر توسط كارگران خواهد 
بود. وي همچنين از عقب ماندگي حقوق تنها يك ماه 
كارگران گروه ملي فولاد خبر داده و ابراز اميدواري كرد 
با توجه به آغاز توليد از سوي كارگران، اين مجموعه به 
سمت سودآوري هدايت شود. بنابر اعلام سازمان صنعت، 
معدن و تجارت خوزستان، گروه ملي فولاد ايران بطور 
موقت امكان فروش صددرصد محصولات توليدي خود 
به صورت آزاد را دارد و از فروش محصولات توليدي خود 

در بورس معاف شده است.

ايرنا|سيلوي قديم كرمانش��اه، سيلوي شهرستان 
كنگاور و سيلوي قديم شهرستان سنقر سه واگذاري 
جديد سازمان خصوصي س��ازي در استان كرمانشاه 
است كه جنجال هايي را به دنبال داشته است. درابتدا 
به نظر مي رسيد كه مزايده سيلوهاي كنگاور و سنقر 12 
شهريور و مزايده سهام سيلوي قديم كرمانشاه هفتم 
آبان امس��ال با موفقيت برگزار شده است. سيلوي 16 
هزار تُني كنگاور به قيمت 11 ميليارد و 145 ميليون 
تومان و سيلوي قديم سنقر هم با قيمت پنج ميليارد 
و 521 ميليون تومان فروخته شد؛ سيلوي كرمانشاه 
هم 22 ميليارد و 719 ميلي��ون تومان چكش خورد. 
با اين حال خريداران تنه��ا 15 درصد آن را پرداخته و 
6سال هم براي تسويه 85 درصد ديگر وقت دارند )12 

قسط 6 ماهه( . 
س��يلوي 26 ه��زار تن��ي كرمانش��اه در 2 بخ��ش و 
توس��ط كش��ورهاي آلمان و روماني س��اخته شده و 
داراي قس��مت هاي تخلي��ه، انتق��ال، ذخي��ره و 
بارگيري اس��ت. اين س��يلو علاوه بر س��ه حلقه چاه، 
 تجهي��زات متع��دد قديم��ي و جدي��دي دارد.

اين سيلو در يكي از مكان هاي مركزي شهر كرمانشاه 
 قرار دارد و از س��ه ط��رف رو به خيابان اصلي اس��ت.

طبق گزارش سازمان خصوصي سازي عرصه سيلوي 
كرمانشاه 48 هزار متر و به گفته مديرعامل شركت غله 

و بازرگاني استان كرمانشاه 57 هزار متر مربع مساحت 
دارد. ديگر بخش با ارزش س��يلو، 12 واحد مسكوني 
ويلايي 600 متري و پن��ج واحد آپارتماني 98 متري 
اس��ت كه همگي داراي سند ثبتي هستند. اين امتياز 
براي خريدار سيلو وجود دارد كه بخش مسكوني آن را 
جدا و با مجوز شهرداري به آپارتمان هايي بلند مرتبه 
در برِ خيابان تبديل كند؛ شايد بر همين اساس است 
 كه صداي اعتراض ها در كرمانش��اه بلند ش��ده است.

مظفر رحيمي، مديرعامل شركت غله و بازرگاني استان 
كرمانشاه كه اداره سيلوها را در اختيار دارد، عنوان كرد: 
سيلوها به قيمت كمتر از نرخ بازار به فروش رفته اند. به 
گفته او، ارزش سيلوي كرمانشاه »بيش از 100 ميليارد 
تومان« است. قاسم جاسمي، نماينده مردم كرمانشاه 
در مجلس هم »فروش سرمايه هاي استان زير قيمت 
واقعي را يك زنگ خطر« دانسته است. مشابه همين 
اعتراض ها درباره واگذاري سيلوي سنقر هم به راه افتاد؛ 
سيلويي كه بيش از 20 هزار متر مربع مساحت دارد و 
با توجه به قرار داشتن در كنار خيابان اصلي شهر سنقر 
دس��ت كم 2 هزار متر مربع آن مي تواند تجاري شود. 
نماينده مردم سنقر و كليايي در مجلس قيمت واگذاري 
سيلوي سنقر را كمتر از نصف قيمت واقعي آن دانست 
و خواستار واگذاري سيلو براساس قيمت روز شد. وي 
گفت: گويا تنها ظرفيت پايين ذخيره س��ازي گندم و 

زيان ده بودن سيلوها ملاك بوده در حالي كه اين روش 
براي تعيين قيمت، كاربردي و موثر نيست ضمن اينكه 
خانه هاي مسكوني حاشيه سيلو كه سند جداگانه دارند 
به اشتباه به صورت س��رجمع قيمت  گذاري شده اند.  
مديرعامل شركت غله و بازرگاني استان كرمانشاه هم 
ارزش سيلوي س��نقر را »بيش از 13 ميليارد تومان« 

برآورد كرد. 
حتي پاي اعتراض ها به اس��تانداري هم كش��يده شد 
 و اس��تاندار كرمانش��اه را به بازديد ميداني وادار كرد.

هوشنگ بازوند 15 آذر پس از آنكه معاون هماهنگي 
امور عمراني اس��تانداري را مامور بررس��ي واگذاري و 
قيمت سيلوها كرد، راهي »چهارراه سيلو« شد و پس 
از بازديد از سيلوي قديم كرمانش��اه گفت: به شرايط 
واگذاري معترضي��م و از طريق مس��وولان عاليرتبه 
پيگي��ري قانون��ي لازم را انجام مي دهي��م. در مقابل 
اين اعتراض ها اما مديران س��ازمان خصوصي سازي 
واگذاري ها را منطبق بر قانون مي دانند و تاكيد دارند 
كه مزايده واگذاري س��يلوهاي كرمانش��اه، كنگاور و 
سنقر در كمال صحت، سلامت،  شفافيت و به صورت 
كاملا قانوني برگزار و قيمت گذاري آنها هم مانند ساير 
واگذاري ها با نظر كارشناس هاي رسمي دادگستري 
انجام شده است. يكي ديگر از انتقادهايي كه به عملكرد 
سازمان خصوصي سازي درباره واگذاري اين سه سيلو 

شده، »اطلاع رساني نامناسب از زمان و نحوه واگذاري و 
ايجاد شائبه رانت« بوده است. سازمان خصوصي سازي 
طبق قانون موظف است زمان و شرايط هر واگذاري را 2 
نوبت در 2 روزنامه سراسري اطلاع رساني كند؛ اقدامي 
كه البته درباره سيلوهاي استان كرمانشاه صورت گرفته 
است. مسوولان سازمان خصوصي سازي تاكيد دارند كه 
چون واگذاري ها به صورت »مزايده« است، جاي هيچ 
ابهامي نيست به ويژه اينكه همه خصوصي سازي ها در 

هيات واگذاري تاييد مي شوند. 
وزراي اقتصاد و دادگستري )بخش دولتي( و روساي 
اتاق تعاون و بازرگاني كشور )بخش خصوصي( چهار 
عضو داراي حق راي هيات واگذاري هستند. 2 نماينده 
مجلس، نماينده س��ازمان مديريت و برنامه ريزي و 
نماينده دس��تگاه مربوطه هم اعضاي بدون حق راي 
اين هيات هستند. تصويب فهرست بنگاه هاي مشمول 
واگذاري، برنام��ه واگذاري آنها و تايي��د واگذاري از 
مهم ترين اقدام هاي هيات واگذاري اس��ت. مديران 
سازمان خصوصي سازي همچنين اعلام كرده اند كه 
مخالفان واگذاري ها مي توانند با ارايه مستندات خود 
به هيات داوري مستقر در قوه قضاييه شكايت كنند 
و درخواس��ت آنان بررسي مي ش��ود. با اين حال اين 
توضيحات معترضان را قانع نكرده است. در اين باره 
استاندار كرمانش��اه با اشاره به قيمت پايين واگذاري 

سيلوها گفت: ما پيش از اين براي توقف واگذاري اين 
سيلوها نامه  نگاري كرده بوديم و رييس جمهوري هم 
دس��تور توقف اين واگذاري را صادر كرده بود. آقاي 
سيف، معاون وزير جهاد كش��اورزي نيز كه مسوول 
مستقيم اين وزارتخانه در موضوع واگذاري سيلوها به 
بخش خصوصي است، با اقدام سازمان خصوصي سازي 
مخالف بوده اس��ت. او در پاس��خ به اينكه آيا سازمان 
خصوصي س��ازي از اي��ن واگذاري ها عقب نش��يني 
مي كن��د، گفت: حتما كوتاه خواهد آم��د زيرا زماني 
كه مسوولان استان با اين واگذاري ها موافق نباشند، 
امكان انجام آن وجود ندارد. در مقطع فعلي ما موافق 
واگذاري واحدهاي راكد، تعطيل و نيمه كاره به بخش 
خصوصي هستيم زيرا واگذاري آنها سبب فعال سازي 
و رونق واحدها مي شود اما با خصوصي سازي واحدهاي 

فعال مخالفيم.
طبق بند جيم اصل 44 قانون اساس��ي دولت موظف 
اس��ت تا 80 درصد از س��هام بخش ه��اي دولتي را به 
بخش خصوصي واگذار كند. بنابر اعلام هيات واگذاري 
سازمان خصوصي سازي، امسال 28 بنگاه و مكان در 
استان كرمانشاه مشمول واگذاري به بخش خصوصي 
اعلام شده كه به گفته استاندار كرمانشاه تنها حدود يك 
سوم آن امكان خصوصي س��ازي دارد و واگذاري بقيه 

متوقف شده يا به زودي لغو مي شود.
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رايزني براي ايجاد دروازه 
تجاري مجازي با ۵ كشور 

فارس|رييس كل گمرك با اش��اره به رايزني 
براي ايجاد دروازه مش��ترك تجاري مجازي با 
5 كش��ور عمده تجارت خارج��ي گفت: از اين 
طريق به دنبال ارتقاي شفافيت و كاهش قاچاق 
و پرونده هاي تخلف در مراجع نظارتي هستيم.

مهدي ميراشرفي، با اش��اره به اجلاس جهاني 
و منطق��ه اي گمرك كه اخيرا در كش��ور هند 
برگزار شد اظهار كرد: ايران عضويت چهارساله 
در كميسيون خط مشي سازمان جهاني گمرك 
دارد كه عالي ترين ركن اين سازمان محسوب 
مي ش��ود.  رييس كل گمرك ايران با تاكيد بر 
اينكه با پيشنهادهاي سازنده و برنامه منسجم 
در اجلاس حضور يافتيم تصري��ح كرد: ايران 
جزو چهار گمرك فعال منطقه اي آسيا پاسفيك 
و ساير مناطق است و از نظرات كارشناسي ما در 
اجلاس تقدير شد و مورد پذيرش قرار گرفت.  
معاون وزي��ر اقتصاد با بيان اينكه در حاش��يه 
اجلاس به دنبال اهداف و برنامه هاي گمرك در 
جهت ارتقاي وضعي��ت تجارت خارجي بوديم 
تصريح كرد: يكي از اين رويكردها، رايزني براي 
فراهم شدن تفاهم نامه  گمركي با شركاي اصلي 
تجارت خارجي كش��ورمان بود تا از اين طريق 
بتواني��م برخي مس��ائل و مش��كلاتي از جمله 
قاچ��اق را كاه��ش دهيم.  وي ب��ه تبيين اين 
موضوع پرداخت و تصريح كرد: يكي از مشكلات 
موجود به عدم شفافيت در امر تجارت خارجي 
بازمي گردد كه مي توان با تبادل الكترونيك ديتا 
ميان مبدا و مقصد كالاها، از بروز هرگونه مشكل 
و سوءاس��تفاده هاي احتمالي جلوگيري كرد؛ 
اين مساله نياز به فراهم شدن زيرساخت هايي 
ميان كشورها و همچنين سياست گذاري بين 
دس��تگاهي دارد.  به گفته رييس كل گمرك 
ايران، يكي از سياست ها و رويكردهاي كنوني 
گمرك جلوگيري از قاچاق كالا است و در اين 
رابط��ه رايزني هاي خوبي با پنج كش��ور عمده 
تجارت خارجي صورت گرفت؛ البته اين موضوع 
نيازمند پيگيري هاي مجدانه اس��ت. وي ادامه 
داد: ايران عضو كنوانس��يون تجديدنظر شده 
كيوتو بوده كه يكي از استانداردهاي آن تبادل 
اطلاعات ميان گمركاتي اس��ت كه با يكديگر 
تجارت دارند و اين تبادل الكترونيك در ارتقاي 
ش��فافيت تجارت خارجي نقش بسزايي دارد.  
ميراشرفي افزود: به دنبال آن هستيم تا با پنج 
كش��ور عمده وارداتي ديتا و اطلاعات تجارت 
را تب��ادل كنيم تا بتوان قس��مت عمده قاچاق 
و ش��فافيت در تجارت خارج��ي را حل كرد.  
ريي��س كل گمرك ايران ب��ه موانع پيش روي 
چني��ن رويكردي پرداخ��ت و يادآور ش��د: با 
محدوديت هاي قوانين داخلي روبرو هس��تيم 
و همچنين هماهنگي هاي بين دس��تگاهي در 
كش��ورها نياز اس��ت تا بتوان دروازه مشترك 
تجاري مجازي را عملياتي كرد. اگر اين مسير 
به نتيجه برسد بسياري از پرونده هاي تخلفات 
گمرك��ي در كميس��يون ها و محاك��م قضايي 

به شدت كاهش مي  يابد. 

برنامه دولت براي افزايش يارانه 
نقدي نيازمندان در سال ۹۸ 

تسنيم|عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
شوراي اس��لامي برنامه جديد دولت براي افزايش 

يارانه نقدي نيازمندان در سال 98 را تشريح كرد. 
سيدمحمد حسيني عضو كميسيون برنامه، بودجه 
و محاسبات مجلس با اشاره به برنامه هاي دولت در 
بودجه سال 98 براي تعيين تكليف يارانه هاي نقدي، 
گفت: رقم اختصاص داده شده در بودجه سال 98 از 
س��وي دولت براي رفع فقر مطلق، نسبت به سال 
جاري، از 99هزار ميليارد تومان به 142هزار ميليارد 

تومان افزايش يافته است.
وي اف��زود: دولت طب��ق بودجه  س��ال 98، توجه 
بيشتري به رفع فقر مطلق و توجه به اقشار ضعيف 
و افزايش سطح درآمدها داشته كه اين اميد وجود 
دارد تا س��طح درآمدها و كاهش فقر در سال آينده 
بهبود نسبي پيدا كند، اما تا رسيدن به حد مطلوب و 
منطبق شدن درآمدها با سطح تورم، فاصله بسياري 

وجود دارد.
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس با انتقاد از 
روند فعلي پرداخت يارانه هاي نقدي، اظهار داشت: 
روال پرداخت يارانه هاي نقدي به شكل فعلي، به ضرر 
منابع عمومي كشور اس��ت و بايد چاره اي براي آن 

انديشيده شود.
حسيني اضافه كرد: روند پرداخت يارانه هاي نقدي 
در سال آينده به سرپرستان خانوار تغييري نمي كند 
با همان روال 45هزار و 500 تومان خواهد بود، اما 
طب��ق پيش بيني هايي كه دولت در بودجه س��ال 
98 داشته، ميزان يارانه نقدي افراد تحت پوشش 
نهادهاي حمايتي نظير كميته امداد و بهزيس��تي 
افزاي��ش مي يابد. وي تأكيد كرد: در بودجه س��ال 
98 مبلغي براي سلامت و رقمي هم براي رفع فقر 
مطلق در نظر گرفته شده كه شامل سبدهاي كالايي 
اس��ت كه وزارت تعاون مي تواند به اقش��ار ضعيف 
جامعه تخصيص دهد. عضو كميس��يون برنامه و 
بودجه مجلس با تأكيد بر اينكه رقم يارانه اقش��ار 
ضعيف نسبت به سال 97 بالغ بر 15 درصد افزايش 
مي يابد، گفت: افزايش يارانه نقدي اقشار ضعيف و 
كم درآمد جامعه در دستوركار جدي دولت و مجلس 
در سال 98 قرار گرفته، اما نبايد شرايط به گونه اي 
پيش رود كه موجب افزايش نقدينگي و به تبع آن، 

رشد تورم شود.
نماينده مردم تفرش در مجلس در پايان خاطرنشان 
كرد: تا زماني كه يارانه نقدي دهك هاي بالاي جامعه 
حذف نشود، دولت اعتبار لازم براي افزايش يارانه 
نيازمندان را نخواهد داشت، اما بايد منابع لازم براي 

افزايش يارانه نقدي نيازمندان نيز پيش بيني شود.

  بنابراين در چارچوب اين ديدگاه نه تنها نبايد منتظر كاهش قيمت ها باشيم، بلكه بايد در يك بازه زماني يكساله رشد تدريجي قيمت ها را مشاهده 
كنيم.  اين ديدگاه معتقد است كه اثر افزايش نرخ ارز به صورت آني ظاهر نشده و افزايش شاخص قيمت ها طي يك ماه تحت تأثير افزايش نرخ ارز در 
ماه هاي گذش�ته بوده و گذر نرخ ارز بر روي كالاها تا يك سال به طول مي انجامد. بدين معني كه هنوز انرژي شوك ارزي كاملا تخليه نشده است و با 
توجه به جا ماندن قيمت هاي كالاها و به ويژه خدمات نسبت به قيمت ارز، نه تنها در چند ماه آخر سال ۱3۹۷، كه در سال ۱3۹۸ و حتي سال ۱3۹۹ روند 

تورم بالا استمرار خواهد يافت.
  نظر ديگري هم وجود دارد كه معتقد است رشد كالاها در ماه هاي اخير تاثيري في الفور از نوسانات قيمت ارز داشت و اكنون با كاهش محدود قيمت 
ارز بايد منتظر كاهش قيمت در كالاهاي مصرفي باشيم. اين گروه همچنين اعتقاد دارند كه اگر اين كالاها تاكنون كاهش قيمتي نداشته اند تنها به دليل 

چسبندگي قيمت كالاها در ايران بوده است. 

برش
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تغييرات افتتاح حساب بانكي افراد زير ۱۸ سال

روزهاي آرام بازار ارز ادامه دارد

مادر حق افتتاح و برداشت از حساب فرزند زير 18 سال را دارد

كاهش نرخ طلا و سكه به خاطر كاهش نرخ دلار

گروه بانك و بيمه |
با انتشار بخشنامه جديد، شرايط افتتاح حساب براي 
افراد )طفل و نوجوان( زير ۱۸ س��ال در بانك ها اصلاح 
شده و افتتاح حساب براي افراد زير ۱۸ سال به 5 دسته 
مختلف امكان پذير است. از جمله براساس يكي از اين 
موارد، مادر مي تواند براي فرزند زير ۱۸ س��ال خود در 
بانك حساب افتتاح كند و حق برداشت از اين حساب تا 
سن ۱۸ سال تمام تنها توسط مادر انجام مي شود. اين در 
حالي است كه در گذشته، طبق قانون مدني، مادر امكان 
افتتاح حساب را داشت اما امكان برداشت از حساب را 
پدر يا جد پدري داش��ته اس��ت و حتي با وجود قانون 
مصوب ارديبهشت س��ال 57 با عنوان افتتاح حساب 
افراد زير ۱۸ سال، به دليل برداشت هاي مختلف، مادر 
امكان برداشت از حساب يا تغيير در حساب بانكي فرزند 

را نداشته است. 
به گزارش »تعادل«، اكنون بخش��نامه حاضر به اين 
موضوع صراحت دارد كه مادر مي تواند افتتاح حساب 
فرزند زير ۱۸ سال خود را انجام داده و تا رسيدن فرزند 
خود به سن ۱۸ س��ال از آن برداشت كند و جالب اين 
است كه تنها مادر يعني افتتاح كننده حساب بانكي، 

امكان برداشت از اين حساب را دارد. 
 به دنبال تغييراتي در مواد بخشنامه افتتاح حساب براي 
افراد زير ۱۸ س��ال )طفل و نوجوان( در بانك ها اكنون 
افتتاح حساب به 5 دسته تقسيم بندي شده است، كه 
دسته اول، ولي )پدر يا جد پدري( قيم يا وصي )با حكم( 
به عنوان افتتاح كننده حساب براي طفل زير ۱۸ سال 
و به نام خود طفل امكانپذير است كه امكان برداشت از 
حساب توسط افتتاح كننده يا با ارايه حكم رشد بوده و 
نوع حساب قابل افتتاح شامل انواع حساب جز حساب 

جاري با دسته چك است.
دسته دوم فرد افتتاح كننده خود طفل با سن بين ۱۲ تا 
۱۸ سال، بدون حكم رشد و به نام خود طفل است كه 
امكان برداشت قبل از ۱۸ سال، فقط بعد از ۱5 سال تمام 
يا با ارايه حكم رشد بوده و نوع حساب نيز فقط حساب 

قرض الحسنه خواهد بود.
دسته سوم هم فرد افتتاح كننده خود طفل با سن زير 
۱۸ س��ال و با حكم رش��د و به نام خود طفل است كه 
امكان برداشت فقط توسط خود طفل با ارايه حكم رشد 
و شامل حساب سپرده مدت دار و قرض الحسنه است.

به گزارش ايبِنا، چهارمين دس��ته، فرد افتتاح كننده 
مادر طفل )غيرقيم، غيروصي( براي طفل زير ۱۸ سال 
و حساب نيز به نام خود طفل خواهد بود كه فقط با مادر 
)در صورت فوت مادر تنها بعداز ۱۸ س��ال توسط خود 

طفل( از نوع حساب هاي قرض الحسنه است.
آخرين نوع حس��ابي كه براي افراد زير ۱۸ سال امكان 
افتتاح آن وجود دارد، حساب توسط ساير افراد غيرولي، 
غير قيم و غير وصي )از جمله مادر( افتتاح مي ش��ود و 
سن طفل بايد زير ۱۸ سال و به نام افتتاح كننده به نفع 
طفل باشد. امكان برداشت اين حساب با افتتاح كننده يا 
طفل داراي حكم رشد است كه حساب نيز از نوع سپرده 

سرمايه گذاري )كوتاه مدت و بلندمدت( است.
در پايان لازم به ذكر اس��ت، بعد از رسيدن طفل به ۱۸ 

سال تمام امكان برداشت فقط توسط خود طفل است و 
امكان افتتاح انواع حساب را دارد.

   سير حق برداشت مادر از 1307 تاكنون 
طبق قانون مدني اداره امور و سرپرستي فرزندي كه به سن 
رشد ۱۸ سال نرسيده است با ولي قهري كه شامل پدر و 
جد پدري است و در مواد ۱۱۸0 تا ۱۱۸3 قانون مدني حق 

برداشت از حساب به عهده پدر يا جد پدري بوده است. 
بنابراين از نظر قانون مدني كه برگرفته از فقه ش��يعه 

است پدر يا جدپدري در هر حال اجازه هرگونه دخل 
و تصرف در اموال صغير دارند مگر اينكه به حكم قانون 
منع شده باشند. )مواد مذكور در سال ۱307 به تصويب 

رسيده اند( 
حال اگر مادري يا فرد ثالثي براي صغيري حساب پس 
انداز بانكي افتتاح كند با توجه به مواد قانوني ياد شده 
هريك از پدر و پدربزرگ اين اجازه را دارند با ارايه مدارك 
مربوط به اثبات نسب ياد شده از حساب فرزند صغير 
ولو اينكه توسط فردي غير از ايشان افتتاح شده باشد 

برداشت نمايند.
اما براس��اس تبصره قانوني تحت عن��وان قانون اجازه 
افتتاح حساب پس انداز كه براي اطفال در قالب ماده 
واحده در سال ۱356 به تصويب رسيد مادر مي تواند 
به نام فرزند صغير خود حساب پس انداز باز كند و حق 
برداشت از اين حساب تا رسيدن صغير به سن ۱۸ سال 

تمام فقط با مادر است.
در نظر مشورتي قوه قضاييه نيز آمده است: با توجه به 
صراحت تبصره ماده واحده قانون اجازه افتتاح حساب 
پس انداز براي اطفال مصوب ارديبهش��ت ماه ۱357 
درصورتيك��ه مادر ب��ه نام فرزند صغير خود حس��اب 
پس ان��داز باز كند حق برداش��ت از اين حس��اب را تا 
رسيدن صغير به سن ۱۸ سال تمام دارد و اختيار مذكور 
مغايرت و منافاتي با قانون الغاء مقررات مخالف با قانون 
مدني راجع به ولايت و قيمومت ندارد و در اين تبصره 
قانون گذار صرف نظر از مقررات ماده ۱0 قانون مدني 
صريحاً اجازه تنظيم قرارداد مالي مشروط بين مادر و 
طفل و بانك را تجويز كرده است و مشاراليها مي تواند از 

حساب پس انداز مزبور برداشت نمايد
بنا به مراتب چون به موجب تبصره مذكور حق برداشت 
از حس��اب هاي مزبور تنها به مادر طفل كه بازكننده 
حساب است تفويض گرديده و نظر يا تاكيدي بر ولايت 
مشاراليها نداشته است بنابراين در اين مورد پدر و جد 
پدري يا وصي منصوب از طرف آنان حق برداش��ت از 

حساب پس انداز مزبور را ندارند.

گروه بانك و بيمه| احسان شمشيري|
 روز يك شنبه ۱۸ آذر 97 روند كاهش نرخ ارز و طلا و سكه 
ادامه يافت و نرخ هر دلار امريكا مانند هفته پيش در كانال ۱۱ 
هزار تومان در نوسان است و در تابلوي صرافي ها نرخ فروش 
آن، ۱۱ هزار و سيصد و پنجاه تومان اعلام شد، همچنين 
نرخ هر يورو نيز ۱3 هزار و صد و سي تومان معامله مي شود 
و برخي فعالان بازار پيش بيني كرده اند كه نرخ ارز كاهش 
خواهد يافت و متاثر از كاهش نرخ ارز، قيمت طلا و سكه نيز 
روندي كاهشي خواهد داشت. لذا همين موضوع باعث شده 
كه عده اي براي خريد طلا و سكه دست نگه دارند و همين 

موضوع نيز باعث كاهش تقاضا و قيمت ها شده است. 
به گزارش تعادل، برخي كارشناسان معتقدند كه دليل عمده 
افزايش نرخ اونس جهاني طلا، نزديك شدن به زمان برگزاري 
جشن سال نو ميلادي و كريسمس است كه در كوتاه مدت 
نرخ طلا را افزايش مي ده��د و پس از مدتي دوباره كاهش 
خواهد يافت. در نتيجه در بازار طلا نيز با وجود افزايش اونس 
جهاني به ۱۲4۸ دلار، نرخ سكه و طلا كاهشي شده به گفته 
رييس اتحاديه فروشندگان و سازندگان طلا و جواهر تهران، 
قيمت هر گرم طلاي ۱۸ عيار 344 هزار تومان و هر مثقال 
طلاي آب شده ۱7 عيار به ترتيب و يك ميليون و 490 هزار 
تومان است. همچنين قيمت سكه تمام بهار طرح جديد و 
طرح قديم به ترتيب س��ه ميليون و 7۸5 هزار تومان و سه 
ميليون و 650 هزار تومان است.نيم س��كه، يك ميليون و 
900 هزار تومان، ربع سكه، يك ميليون و ۱00 هزار تومان 
و س��كه يك گرمي، 650 هزار تومان به فروش مي رسد.با 
وجود افزايش قيمت سكه و طلا در روزهاي گذشته، بازار 
آرام است و به گفته رييس اتحاديه فروشندگان و سازندگان 
طلا و جواهر تهران، قيمت طلا و سكه دوباره روند كاهشي 
خود را از سرگرفته است. اين در حالي است كه در چند روز 
گذشته بازار طلا و سكه دوباره روند افزايشي به خود گرفته بود 
و نوسان داشت، اما امروز اين روند دوباره مانند هفته هاي اخير 
برعكس شد و شاهد كاهش قيمت سكه و طلا در بازار بوديم.
ابراهيم محمدولي درباره دليل اين كاهش قيمت در بازار 
داخلي، با وجود افزايش قيمت هاي جهاني، گفت: يكي از 
دلايل كاهش قيمت سكه و طلا در بازار اين است كه دلار در 
بازار به اندازه نياز تامين شده و افزايش قيمت نداشته است 
و موضوع ديگر به مس��ائل جهاني پيرامونش برمي گردد و 
احتمالا خريد چين و روسيه از بازار طلا و سكه كم يا قطع 
شده است.وي تاكيد كرد كه مسلما انتظار كاهش قيمت 
در بازار هم چنان وجود دارد و همين مساله سبب مي شود 
تا تقاضا براي خريد س��كه و طلا نيز در حالت انتظار باقي 
بماند و كاهش پيدا كند و با اين وضعيت، هم چنان انتظار 
مي رود روند ارزاني سكه تا واقعي شدن بازار و قيمت ادامه 

داشته باشد.

  اثر كاهش نرخ ارز بر رونق كسب و كار 
به نظر مي رسد نرخ ارز از روزهاي پرنوسان و متلاطم 
فاصله گرفته است، روزهايي كه نرخ هر دلار امريكا دو 
يا سه هزار تومان نوس��ان داشت. اما بايد توجه داشت 
كه اين ثبات لزوماً به معني مناسب بودن يا نبودن نرخ 
نيست، بطوري كه بسياري از كارشناسان حتي دلار 9 
هزار توماني را مناسب شرايط اقتصاد ايران نمي دانند و 
معتقدند كه بايد بيش از اين كاهش يابد تا موجب رونق 
واردات، توليد، خريد و مصرف توسط مردم شود و ادامه 
روند فعلي با نرخ ارز بالا، عملا نوعي ركود و كاهش قدرت 

خريد مردم را تقويت خواهد كرد. 
اين كارشناسان باور دارند كه هم قدرت خريد مصرف كننده 

پايين است و هم وابس��تگي توليدات كشور به نهاده هاي 
وارداتي بالا است كه اين باعث افزايش قيمت تمام شده كالاها 
مي شود كه در شرايط كنوني براي اقتصاد كشور مطلوب 
نيست.اين نوسان اندك در نرخ ارز به نوعي به بازار سكه و 
طلا نيز منتقل شده است و نرخ انواع سكه نيز تقريبا همين 
روند را طي مي كند.بازار ارز با اينكه هفته هاست روند كاهشي  
با شيب ملايم را آغاز كرده اما نرخ ارزهاي عمده همچنان 
راضي كننده نيست و هنوز انتظار مي رود قيمت ها بيش از اين 
كاهش يابد.پس از تغيير سياست هاي ارزي دولت در نيمه 
مردادماه امسال، بازار ارز در ۲ مرحله سير نزولي قرار گرفت؛ 
بار نخست بيش از آنكه دلايل اقتصادي داشته باشد، ناشي 
از فضاسازي رسانه اي بود كه سبب شد دارندگان ارز خانگي 

از ترس زيان راهي بازار شوند و عرضه زياد شود.

   رعايت سقف 50 ميليون تومان 
در مرحله دوم كه از نيمه آبان ماه رخ داد، چند تصميم بر 
بازار اثر گذاشت كه نخس��تين آن الزام رعايت سقف 50 
ميليون توماني در تراكنش هاي پايانه هاي فروش��گاهي 
بود كه س��بب ش��د گردش پول به وي��ژه در مواردي كه 
دلالان با اس��تفاده از كارتخوان هاي خارج شده از كشور 
ارز مي فروشند، مختل ش��ود.اين كارتخوان ها نه تنها در 
كشورهاي همسايه همچون عراق و افغانستان استفاده 
مي ش��دند، بلكه دلالان آنها را حتي به امري��كا، كانادا و 
كشورهاي اروپايي برده بودند؛ نتيجه اينكه فرآيند خروج 
سرمايه از كش��ور به راحتي و با استفاده از رومينگ روي 

سيمكارت هاي ايراني به سهولت انجام مي شد.

   چك تضميني 
اما اين همه ماجرا نبود؛ بانك مركزي به پشتوانه تصميم 
سران قوا، براي چك هاي تضميني نيز محدوديت قائل شد 
تا فقط كسي كه چك در وجه وي صادر شده، بتواند آن را 
نقد كند و قابل انتقال به ديگران نباش��د.با وجود همه اين 
تلاش ها، هنوز نرخ ها در بازار راضي كننده نيست هرچند 
كه دلار امريكا در محدوده ۱۱ هزار توماني و يورو در كانال 
۱3 هزار توماني جا خوش كرده اند.»رضا تركاشوند« دبيركل 
كانون صرافان در گفت وگو با ايرنا، بر اين باور است كه اكنون 
بازار ارز به آرامش خوبي رس��يده اما ت��داوم اين آرامش در 
گرو تصميم گيري نهادهاي موثر اس��ت تا مردم و فعالان 
اقتصادي احساس امنيت بيشتري كنند.شايد اين نرخ ها 
براي صادركنندگان راضي كننده باشد اما فعالان اقتصادي به 
ويژه توليدكنندگان آن را نرخ واقعي ارز نمي دانند و همانطور 
كه مسوولان اقتصادي دولت بارها گفته اند، آنچه در سامانه 
نيما خريد و فروش مي شود، به نرخ هاي حقيقي ارز نزديك تر 
است.نگاهي به سامانه نظارت ارز نشان مي دهد كه متوسط 
فروش هفتگي يورو در س��نا حدود ۱3 هزار تومان و دلار 
امريكا نزديك ۱۱ هزار و 337 تومان بوده اما در سامانه نيما 
كه حواله هاي ارزي جابه جا مي شود، متوسط هفتگي فروش 
حدود يورو 9 هزار و 500 تومان و نيما هش��ت هزار و ۸00 
تومان است.با اين حال نگاهي به نرخ هاي روزانه حواله ها در 
نيما نشان مي دهد كه بهاي يورو و دلار در اين سامانه بسيار 
اندك بوده و يورو حدود 9600 تومان و دلار 9۸00تومان 

فروخته مي شود.

   اختلاف قيمت ميان بازار و نيما 
با وجود روند كاهش��ي نرخ ها در بازار آزاد كه از چند هفته 
پيش آغاز شده، هنوز اختلاف با سامانه نيما قابل توجه است؛ 
تفاضل نرخ ها در سامانه سنا و نيما از اختلاف سه هزار توماني 

هر يورو و ۱400 توماني هر دلار حكايت دارد اما پرسش اينكه 
چگونه مي توان اين فاصله را كمتر كرد.

   افزايش عرضه صادركنندگان 
هفته گذش��ته »محمد نهاونديان« معاون اقتصادي 
رييس جمهوري يكي از دلايل كاهش نرخ ها در بازار آزاد 
ارز را افزايش عرضه توسط صادركنندگان به نيما دانست 
و ابراز اميدواري كرد كه با تقسيم بندي صادركنندگان، 

اين روند بهتر شود.

   مجاز شدن صرافي ها
دبيركل كانون صرافان نيز مي گويد: بخشنامه بانك مركزي 
مبني بر مجاز شدن صرافي ها براي خريد ارز از صادركنندگان 
خرد كه س��الانه كمتر از يك ميليون يورو صادرات دارند، 
اقدامي راهگش��ا در تامين ارز خدماتي هموطنان است و 
البته به صادركنندگان خ��رد نيز اين امكان را مي دهد كه 
با فراغت بيشتري ارز خود را بفروشند.با اين اوصاف يكي از 
بازيگران اصلي براي مديريت بهتر بازار ارز، عرضه مناسب 
ارز صادركنندگان اس��ت موضوعي كه محل اختلاف نظر 
صادركنندگان و بانك مركزي بوده و با اينكه بانك مركزي در 
بخشنامه هاي خود سعي كرده با طبقه بندي صادركنندگان، 
واردات ارز را تسهيل كند، هنوز عرضه ارز در نيما متناسب با 

صادرات غيرنفتي كشور نيست.

   صادرات غيرنفتي
بانك مركزي مي گويد كه از زمان آغاز فعاليت سامانه نيما 
)ارديبهشت ماه( تاكنون )۱6 آذر( يعني در هفت ماه و نيم 
گذش��ته معادل 6.۸ ميليارد يورو ارز بابت واردات كالاها و 
خدمات مورد نياز كش��ور از اين سامانه تامين شده است و 
محصولات برقي، الكترونيكي و مخابراتي با ۱.353 ميليون 
يورو و ماش��ين آلات، تجهيزات و قطعات خودروسازان با 
۱.۲05 ميليون يورو در رتبه هاي اول و دوم تامين ارز سامانه 

نيما قرار دارند.
اما آمارهاي گمرك روند ديگري را نشان مي دهد؛ طبق اين 
آمار در هشت ماهه امسال 3۱ ميليارد و 49۱ ميليون دلار 
كالاي غيرنفتي از كشور صادر شده و در مقابل ۲9 ميليارد 

و 549 ميليون دلار وارد كشور شده است.
از آنجا كه آمار گمرك مجموع كالاهاي وارداتي با هر نرخي 
است و كالاهاي اساسي ش��امل ذرت دامي، برنج و لوبياي 
سويا سهم بالايي در واردات دارند، مي توان گفت كه تامين 
ارز بخش اعظم وارداتي كه به كشور انجام شده، توسط بانك 
مركزي بوده است و هنوز صادركنندگان به تكاليف خود 

آنگونه كه حاكميت از آنها انتظار دارد، عمل نكرده اند.
به گفته مهدي كسرايي پور مديركل مقررات و سياست هاي 
ارزي بانك مركزي ح��دود ۲7 درصد از حاصل از صادرات 
توس��ط صادركنندگان در نيما عرضه ش��ده و البته بنا به 
اظهارات دبيركل كانون صرافان پتروشيمي ها كه 33 درصد 
از ارزش صادرات كشور را در اختيار دارند، بيشترين همكاري 
را با نيما داشته اند.با توجه به مهلت سه ماهه صادركنندگان 
ب��راي بازگرداندن ارز حاصل از صادرات از س��ويي و اينكه 
بخش��ي از صادرات به عراق و افغانس��تان به صورت ريالي 
انجام مي شود، بايد اميدوار بود كه با بخشنامه تقسيم بندي 
صادركنندگان به سه گروه، در ماه هاي آتي بتوان بازار ارز 
بهتري با نرخ هاي متعادل تر داشت.يك مقام مسوول در بانك 
مركزي كه خواست نامش در خبر ذكر نشود در اين رابطه كه 
آيا حاكميت و دولت به آرامش و نرخ هاي كنوني در بازار ارز 
راضي است، گفت: نرخ هاي كنوني راضي كننده نيست اما 

مي توان اميدوار بود كه با سياست گذاري هاي انجام شده، 
در آينده وضعيت بهتر شود.

   غفلت از بازار شفاف ارز 
هرچند اي��ن روزها فع��الان ارزي و اقتص��ادي از كاهش 
نوسان هاي ارزي خرسندند اما همگي بر »رساندن نرخ ها به 
نقطه تعادلي در بازار« تاكيد دارند؛ يعني نرخ ها در فضايي 
شفاف، رقابتي و با مشاركت همه فعالان موثر در بازار ارز اعم 
از صرافي ها، صادركنندگان، بانك ها و بانك مركزي شكل 
بگيرد.در اين رابطه برخي كشورهاي همسايه تجربه هاي 
موفقي دارند كه نمونه آن عملكرد بانك مركزي عراق در 
بازار حراج ارز اس��ت كه معاملات به صورت ش��فاف انجام 
مي شود؛ همتي نيز در هفته هاي پيشين وعده راه اندازي 
بازار معاملات آزاد نقدي و حواله ارزي را به فعالان اقتصادي 
داده تا بازار متشكل ارزي شكل بگيرد.در چنين شرايطي 
است كه مي توان كشف قيمت ها را به صورت شفاف انجام 
داد و نقطه تعادل ارزي تعيين كرد؛ دبيركل كانون صرافان 
ايران در اين رابطه به ايرنا مي گويد: ايجاد شفافيت در بازار 
ارز ضرورتي اجتناب ناپذير است؛ اين شفافيت در اقتصاد 
ايران بيش از 70 س��ال است كه احس��اس مي شود.رضا 
تركاشوند افزود: دستاورد ديگر شفاف سازي ارزي، روشن 
شدن روش كشف قيمت است كه با بالانس كردن عرضه 
و تقاضا، قيمت ها مشخص مي شود، نه اينكه نرخ ها در كف 
بازار و توسطه دلالان تعيين شود.دبيركل كانون صرافان 
ايراني��ان اظهار داش��ت: اراده خوبي براي راه ان��دازي بازار 
متش��كل ارزي وجود دارد و بانك مركزي، كانون صرافان، 
بانك هاي خصوصي و دولتي براي راه اندازي اين بازار تلاش 
دارند تا هرچه زودتر اين كار شكل بگيرد، البته مقدمات كار 
در بانك مركزي بايد انجام شود.تركاش��وند اظهار داشت: 
بطور طبيعي با راه اندازي اين بازار، ارز مداخله اي، ارز دولتي 
و نيمه دولتي و نظاير آن جمع مي شود و همه چيز در بستر 
يك نظام يكپارچه شكل مي گيرد.به گفته وي، قرار نيست با 
راه اندازي اين بازار، سامانه نيما و سازوكار آن جمع شود بلكه 
وقتي بازارهاي ديگر تجميع و يكي شد، بازار نيما نيز در اين 
بستر ساماندهي مي شود.با اين حال يكي از لوازم راه اندازي 
اين بازار، همكاري صادركنندگان در بازگرداندن ارز حاصل 
از صادرات است تا تقاضاها و نرخ ها با توجه به سبد منابع ارزي 

كشور مديريت شود.

   مقاومت بازارهاي موازي ارز
سخنگوي كميسيون ويژه حمايت از توليد ملي از ضرورت 
ساماندهي بازارهاي موازي طلا و ارز از سوي دولت خبر داد 
و گفت: مقاومت نرخ ها پس از كاهش قيمت طلا و ارز به علت 
نفوذ دلالان در بازار است.رحيم زارع، با اشاره به كاهش نرخ 
ارز و طلا در بازار، گفت: مقاومت قيمت ها در ساير بازارهاي 
موازي در مقابل كاهش نش��ان از نفوذ دلالان در بازار دارد. 
نماينده مردم آباده در مجلس شوراي اسلامي با تاكيد بر 

اينكه متاسفانه بازارهاي موازي طلا و ارز همسو با افزايش 
نرخ ها درگير گراني شده اما اكنون با نزول قيمت ها خود را 
درگير نكرده اند، افزود: در ماه هاي اخير با توجه به كاهش 
شديد ارزش پول مشكلات عديده اي براي مردم ايجاد شده 
از اين رو لازم است تدابيري براي ساماندهي بازارهاي موازي 
ارز و طلا نيز صورت بگيرد.اين نماينده مردم در مجلس دهم 
با بيان اينكه دولت بايد با فعال كردن دوربين هاي نظارتي 
خود با هر ن��وع حباب قيمتي مقابله كن��د، تصريح كرد: 
متاسفانه در نوسانات نرخ ارز و كاهش ارز پول ملي بسياري 
از واحدهايي توليدي كشور نابود شده و بر آمار بيكاري افزوده 
ش��ده از اين رو لازم است دولت كميته اي براي ساماندهي 
وضعيت بازار با محوريت كاهش نرخ ه��ا به ويژه در بحث 
توليد و مسكن ايجاد كند.وي همچنين با اشاره به دغدغه 
حقوق بگيران دولت در خصوص نرخ حقوق آنها در بودجه 
٩٨ كل كشور، گفت: دولت با توجه به تورم نقطه به نقطه، 
كاهش ارز پول ملي و همچنين نوسانات قيمتي بايد نسبت 
به افزايش حقوق اين عزيزان اقدام كند در غير اين صورت 
قشر متوسط جامعه نيز به س��مت اقشار نيازمند حركت 
خواهند كرد.اين نماينده مردم در مجلس دهم با تاكيد بر 
اينكه دولت بايد ضمن رصد دوباره بازار با هدف كاهش نرخ 
ارز و طلا ساير بازارها را نيز به سمت بهبود وضعيت هدايت 
كند، افزود: نرخ هاي موجود در بازار هيچ كدام منطقي نبوده 
از اين رو بايد نسبت به تجديد نظر در خصوص آنها اقدام شود.

وي از تلاش كميسيون حمايت از توليد ملي براي حمايت 
از توليدكنندگان در شرايط فعلي اقتصاد خبر داد و گفت: با 
برگزاري نشست هاي مستمر با دولت دغدغه هاي صنوف 
مختلف توليدكنندگان را به گوش دولتي ها رس��انده ايم.

سخنگوي كميسيون ويژه حمايت از توليد ملي يادآور شد: 
دولت در بودجه ٩٨ كل كشور بايد با توجه به تورم و همچنين 
كاهش شديد قدرت توليدكنندگان داخلي نرخ ارز و ساير 

نرخ ها را تعيين كند.

   تازه ترين تحليل بلومبرگ از آينده قيمت طلا
واحد اطلاع��ات بلومب��رگ در تازه تري��ن تحليل خود 
پيش بيني كرده اس��ت كه قيمت طلا به زودي وارد يك 
مسير كاملا صعودي خواهد شد.به گزارش كيتكو نيوز، 
واحد اطلاعات بلومبرگ در تحليل مهمي نوشت: نوسانات 
ارزش دلار امريكا طي ماه هاي آينده تاثير مهمي بر قيمت 
طلا خواهد داشت. به نظر مي رسد ارزش دلار هم اكنون به 
اوج خود رسيده و طي ماه هاي آينده با كاهش ارزش دلار 
شاهد رشد فزاينده و چشمگير قيمت طلا خواهيم بود.

براساس اين گزارش واحد اطلاعات بلومبرگ افزود: نمودار 
مربوط به نوس��انات قيمت طلا شباهت زيادي به نمودار 
نوسانات قيمت گاز طبيعي پيش از رشد فزاينده آن دارد. 
به نظر مي رسد قيمت فلزات گرانبها به خصوص طلا طي 
ماه هاي آينده از الگوي قيمت گاز طبيعي تبعيت خواهد 

كرد و با رشد چشمگيري روبرو خواهد شد.
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پرداخت 40 درصد خسارت 
زلزله كرمانشاه از سوي بيمه البرز

مدير بيمه هاي آتش سوزي شركت بيمه البرز اعلام 
كرد: بر اس��اس آخرين آمار بيمه مركزي، در حادثه 
زلزله منطقه غرب كشور كه در آبان سال گذشته رخ 
داد، 40 درصد كل خسارت صنعت بيمه كشور در اين 
حادثه تحت پوشش شركت بيمه البرز بوده است كه از 
سوي اين شركت به زيان ديدگان پرداخت شده است. 
به گزارش روابط عمومي بيمه البرز، عليرضا مقرب، 
افزود: در حادثه زلزله آبان سال گذشته و تيرماه سال 
ج��اري در منطقه غرب كش��ور در مجموع بيش از 
۱6 هزار و ۲00 مورد اعلام خسارت شد كه به دليل 
تكراري بودن برخي پرونده هاي خس��ارت، نزديك 
به ۱5 هزار و ۸00 فقره پرونده خس��ارت تشكيل و 
مورد بررس��ي و بازديد قرار گرف��ت و تاكنون مبلغ 
550 ميليارد ريال خسارت به زيان ديدگاني كه تحت 
پوشش بيمه آتش سوزي و اموال بيمه البرز بودند، 

 پرداخت شده است.
مدير بيمه هاي آتش سوزي بيمه البرز، گفت: بلافاصله 
پس از وقوع زلزله منطقه غرب كشور، تيمي متشكل 
از كارشناس��ان بيمه البرز براي رسيدگي فوري به 
آسيب ديدگان زلزله به منطقه اعزام شدند و با نصب 
كانكس و بنر در سطح ش��هر سرپل ذهاب آمادگي 
خود را براي پرداخت خسارت به تمامي بيمه گزاران 

زيان ديده خود در حادثه زلزله اعلام كردند. 
وي افزود: بر اين اساس، تاكنون 99 نفر از كارشناسان 
بيمه البرز طي يك هزار و 47 روز كاري به غرب كشور 
اعزام ش��ده و پرونده هاي خسارت زيان ديدگان اين 
حادثه را كه بيش��تر مربوط به خانواده هاي شهدا و 
ايثارگران تحت پوشش بنياد شهيد و امور ايثارگران 

بود، مورد رسيدگي قرار داده اند.
اين گزارش حاكي اس��ت، س��يد رس��ول تاجدار، 
مديرعامل بيمه البرز نيز پس از حادثه زلزله كرمانشاه 
به منظور بازديد از روند ارزيابي و پرداخت خسارت 
به بيمه گزاران زيان ديده اين شركت در زلزله غرب 
كشور دو باربه استان كرمانشاه سفر كرد و در جلسات 
مش��ترك وي با حجت الاسلام س��يد محمد علي 
شهيدي، نماينده ولي فقيه، معاون رييس جمهوري 
و رييس بنياد شهيد و امور ايثارگران و حجت الاسلام 
عسگري،  رييس بنياد شهيد و امور ايثارگران استان 
كرمانشاه، گزارش رس��يدگي شركت بيمه البرزبه 
پرونده هاي خسارت خانواده معظم شهدا و ايثارگراني 
كه در حادثه زلزله غرب كش��ور خس��ارت ديده اند، 

ارايه شد.
بنا براين گزارش، طي قرارداد منعقد شده في مابين 
بنياد شهيد و امور ايثارگران و شركت بيمه البرز، تمامي 
خانواده هاي معظم شهدا و ايثارگران كل كشور تحت 
پوش��ش بيمه هاي آتش س��وزي و حوادث شركت 
بيمه البرز قرار داشتند و بر همين اساس اين شركت 
خسارت تمامي خانواده هاي معزز شهدا و ايثارگران 
زيان دي��ده در حادثه زلزله منطقه غرب كش��ور را 

پرداخت كرده است. 

سقف تراكنش 100 ميليون 
تومان  براي هر كد ملي

گروه بانك و بيمه | بانك مركزي از روز شنبه 
محدوديت جديد تراكنش هاي بانكي را براي هر 
شماره ملي اجرايي كرده است. بانك مركزي در 
اين اقدام جديد كه البته قبلًا از سوي عبدالناصر 
همتي رسانه اي شده بود، محدوديت هاي تازه اي 

را براي تراكنش هاي كارتي اعمال كرده است.
همتي قبلًا اعلام كرده بود كه برنامه جديد بانك 
مركزي اعمال محدوديت ب��راي تراكنش هاي 

بانكي به ازاي هر شماره ملي است.
به گزارش تسنيم كسب اطلاع از يك مقام بانك 
مركزي حكايت از آن دارد كه اين سياست بانك 
مركزي از ش��نبه رس��ماً عملياتي ش��ده است. 
طبق اين سياس��ت جديد كه به منظور مبارزه با 
پول شويي اجرا شده و اتفاقاً تاثير بسزايي هم در 
كنترل نوسان ارزي داشته است، هر شماره ملي 
مي تواند در طول يك روز )۲4 ساعت( نهايت تا 
۱00 ميليون تومان تراكنش بانكي داشته باشد.

هر كارت بانك��ي نيز نهايت تا 50 ميليون تومان 
مي تواند تراكنش بانكي طي ۲4 س��اعت داشته 

باشد.
گفتني اس��ت، يكي ازاهداف بانك مركزي از 
اعمال بخش��نامه محدودي��ت تراكنش هاي 
كارتي، محدود ك��ردن فعاليت پوزهاي خارج 
كشور است كه بطور غيرمجاز و به خاطر تخلف 
شركت هاي psp و نظارت ضعيف بانك ها در 

خارج مرزها فعاليت مي كنند.

وام ساخت مسكن 110 ميليون 
تومان شد

مع��اون وزي��ر راه و شهرس��ازي گف��ت: ع��لاوه بر 
وام40ميلي��ون توماني با ن��رخ س��ود 9 درصد، به 
س��ازندگان 70 ميلي��ون توم��ان ديگ��ر وام بدون 
سپرده گذاري با س��ود ۱۸ درصد پرداخت مي شود.

به گ��زارش »تعادل«، هوش��نگ عش��ايري اظهار 
داشت: براي انبوه سازان و س��ازندگان حرفه اي 70 
ميليون تومان تسهيلات بدون سپرده گذاري با سود 
۱۸درصد علاوه بر تسهيلات 40 ميليون توماني با 
نرخ س��ود 9درصد در نظر گرفته ش��ده است كه در 
مجموع تسهيلات ساخت مسكن براي انبوه سازان 
به ۱۱0ميليون تومان بالغ است. وي افزود: سازمان 
برنامه و بودجه در سال ۱393 پيشنهاد ساخت سالانه 
300هزار واحد مسكوني را به دولت داد در طول 4 سال 
گذشته تنها 56 هزار تسهيلات به مردم پرداخت شد. 



رويخطشركتها 5 بازار سرمايه

در شرايط تعادلي بورس، افق پيش روي بازار چيست

مروري بر آمار معاملات ديروز

رييس سازمان بورس و اوراق بهادار خبر داد

يك نماينده مجلس مطرح كرد

خوف و  رجا

پيگيري معاملات در مدار نزول

آمادگي بورس كالا براي انجام معاملات مسكن

سرنوشت نفت هاي فروخته شده در بورس چه شد

گروه بورس|سميرا ابراهيمي| 
وضعيت ش��اخص هاي بورس در ماه هاي اخير، هر 
چند بر خ��اف ادعاهاي قديم��ي اقتصاددانان تب 
اقتصادي كشور را نشان نمي داد، اما نوساناتي داشت 
كه در بس��ياري از روزها، پيش بيني پذيري بازار را 

تحت شعاع قرار مي داد. 
پس از جهش هاي ش��ارپي كه در تابس��تان س��ال 
جاري تا اواس��ط مهرماه به اوج رس��يد و شاخص را 
تا نزديكي كانال 200 ه��زار واحد هم برد،  روزهاي 
زيادي شاخص در سراشيبي نزول بود و بسياري از 
پرتفوها را در نقطه سر به سر رسانده  و حتي با ضرر 

همراه كرده بود. 
با اين حال نگاهي به روند هاي حركتي ش��اخص ها 
در يك هفته كاري اخير نشان مي دهد كه حركتي 
آرام و متعادل در اين بازار حكمفرما ش��ده اس��ت. 
وضعيتي ك��ه در ادبيات فع��الان بازار س��رمايه از 
آن ب��ه عنوان حال��ت تعادلي بازار ياد مي ش��ود. اما 
اي��ن تع��ادل در كن��ار خبرهايي ك��ه در يك هفته 
اخير منتشر شده و مي توانس��ت به روند رشد بازار 
و حت��ي ايجاد رش��د ش��ارپي در بازار منجر ش��ود 
 ك��ه نش��د، موجوديتي ف��ارغ از وضعي��ت طبيعي

 بازار دارد. 
اولين خبري كه فعالان بازار انتظار داشتند بتواند به 
رش��د بازار كمك كند، خبر گران شدن خودرو بود. 
تجربه اين موضوع در سال 95 باعث شد كه يك باره 
گروه خودرويي، رشد ش��ارپي را در بازار آغاز كنند 
و چندين هزار واحد به رش��د ش��اخص در كمتر از 

10 روز منجر شد. 
از سوي ديگر خبر توافق اوپك كه به نفع فروش نفت 
ايران و كاهش توليد ديگر اعضا بود و توانس��ت روند 
نزول��ي قيمت نفت را تغيي��ر داده و به بالا برود، اين 
انتظار را براي بورس ايجاد مي كرد كه بتواند روند رو 
به رشد تمام بازار به انضمام رشد بيشتر براي سهام 
گروه پالايشي را به همراه داشته باشد كه باز هم اين 

اتفاق رخ نداد. 
 

   بازار درگير ترس و ابهام
مجتب��ي ش��هبازي ، كارش��ناس بازار س��رمايه در 
گفت وگو با »تعادل« گفت: ب��ازار در ماه هاي اخير 
رشد خوبي داشت، سپس در فاز اصاح و استراحت 
ورود كرد. ام��ا الان در حالتي ق��رار دارد كه عمدتا 
متاثر از فاز رش��د قبلي اس��ت و هر اتف��اق خوب و 
ب��دي كه بيفتد را مي تواند با توج��ه و تكيه به اخبار 

مثبت، براي ش��ارژ روند حركتي مثبت خود تفسير 
كند. البته اين موضوع در زمان��ي كه بازار وضعيت 
اصاح��ي دارد ني��ز برعك��س اس��ت. در آن زمان 
حتي اگ��ر خبر خوب بيايد، ب��ه دليل كمبود حجم 
معام��ات و ميل به منفي ش��دن در بازار، اثر مثبت 
نمي گذارد. با اين حال بهتر اس��ت  بگوييم كه بازار 
 هنوز خود را پيدا نكرده است و ابهام و ترس در بازار 

وجود دارد. 
وي افزود: حال در اين روزهاي پر از ابهام بازار، خبر 
مثبت��ي مانند خبر افزايش قيمت خ��ودرو،  تنها دو 

روز مي توان��د قيمت س��هام خودرويي ها را افزايش 
دهد البته به نظر مي رس��د تا مجامع ش��ركت ها در 
خرداد و تير س��ال بعد، بازار دوباره ب��ه روند عادي 
 رو به رش��د بر مي گردد و به روزهاي پرحجم و سبز

 باز مي رسد. 
اين معامله گر بازار س��رمايه خاطرنش��ان ساخت: 
پيش بين��ي اين موضوع ك��ه بازار چ��ه زماني روند 
حركتي مثبت خود را ش��روع مي كن��د را نمي توان 
بي��ان كرد ام��ا اگر از لح��اظ قيمت جهان��ي اتفاق 
شگرفي نيفتد، تا مجامع س��ال بعد، روند كلي بازار 

را مثب��ت ارزيابي مي كنم. در واقع وضعيت بنيادين 
كلي شركت ها مثبت است اما در همين بازار ابهام ها 
نيز زياد اس��ت. اكنون با توجه به تحريم ها، وضعيت 
فروش ش��ركت هاي صادراتي مشخص نيست. ساز 
و كار مال��ي اروپا براي مبادله با ايران نيز مش��خص 
نيس��ت و تا زماني كه اين ابهامات بر طرف نش��ود، 
بازار در همين حالت مي ماند. وضعيت گزارش دهي 
ش��ركت ها ني��ز در آينده نزديك مش��خص خواهد 
كرد كه بازار به چه س��مت و سويي مي رود.  به گفته 
شهبازي، در واقع گزارش هاي ماهانه از اكنون به بعد 

و 3 ماهه انتهايي س��ال كه آثار تحريم ها را منعكس 
مي كند، مي تواند مسير حركت بازار را تبيين كند. 

   ريسك بورس در زمان تحريم
بطور كلي براي شناسايي ريس��ك هاي معاماتي در 
بازار س��رمايه، ابتدا نياز است كه ماهيت ريسك براي 
سرمايه گذاران هويدا شود. در اين شرايط بر اساس نظر 
تحليلگران بنيادي گفته مي شود كه اگر صورت هاي 
مالي و وضعيت بنيادين شركت ها، روند رشد را نشان 
دهد، ورود به آن س��هم يا صنعت با ريس��ك كم انجام 
مي ش��ود و توجيه اقتصادي دارد. در غير اين صورت 
با توجه به قيمت محقق شده سهم، سرمايه گذاري با 
ريسك معاماتي همراه مي شود. اما در شرايط فعلي كه 
دوباره به فاز تحريم وارد شده ايم، شناخت ريسك هاي 
سياسي و اقتصاد كان بر ريسك هاي صنعتي و سهامي 
پيش��ي مي گيرد. در اين ش��رايط ابتدا مساله فروش 
نفت مطرح مي ش��ود كه بتواند بودجه را پوشش دهد 
و از طريق تحقق منابع بودجه، مصارف عمراني تامين 
شود. چنانچه اين ريسك پوشش داده شود، شركت هاي 
درگير با پروژه هاي عمراني مانند سيماني ها، فولادي ها، 
خدمات پيمانكاري، ساختماني ها و امثالهم وضعيت 
مناسبي را در پيش روي خود خواهند داشت. با توجه به 
معافيت ايران از كاهش توليد نفت و داشتن مجوز براي 
چندين كشور بزرگ خريدار نفت ايران براي خريد از 
ما، اين ريسك فعا كمرنگ ش��ده است. البته عرضه 
نفت در بورس انرژي براي سرمايه گذاران خارجي نيز 
يكي از تدابير انديشيده شده براي افزايش فروش نفت 
در شرايط تحريمي است كه تاكنون دوبار اجرايي شده 

و محموله وارد شده بطور كامل به فروش رفته است. 
موضوع مهم تري ك��ه در اين دوران از اهميت حتي 
بالاتر از ف��روش نفت م��ورد توجه ق��رار مي گيرد، 
ساز و كار مبادلات بانكي بين المللي است. از زماني 
كه برجام اجرايي شد تا قبل از اينكه دوباره فاز جديد 
تحريم ها توسط ترامپ آغاز شود، كشورهاي اروپايي 
بازگشايي مبادلات بانكي با ايران را منوط به خروج 
ايران از ليست سايه FATF  اعام مي كردند. اكنون 
ك��ه لايحه CFT در مجلس براي بار س��وم تصويب 
ش��ده و احتمال تاييد نهايي آن ني��ز وجود دارد، از 
س��وي ديگر وزير امور خارجه رايزن��ي با اروپا براي 
گش��ايش SPV را دنبال مي كند، احتمال بر طرف 
شدن ريس��ك ناشي از بس��ته بودن مسير تبادلات 
بانكي نيز كمرنگ شده و مسير رفت و برگشتي پول 

تجارت را هموار مي كند. 

گروه بورس| شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران 
در معامات روز گذش��ته با كاه��ش 191 واحدي 
همراه ش��د و در نهايت ب��ه رقم 166 ه��زارو 891 
واحدي ريزش پيدا كرد. در همين حال، ش��اخص 
كل فرابورس نيز با كاهش 19 واحدي روي رقم يك 

هزار و 838 واحد متوقف شد.
 از س��ويي ديگر، ش��اخص كل هم  وزن ب��ا افزايش 
18واحدي توانس��ت رقم 27هزار و 755 واحد را به 

خود اختصاص دهد.
 ع��اوه بر اين، ش��اخص ب��ازار اول ب��ا كاهش 44 

واح��دي، رقم 123 ه��زار و 284 واح��د را به ثبت 
رس��اند و در مقابل ش��اخص ب��ازار دوم ب��ا كاهش 
852 واحدي رق��م 330 هزار و 844 واحد را تجربه 
كرد. همچنين، ش��اخص س��هام آزاد ش��ناور نيز با 
 كاهش 81 واحدي به رق��م 179 هزار و 164 واحد

 دست يافت. 
اين در حالي اس��ت كه، ديروز معامات س��هام در 
نماد معاماتي بانك ملت با 113 واحد، پتروشيمي 
خليج فارس با 74 واحد و بانك صادرات با 63 واحد 
افزايش بيشترين تأثيرمثبت را بر شاخص كل بورس 

به نام خود ثبت كردند. همچنين، معامات س��هام 
در نماد معاماتي شركت هاي فولاد مباركه با 120 
واحد، پالايش نفت تهران با 84 واحد و پالايش نفت 
اصفهان با 69 واحد كاهش، بيشترين تاثيرمنفي را 
در محاسبه اين نماگر به دوش كشيدند. بر اساس اين 
گزارش، ارزش كل معامات ديروز بورس تهران در 
حالي به بيش از 539 ميليارد تومان نمايش داده شد 
كه ناش��ي از دست به دست شدن بيش از 2 ميليارد 
و 405 ميليون س��هم و اوراق مالي قابل معامله طي 

179 هزار و 137 نوبت داد و ستد بود.

رييس سازمان بورس و اوراق بهادار از آمادگي بورس 
كالا براي انجام معامات مس��كن بدون محدوديت 
خبر داد. ش��اپور محمدي عنوان كرد: فرآيندهاي 
اداري سبب شده استقبال از اوراق تسه زمانبر باشد. 
به گزارش مه��ر، وي درباره نقش بازار س��رمايه در 
بازار مس��كن اظهار داشت: س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار يكي از اقداماتي كه در اين زمينه صورت داد، 
انتش��ار اوراق رهني مسكن است؛ اس��تقبال از اين 
اوراق خوب بود اما فرآيندهاي اداري، س��بب شد تا 
استقبال بيش��تر از اين اوراق، زمان بر باشد. وي در 
ادامه افزود: تاكنون اوراق رهني مسكن در دو مرحله 
منتشر شده و با اس��تقبال خوب خريداران اين نوع 
ابزار همراه شده است. رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار به صندوق هاي زمين و س��اختمان به عنوان 
دومين ابزار بورسي بخش مس��كن اشاره و تصريح 

كرد: يكي ديگر از وجوه تعامل بازار س��رمايه و بازار 
مسكن، حضور شركت هاي سرمايه گذاري ساختمان 
در بازار سرمايه است و سهام اين شركت ها در حال 
خريد و فروش از سوي سرمايه گذاران است؛ بنابراين 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار از طريق س��ه بخش 
اوراق رهني مسكن، صندوق هاي زمين و ساختمان 

و خريد و فروش س��هام شركت هاي سرمايه گذاري 
ساختماني در بخش مس��كن ورود كرده است. اين 
ابزارها بسيار مناس��ب و معقول است اما اينكه بازار 
مسكن تا چه حد از اين ابزار بهره ببرد، مساله اي است 
كه فعالان بخش مس��كن براي آن بايد برنامه ريزي 
كنند. محمدي تأكيد كرد: سازمان بورس آمادگي 
دارد ت��ا آيين نامه ها و دس��تورالعمل هايي كه براي 
حضور بيش��تر بازار سرمايه در بخش مسكن نياز به 
تغيير دارد را اصاح كند. عضو ش��وراي عالي بورس 
در خصوص خريد و فروش فيزيكي مسكن در بورس 
كالا گفت: محدوديتي از اين نظر نداريم، افرادي كه 
عاقه مند به واگذاري واحدهاي ساختماني در بورس 
هستند، بايد ش��كل كالا، متراژ و همگني زمين آن 
واحد را تعيين كنند ت��ا بتوانيم آن را در بورس كالا 

به فروش برسانيم.

عضو كميسيون اقتصادي مجلس بر اين باور است كه 
مي بايست مشخص شود سرنوشت نفت هاي فروخته 
شده در بورس چه ش��ده است، چراكه اگر قرار است 
يك ايراني نفت را در داخل كش��ور به پالايش��گاه ها 
بفروشد ديگر نيازي به فروش نفت در بورس نيست 
و وزارت نف��ت مي تواند اين اق��دام را انجام دهد. به 
گزارش خانه ملت، محمد حسن نژاد افزود: اگر قرار 
است خريداران نفت در بورس، نفت خود را در خارج از 
كشور به فروش برسانند، اين موضوع مطرح مي شود 
كه منابع نفتي ايران تحريم اس��ت نه ش��ل و توتال. 
وي با بيان اينكه با فروش نفت در بورس فسادي در 

اين بخش ايجاد شده كه براي هر بشكه نفت 5 دلار 
تخفيف داده مي ش��ود، ادامه داد: براين اساس با اين 
اق��دام نزديك به 15 درصد تخفيف داده مي ش��ود، 
لذا اگر يك بابك زنجاني جديد پيدا شده و 7 درصد 
به آن تخفيف داده ش��ود براي دول��ت ارزان تر تمام 
مي شود. نماينده مردم مرند و جلفا در مجلس شوراي 
اس��امي، با بيان اينكه در حال حاضر سوييفت تنها 
پول غذا را جابه جا مي كند و پول نفت را تحريم كرده 
است، اظهار داشت: تفاوتي ندارد كه نفت را شركت 
ملي نفت به فروش برساند يا اينكه شركت ملي نفت 
فروش طاي س��ياه را به يك واس��طه واگذار كند. 

عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسامي، 
تصريح كرد: خريداران نفت در بورس كساني هستند 
كه مي خواهند نفت خريداري ش��ده را به مشتريان 
وزارت نفت يا به پالايشگاه هاي داخلي بفروشند كه 
اميدواريم اين افراد مشتري هاي جديدي براي نفت 
پيدا كنند. گفتني اس��ت، تاكنون دو مرحله نفت در 
بورس به ميزان يك ميليون بشكه به فروش رسيده 
است كه حدود سه هفته از تاريخ فروش آن مي گذرد و 
در حال حاضر فروش در بورس متوقف شده در حالي 
كه دولت مي تواند با ف��روش نفت در بورس به نوعي 

تحريم هاي نفتي را دور بزند.
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   رشد سود هر سهم »شيراز«: شركت پتروشيمي 
شيراز صورت هاي مالي ميان دوره  اي تلفيقي 6 ماهه 
س��ال مالي منتهي به 29 اس��فند 97 را به صورت 
حسابرسي شده منتشر كرد. بر اين اساس، شركت با 
سرمايه پنج هزار و 100 ميليارد ريال، در نيمه نخست 
سال جاري، مبلغ دو هزار و 986 ميليارد و 175 ميليون 
ريال سود خالص كس��ب كرد و بر اين اساس مبلغ 
586 ريال سود به ازاي هر سهم اختصاص داد كه در 
مقايسه با دوره مشابه سال مالي پيش رشد مثبتي را 
نشان مي دهد. با احتساب زيان انباشته ابتداي سال 
به سود خالص دوره، در نهايت مبلغ سه هزار و 141 
ميليارد و 23 ميليون ريال زيان انباشته پايان دوره در 
حسابهاي اين شركت منظور شد. همچنين، »شيراز« 
در دوره شش ماهه نخست سال مالي منتهي به 29 
اسفند 1396، به صورت حسابرسي شده، زيان خالص 
را مبلغ يك هزار و 134 ميليارد و 233 ميليون ريال 
اعام كرد و بدين ترتيب مبلغ 222 ريال زيان به ازاي 

هر سهم خود محقق كرد.
  رش�د 62 درصدي س�ود هر سهم »فپنتا«: 
شركت صنعتي سپنتا صورت هاي مالي ميان دوره  اي 
تلفيقي 6 ماهه سال مالي منتهي به 29 اسفند 97 را 
به صورت حسابرسي شده منتشر كرد. بر اين اساس، 
شركت با سرمايه 54 ميليارد و 173 ميليون ريال، در 
نيمه نخست س��ال جاري، مبلغ 23 ميليارد و 870 
ميليون ريال سود خالص كسب كرد و بر اين اساس 
مبلغ 441 ريال سود به ازاي هر سهم اختصاص داد 
كه در مقايس��ه با دوره مشابه س��ال مالي پيش 62 
درصد افزايش را نشان مي دهد. همچنين، با احتساب 
سود انباشته ابتداي سال به س��ود خالص دوره، در 
نهايت مبلغ 378 ميليارد و 270 ميليون ريال سود 
انباشته پايان دوره در حسابهاي اين شركت منظور 
شد. »فپنتا« در دوره شش ماهه نخست سال مالي 
منتهي به 29 اسفند 96، به صورت حسابرسي شده، 
سود خالص را مبلغ 14 ميليارد و 760 ميليون ريال 
اعام كرده و بدين ترتيب مبلغ 272 ريال سود به ازاي 

هر سهم خود محقق كرده بود.
  پيش�نهاد افزايش سرمايه »شاملا«: شركت 
معدني اماح ايران پيش��نهاد افزايش سرمايه 210 
ميليارد ريالي، معادل 100 درصد را به مجمع عمومي 
فوق العاده داد. همچنين، ش��ركت اعام كرده است 
برنامه افزايش س��رمايه از مبلغ 210 ميليارد ريال 
به 420 ميلي��ارد ريال دارد. بر اس��اس اين گزارش، 
افزايش سرمايه »شاما« از محل مطالبات حال شده 
س��هامداران و آورده نقدي، سود انباشته به منظور 
اجراي طرح و توسعه واحد سولفات پتاسيم، كلرور 
كلسيم و اسيد سولفوريك كه در تاريخ 10 آذر 1397 
به تصويب هيات مديره رسيده و جهت اظهارنظر به 
حس��ابرس و بازرس قانوني ارسال شده، خواهد بود. 
بديهي اس��ت انجام افزايش سرمايه ياد شده منوط 
به موافقت س��ازمان بورس و اوراق بهادار و تصويب 
مجمع عمومي فوق العاده اس��ت و در اين خصوص 

اطاع رساني خواهد شد.

  موضوع مهم تري كه در اين دوران از اهميت حتي بالاتر از فروش نفت مورد توجه قرار مي گيرد، ساز و كار مبادلات بانكي بين المللي است. از زماني 
كه برجام اجرايي شد تا قبل از اينكه دوباره فاز جديد تحريم ها توسط ترامپ آغاز شود، كشورهاي اروپايي بازگشايي مبادلات بانكي با ايران را منوط به 
خروج ايران از ليست سايه FATF  اعلام مي كردند. اكنون كه لايحه CFT در مجلس براي بار سوم تصويب شده و احتمال تاييد نهايي آن نيز وجود دارد، 
از سوي ديگر وزير امور خارجه رايزني با اروپا براي گشايش SPV را دنبال مي كند، احتمال بر طرف شدن ريسك ناشي از بسته بودن مسير تبادلات 

بانكي نيز كمرنگ شده و مسير رفت و برگشتي پول تجارت را هموار مي كند.

برش

ديدگاه

انتقاد



تشكلها6اخبار

احتمال سخت شدن شرايط كارفرماها براي جلوگيري از اعتراض كارگران

نايب رييس كميسيون تسهيل كسب وكار اتاق تهران: دبيركل كنفدراسيون صادرات مطرح كرد

افزايش فشارهاي اقتصادي و دوراهي بنگاه يا كارگر

پايش شفافيت به بخش خصوصي و نهادهاي مردمي سپرده شودتحقق بسته حمايت از صادرات غيرنفتي با مهيا سازي زيرساخت  ها

وضعيت اقتصادي كشور در شرايط پيچيده اي است. قدرت 
خريد مردم از يك سال پيش شروع به كاهش كرد و اكنون 
اين كاهش بيش از هر زمان احساس مي شود. زماني كه 
چرخ بنگاه داري نچرخد طبيعتا حقوق هاي عقب افتاده 
رخ مي دهد و اعتراض ها آغاز خواهد شد. در اين ميان دولت 
دو راه دارد. يكي از راه ها حمايت از بنگاه براي ادامه حيات 
است تا وضعيت پيچيده تر نشود و راه ديگر فشار بر بنگاه به 
سود كارگر است كه البته باعث كاهش فشارهاي اعتراضي 
در كوتاه مدت مي شود اما در صورتي كه منجر به تعطيلي 

بنگاه ها شود وضعيت پيچيده تر خواهد شد.
در هفته هاي اخير وضعيت دوگانه اي در اين خصوص را 
در سياست هاي دولت ديده ايم و مشخص نيست دولت 
تصميم به حركت به كدام سوي دارد. اما قوانيني كه اين 
روزها در حال تغيير اس��ت نشان مي دهد كه نگاه كلي به 
روش دوم است و دولت تصميم دارد مشكلات را به شكل 

كوتاه مدت حل كند.

   اصلاح قانون حمايت از توليد داخل
يكي از مواردي كه فشار بيشتري بر توليدكنندگان وارد 
مي كند اصلاحات در قانون حمايت از توليد داخل است. 
محمدرضا نجفي منش، رييس كميسيون تسهيل كسب 
و كار اتاق بازرگاني تهران درباره مواد ۱۱ و ۱۲ طرح اصلاح 
قانون حمايت از تولي��د داخل گفت: تقريبا تمام واحدها 
قراردادهاي پيمان را با پرسنل خود انجام مي دهند و حق 
بيمه آنها را پرداخت مي كنند، ديگر ضريب و درصد گرفتن 

معناي خاصي ندارد.
وي ح��ق بيم��ه ق��رارداد را تحميل فش��ار مضاعفي بر 
توليد كننده و كارفرما ارزيابي كرد و گفت: هر كارگاهي كه 
پيمان مي گيرد، بر اساس ليست كارگراني كه آن پيمان 
را انجام مي دهند، حق بيم��ه پرداخت مي كند و ضريب 
زدن براي حق بيمه قراردادها هزينه مضاعفي است كه به 
كارفرما تحميل مي شود. نجفي منش يادآور شد: پيش از 
اين و در جريان اصلاح قانون رفع موانع توليد مقرر شده 
بود كه مبناي مطالبه حق بيمه در مورد پيمان ها و موضوع 
اجراي پيمان توس��ط افراد شاغل در همان كارگاه انجام 
مي شود، بر اساس فهرست ارسالي و بازرسي كارگاه است 
و از اعمال ضريب حق بيم��ه جهت قرارداد پيمان معاف 
هس��تند و س��ازمان تأمين اجتماعي بايد مفاصاحساب 

اينگونه قراردادهاي پيمان را صادر كند.
وي تاكيد ك��رد: هر چند اين قان��ون بايد فصل الخطاب 

باشد اما همچنان سازمان تامين اجتماعي اقدام به اعمال 
ضريب كرده است. 

   نگاهي به ماده 11 و 12
بر اس��اس اين گزارش در طرح اص��لاح قانون حداكثر 
اس��تفاده از توان توليدي و خدماتي كشور كه اخيرا از 
سوي كميسيون ويژه حمايت از توليد ملي و نظارت بر 
اجراي اصل 44 قانون اساسي تدوين شده و كليات آن 
به تصويب نمايندگان مجلس رسيده؛ در دو ماده از اين 
طرح با هدف حل مشكل پيمانكاران و توليدكنندگان 
با س��ازمان تامين اجتماع��ي، به موض��وع حق بيمه 
قراردادهاي پيمانكاري پرداخته ش��ده است. موضوع 
حق بيمه قرارداد يكي از موانع مهم فضاي كسب وكار 
كشور در سال هاي اخير بوده و به كسب وكارها لطمات 
جدي وارد كرده اس��ت. بررس��ي دقيق  مواد مربوط به 
حق بيمه قرارداد نشان مي دهد كه اين دو ماده نه تنها 
مشكل توليدكنندگان با سازمان تامين اجتماعي را حل 
نمي كنند بلكه مشكلات آنها را تشديد خواهند كرد. در 

ادامه مشكلات اين مواد بيان شده است: 
ماده ۱۱ اي��ن طرح به موضوع تغيير ضرايب حق بيمه 
قرارداد پرداخته اس��ت. در اين ماده س��ازمان تامين 
اجتماعي مكلف ش��ده اس��ت تا هر سه س��ال يك بار 
نسبت مزد به كل كار انجام يافته )ضريب( قراردادهاي 
پيمانكاري عمراني يا غير عمران��ي )با مصالح يا بدون 
مصالح( را تغيير دهد. اين ماده تعيين ضرايب از سوي 
س��ازمان تأمين اجتماعي را به رس��ميت مي شناسد 
در حالي  ك��ه تا قبل از اين، تعيي��ن ضرايب حق بيمه 
ق��رارداد به صورت صري��ح در قانون ذكر نش��ده بود و 
صرفا تفسير سازمان تامين اجتماعي از ماده 4۱ قانون 
تامين اجتماعي بود. از طرف ديگر اصلي ترين ذي نفع 
دريافت حق بيمه قرارداد سازمان تامين اجتماعي است 
و به همين دليل دادن اختيار تعيين ضرايب حق بيمه 
قرارداد به اين سازمان در ماده ۱۱ اين طرح، بدون در نظر 
گرفتن هيچ ناظر خارجي براي نظارت بر آن، نتيجه اي 
ج��ز افزايش ضرايب ح��ق بيمه ق��رارداد و همچنين 
افزاي��ش اختلافات بين پيمانكاران و س��ازمان تامين 
اجتماعي نخواهد داش��ت. نتيجه اين فرآيند تعطيل 
شدن توليد به علت افزايش هزينه هاي آن خواهد بود. 
علاوه بر اين تغيير اين ضرايب باعث ناپايداري قوانين در 
حوزه پيمانكاري مي شود كه مشكلات بسياري را براي 

كسب وكارها ايجاد خواهد كرد. لذا وجود اين ماده نه تنها 
كمكي به توليد داخل نمي كند بلكه مشكلات زيادي را 
براي آن به وجود خواهد آورد. ماده ۱۲ اين طرح نيز به 
موضوع حق بيمه قرارداد پرداخته اس��ت. در اين ماده 
سازمان تامين اجتماعي مكلف شده تا در قراردادهاي 
غير عمران��ي كه موضوع پيم��ان در كارگاه هاي ثابت 
پيمانكار و توسط كاركنان شاغل در آن كارگاه ها انجام 
مي گردد، حق بيمه قرارداد را دريافت نكند. طرح اين 
ماده در قانون حمايت از توليد به اين علت بوده است كه 
سازمان تامين اجتماعي با تفسيري كه از ماده 4۱ قانون 
تامين اجتماعي انجام مي ده��د درصدي از كل مبلغ 
قراردادهاي پيمانكاري را به عنوان حق بيمه قرارداد از 
پيمانكاران مطالبه مي كند كه مشكلات زيادي را براي 
كسب وكارها به وجود آورده است. در اين ماده، بخشي 
از قراردادهاي پيمانكاري از پرداخت حق بيمه قرارداد 

معاف شده اند. با بررسي دقيق تر قوانين مشخص مي شود 
كه آنچه در ماده ۱۲ اين طرح آورده ش��ده است كاملًا 
مش��ابه ماده 40 »قانون رفع موانع توليد رقابت پذير و 
ارتقاي نظام مالي كش��ور« مصوب ۱394.۲.۱ است و 
اين اهام وجود دارد كه چرا با وجود ماده 40 قانون رفع 
موانع توليد رقابت پذير، باز معافيت كارگاه هاي ثابت از 
حق بيمه قرارداد در طرح اصلاح قانون حداكثر استفاده 

از توان توليد داخل دوباره تكرار شده است؟
در شرايط فعلي اقتصاد كشور تصويب اين دو ماده نه تنها 
مشكلي از مشكلات كسب وكار و توليد را در كشور حل 
نخواهد كرد بلكه به مشكلات آنها نيز خواهد افزود. براي 
حل مشكل كسب وكارها با بيمه تأمين اجتماعي اولين 
و مهم ترين گام حذف حق بيمه قرارداد و دريافت حق 
بيمه صرفاً بر اساس ليست حقوق كاركنان خواهد بود 

كه در اين طرح ديده نشده است.

   بنگاه هايي كه متوقف شده اند
يكي از مشكلات اصلي بنگاه ها اين است كه موجودي انبار 
آنها در حال افزايش است ولي امكان فروش كالاي خود را 
ندارند. دولت در ابتدا معتقد بود كه اين بنگاه ها براي استفاده 
از نوسان قيمت تلاش دارند كه موجودي انبار را بيشتر كنند 
اما امروز با اين واقعيت روبرو است كه بسياري از اين بنگاه ها 
توان پرداخت حقوق ماهانه را نيز ندارند در حالي كه كالاي 
زيادي ددارند ولي امكان فروش ندارند. مشكل اساسي اكثر 
اين بنگاه ها عدم كشش بازار داخل و مشكلات پيمان سپاري 
ارزي براي صادرات است. ادامه اين روند مطمئنا به تعطيلي 
اين بنگاه ها و اعتراضات گسترده تر به وضعيت اين بنگاه ها 
منجر خواهد شد. واقعيت اين است كه دولت درك درستي 
از ميزان تاب آوري اين بنگاه ها ندارد و اين تصور وجود دارد 
كه بنگاه ها توان تحمل فشار بيشتر را هنوز دارند در حالي كه 

به نظر نمي رسد اين ديدگاه چندان درست باشد.

ابتداي هفته گذشته معاون اول رييس جمهور بسته صادرات غير نفتي 53 
ميليارد دلاري را ابلاغ كرد. اين بسته حمايت از توسعه صادرات غيرنفتي در 
چارچوب برنامه ملي پيشبرد برون گرايي اقتصاد و در در راستاي تحقق بند ۱0 
سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي در خصوص حمايت همه جانبه هدفمند از 
صادرات كالاها و خدمات به تناسب ارزش افزوده و با خالص ارزآوري مثبت و 
اجرايي نمودن بند »ص« تبصره 6 و بند »الف« تبصره ۱8 قانون بودجه سال 
۱397 كل كشور، برنامه هاي حمايتي و تشويقي توسعه صادرات غيرنفتي 
كشور با هدف تحقق صادرات غيرنفتي 53.8 ميليارد دلار در سال ۱397، 
جهت اجرا توسط دستگاه هاي اجرايي ابلاغ شد تا به واسطه آن صادركنندگان 

كالا و خدمات به روش هاي مختلف مورد حمايت قرار گيرند.
برهمين اساس جمشيد نفر، دبيركل كنفدراسيون صادرات در گفت وگو 
با اگزيم نيوز درمورد اثرگذاري مش��وق هاي غير مستقيم بسته حمايت 
از صادرات غيرنفتي در مورد فعاليت هاي 9 گانه، اظهار داش��ت: اتاق فكر 
كنفدراسيون از تمام تشكل هايي كه به نوعي با اين بسته در ارتباط هستند 
دعوت كرد تا ضمن اطلاع از نقطه نظرات آنها بتواند به راهكارهاي مناسب 
براي اجراي اين بسته برسد. اما آنچه پيش از اجراي به موقع اين بسته حمايتي 
اهميت دارد، نياز به آماده س��ازي زيرساخت ها در بخش صادرات است كه 
اكنون اين مهم در بسياري از بخش ها آماده نيست و چنانچه توجه لازم نسبت 
به بستر سازي آن انجام شود خيلي از موانع سرراه صادرات برطرف مي شود. 
وي با تاكيد براينكه تجارت غير نفتي ما از ناحيه تحريم ها آسيب نمي بيند، 
گفت: مهيا سازي زيرساخت ها مي تواند كمك موثري در رشد صادرات غير 
نفتي داشته باشد. در شرايط حاضر فعالان بخش خصوصي يكي از بازوهاي 
قدرتمندي است كه عهده دار اصلي صادرات غير نفتي است و مي توانند به 

دولت درجهت رس��يدن به اهداف صادراتي كمك كنند اما به شرط آنكه 
بخشنامه هاي متعدد در اين مسير مانع تراشي نكند.

دبيركل كنفدراسيون صادرات با اشاره به اينكه صادرات غير نفتي بر دوش 
محصولات پتروشيمي است، عنوان كرد: پتروشيمي ها يكي از اصلي ترين 
و مهم ترين محورهاي صادرات غيرنفتي كش��ور به حس��اب مي آيند كه 
دولت حمايت همه جانبه خود را از اين صنعت همواره داشته است. بخش 
خصوصي در اين زمينه كمك قابل توجهي به پيشرفت و استفاده حداكثري 
از ظرفيت هاي صادراتي كرده كه اميد است در مقابل نيز حمايت هاي دولت 
و مجلس تداوم داشته باشد. به گفته نفر ايران داراي توانمندي هاي بسياري 
است كه با سياست  دورشدن اقتصاد از صنعت تك محصولي توانسته تا حد 
زيادي بر مخاطرات صنايع صادراتي فائق شود. البته بيشترين طيف صادراتي 
معطوف به محصولات پتروشيمي مي شود اما بايد براي رسيدن به هدف هاي 
صادراتي از تمام پتانس��يل هاي موجود در مورد محصولات داراي قابليت 
صادرات، اس��تفاده كرد. وي از اقدام دولت در فراهم آوري كانال مطمئني 
براي دريافت وجوه و حفظ دريچه فروش محصولات پتروشيمي خبر داد و 
افزود: اجراي اين راهكار شرايط مساعدي را براي تداوم معاملات در حوزه 
محصولات پتروشيمي به وجود آورده كه در آينده مي تواند به رشد صادرات 
شتاب بيشتري ببخشد. دبيركل كنفدراسيون صادرات ايران با تصريح بر 
اينكه ايران توان ايستادگي در برابر تحريم ها را دارد، ابراز داشت: اجراي بسته 
حمايت از صادرات غير نفتي و ايجاد زيرساخت هاي مورد نياز در اين زمينه 
با تمركز بر حفظ بازارها و تقويت ديپلماسي آينده نگر مي تواند تاثير بسزايي 
در روند رشد صادراتي داشته باشد ضمن اينكه در اين مورد برنامه ريزي مدون 
درخصوص آينده بازارهاي صادراتي از اهميت بسيار زيادي برخوردار است.

حسن عابدي جعفري نايب رييس كميسيون تسهيل كسب وكار اتاق تهران 
مي گويد در سال هاي گذش��ته در بخش مبارزه با فساد و ايجاد شفافيت 
در كشور تنها به چيس��تي و چرايي اين موضوع پرداخته شده و هميشه از 
چگونگي غافل بوده ايم. اين پژوهشگر حوزه مبارزه با فساد در پاسخ به اينكه 
چرا باوجوداينكه سال ها و حتي چند دهه است كه در كشور بر فساد ستيزي 
و ايجاد شفافيت اقتصادي، اجتماعي و.. در كشور تأكيد مي شود ولي همچنان 
بخش هاي مختلف مديريت كشور از اين موضوع به شدت رنج برده و آسيب 
مي بيند، گفت: » ما در مواجهه با هر موضوعي سه سوال كليدي داريم؛ يكي 
درباره چيستي يك چيز صحبت مي كنيم؟ يكي درباره چرايي؟ و يكي هم 
درباره چگونگي؟ عمده حرف ها و بحث هايي كه در همه اين سال ها درباره 
مبارزه با فساد و ايجاد شفافيت شده است درباره چيستي و چرايي آن بوده 
است درحالي كه كليدي اصلي در چگونگي اين اتفاق است. مادام كه ما در 
دو بحث اول بمانيم و به چگونگي يعني پيشگيري، نظارت و مقابله با فساد 
نپردازيم، مشكل حل نخواهد شد. من فكر مي كنم باوجود همه تلاش هايي كه 
در اين زمينه در همه اين سال ها صورت گرفته است، دولت هنوز سازوكارهاي 
لازم براي مقابله با فساد و مبارزه با آن را فراهم نكرده است و اگر به اين بخش ها 
پرداخته نشود تا 40 سال ديگر و حتي بيشتر هم تنها به چيستي و چرايي 
پرداخته شود به نقطه خاصي نمي رسيم.« او در ادامه به تدوين لايحه شفافيت 
از سوي دولت اشاره كرد و با مثبت خواندن اين حركت گفت: » اصل اينكه 
دولت پيش قدم شده است تا لايحه شفافيت را تدوين كرده و به مجلس ارايه 
دهد و رويكرد ش��فاف به اقتصاد كشور داشته باشد، اقدامي مثبت است و 
سازمان هاي مردم نهاد )ان جي او( و بخش خصوصي هر دو از اين رويكرد و نگاه 
دولت استقبال مي كنند زيرا خروجي اين اتفاق اين است كه ما در فعاليت هاي 

اقتصادي، سياسي و... و در تبادل اطلاعات به صورت شفاف عمل مي كنيم.«
اين عضو هيات نمايندگان اتاق تهران گفت: » آنچه در اين ميان مدنظر بخش 
خصوصي است اين است كه در چرخه مربوط به شفاف سازي فعال باشد و 
حتي پايش اين شفافيت توسط بخش خصوصي و نهادهاي مردمي صورت 
گيرد. در لايحه در حال تدوين شفافيت سازوكارها و اقداماتي براي پايش و 
نظارت ديده شده است و حتي كميسيوني براي اين موضوع شكل خواهد 
گرفت و بعد هم در نهادها و دستگاه هاي اجرايي ستادهايي براي اين موضوع 
شكل خواهد گرفت اما نكته مهم اين است كه اگر اين نظارت فقط از سوي 
خود دولت انجام شود؛ حتماً خواسته ها برآورده نمي شود زيرا بايد ناظراني از 
بيرون؛ هم از بخش مردمي و هم بخش خصوصي كه ذي نفع اين شفافيت در 

دولت نيستند بايد نظارت ها را انجام دهند.«
او بابيان اينكه اگر نظارت و پايش عملكرد دس��تگاه ها و نهادهاي دولتي و 
حاكميتي به خود آنها به تنهايي س��پرده شود، به نقطه مطلوبي نخواهيم 
رسيد، گفت: » اگر قرار باشد ستادهايي از داخل دستگاه ها و دولت كار پايش 
شفافيت و مبارزه با فساد را انجام دهند، مي توانند تحت تأثير افراد قرار بگيرند 
و اين درنهايت به ناكارآمدي شكل گيري ستادها منجر خواهد شد و بازهم در 
مبارزه با فساد به نقطه اي نخواهيم رسيد. توجه داشته باشيد تدوين لايحه 
شفافيت و مبارزه با فساد مطالبه اي است كه دولت به درستي شروع كرده 
است ولي پايش، نظارت و رصد آن را بايد به كساني بسپارند كه طالب اين 
قضيه هستند و خوش بختانه در ميان بخش خصوصي و نهادهاي وابسته 
به بخش خصوصي مانند اتاق هاي بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي و 
همچنين نهادها و تشكل هاي مردم نهاد )ان جي او( اين مطالبه بسيار جدي 
است و اين آمادگي وجود دارد كه پايش شفافيت را در كشور بر عهده بگيرند.«
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هيات اتاق ايران به ازبكستان 
سفر مي كند

غلامحسين شافعي در رأس هياتي از اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كشاورزي ايران به منظور شركت در 
بيست و پنجمين نشست كميته اجرايي و كميته هاي 
 )ECO-CCI( تخصصي اتاق بازرگاني و صنعت اكو
به ازبكستان سفر مي كند. بيست و پنجمين نشست 
كميته اجرايي و كميته هاي تخصصي اتاق بازرگاني و 
صنعت اكو شامل كميته هاي داوري، بانوان كارآفرين، 
تسهيل تجارت، حمل ونقل، گردشگري، صنعت و 
سرمايه گذاري و بنگاه هاي كوچك و متوسط از ۲۱ 
لغايت ۲3 آذرماه برابر با ۱۲ لغايت ۱4 دسامبر ۲0۱8 
در تاشكند پايتخت جمهوري ازبكس��تان، برگزار 
مي شود. در اين نشست كه با حضور روسا و نمايندگان 
اتاق هاي بازرگاني و همچنين موسسات و نهادهاي 
وابسته به اكو از جمله بانك توسعه و تجارت و دبيرخانه 
اكو برگزار خواهد شد، موضوعاتي همچون گزارش 
فعاليت هاي اتاق اكو، گزارش عملكرد كميته هاي 
تخصصي، آخرين وضعيت و اقدامات بانك توسعه و 

تجارت اكو و اساسنامه اتاق اكو نيز بررسي مي شود.
در حاشيه اين نشست ها امضاي چند موافقت نامه 
همكاري بين اتاق بازرگاني اكو و ش��وراي بازرگاني 
تركيه، بانك توسعه و تجارت اكو و موسسات مرتبط 
در ازبكستان، انجمن بانوان بازرگان ازبكستان و شوراي 
بانوان كارآفرين ايران، قزاقستان، پاكستان و تركيه 
انجام خواهد شد. همچنين ميزگردي درباره توسعه 
ظرفيت اتاق هاي ملي عضو اكو در سال ۲0۱9 نيز با 

مشاركت اتاق هاي بازرگاني عضو برگزار مي شود.

محموله هاي جديد برنج
هفته آينده وارد مي شود

مس��يح كش��اورز دبير انجمن برنج كش��ور از رفع 
ممنوعيت واردات برنج طي يك هفته اخير خبر داد 
و گفت: با توجه به آنكه تا پايان سال زمان زيادي باقي 
نمانده است، ثبت سفارش براي واردات برنج در حال 
انجام اس��ت. وي افزود: براي تنظيم بازار شب عيد و 
جلوگيري از كمبود، افزايش قيمت و گران فروشي 

بايد 300 تا 400 هزارتن برنج وارد كشور شود.
كشاورز درباره آخرين وضعيت بازار برنج خارجي بيان 
كرد: با اختص��اص ارز 4۲00 توماني به واردات بعيد 
است كه نوسان خاصي در سطح عرضه اتفاق بيفتد 
چرا كه قيمت هاي جهاني تغيير چنداني نداشته است.

دبيرانجمن واردكنندگان برنج در پاسخ به اين سوال 
كه دليل نوس��ان قيمت برنج در هفته هاي اخير در 
سطح خرده فروش��ي چيس��ت، گفت: قبل از آزاد 
شدن ثبت سفارش برنج و كمبود در انبارها، برخي 
خرده فروشان به بهانه كمبود اقدام به افزايش قيمت 
در س��طح بازار كردند كه پيش بيني مي شود ورود 
محموله هاي برنج از هفته آينده بر سطح قيمت ها تاثير 
بسزايي دارد. وي در پايان قيمت مصوب هر كيلو برنج 
خارجي در خرده فروشي ها را 8 هزار تومان اعلام كرد 
و افزود: فروش با نرخ هاي بالاتر تخلف به شمار مي رود.

تدوين نقشه راه زيتون 
نيازمند حمايت 

عضو هيات مديره شوراي ملي زيتون مي گويد: 
در سند چشم انداز ۲0 س��اله كشور، زيتون به 
عنوان يك محصول استراتژيك مورد توجه قرار 
گرفته و در پايان اين سند بايد ۲0 درصد روغن 
مصرف��ي مردم از طريق زيت��ون داخلي تأمين 
شود، بر همين اس��اس تدوين نقشه راه زيتون 
يكي از الزاماتي اس��ت كه بايد توسط دولت و با 
همكاري بخش خصوصي و مجلس مورد توجه 
قرار گيرد. عضو هيات مديره شوراي ملي زيتون 
گفت: برنامه هايي ك��ه دولت براي طرح زيتون 
در نظر دارد از جنس همان برنامه هايي اس��ت 
كه براي ساير محصولات كشاورزي دارد و قادر 
نيست زيتون را به سرمنزل مقصود برساند. علي 
فلاح، در گفت وگو با پاي��گاه خبري اتاق ايران، 
افزود: در سند چش��م انداز ۲0 ساله جمهوري 
اس��لامي ايران، زيتون تنها محصولي است كه 
استراتژيك محسوب شده و در افق ۱404 بايد 
۲0 درصد روغ��ن مصرفي م��ردم از اين محل 
تأمين شود بر اين اس��اس انتظار مي رود دولت 
با همكاري بخش خصوص��ي برنامه جامعي را 
براي صفر تا صد طرح توس��عه زيتون در كشور 
تعريف كند كه دورنماي اين محصول در چند 
سال آينده مشخص شود. فلاح با اشاره به اينكه 
به تازگي فراكسيون زيتون نيز در مجلس شوراي 
اسلامي تشكيل ش��ده است، گفت: درخواست 
ما اين اس��ت كه نماين��دگان مجلس با بخش 
خصوصي و دولت همراه��ي كنند تا لايحه اي 
براي توس��عه زيتون تهيه شود و پس از تبديل 
ش��دن به قانون همه نيروها براي محقق كردن 
هدف گذاري هاي انجام شده در سند چشم انداز 
۲0 س��اله صرف ش��ود. رييس انجمن زيتون 
قزوين با اشاره به اينكه ميانگين مصرف سالانه 
روغن زيتون در ايران حدود ۲0 هزار تن است، 
گف��ت: از اين ميزان حدود 4 تا 6 هزار تن توليد 
داخ��ل داريم و مابقي از طري��ق واردات تأمين 
مي شود درحالي كه ايران ظرفيت خودكفايي 
زيتون و حتي صادرات آن را نيز دارد و فقط بايد 
نقشه راه توسعه آن ترسيم شود و موردحمايت 
قرار گيرد. به گفته فلاح تا سه سال پيش تعرفه 
واردات روغن زيتون فقط 6 درصد بود كه حالا 
با رايزني هاي انجام ش��ده به ۲6 درصد افزايش 
يافته اس��ت اما انتظار مي رود دولت توجهي كه 
به اين واردات دارد را به تدريج به س��مت توليد 
سوق دهد. او با اشاره به اينكه ميانگين برداشت 
زيتون ايران 4 تن هكتار اس��ت، ادامه داد: ما با 
فراه��م كردن امكانات و آم��وزش زيتون كاران 
توانس��ته ايم ركورد برداشت ۲5تن در هكتار را 
به ثبت برسانيم كه از ميانگين جهاني نيز بسيار 
بالاتر است اما رساندن همه مزارع به اين ركورد، 

نيازمند عزم و همكاري دولت و مجلس است. 

در نشست كارگروه كارشناسي شوراي گفت وگو مطرح شد

انتقاد واردكنندگان از دريافت وثيقه نقدي توسط بانك ها براي تخصيص ارز
در نشست اخير كارگروه كارشناسي شوراي گفت وگوي 
دولت و بخ��ش خصوصي مراتب اعتراض نس��بت به 
دريافت تضامي��ن به صورت س��پرده ريالي در خريد 
ارز كالاه��اي وارداتي و مش��كلات عقود مش��اركتي 
و مبادل هاي بانك ه��ا در اعطاي تس��هيلات بانكي، 

بررسي شد.
بررسي مراتب اعتراض به دريافت تضامين به صورت 
س��پرده ريالي در خريد ارز كالاهاي وارداتي از جمله 
كالاهاي اساس��ي و مواد اوليه توليد و بررس��ي مراتب 
اعتراض به مشكلات ناشي از عقود مشاركتي و مبادله اي 
بانك ها در اعطاي تسهيلات بانكي، دو موضوعي بودند 
كه در نشس��ت اخير كارگروه كارشناس��ي ش��وراي 

گفت وگو بررسي شد.
اين نشست با حضور نمايندگان اتاق ايران، اتاق اصناف، 
معاونت حقوقي رياست جمهوري، وزارت امور اقتصادي 
و دارايي، وزارت صنعت، معدن و تجارت، بانك مركزي، 
بانك ملي، بانك مسكن، بانك ملت، فدراسيون واردات 
ايران، كانون انبوه س��ازان مس��كن و ساختمان ايران، 
ش��وراهاي گفت وگوي خوزستان، سمنان و خراسان 

رضوي برگزار شد.
در ابت��دا علي چاغروند، مدي��ر پژوهش هاي حرفه اي 
كس��ب وكار ش��وراي گفت وگو تش��ريح كرد: قبل از 
تح��ولات ارزي كش��ور، بانك هاي عام��ل 35 درصد 
ارزش ارز تخصيص��ي ب��ه واردات را به عنوان تضمين 
از نوع س��فته، سپرده و چك و بر اساس خوش حسابي 

واردكننده، دريافت مي كردند، اما به تازگي بر اساس 
ابلاغيه جديد، براي درياف��ت تضامين، 35 درصد ارز 
خريداري شده )اگر حس��اب جاري بدون سود باشد( 
و 45 درصد ارز خريداري ش��ده )اگر حساب سپرده با 
سود باشد(، در خريد كالاها از جمله كالاهاي اساسي، 
تنها نسبت به سپرده ريالي اقدام مي كنند و از پذيرش 
ساير وثايق و تضامين خودداري مي كنند و به همين 
علت واردكنندگان درخواس��ت كرده ان��د تا اين رويه 

اصلاح شود.
غلامرضا محمودي، نماين��ده بانك ملت در اين مورد 
گف��ت: بانك مرك��زي در يك بازه زماني از س��رفصل 
بانك ها بابت عدم تحويل پروانه هاي سبز مشتريان، پول 
برداشت مي كند؛ بنابراين بانك ها براي پوشش ريسك، 

اغلب گروه نقد را دريافت مي كنند.
وي ادامه داد: زماني كه شرايط اقتصادي مناسب است، 
بانك ها چك را نيز به عنوان تضمين مي پذيرند؛ اما در 
حال حاضر با توجه به شرايط پيش آمده، اكثر بانك ها 

چك و سفته را قبول نمي كنند.
در نهاي��ت نماينده بانك ملت پيش��نهاد داد: رويه به 
سال هاي قبل از 9۲ كه بانك مركزي بابت پروانه هاي 
سبز، پولي از حساب بانك ها برداشت نمي كرد، بازگردد.

سيد علي ش��عيبي، معاون اداره سياست ها و مقررات 
ارزي بان��ك مركزي در ادامه با اش��اره به تبصره 3 بند 
)ي( مجموع��ه مقررات ارزي، تأكيد ك��رد: طبق اين 
ماده قانوني، بانك ها مكلفند بابت تضمين ارايه پروانه 

ترخيص قطعي كالا، در زمان گش��ايش اعتبار، ثبت 
سفارش اسنادي يا انجام حواله، نسب به دريافت وثايق 
كافي مع��ادل ۱5 درصد در حوال��ه ارزي و 35 درصد 
به ريال اقدام كنند. البته در اين بند تأكيد نش��ده كه 
صرفاً نقدي باشد و اين اطلاعيه بانك مركزي نيست و 
بانك ها به صلاحديد خود و طبق روال داخلي اين كار 

را انجام مي دهند.
وي افزود: طبق تبصره 4 بند )ي( بانك تا يك سال وثيقه 
را نزد خود نگه مي دارد و پس از آن، در صورت عدم ايفاي 
تعهد ارزي، به حسابي واريز مي كند. فلسفه اين بند اين 
بوده كه شايد تبديل وثيقه به پول نقد در مراجع قضايي 
ممكن است طولاني شود، بنابراين مدت زمان يك سال 

تعيين شده است.
محمدمهدي رييس زاده، مشاور بانكي اتاق ايران نيز 
تصريح كرد: به دليل نوس��اني كه اتفاق افتاده اس��ت، 
بانك ها گروه نقد را مي پذيرند ك��ه اين امر به تجارت 
برون مرزي لطمه وارد مي كند و فقط چند بانك هستند 
كه كم��اكان همان وثايق چك و س��فته 35 درصد را 
مي پذيرند، بنابراين از بان��ك مركزي مي خواهيم كه 
ب��ه بانك هاي عامل توصيه كند ت��ا همچنان وثايق را 

قبول كنند.
محمدرضا روشنفكر، معاون اداره اعتبارات بانك مسكن 
س��خت گيري بانك ها را به دليل نوس��ان ارزي، امري 
طبيعي خواند و گفت: در بانك مسكن، اگر مشتريان 
از اعتبار خوبي برخوردار باشند، همچنان مانند سابق، 

وثايقي نظير چك و سفته پذيرفته مي شود.
محمدمهدي نهاوندي، نماينده فدراسيون واردات با 
بيان اين مطلب كه تبصره 3 بن��د )ي( مقررات ارزي، 
دولتي ها را از سپردن تضمين معاف كرده است، تأكيد 
ك��رد: در صدر اين تبصره چنين آم��ده كه در رابطه با 
بخش غيردولتي، بانك، بابت تضمين ارايه پروانه بايد 
وثيقه دريافت كند، اما اين بزرگ ترين مساله است، زيرا 
در جايي كه دولتي ها نبايد در اقتصاد و تجارت دخالت 
كنند، چند قدم هم از بخش خصوصي جلوتر هستند؛ 
بخش خصوصي بايد ۱/5 برابر هزينه كالاي وارداتي، 
سرمايه گذاري كند. وي ادامه داد: در اين تبصره آمده كه 
بانك ها 35 درصد در حواله ارزي وثيقه دريافت كنند، 
اما روال بانك ها بدين شكل است كه يا بايد 35 درصد 
در حساب سپرده جاري گذاشته شود كه سودي به آن 
تعلق نمي گيرد يا بايد 45 درصد در حسابي سپرده شود 
كه مشمول سود است. در حالي كه اين امر در مجموعه 
مقررات ارزي ذكر نشده است. بنابراين با اين سياست ها 
و رويه ها قيمت تمام شده كالا افزايش مي يابد و هزينه 

آن را تاجر بايد بپردازد.
اين فعال اقتصادي در بخش ديگري از سخنان خود، 
گفت: قبض انبار به معناي تخليه بار در گمرك است اما 
بانك ها طبق اين بند تنها برگه س��بز را مي پذيرند. در 
حالي كه برگ سبز بعد از يك ماه تا 40 روز كه كالا وارد 
و آزمايش هاي لازم انجام شد و تسويه صورت گرفت، 
صادر مي شود. در اينجا هم هزينه اضافه به واردكننده 

تحميل مي شود. در طول اين مدت بانك كل سپرده را 
نزد خود نگه مي دارد.

نهاوندي با اشاره به رويه جديد بانك ها و پيشنهاد وام 
براي 35 درصد سپرده گذاري شده گفت: اگر مشتري 
اعتبار كافي براي درياف��ت وام دارد، چرا بانك ها براي 
ايفاي تعهد ارزي، وثيقه را ب��ه صورت نقدي دريافت 

مي كنند.
علي اكبر لبافي، سرپرست شوراي گفت وگوي خراسان 
رضوي نيز گفت: امروز كه ش��رايط نسبت به گذشته 
متفاوت است، قوانين و مقررات نيز بايد متفاوت باشد. 
بنابراين پيشنهاد مي كنم بانك مركزي شيوه نامه دقيقي 
را در اين مورد صادر كند و تا زماني كه بانك ها مي توانند 
از وثيقه ملكي يا ساير وثايق اس��تفاده كنند به سراغ 

وثيقه هاي نقدي نروند.
سيد رضا زيتون نژاد، نايب رييس كميسيون بازار پول و 
سرمايه اتاق ايران بابيان اينكه 70 درصد توليدات كشور 
به واردات بستگي دارد و شرايط بايد تسهيل شود، تأكيد 
كرد: برخ��ي از واردكنندگان ارز را به صورت آزاد تهيه 
مي كنند، چرا بايد 35 درصد ديگر را نيز سپرده گذاري 
كنند. وي پيشنهاد كرد: اگر با برات بدون تعهد، واردات 
انجام شد، بانك ها بابت پروانه سبز، ۱0 درصد چك و 
سفته دريافت و در مورد نيمايي ها 35 درصد به صورت 

چك و سفته دريافت كنند.
در نهايت قرار شد اعضاي كارگروه، نظر خود را در مورد 

اصلاح مقررات ارزي به دبيرخانه ارسال كنند.
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رييس سازمان انرژي هاي تجديدپذير از كاهش 2.5 برابري هزينه سرمايه گذاري خبر داد

فرانسه به آزمايشگاهي براي سياست  ماليات برسوخت بدل شده است 

عبور آسوده تجديدپذيرها از نوسان ارزي 

سياست خوب اسير مجريان بد

گروه انرژي| فرداد احمدي |
در س�ال هاي اخير س�رمايه گذاري در انرژي هاي 
تجديدپذير در نقاط مختلف دنيا، حساسيت بسيار 
بالايي نسبت به رشد يا افول اقتصاد جهاني داشته 
است. به عنوان مثال در همين چند ماه گذشته تهديد 
اقتصاد جهاني به واسطه جنگ تجاري امريكا و چين 
ضربه هاي سنگيني را بر پيكر تجديد پذيرها در سطح 
جهان وارد كرد. اين الگو در ايران نيز تكرار ش�د و 
نوسانات ارزي اوايل سال 1397، نگراني ها را نسبت 
به وضعيت توسعه انرژي هاي تجديدپذير برانگيخت 
و معض�ل افزاي�ش هزينه ه�اي واردات تجهيزات 
فني و مهندس�ي س�اخت واحدهاي توليد انرژي 
تجديدپذير را بر ديگر معضلات اين صنعت اضافه 
كرد. اما ديروز سيدمحمد صادق زاده، رييس سازمان 
انرژي هاي تجديدپذير پيام روشني به علاقه مندان 
سرمايه گذاري تجديدپذيري داد: »خسارت ناشي از 
نوسانات ارزي به دليل كاهش 2.5 برابري هزينه هاي 
تأمين تجهيزات قابل جبران است.« صادق زاده از 
رشد بالاي اين صنعت با وجود تحريم ها و نوسانات 
ارزي خبر داد و بيان كرد اين صنعت همچنان براي 
سرمايه گذاري بخش خصوصي توجيه پذير است. 
وي همچنين اعلام كرد كه با تعريف متغيري به نام 
»ضريب آمادگي ساعتي« در محاسبات مربوط به 
نرخ خريد برق تجديدپذير، دولت ب�رق را 30 تا 40 
درص�د گران تر خريداري مي كن�د و اين امر كمك 
شاياني به توسعه تجديدپذيرها خواهد كرد. شرح 

مطلب را در ادامه مي خوانيد: 

هر يك از ما مي توانيم با صرف هزينه 7 الي 8 ميليون توماني، 
با اشغال فضايي 20 متري از پشت بام خانه خود، به اندازه يك 
كيلووات ساعت انرژي توليد كنيم و ضمن استفاده شخصي، 
مازاد آن را به دولت بفروشيم. اين چكيده سخنان رييس 
س��ازمان انرژي هاي تجديدپذير بود كه ديروز در نشست 
خبري مطرح كرد. به گفته محمد صادق زاده براي ساخت 
واحد خورشيدي به ازاي هر كيلووات ساعت برق، 7 الي 8 
ميليون تومان هزينه مورد نياز است. اين در حالي است كه 
پيش از افزايش نرخ ارز اين رقم 5 الي 6 ميليون تومان بوده 
است. وي درباره قيمت ايجاد يك واحد خورشيدي، گفت: 
»كوچك ترين واحد خورشيدي يك كيلووات است، اما بطور 
متوسط اين واحدها با مقياس پنج كيلوواتي احداث مي شوند 
كه براي س��اخت يك واحد پنج كيلوواتي نيز به 25 تا ۳0 
ميليون تومان سرمايه نياز است.« صادق زاده با تاكيد بر اينكه 
توسعه انرژي هاي تجديدپذير نسبت به سال قبل حدود 70 
درصد رشد داشته است، پيش بيني كرد كه سال آينده شاهد 
رشد ۴0 درصدي واحدهاي توليد انرژي تجديدپذير در ايران 
باشيم. وي با تأكيد بر اينكه نرخ رشد ۴0 درصدي نيز بسيار 
بالا محسوب مي شود، خاطرنشان كرد: »سرمايه گذاري در 
صنعت تجديدپذيرها با حضور بالاي مردم همراه است و اين 
در شرايطي است كه دو واقعيت براي قيمت برق اتفاق افتاده 
كه منشأ جهاني و منشأ داخلي دارد.« بنا به گفته وي: »از 

سال ۱۳۹5 كه نرخ هاي خريد تضميني برق طراحي شد، 
تاكنون حدود 2.5 برابر هزينه سرمايه گذاري ايجاد نيروگاه 
تجديدپذير كاهش پيدا كرده اس��ت، به گونه اي كه اگر در 
سال ۱۳۹5، هر يك واحد نيروگاه خورشيدي به ۱200 تا 
۱۳00 يورو سرمايه نياز داشت، اكنون اين ميزان به 600 تا 
700 يورو كاهش يافته است.« ماجرا از اين قرار است كه با 
توجه به آنكه در سال ۱۳۹5 اغلب سرمايه گذاري ها در اين 
صنعت خارجي بود، ايران توانسته است فناوري اين حوزه را تا 
حد زيادي توسعه دهد، از اين رو اكنون خط توليد تجهيزات 
70 تا 80 درصد نيروگاه هاي كشور در داخل توليد مي شود 
و ميزان توليد پنل هاي خورشيدي در داخل به ۳00 مگاوات 
افزايش يافته است. رييس سازمان انرژي هاي تجديدپذير 
همچنين از افزايش ۳0 تا ۴0 درصدي نرخ خريد تضميني 
برق تجديدپذير خبر داد و افزود: »با توجه به اينكه نرخ ارز 
افزايش يافته، اما هزينه ساخت تجهيزات نيروگاه ها دو تا 
2.5 برابر كاهش يافته است، باز هم سرمايه گذار ۳0 تا ۴0 
درصد دچار مشكل مي ش��ود. از اين رو تدابيري را در نظر 
گرفته ايم تا سرمايه گذار با مشكل مواجه نشود، به گونه اي 
كه علاوه بر قيمت پايه، ضرايب��ي را تحت عنوان آمادگي 
ساعتي براي نيروگاه ها در نظر گرفته كه اين مساله موجب 
مي شود ۳0 تا ۴0 درصد قيمت خريد برق افزايش يابد.« 
به گفته وي، ضريب آمادگي ساعتي بدين معناست كه اگر 
نيروگاهي در زمان پيك به توليد برق اقدام كند، برق آن را 
۳0 تا ۴0 درصد گران تر خريداري مي كنيم كه اين مساله 
مي تواند هم به نفع كشور و هم به نفع سرمايه گذاران باشد. 

با اين تفاسير نيروگاهي كه اكنون با قرارداد ۴۹0 توماني به 
ازاي هر كيلووات ساعت برق در حال فعاليت است، با اعمال 
ضريب آمادگي ساعتي 600 تومان در هر كيلووات ساعت 
برق از آن خريداري مي شود كه اين مساله نه تنها موجب 
بازگشت سريع سرمايه مي شود، بلكه نرخ بازگشت داخلي در 
اين روش به بيش از 20 درصد مي رسد. صادق زاده در پاسخ 
به پرسش روزنامه تعادل مبني بر اينكه با توجه به گسترش 
تكنولوژي فني احداث نيروگاه هاي تجديدپذير و كاهش 
2.5 برابري هزينه احداث اي��ن نيروگاه ها، رقابت پذيري 
س��رمايه گذاري در اي��ن نيروگاه ها چقدر در مقايس��ه با 
سرمايه گذاري هاي واحدهاي فسيلي توجيه پذيرتر شده 
است؟ گفت: »اكنون هزينه سرمايه گذاري در هر دو نوع برابر 
شده است. در واحدهاي خورشيدي بين 600 تا 700 يورو 
به ازاي افزايش هر كيلووات انرژي سرمايه گذاري مورد نياز 
است و در نيروگاه هاي سيكل تركيبي نيز تقريبا همين عدد 
مورد نياز است، اما اختلاف در ضريب توليد و قيمت است. 
ضريب توليد نيروگاه هاي حرارتي بين 60 تا 70 درصد است، 
اما ضريب توليد نيروگاه هاي خورشيدي در حدود ۱7 درصد 
است. بدين معني كه به ازاي يك سرمايه گذاري مساوي در 
هر كدام از اين نيروگاه ها، نيروگاه هاي سيكل تركيبي در 
حدود 5 برابر بيشتر برق توليد مي كنند. بنابراين مي توان 
گفت كه هزينه تمام شده نيروگاه هاي سيكل تركيبي 5 برابر 
كمتر از نيروگاه تجديدپذير خواه��د بود. به همين دليل 
متوسط خريد از نيروگاه هاي حرارتي حدودا  ۳ الي ۴ برابر 

كمتر از نيروگاه هاي تجديد پذير است.«

   ضمانت قوي تر براي پرداخت بدهي
بر اساس قانون سرمايه گذاري در انرژي هاي تجديدپذير بايد 
از منبع اخذ عوارض از مردم تأمين شود. بدين شرح كه در 
سال گذشته 8 درصد از عوارض مندرج در فيش قبوض مردم 
قرار بود به تجديد پذيرها اختصاص يابد. عوارض جمع آوري و 
به خزانه واريز شد، اما سازمان برنامه و بودجه مبلغ اختصاص 
يافته به تجديدپذير ها را در منابع ديگري خرج كرد و دست 
تجديدپذيرها خالي ماند. به همين دليل امسال، مجلس 
شوراي اسلامي پيش بيني كرد كه عوارض برق امسال بطور 
۱00 درصد تخصيص يافته تلقي شود تا ضمانت محكمي 
براي پرداخت ها به توليدكنندگان انرژي تجديد پذير باشد. 
در اين راستا، رييس سازمان انرژي هاي تجديدپذير با بيان 
اينكه در قانون بودجه سال ١٣٩٧ معادل ١٢٨٠ ميليارد 
تومان اعتبار از محل عوارض برق پيش بيني ش��د تا به دو 
بخش تجديدپذيرها و برق رس��اني روس��تايي اختصاص 
يابد، اظهار كرد: »تاكنون ٥٨٠ ميليارد تومان از اين محل 
از مشتركان دريافت شده است.« وي افزود: »از اين ميزان 
تاكنون ٤٢٠ ميليارد تومان توسط سازمان برنامه و بودجه 
پرداخت شده اس��ت كه اميدواريم تا پايان سال كل مبلغ 
پيش بيني شده يعني ١٢٨٠ ميليارد تومان اختصاص يابد.« 
صادق زاده در پاسخ به سوال ديگري مبني بر افزايش عوارض 
برق و زمان تخصيص اين مبلغ به تجديدپذيرها، اظهار كرد: 
»براساس لايحه بودجه سال ۱۳۹8، عوارض برق از 8 درصد 
به ۱0 درصد افزايش خواهد يافت، البته اين مساله به هيات 
دولت و مجلس شوراي اسلامي پيشنهاد شده، اما با توجه به 

نگاه مثبت دولت و مجلس شوراي اسلامي به اين حوزه به 
نظر نمي رسد كه مورد حمايت قرار نگيرد.«  رييس سازمان 
انرژي هاي تجديدپذير در پاسخ به اين سوال كه آيا نرخ پايه 
خريد تضميني برق نيز افزايش خواهد يافت، ادامه داد: »اگر 
منابع لازم براي انجام اين كار فراهم شود، به گونه اي كه بتوان 
صورت حساب هاي ناش��ي از اين افزايش نرخ را پرداخت 
كنيم، قطعا در نرخ پايه نيز افزايش قيمت خواهيم داشت.«

   رشد سريع تجديدپذيرها
ص��ادق زاده در خصوص اينكه آيا توس��عه نيروگاه هاي 
تجديدپذير در حال��ت ركود قرار دارد، بيان كرد: »بطور 
متوس��ط در هر هفته، يك نيروگاه بزرگ تجديدپذير و 
۱00 ال��ي ۱50 نيروگاه كوچك مقياس تجديدپذير در 
كشور به بهره برداري مي رسد.« وي تصريح كرد: »تاكنون 
بي��ش از 2000 واحد كوچك مقياس خورش��يدي به 
بهره برداري رسيده و تا آخر سال نيز ۱000 واحد ديگر به 
بهره برداري خواهد رسيد. اكنون ۱ درصد از برق توليدي 
كشور توس��ط واحدهاي تجديدپذير توليد مي شود و 
پيش بيني مي كنيم در ۴ سال آينده به سهم 5 درصدي 
ذكر ش��ده در برنامه ششم توسعه دست يابيم.« رييس 
سازمان انرژي هاي تجديدپذير از استقبال سرمايه گذاران 
داخلي از صادرات برق تجديدپذير به كشورهاي همسايه 
خبر داد. وي در اين باره گفت: »در حال حاضر سه شركت 
داخلي كه در اس��تان مركزي و استان هاي غربي كشور 
واقع شده اس��ت، پروانه و مجوز رسمي از صادرات برق 
را به دو شركت عراقي و يك شركت افغانستاني دريافت 

كرده اند.«

   هزينه بالاي نيروگاه هاي زباله سوز
اگرچه انرژي توليد شده توسط نيروگاه هاي زباله سوز با 
هزينه  بالاتري توليد مي شود كه گاهي تا سه برابر هزينه 
توليد انرژي تجديدپذير مي ش��ود، هدف اصلي ايجاد 
آنها با انگيزه هاي محيط زيستي است. در استان هاي 
شمالي كه چند سالي است با معضل دفع زباله مواجه 
هستند، چنين واحدهايي مي تواند مفيد واقع شود. در 
اين رابطه رييس سازمان انرژي هاي تجديدپذير پاسخ 
داد: »با توجه به اينكه نيروگاه هاي زباله سوز آلودگي هاي 
زيست محيطي را كاهش مي دهند در اولويت قرار دارند، 
اما براي اينكه يك نيروگاه زباله س��وز استاندارد ايجاد 
كنيم، هزينه زيادي را بايد متحمل شويم.« صادق زاده با 
بيان اينكه هزينه تمام شده برق اين نوع نيروگاه  دو تا سه 
برابر نيروگاه هاي تجديدپذير است، ابراز كرد: »در حال 
حاضر، هفت نيروگاه پسماند زباله سوز فعال در كشور 
وجود دارد كه به زودي نيز با نيروگاهي كه در ش��مال 
كشور به بهره برداري مي رس��د، تعداد اين نيروگاه ها 
به هش��ت نيروگاه ارتقاء مي يابد.« وي با تأكيد بر لزوم 
همكاري ش��هرداري ها بيان كرد: »ما با قيمت جذاب 
۳70 تومان، برق اين نيروگاه ها را خريداري مي كنيم، 
اما لازم است كه ش��هرداري ها نيز در اين زمينه به ما 

كمك كنند تا بتوانيم اين نيروگاه ها را توسعه دهيم.«

نيويورك تايمز|ترجمه: عليرضاكياني|
ونسن پيكار شيريني پزي ۳2 ساله اهل شمال فرانسه است 
كه خود را يك »فعال محيط زيس��ت پيرو مشي نظامي« 
معرفي مي كند. اما زماني كه تظاهركنندگان به خيابان هاي 
فرانسه هجوم بردند تا خشم خود را نسبت به »ماليات هاي 
زيست محيطي« وضع ش��ده بر روي سوخت ابراز كنند، 
آقاي پيكار به آنها پيوست. او احساسات خود را درباره اين 
تناقض ظاهري چنين ابراز مي كند: »من مي دانم كه دوران 
سوخت هاي فسيلي در اين دنيا به س��ر آمده و ما هم بايد 
عادت هايمان را متناسب با اين مساله تغيير دهيم. اما آدم 
بايد بتواند به زندگي هم ادامه دهد«.  وضع ماليات بر بنزين 
بخشي از تلاش هاي پاريس براي افزايش منظم ماليات بر 
سوخت هاي فسيلي براي مبارزه با گرمايش زمين است. 
اين تلاش ها از س��ال 20۱۴ و به عنوان بخشي از پايبندي 
اين كش��ور به توافق زيست محيطي پاريس، كليد خورده 
است.  اعتراض »جليقه زرد “ها به افزايش ماليات  بر سوخت 
به بزرگ ترين مانع در راه ترويج انرژي هاي جايگزين بدل 
شده است. وجه تسميه اين جنبش اعتراضي، استفاده از 
جليقه هاي زرد به عنوان نماد »رانندگان مايوس« است. 
حوادثي كه اين روزها در خيابان هاي پاريس و ساير شهر هاي 
بزرگ فرانسه در حال وقوع است نشان از مخالفت هاييست 
كه تمامي كش��ورهاي صنعتي متعهد به كاهش گازهاي 
گلخانه اي و »نجات جهان از ورطه فاجعه زيست محيطي« 

با آن مواجهند. 

    سايه سياست بر طرحي اجتناب ناپذير 
لغو طرح افزايش س��وخت در هفته گذشته در واكنش به 
بالاگرفتن تظاهرات خش��ونت آميز حاصل نگراني هاي 
سياسي دولتي است كه قصد دارد شهروندانش را از مصرف 
سوخت هاي فسيلي بازدارد.  در سوي ديگر ميدان و در ميان 
دانش��مندان و اقتصادداناني كه هم اكنون براي مذاكرات 
زيست محيطي در لهستان حضور دارند، وضع ماليات بر 
كربن راه اجتناب ناپذير كاهش وابستگي به سوخت هاي 
فسيلي به شمار مي رود. حال س��وال اين است كه چطور 
ماليات بر كربن وضع شود و چطور هزينه هاي وارد شده به 
قشري كه بيش از ديگران در برابر اين ماليات ها آسيب پذيرند 
به نحوي جبران شود.  بسياري از تحليلگران بر اين باورند كه 
روي كاغذ ماليات بر س��وخت در فرانسه از لحاظ سياسي 
مش��كل آفرين بود  چرا كه بار اصلي آن بر دوش آن دسته 
از شهرونداني مي افتاد كه خارج از شهرهاي بزرگ زندگي 
مي كنند و تا همين جاي كار نيز با مشكلات ناشي از ركود 
درآمدها دست و پنجه نرم مي كنند و برعكس افراد ساكن 
شهرهاي بزرگ از وسايل نقليه عمومي برخوردار نيستند. 

توفيق در وضع ماليات  بر كربن امري بسيار پيچيده است. 
بيش��ترين س��نگ اندازي در اين مسير از س��وي صنايع 
سوخت هاي فسيلي و طرفداران آنها انجام مي شود. براي 
مثال، دولت كانادا ب��راي كاهش تاثير ماليات هاي كربن ، 
تخفيف هايي را ارايه كرده است تا شهروندان با مشكلات 
كمتري در مسير تغيير به س��مت گران تر شدن سوخت 
مواجه شوند. با اين همه، محافظه كاران در كانادا با اين ادعا كه 
طرح هاي جاستين ترودو نخست وزير اين كشور، مي تواند 
به اقتصاد ضربه بزند، وعده داده اند كه در صورت رسيدن به 
قدرت، اين طرح ها را كان لم يكن كنند. يكي از استدلال هاي 
مخالفان ماليات بر سوخت در كانادا، عدم همراهي بخش قابل 
توجهي از كشور با اين ماليات ها است. ۴ استان از ۱0 استان 

كانادا زير بار طرح ماليات بر سوخت نرفته اند. 

     لبريز شدن كاسه صبر مردم صبور
زماني كه صحبت از ميزان استقبال از ماليات  بر سوخت به 
ميان مي آيد، سابقه تاريخي مردم فرانسه به نسبت ديگر 
جوامع، روشن است؛ فرانسوي ها به نسبت تحمل بيشتري 
در برابر افزايش ماليات هاي روي بنزين و گازوئيل از خود 
نش��ان مي دادند. هزينه هر گالن )تقريبا معادل ۳.8 ليتر( 
بنزين در فرانس��ه چيزي حدود 6 دلار يا بيشتر است كه 
سهم ماليات از اين رقم به حدود 60 درصد مي رسد. اين در 
حالي است كه مثلا در ايالات متحده، يعني جايي كه حتي 
نمي توان فكر وضع ماليات هاي بالا بر سوخت را به ذهن راه 
داد، قيمت هر گالن بنزين بطور متوس��ط ۳ دلار است.  در 
فرانس��ه، طرح افزايش ماليات  بر سوخت پيش از رسيدن 
امانوئل ماكرون به كاخ اليزه به قانون تبديل شده بود. حال 
اين قانون كاسه صبر خانوارهايي را لبريز كرده كه همين حالا 
نيز بار سنگين يكي از سخت گيرانه ترين رژيم هاي مالياتي 
در اروپا را بر دوش مي كشند. در نتيجه، قانون ماليات هاي 
زيس��ت محيطي به جاي آغاز كردن فصلي نو در كاهش 
مصرف سوخت هاي فسيلي، شرايط سختي را ايجاد كرده 
است. حال هر اشتباه قانون گذاران و دولت فرانسه مي تواند 
مسير تغيير در كوتاه مدت را كور كند. تا اينجاي كار، احتمال 
افزايش قيمت سوخت عصبانيت كساني را به همراه داشته 
كه پرداخت اضافه بهاي سوخت مصرفي براي رفتن به سر 
كار يا بردن فرزندانشان به مدرسه در بضاعتشان نمي گنجد.

طرفداران سرسخت سوخت هاي فسيلي و در رأس شان، 
رييس جمهور ايالات متحده، از ماليات هاي زيست محيطي 
بيزارند. تبعات اين احساسات مردمي و دولتي به خصوص در 
مذاكرات سازمان ملل درباره گرمايش زمين كه هم اكنون در 
لهستان در جريان است، مشهود است.  از قضا، نخست وزير 
فرانسه، ادوارد فيليپ به دليل آشوب هاي مرتبط با موضوعات 

جاري در نشس��ت لهس��تان، از حضور در اين گردهمايي 
صرف نظر كرد و در خانه ماند. عقب نشيني دولت فرانسه به 
اينجا ختم نشد و پاريس پس از اينكه تظاهرات كشوري به 
خشونت كشيده شد و ۴ كشته، 250 زخمي و ميليون ها دلار 
ضرر به همراه داشت، تصميم به لغو ماليات  بر سوخت گرفت.

   چالش خلق انگيزه
اگر حوادث پاريس به سياس��ت گذاران يك درس بخواهد 
بياموزد، آن اين است كه خلق انگيزه هاي لازم براي كاهش 
مصرف سوخت هاي فسيلي، طرح هاي بهتر ي از اعطاي 
يارانه روي پنل هاي خورش��يدي يا افزايش ماليات بنزين 
را مي طلبد. واكنش خشونت آميز جنبش جليقه زردها به 
سياس��ت افزايش ماليات سوخت، شكاف هاي بسياري را 
عريان كرد. دانيل كامن، استاد دانشگاه بركلي در امريكا و 
متخصص سياست گذاري انرژي در اين ارتباط مي گويد كه 
كمتر از يك چهارم از ۳۴ ميليارد يورو يا ۳۹ ميليارد دلاري 
كه دولت فرانس��ه انتظار داشت امسال از طريق ماليات بر 
سوخت كسب كند، قرار است به ايجاد وسايط نقليه عمومي 
براي افراد كم امكانات، اختصاص يابد.  آقاي كامن عنوان 
مي كند كه بيشتر عوايد ناشي از ماليات بر سوخت مي تواند 
به كاهش قيمت خودروهاي الكتريك من جمله تاكسي ها 
تخصيص ياب��د. در نگاه او، از طريق افزايش تاكس��ي هاي 
الكتريك مي توان دسترسي عموم به اين اين خودروها را 
در مناطقي كه وسايط نقليه عمومي كمتر يافت مي شوند، 
تسهيل كرد.  يك محل ديگر براي هزينه كرد اين ماليات ها 
توسعه ايستگاه هاي شارژ خودروهاي الكتريك يا اعطاي 
يارانه بر باتري هاي بزرگ تر براي تاكسي هاي الكتريك است 
كه به آنها اجازه طي مسافت بيشتري در طول روز را مي دهد. 
كامن اضافه مي كند: »آقاي ماكرون بر تامين منابع لازم براي 
سرمايه گذاري در انرژي هاي پاك تاكيد مي كند اما در واقع او 

چنين طرح و نقشه اي ندارد«. 

    قطعه گم شده پازل
واكنش ها نس��بت به افزايش قيمت س��وخت بيش از هر 
گروهي از طرف افرادي آغاز ش��د ك��ه به خودروهاي خود 
نيازي مبرم داشتند؛ اين يعني ساكنان شهرهاي كوچك 
و حومه شهرهاي بزرگ يا همان افرادي كه فشار هزينه ها 
ايشان را از ورود به كلان شهرها بازداشته است. اين بخش 
از جامعه فرانس��ه، به دلايل متعددي دل خودشي از آقاي 
ماكرون ندارند. سياس��ت كاهش مالي��ات بر ثروتمندان 
كه يك��ي از اولين اقدامات رييس جمهور جديد فرانس��ه 
بود، تنها بر زخم اين افراد نمك پاش��يد.  آلدن مير، مدير 
بخش سياست گذاري »اتحاديه دانشمندان دلواپس« كه 

هم اكنون در گفت وگوهاي سازمان ملل در لهستان حضور 
دارد در ايميلي عنوان كرد: »اين شرايط نشان مي دهد كه 
ملاحظات مربوط به عدالت و برابري در طراحي سياست هاي 
زيست محيطي تا چه اندازه مهم است«.  ناظران عقيده دارند 
كه تجربه حوادث كنوني در فرانسه به طريق اولي ثابت كرد 
كه ماليات بر سوخت زماني مي تواند بهترين كارايي ممكن 
را داشته باشد كه به عنوان بخشي از يك طرح جامع مطرح 
شود؛ طرحي كه بتواند هزينه هاي محتمل به افراد كم بضاعت 
را به نوعي جبران كند.  براي مثال، آقاي پيكار كه در روستاي 
ووانكور با 500 سكنه زندگي مي كند، پس از كسر ماليات، 
۱280 يورو يا ۱۴50 دلار در ماه در مي آورد. براي شخصي 
مثل او، همانطور كه خود هم اذعان دارد، ماليات 6 يا 7 سنتي 
روي هر ليتر بنزين »بسيار زياد« خواهد بود. او در اين باره 
مي گويد: »فقط تصور كنيد كه اين ماليات براي افرادي كه 
كمتر از من درآمد دارند چقدر وحشتناك است. تازه همه 

اين افراد نسبت به نيازهاي محيط زيست آگاه نيستند«. 

     رييس جمهور؛ دور از جمهور
شايد چالش ها و نگراني هاي افراد كم بضاعت روستا يا حومه 
نشين از وضع چند س��نت ماليات روي بنزين يا گازوئيل 
براي رييس جمهور ميليونر فرانسه كه سابق بر اين بانكدار 
بوده امري ناآشنا باشد امادر عوض، بسياري از كساني كه 
به مطالعه گرمايش زمين مشغول هستند با جليقه زردها 
هم ذات پن��داري مي كنند و طرفدار تس��هيل بخش��ي از 
سياست هاي محيط زيستي هستند.  ووندا برونستينگ، 
محقق دانشكده كندي در دانشگاه هاروارد كه هم اكنون 
روي سياست هاي سرمايه گذاري در عرصه  محيط زيست 
مطالعه مي كند در اين باره مي گويد: »همه دوست دارند 
درباره كاهش گرمايش زمين و حفظ محيط زيست صحبت 
كنند. برخي از دولت ه��ا مي خواهند به دنبال طرح هايي 
بلندپروازانه براي رسيدن به اهداف توافق پاريس بروند اما 
همين دولت ها بايد بتوانند براي مدتي س��ر كار بمانند تا 

اين اهداف را عملي كنند«. وي همين جا مساله را در بستر 
فرانسه مطرح كرده و ادامه مي دهد: »ماكرون و دولت فرانسه 
در اعمال اين سياست ها از جامعه و كارگران عبور كرده اند و 

آنها را به حساب نياورده اند«. 

     گزينه هاي روي ميز
در ميان طرح هاي پيشنهادي از سوي اقتصاددانان، اعطاي 
يارانه به انرژي هايي با آلايندگي كمتر و گس��ترش شبكه 
حمل و نقل عمومي ديده مي شود. يكي ديگر از سياست هاي 
مثبت به خصوص در فرانسه، افزايش درآمد قابل استفاده 
)درآمد ماليات دررفته( كارگران از طريق افزايش حقوق ها و 
تعديل درآمدهاي ثابت افراد مسن براي تشويق اين 2 گروه 
به استفاده از انرژي  هاي پاك است.  فيليپ اگيون، اقتصاددان 
شهير فرانسوي و مشاور كارزار انتخاباتي آقاي ماكرون در اين 
باره مي گويد: »ما در دروان گذار هستيم و دولت با مشكلات 
سياسي-اقتصادي مواجه شده است. از همين رو هم راه چاره 
خروج آرام از اين فاز است. براي اين مهم، دولت بايد دست 
افراد كم توان را بگيريد و به آنها كمك كند«. پروفسور اگيون 
اعتقاد دارد كه شايد لازم باشد كه برخي از كشورهاي اروپايي 
از س��قف ۳ درصدي اتحاديه اروپا بر ميزان كسري بودجه 
عدول كنند تا بتوانند با استقراض، مسير گذار انرژي خود را 
هموار سازند. وي تاكيد مي كند كه »اين سقف از ابتدا براي 
كشورهايي كه در مسير گذار ساختاري هستند طراحي 
نشده بود«. كاميلا بورن، تحليل گر سياست هاي انرژي در 
شركت اي۳جي، در همين باره عقيده دارد كه مي توان آقاي 
ماكرون را در واكنش ها به ماليات بر سوخت مقصر دانست 
چرا كه او اقدامات لازم براي »مواجهه مردم با تغيير« را اتخاذ 
نكرده بود و درنهايت »هزينه بي عملي« براي دولت فرانسه 
بسيار گران تمام شد.  بورن به صحبت خود اين طور پايان 
مي دهد: »ما بايد اقدامات مقتضي را در زمان خود اتخاذ كنيم 
چرا كه هزينه هاي سياسي و اجتماعي تغييرات جوي بسيار 

زياد خواهند بود«. 
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نفت ليبي باز هم  ناآرام 
تسنيم|  اوضاع در ميدان نفتي الشراره ليبي 
متش��نج اس��ت و با بالا گرفت��ن تنش ها توليد 
روزان��ه ۳۱5 هزار بش��كه نف��ت در اين ميدان 
متوقف خواهد ش��د. به گزارش رويترز، شركت 
نفت دولتي ليبي )ناك( با محكوم كردن اشغال 
تاسيس��ات توليد روزانه ۳۱5 هزار بشكه نفت 
اعلام كرد توليد در ميدان نفتي بزرگ الشراره 
متوقف نمي شود و اين ميدان نفتي همچنان باز 
است. گرو ه هايي با جيپ هايش��ان وارد ميدان 
نفتي واقع در بيابان جنوبي شدند و اعلام كردند 
كه توليد نف��ت را متوقف مي كنن��د، ولي پس 
از آن، ناك طي بياني��ه اي اعلام كرد كه ميدان 
نفتي الش��راره در ح��ال حاضر باز اس��ت . ولي 
اوض��اع در اين ميدان نفت��ي همچنان پرتنش 
است. مهندس��ان گفتند كه ناك سعي داشت 
نيروي هاي امنيت��ي و شورش��ي را متقاعد به 
عقب نش��يني كند. يك منبع نفتي ليبي گفت 
نفت همچنان از ميدان نفتي جريان دارد ولي اگر 
اوضاع متشنج شود، اين وضعيت در روز يكشنبه 

تغيير خواهد كرد. 
گروه هاي معترض و واحد محلي گارد تاسيسات 
نفتي بعد از ظهر خبر توقف ميدان نفتي را اعلام 
كردند. تقاضاي آنها توسعه بيشتر منطقه است . 
گروهي از ايلياتي ها كه خود را »جنبش عصبانيت 
فزان« مي نامند و در مناطق فقير اطراف ميدان 
نفتي الش��راره زندگي مي كنند، اولين بار در ماه 
اكتبر تهديد كردند كه در صورت برآورده نشدن 
خواسته هايشان ميدان نفتي را مي بندند . رهبر 
گروه فزان گفت » الشراره بسته شده است. ما به 
مقامات مهلت داديم ولي پاسخي نگرفتيم «. ليبي 
اخيراً قصد داشت توليدش را تا ۱.۳ ميليون بشكه 
در روز افزايش دهد يعني بالاترين حد از س��ال 
20۱۳ و از زمان آغاز اعتراضات و توقف هاي توليد 

پس از سرنگوني قذافي در سال 20۱۱.

شيل راضي از اوپك 
ش�انا| توليدكنندگان نفت شيل در امريكا از 
تصميم سازمان كش��ورهاي صادركننده نفت 
)اوپك( مبني بر كاهش توليد با وجود مخالفت 

ترامپ، خرسند شدند.
به گزارش رويترز از هيوستون، توليدكنندگان 
نفت ش��يل در امري��كا از تصمي��م اوپك براي 
كاه��ش توليد نفت ابراز خرس��ندي كردند. به 
گفته مديران صنعت نفت شيل امريكا، تصميم 
اوپك قيمت نفت را به سطحي رسانده كه موجب 

استمرار سوددهي اين شركت ها مي شود.
هاروي هول، رييس ش��ركت اچ اچ هول گفت: 
تا زماني كه توليدكنن��دگان كوچك همچون 
من بتوانيم انتظار قيمت نفت 50 دلار يا بهتر را 
داشته باشيم، مي توانيم به خوبي كار كنيم؛ 50 

دلار براي من كارآمد است.
توقف رون��د مس��تمر كاهش قيم��ت نفت به 
حدود ۴0 دلار، اي��ن اطمينان را ايجاد مي كند 
كه شركت هاي امريكايي مي توانند سال آينده 
ميلادي حفاري خود را به شكلي سودآور ادامه 

دهند.
استيون پروئت، رييس شركت نفت شيل الويشن 
ريسورس��ز اعلام كرد بدون تصميم اوپك براي 
كاهش توليد، صنعت نفت شاهد رسيدن قيمت 
نفت به حدود ۴0 دلار مي بود. جرج ومك، رييس 
شركت پترو ويست گفت: اين براي ما خوب است 
و موجب ادامه سرمايه گذاري مي شود. همه ما 

هنگام پيگيري نشست اوپك، نگران بوديم.
راب ثومل، از مديران موسس��ه س��رمايه گذاري 
تورتس كپيتال هم اعلام كرد قيمت نفت ميان 55 
تا 65 دلار بازه اي مطلوب براي توليدكنندگان و 
مصرف كنندگان نفت در امريكاست. وي گفت: ما 
فكر مي كنيم قيمت نفت باثبات، كليد برگرداندن 

سرمايه به بخش انرژي است.

ترفند پتروشيميايي امريكا
در جنگ تجاري

نيپن�ا| همزمان ب��ا جنگ تج��اري امريكا و 
چين، ص��ادرات پلي اتيلن اي��الات متحده به 
امري��كاي لاتين افزاي��ش يافت. ب��ه گزارش 
پلاتس، براساس داده هاي منتشر شده توسط 
كميس��يون تجارت بين المللي ايالات متحده 
در تاريخ جمعه ۱6 آذرماه، صادرات پلي اتيلن 
اين كش��ور به امريكاي لاتي��ن در ماه اكتبر و 
در راس��تاي سياست تنوع بخش��ي به مقاصد 
صادراتي امريكا در ميانه جنگ تجاري با چين، 
افزيش يافت. صادرات پلي اتيلن ايالات متحده 
در ماه اكتبر در مجم��وع ركورد ۴۴۱ ميليون 
و 2۳2 هزار و ۱00 ميليون تن را ثبت كرد كه 
بيشتر از ۱0 درصد بالاتر از ركورد پيش تر ثبت 

شده در ماه ژوئن بود.
رش��د ص��ادرات پلي اتيلن اي��الات متحده به 
امري��كاي لاتي��ن در پ��ي افت ص��ادرات اين 
محصول به چين ب��راي چهارمين ماه متوالي 
اتفاق افتاد. صادرات به چي��ن در حال حاضر 
تنه��ا 5.۱ درصد از حجم ص��ادارت پلي اتيلن 
امريكا را به خود اختصاص مي دهد. اين نتيجه 
كاهش تقاضا به دنبال وضع تعرفه 25 درصدي 
بر دو گريد كليدي پلي اتيلن وارداتي از ايالات 

متحده است.
منابع آگاه مي گويند: رشد نسبي صادرات پلي 
اتيلن در ماه اكتبر درحال اتفاق افتاد كه تقاضاي 
داخلي براي اين محصول در ماه هاي اخير افت 
داشته است. بنا بر اعلام انجمن شيمي امريكا 
 ،)American Chemistry Council(
رشد صادرات يادشده به دنبال افزايش ۱۹.7 
درصدي ظرفيت توليد پلي اتيلن ايالات متحده 
از آغاز سال 20۱7 تا سه ماهه سوم سال جاري 

ميلادي اتفاق افتاد.
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اقتدار سياسي ايران با معرفي رژيم بعث عراق به عنوان آغازگر جنگ

11 سال انكار در تجاوز گري صدام؛ 30 سال تاخير در پرداخت  غرامت 

سايه اختلافات و دشمني ها بر نشست شوراي همكاري خليج فارس

معرفي رژي��م بعث عراق ب��ه عن��وان آغازگر جنگ 
تحميلي، پي��روزي سياس��ي قاطع اي��ران در برابر 
استكبارستيزاني بود كه حدود 11 سال اين واقعيت 
را انكار مي كردند، سندي ماندگار از اقتدار و استقلال 
ملي كه جايگاه كشور را در صحنه بين الملل محكم تر 

ساخت.
به گزارش ايرنا، با پيروزي انقلاب اسلامي و برقراري 
نظام جمهوري اس��لامي در ايران، ضديت گفتمان 
اين انقلاب با امريكا كه خود را قدرتمندترين كش��ور 
جهان مي دانست به شدت آغاز شد زيرا برقراري نظام 
جمهوري اس��لامي در هيچ  جاي جهان تجربه نشده 
بود. امريكا و كشورهاي قدرتمند غربي كه از تبديل 
شدن حكومت ايران به يك الگوي حكومتي مطلوب 
در منطقه هراسان بودند، درصدد راهي براي نابودي 
يا در حد ام��كان تضعيف اين نظ��ام برآمدند. در آن 
زمان رژيم بعث عراق بهترين متعهد براي كشورهاي 
غربي در جهت ضربه زدن به جمهوري اس��لامي به  
ش��مار مي  رفت. صدام حسين رييس جمهوري وقت 
عراق در نخس��تين اقدام خود در 26 شهريور 1359 
خورشيدي با پاره كردن قرارداد الجزاير بطور رسمي 
جنگ عليه ايران را اعلام كرد و اين جنگ هشت سال 

به طول انجاميد.
پس از هشت سال جنگ مداوم، سرانجام در تير 1367 
خورشيدي، ايران قطعنامه 598سازمان ملل متحد 
را پذيرفت و در 29 مرداد همان سال آتش بس برقرار 
ش��د، در اين قطعنامه برخ��لاف قطعنامه هاي ديگر 
منافع نظام جمهوري اسلامي در نظر گرفته شده بود 
اما وجود برخي بندهاي قطعنامه نظير عقب نشيني 
و بازگش��ت به مرزهاي بين المللي، تبادل اسرا، هنوز 
برخي بندهاي اي��ن قطعنامه همچون اعلام متجاوز 
و پرداخت غرامت در هاله اي از ابهام قرار داش��ت. در 
آن هنگام خاويرپرز دكوئه يار دبيركل وقت سازمان 
ملل پس از تجاوز رژيم بعث ع��راق به كويت، در 18 
آذر 1370 خورش��يدي پس از 11 سال از آغاز تجاوز 
نظامي رژيم بعث عراق عليه ايران، عراق را متجاوز و 
آغازگر جنگ اعلام و اعلام اين موضوع پيروزي ديگري 
را نصيب مردم ايران كرد، ملتي كه با ازخودگذشتگي 
و رشادت هاي بي دريغ خود و اهداي فرزندان خويش 
هشت س��ال به دفاع از تماميت ارضي اين مرز و بوم 
پرداختند و توانستند حقانيت ايران، در دفاع مشروع 

از مرزها را به اثبات جامعه جهاني برسانند.
ايرنا به مناسبت سالروز معرفي رسمي عراق به عنوان 
آغاز كننده جنگ تحميلي به گفت وگو با »سيدمحسن 
ميرحسيني« كارشناس سياس��ي و استاد دانشگاه 
پرداخت و از منظرهاي مختلف اين مساله را واكاوي 

كرد. 

   عراق به عنوان آغازگر جنگ تحميلي 
ميرحسيني در پاسخ به اين سوال كه چرا سازمان ملل 
متحد سال ها تامل كرد و سرانجام تصميم گرفت كه 
عراق را به عنوان آغاز كننده جنگ معرفي كند، گفت: 
بر پايه بند 6 قطعنامه 598 ش��وراي امنيت، دبيركل 
وقت س��ازمان ملل موظف بود تا متجاوز را به شوراي 
امنيت معرفي كن��د ولي از پايان جن��گ و پذيرش 
قطعنامه 598 از طرف ايران و آتش بس ميان ايران و 
عراق در 27 تيرماه 1367 خورشيدي تا اعلام عراق به 
عنوان آغازگر جنگ به وسيله دبيركل وقت سازمان 

ملل متحد حدود سه س��ال و نيم فاصله افتاد. بطور 
كلي درباره علت اي��ن تأخير در معرفي متجاور كه از 
ابتداي شروع جنگ در 31 ش��هريور 1359 بيش از 
11سال به درازا انجاميد، بايد در سياست بين الملل 
دنبال كرد. بعد از خروج مستقيم نيروهاي انگليسي از 
منطقه شرق سوئز و از جمله خليج فارس، امريكايي ها 
عهده دار حفظ منافع غرب در منطقه شدند و در اين 
راس��تا با توجه به خاطره بد جن��گ ويتنام تصميم 
گرفتند امنيت مناط��ق پراهميت براي صنايع غرب 
را به دست كش��ورهاي حامي خود در مناطق حفظ 
كنند و در اين راس��تا دكترين نيكسون – كسينجر 
را در منطق��ه خليج فارس براي حفظ منافع امريكا و 
غرب به اجرا درآوردند بدين معنا كه ايران ژاندارمي 
نظامي و عربستان سعودي حمايت اقتصادي اين طرح 
را عهده دار ش��دند. اينگونه منافع غرب براي حدود 
يك دهه در منطق��ه ژئواس��تراتژيك و ژئوپليتيك 
خليج فارس با هزينه خود كش��ورهاي منطقه حفظ 
شد تا اينكه در آخر دهه 70 ميلادي در ايران انقلاب 
اس��لامي رخ داد و با خروج ايران از جرگه كشورهاي 
حامي غرب موازنه قدرت در منطقه خليج فارس به هم 
ريخت و به همين واسطه هم بود كه كشورهاي منطقه 
مثل عربستان سعودي و كويت و نيز كشورهاي غربي 
براي ايجاد سد و مانع در برابر امواج انقلاب اسلامي كه 
رژيم هاي غيردموكراتيك منطقه و نيز منافع اقتصادي 
غرب را هدف قرار داده بود به كمك صدام ش��تافتند 
و در جنگ پشت سر عراق قرار گرفتند و كمك هاي 
مالي و تس��ليحاتي فراواني را به ع��راق كردند كه در 
نهايت نيز فايده اي نداشت و صدام را واداشت تا فرياد 
صلح طلبي خ��ود را بلند كند و خواهان آتش بس در 
جنگ شود. بنابراين بايد گفت كه علت تعلل سازمان 
ملل در معرفي عراق به عنوان آغازگر جنگ، سياست 
بين الملل است كه به دست ابرقدرت ها و قدرت هاي 
بزرگ تصميم گيري مي ش��ود و متأسفانه در دنياي 
معاصر هرچند كشورها از لحاظ حقوقي با هم برابرند 
ولي واقعيت جهان معاصر اين اس��ت كه كشورها از 
لحاظ سياس��ي برابر نيس��تند و مجامع بين المللي 
مانند سازمان ملل متحد نيز زير سلطه سياسي اين 
قدرت هاي بزرگ محسوب مي شود بنابراين با توجه به 
مواجهه غرب به رهبري امريكا در مقابل ايران واقعيت 
مسلم در تأخير معرفي متجاوز به تقابل غرب با انقلاب 
ايران برمي گردد و به واقع اگر در نهايت حمله صدام به 
كويت و به خطر انداختن امنيت عربستان سعودي و 
رژيم صهيونيستي نبود بحث اعلام آغازگري جنگ به 

وسيله عراق هرگز به واقعيت نمي پيوست. 
وي در ادامه بيان داشت: شوراي امنيت به علت متأثر 
بودن از ساختار قدرت جهاني كه در سياست بين الملل 
نقطه ثقل مركزي است در جنگ ايران و عراق كاركرد 
صلح طلبانه خود را كه محكوميت تجاوز و حمايت از 
صلح طلبي بود، به درستي انجام نداد و با اينكه جنگ 
ايران و عراق در منطق��ه راهبردي خليج فارس واقع 
شده بود اما سازمان ملل متأثر از سياست قدرت هاي 
بزرگ به وظيفه خود عمل نكرد. به هر حال عامل اصلي 
اتخاذ تصميم اعلام عراق به عنوان متجاوز س��وخته 
شدن مهره صدام حسين بعد از تجاوز به كويت بود و 
شاهد اين مدعا نيز اتخاذ دكترين مهار دو جانبه ايران 
و ع��راق در زمان دولت كلينتون و نيز س��پس حمله 

مستقيم به عراق در زمان جرج بوش پسر است. 

   س�ازمان ملل نهادي ب�راي برقراري صلح 
و امنيت

اين كارش��ناس سياس��ي با بيان اينكه سازمان ملل 
متحد به عن��وان نهادي براي ب��راي برقراري صلح و 
امنيت در سطح جهان ش��ناخته مي شود كه گاهي 
س��ايه قدرت هاي بزرگ بر اين سازمان كاركرد آن را 
دچار خدش��ه مي كند، اظهار داشت: سازمان ملل به 
عنوان يك نهاد بين المللي براي برقراري صلح و امنيت 
در سطح جهان ش��ناخته مي شود اما متاسفانه سايه 
سنگين قدرت هاي بزرگ بر اين سازمان كاركرد آن را 
از بُعد عملي دچار خدشه كرده است كه نمونه بارز آن 
جنگ ايران و عراق است كه با وجود شواهد آشكار بر 
متجاوز بودن عراق در اعلام متجاوز تعلل به خرج داد 

و در نهاي��ت نيز كاتاليزور حمله عراق به كويت باعث 
ش��د تا اقدام عراق در حمله به ايران تجاوز محسوب 
شود. از طرف ديگر بايد گفت كه سياست هاي دولت 
آيت الله هاشمي رفس��نجاني در جهت عادي س��ازي 
روابط و تنش زدايي با غرب و كشورهاي منطقه نظير 
عربستان سعودي به ميزان زيادي در كنار ساير عوامل 
توانست در آمادگي شرايط و مقدمات براي اعلام عراق 

به عنوان آغازگر جنگ موثر واقع شود. 

   پيامدهاي ناشي از جنگ تحميلي 
ميرحسيني در پاس��خ به اين موضوع كه اگر چنين 
اقدام��ي در همان س��ال هاي آغاز جن��گ از طرف 
سازمان ملل انجام مي ش��د، چه تاثيري بر جنگ و 
پيامدهاي آن مي گذاش��ت، خاطرنش��ان كرد: اگر 
ش��وراي امنيت س��ازمان ملل به وظيف��ه قانوني و 
ذات��ي خود در ابتداي حمله عراق ب��ه ايران همانند 
حمل��ه عراق به كويت عمل كرده بود جنگ مس��ير 
ديگري را طي مي كرد. اگر قطعنامه شوراي امنيت 
در محكوميت ع��راق بدون توجه به نظر قدرت هاي 
بزرگ و امريكا به عنوان ابرقدرت صادر مي شد جنگ 
هشت سال بطول نمي انجاميد و ساختار اقتصادي 
و انس��اني كش��ور به جاي جنگ صرف سازندگي و 
آباداني كش��ور مي ش��د. ولي در هر حال با توجه به 
ساختار هرمي شكل قدرت در سياست بين الملل و 
تقابل انقلاب اسلامي با منافع غرب و نيز كشورهاي 
غيردموكراتيك عرب منطقه به هر حال اعلام تجاوز 
عراق در ابتداي جنگ يك امر آرماني بود و با واقعيات 
س��اختار رواب��ط بين الملل در آن زمان س��ازگاري 
نداش��ت و موازنه ق��درت در منطقه باي��د بگونه اي 
مي بود كه منافع دنياي غرب را تأمين نمايد و در آن 
مقطع صدام حسين ابزاري بود كه مي توانست در اين 
جهت مورد استفاده قرار گيرد زيرا اگر پيروز مي شد 
خطر ايران براي غرب و كش��ورهاي عرب منطقه از 
ميان مي رفت و اگر هم پيروز نمي شد كه نشد باعث 
سرگرم ش��دن ايران و عراق به جنگ و ضعف اين 2 

كشور مي شد كه باز هم مطلوب بود. 
وي در ادامه گفت: اعلام اين موضوع سرشكستگي 
بزرگي براي كشورهايي بود كه در طول هشت سال 
جنگ عراق عليه ايران، دس��ت صدام را فش��ردند. 
يك بعد ديگر اعلام عراق به عنوان متجاوز مس��اله 
پرداخت غرامت از س��وي متجاوز اس��ت كه يكي از 

رويه ه��اي حقوق بين الملل و اصلي پذيرفته ش��ده 
در نظام بين المللي است بنابراين يكي از پيامدهاي 
معرفي عراق به  عنوان مس��وول و آغازگر جنگ، از 
منظر حقوقي بايد اي��ن بود كه اقدام هاي لازم براي 
پايان جنگ از جمله دريافت غرامت از متجاوز انجام 
گيرد. در اين راستا بايد گفت كه يكي از پيآمدهاي 
اعلام عراق به عنوان آغازگر جنگ بايستي پرداخت 
خسارت به ايران بود اما قطعنامه 598 هيچ سازوكار 
اجرايي را براي آن معين نساخت و اين امر تابه امروز 
معطل مانده است ولي با توجه به اصل تداوم دولت ها 
در حقوق بين المل��ل كار پيگيري پرداخت غرامت 

مي تواند با دولت فعلي عراق ادامه پيدا كند. 

   ترمي�م وجهه سياس�ي اي�ران در مجامع 
بين المللي 

ميرحسيني در پايان در پاس��خ به اين سوال كه آيا 
اعلام اينكه در جنگ تحميلي، عراق آغازگر و مسوول 
جن��گ بود، مي توان يك پيروزي سياس��ي در كنار 
پيروزي نظامي براي ايران دانس��ت، اظهار داشت: 
ادعاي ايران همواره از ابتداي ش��روع جنگ اين بود 
كه ع��راق جنگ را به ايران تحميل ك��رده و در اين 
ارتباط متجاوز اس��ت ولي با وجودي كه كشورهاي 
غربي و اعراب منطقه به اين امر واقف بودند به علت 
عنادي كه نسبت به انقلاب اسلامي در سر داشتند 
حاضر به اذعان به اين امر نبودند بنابراين قرار گرفتن 
ص��دام در جبهه مقاب��ل غرب و اع��راب به دبيركل 
وقت س��ازمان ملل اين فرصت را داد ت��ا عراق را به 
عن��وان تجاوزگر اعلام نمايد و اين امر بطور مس��لم 
يك پيروزي سياس��ي قاطع در برابر افرادي بود كه 
حدود 11 س��ال اين واقعيت را انكار مي كردند و در 
پي آن وجهه بين المللي اي��ران نيز در عرصه روابط 

بين الملل ترميم شد.

برگزاري سي و نهمين نشست شوراي همكاري خليج 
فارس توجه بسياري از رسانه هاي عربي را به خود جلب 
كرده اس��ت و شماري از آنها با بدبيني به اين نشست و 
نتايج آن مي نگرند. برخي ديگر اين نشست را راهي براي 
براي تكميل روند اين ش��ورا و فرونشاندن بحران هاي 

داخلي ميان اعضاي آن مي دانند.
سي و نهمين نشست سران ش��وراي همكاري خليج 
فارس ديروز )18 آذر( در عربستان 'گشايش يافت. اين 
نشست در شرايطي برگزار شد كه عربستان، بحرين، 
امارات و مصر از 15 خرداد س��ال 1396 با متهم كردن 
قطر به حمايت از تروريس��م روابط خود را با قطر قطع 
كرده و مرزهاي زميني، دريايي و هوايي خود را به روي 

دوحه بسته اند.
نشست پيشين اين ش��ورا در آذر ماه سال گذشته در 
كويت برگزار ش��د اما سران عربستان، امارات و بحرين 

به دليل حضور امير قطر اين نشست را تحريم كردند. 
پادشاه عربستان چند روز پيش با اعزام »عبداللطيف 
الزياني« دبيركل ش��وراي همكاري خلي��ج فارس به 
دوحه از امير قطر براي حضور در نشست سران شوراي 
همكاري دعوت به عمل آورد.اما امير قطر در اين اجلاس 
حاضرنش��د و قطر در س��طح وزير مش��اور در اجلاس 

شركت كرد. 
»محمد بن عبدالرحمن آل ثاني« وزير امورخارجه قطر 
اخيرا در نشست شوراي روابط خارجي امريكا گفت كه 
شوراي همكاري نقش و تاثيرگذاري گذشته خود را از 
دست داده است و نمي توان چشم اندازي براي تغيير و 
بهبود اين شرايط تصور كرد و اين ناراحت كننده است. 

روزنامه »العربي الجديد« چاپ لندن در گزارش��ي به 
قلم »بشير البكر« نوشت: شهر رياض يكشنبه ميزبان 
نشست دوره اي شوراي همكاري خليج )فارس( است. 
اين نشست در شرايطي برگزار  شد كه آثار جنايت قتل 
»جمال خاشقچي« روزنامه نگار منتقد سعودي و ادامه 
محاصره قطر از س��وي عربس��تان و متحدانش بر اين 
نشست سايه انداخته اس��ت. با وجود اينكه عربستان 
سعودي از رهبران كش��ورهاي عضو شوراي همكاري 
خليج فارس دعوت به عمل آورده است تا اينگونه وانمود 
كند اين نشست در شرايط عادي برگزار مي شود، اما همه 

شاخص ها نشان مي دهد اين نشست در شرايط سخت و 
پيچيده اي برگزار مي شود و اين شرايط هر روز به سوي 

وخامت بيشتر پيش مي رود.
»در شرايطي كه سازمان شوراي همكاري خليج فارس 
به دليل سياست هاي نس��نجيده عربستان و امارات از 
خلأهاي بزرگي رنج مي برد انتظار نمي رود كه پيشرفت 
بزرگ��ي در اين نشس��ت رخ دهد. ابوظب��ي و رياض با 
تحريم و محاصره قطر در س��ال گذشته ضربه اي را به 
قوانين و منشورهاي اين سازمان وارد كرده اند. آنها همه 
سازوكارها را براي تسليم س��ازي سياسي و اقتصادي 
دوحه به كار گرفتند. اما دوحه توانست اين دسيسه ها را 
خنثي سازد. پيامدهاي ناشي از اين تصميم بطور آشكار 
در نشست شوراي همكاري خليج فارس كه سال گذشته 
در كويت برگزار شد، ديده ش��د. تا زماني كه محاصره 
قطر ادامه داشته باشد نمي توان اميدوار بود كه اوضاع 
شوراي همكاري خليج فارس بس��امان شود. رياض و 
ابوظبي به سياست محاصره و حمله رسانه اي عليه قطر 

ادامه مي دهند.«
به گزارش ايرنا، روزنامه »العربي الجديد« افزود: ماجراي 
قتل خاشقجي نش��ان داد كه رويكرد رياض و ابوظبي 
براي سراس��ر منطقه خطرناك است. شاخص ها بطور 
آشكار نشان مي دهد كه عربستان سعودي با برگزاري 
اين نشست در رياض تلاش مي كند بر روي رسوايي هاي 
»محمد بن سلمان« وليعهد اين عربستان پس از قتل 
خاشقچي سرپوش نهد. پادشاه عربستان با برگزاري اين 
نشست تلاش مي كند حمايت هايي را براي فرزند خود 
كه روزهاي س��ختي در انتظار وي هستند فراهم كند. 
همچنين سعودي ها با برگزاري اين نشست مي خواهند 
اين پيام را به خارج برسانند كه هنوز هم كنترل شوراي 
همكاري خليج فارس را در اختيار دارند. اين در حالي 
است كه آنان در توهم به سر مي برند و نقش عربستان 
به دليل سياست هاي نسنجيده وليعهد اين كشور در 

منطقه و جهان كم رنگ شده است.
روزنامه »اخبار الخليج« امارات نيز در گزارشي به قلم 
»عبدالله الايوبي« با عنوان »نشست شوراي همكاري در 
ميان سندان سعودي و چكش قطر« نوشت: عربستان در 
حالي يك شنبه ميزبان نشست شوراي همكاري خليج 

فارس بود كه اوضاع منطقه و بين المللي بسيار سخت 
و پيچيده است. منطقه از جمله كشورهاي عربي طي 
يك دهه با بي ثباتي روبرو هس��تند و تحولات امنيتي 
دهه هاي گذشته از جمله حمله عراق به كويت و جنگ 
آزادسازي كويت و حمله امريكا به عراق آثار ناگواري بر 
اوضاع كشورهاي عربي و شوراي همكاري خليج فارس 

بر جاي گذاشته اند.
»طي دهه هاي گذش��ته روند شوراي همكاري خليج 
ف��ارس از چالش ه��ا و موانع ب��ه دور نبوده اس��ت اما 
خطرات داخلي ش��وراي هم��كاري خلي��ج فارس و 
اختلاف كشورهاي ش��وراي همكاري خليج فارس با 
قطر موضوعاتي است كه روند اين شورا را با تهديد روبرو 
مي كنند. اين دومين نشست شوراي همكاري خليج 
فارس پس از بحران قطر اس��ت. اين در حالي است كه 
در نشست سال گذشته كه در كويت برگزار شد اعضاي 
آن نتوانس��تند اين بحران را حل يا شدت آن را كاهش 
دهند. اكنون هم افق روشني براي حل اين بحران ديده 
نمي شود و مي توان گفت اين بزرگ ترين چالشي است 
كه پيامدهاي منفي در روند ش��وراي همكاري خليج 
فارس به دنبال خواهد داشت. اگرچه تشكيل شوراي 
همكاري خليج فارس بارقه اميدي براي ش��هروندان 
كشورهاي عربي با هدف ايجاد رژيمي براي پاسخگويي 
به آرمان هاي آنان در همگرايي بيش��تر بود اما حركت 
اين سازمان بسيار كند بود و در بيشتر زمان ها در جا زده 
است. اين سازمان نتوانسته است سازوكار كارامدي را 

براي حل اختلاف ميان اعضا به وجود آورد.«
تارنماي ش��بكه خب��ري »الجزيره« قطر ه��م دراين 
خصوص نوش��ت: به باور مردم قطر، كشورشان نياز به 
عضويت در اين سازمان را ندارند و خارج شدن قطر زياني 
به اين كشور نخواهد رساند. اظهارات چندي پيش شيخ 
»تميم بن حمد ال ثاني« امير قطر كه در آن گفته بود 
ادامه بحران در روابط عربستان و متحدان آن با قطر نشان 
داد كه شوراي همكاري خليج فارس در تحقق اهداف و 
آرمان هاي مردم كشورهاي عربي حاشيه خليج فارس 
با شكست روبرو شده نشان مي دهد كه قطر در سطح 
رس��مي و مردمي از اين س��ازمان ناخرسند است. اين 
سازمان پيش از آنكه به 40 سالگي برسد به پيري رسيده 

است. ش��يخ محمد بن عبدالرحمن آل ثاني وزير امور 
خارجه قطر هم پيش از اين گفته بود شوراي همكاري 
خليج فارس قدرت تاثير گذاري خود را از دست داده و 
دور از ذهن است كه اين س��ازمان در وضعيت كنوني 

بتواند در آينده نقشي را بازي كند. 
تارنماي الجزيره اضافه كرد: ناظران معتقدند كه اظهارات 
مقامات قطري نشان مي دهد آنها اين پيام را به جهانيان 
ارسال كرده اند كه آينده شوراي همكاري خليج فارس 
مبهم اس��ت. »ماجد الانصاري« استاد جامعه شناسي 
سياسي معتقد است كه نشست شوراي همكاري خليج 
فارس تنها پروتكلي س��الانه است كه به شكل دوره اي 
برگزار مي شود و عربستان از اين شورا بيشترين سود را 
برده است. او معتقد است كه اين نشست تغيير واقعي در 
روابط كشورهاي شوراي همكاري خليج فارس به وجود 
نخواهد آورد و ميان اين كشورها بي اعتمادي وجود دارد 
كه تحرك عربستان و امارات در مرزهاي عمان و يمن 

اين بي اعتمادي را تقويت كرده است. 
»الانصاري معتقد اس��ت كه مس��ووليت سامان دهي 
ش��وراي همكاري خليج فارس بطور اساسي بر عهده 
عربستان است، اما اين كش��ور به دليل انزواي ناشي از 
ماجراي قتل خاش��قجي در اين زمينه ناتوان اس��ت و 
پيش بيني مي شود مش��كلات عربستان در ماه آينده 
با شكل گيري كنگره جديد در امريكا وخيم تر شود. او 
احتمال فروپاشي شوراي همكاري خليج فارس را داد 
و گفت در ش��رايطي كه مشكلات در ميان اعضاي اين 
سازمان بطور بي سابقه اي افزايش يافته و اين اختلاف 
در ميان مردم اين كش��ورها هم س��رايت كرده است 
پيش بيني مي شود اين سازمان از هم فروپاشد. مخالفت 
اعضاي اين سازمان با هرگونه گفت وگو هم اوضاع را بدتر 
كرده و سبب شده است كه اين مجلس به رژيمي پوچ و 

بي ارزش تبديل شود.«
روزنامه »البيان« امارات در گزارشي به قلم »ليلي بن 
عدنه« نوشت: رهبران كش��ورهاي شوراي همكاري 
خليج فارس روز يكش��نبه در رياض گردهم آمدند تا 
مسير 39 س��ال كار مشترك را تكميل كنند. اين كار 
مش��ترك ش��امل همكاري در زمينه هاي اقتصادي، 
سياسي و نظامي و رويارويي با چالش هاي منطقه اي 

و بين المللي و تضمين امنيت، صل��ح و ثبات و فراهم 
كردن رفاه براي شهروندان است. عمق روابط ديني و 
فرهنگي از ويژگي برجسته كشورهاي شوراي همكاري 

خليج فارس است. 
به ادعاي البيان، تحليلگران معتقدند كه سي و نهمين 
نشست ش��وراي همكاري خليج فارس اقدامي مهم 
در تكامل اين شورا اس��ت و همكاري راهبردي ميان 

كشورهاي شوراي همكاري را تقويت خواهد كرد.
تارنماي »الروية« امارات هم در گزارشي از قول »فاطمه 
سعيد الشامس��ي« مدير دانشگاه سوربون در ابوظبي 
عنوان داش��ت: نشست شوراي همكاري خليج فارس 
فرصتي براي همس��و كردن تلاش ها ب��ا هدف ايجاد 
راه حل براي چالش هايي است كه منطقه را هدف قرار 
گرفته و امنيت، سلامت و دستاوردها را تهديد مي كند. 
كشورهاي ش��وراي همكاري خليج فارس اميدوارند 
كه اين نشست فرصتي براي همگرايي كشورها باشد 
و خواس��ته ها و اهداف منطقه را در اولويت قرار دهد. 
اين نشست با چالش هاي بسياري روبرو است اما مردم 
منطقه معتقدند كه رهبران مق��دار زيان هايي كه در 
نتيجه غرور، لجباري و خود بزرگ بيني متوجه منطقه 

مي شود درك مي كنند.
نشريه »البلاد« عربستان هم بدون هيچ گونه اشاره اي 
به دخالت هاي رياض در امور داخلي كشورهاي منطقه 
مدعي شد: عربستان با جايگاه منطقه اي و بين المللي 
خود عمق راهبردي ديگر كشورهاي شوراي همكاري 
خليج فارس به ش��مار مي رود و ب��راي تحقق اهداف 
شوراي همكاري خليج فارس نقش كارآمدي دارد. اين 
كشور در عرصه داخلي و خارجي براي تقويت همكاري 
مشترك با هدف خدمت و رويارويي با چالش هايي كه 
اعضاي ش��وراي همكاري خليج فارس با آن دس��ت و 
پنجه نرم مي كنند، تلاش كرده است. موضع گيري هاي 
حمايتي عربستان از روند شوراي همكاري خليج فارس 
از تمايل ش��ديد اين كشور به كشورهاي عضو شوراي 
همكاري و مردم اين كشورها ناشي مي شود. عربستان با 
رهبري خود براي عمق بخشي به همكاري ها در شوراي 
همكاري خليج فارس در زمينه هاي سياسي، اقتصادي، 

اجتماعي و فرهنگي كمك كرده است.

  قرار گرفتن صدام در جبهه مقابل غرب 
و اعراب به دبيركل وقت س�ازمان ملل اين 
فرصت را داد تا عراق را به عنوان تجاوزگر 
اعلام نماي�د و اي�ن امر بطور مس�لم يك 
پيروزي سياس�ي قاط�ع در براب�ر افرادي 
بود كه حدود 11 س�ال اين واقعيت را انكار 
مي كردند و در پي آن وجهه بين المللي ايران 

نيز در عرصه روابط بين الملل ترميم شد.
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رشد ۷۰  درصدي پروژه هاي 
آبخيزداري

رييس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري گفت: 
مجموعه عمليات آبخيزداري كه در قالب مديريت 
جام��ع در ح��ال حاض��ر در 684 نقط��ه و در 349 
شهرستان درحال انجام است و با ارزيابي هاي صورت 
گرفته اين فعاليت ها از رشد 70 درصدي برخوردار 
بوده است. به گزارش ايسنا، خليل آقايي در نشست 
وزير جهاد كشاورزي و مديران منابع طبيعي گفت: 
در س��فرهايي كه براي ارزيابي كارها به اس��تان ها 
داشتيم رضايت و نشاط مردم را در اجراي طرح هاي 
آبخي��زداري ديده ايم و اين رضاي��ت مردم موجب 
خوشحالي است. وي ادامه داد: وزير جهاد كشاورزي 
در حمايت از آبخيزداري و آبخوان داري جلوتر از منابع 
طبيعي و اين مايه دلگرمي است و از طرفي اين موضوع 

مسووليت ما را در ادامه مسير سنگين تر مي كند.
آقايي با تاكيد بر اينكه مديران اس��تاني بايد اجراي 
پروژه هاي آبخيزداري را بطور مس��تمر و تا حصول 
نتيجه پيگيري كنن��د، تصريح ك��رد: اعتباري كه 
صندوق توس��عه ملي در اختيار ما قرار داده امانتي 
است كه از سوي مقام معظم رهبري در اختيار ما قرار 
گرفته است و بايد در چگونگي هزينه كرد آن با دقت و 
موشكافانه عمل كنيم. رييس سازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخيزداري كشور در ادامه گفت: مشاركت مردم و 
جوامع محلي بهترين راه براي حفظ، احيا و مديريت 
منابع طبيعي است و اقدامات انجام شده در طرح هاي 
آبخيزداري بايد به اطلاع عموم، نمايندگان مجلس، 

امامان جمعه و استانداران و فرمانداران برسد.
آقاي��ي در ادامه تصري��ح كرد: مجموع��ه عمليات 
آبخيزداري كه در قالب مديريت جامع انجام مي شود 
در حال حاضر در 684 نقطه و در 349 شهرستان و 
650 حوزه كشور درحال انجام است و با ارزيابي هاي 
ص��ورت گرفته اين فعاليت ها از رش��د 70 درصدي 
برخوردار بوده است. همچنين در ادامه اين نشست 
محمود حجتي - وزير جهاد كش��اورزي - اقدامات 
آبخيزداري را مايه خير و بركت كشور دانست و گفت: 
امس��ال علاوه بر كمك هاي صندوق توس��عه ملي، 
593 ميليارد تومان از سوي استانداران استان ها به 
كمك منابع طبيعي آمد. اقدامات آبخيزداري بايد 
مستندسازي شوند و از طريق شبكه هاي تلويزيوني 
به افكار عمومي اطلاع داده شود. وزير جهاد كشاورزي 
ادام��ه داد: چه خبري براي م��ردم بهتر از خبرهاي 
آبخيزداري است كه مي تواند سفره هاي زير زميني 
را تقويت كند و پوش��ش گياهي را افزايش دهد و از 
سيل جلوگيري كند. حجتي در ادامه درباره واگذاري 
مراتع ب��ه مردم گفت: بهترين مرتع��دار خود مردم 
هستند، از اين رو بايد مديريت مراتع را به مردم واگذار 
كنيم و خود ناظر بر كار آنها باشيم. بيش از 80 درصد 
روستاهاي كشور گازرساني شده و از اين رو وابستگي 
روستانشينان به چوب جنگل كم شده است. ميزان 
دام ها در كشتارگاه ها رو به كاهش و مشكلات منابع 
طبيعي در اين زمينه ها كمتر شده است. وي در پايان بر 
تثبيت شن هاي روان در سيستان و بلوچستان، ريگان 
اس��تان كرمان و بمپور تاكيد و اظهار كرد: دولت در 
سال 98 براي مقابله با بيابان زايي اين استان ها 1000 

ميليارد تومان اعتبار اختصاص داده است.

انتصاب رييس سازمان نظام 
مهندسي كشاورزي 

حسن روحاني رييس جمهوري طي حكمي »شاهرخ 
رمضان نژاد« را به رياس��ت سازمان نظام مهندسي 
كش��اورزي و مناب��ع طبيعي جمهوري اس��لامي 
ايران منصوب كرد. به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني 
رياست جمهوري، حسن روحاني رييس جمهوري 
روز يكشنبه بنا به پيشنهاد اعضاي شوراي مركزي 
سازمان نظام مهندسي كشاورزي و منابع طبيعي 
جمهوري اس��لامي اي��ران و انتخ��اب وزير جهاد 
كش��اورزي، طي حكمي مهندس شاهرخ رمضان 
نژاد را به رياست سازمان نظام مهندسي كشاورزي 
و منابع طبيعي جمهوري اس��لامي ايران منصوب 
كرد. رييس جمهوري در اي��ن حكم تاكيد كرد: در 
اج��راي ماده )12( قانون تأس��يس س��ازمان نظام 
مهندس��ي كش��اورزي و منابع طبيعي جمهوري 
اسلامي مصوب 1380/4/3 مجلس محترم شوراي 
اسلامي و بنا به نظر اعضاي محترم شوراي مركزي 
آن سازمان و انتخاب وزير محترم جهاد كشاورزي، 
به موجب اين حكم به عنوان »رييس سازمان نظام 
مهندس��ي كش��اورزي و منابع طبيعي جمهوري 
اسلامي ايران« منصوب مي شويد. روحاني توفيق وي 
را در انجام وظايف محوله با رعايت اصول قانون مداري، 
اعتدال گرايي و منشور اخلاقي دولت تدبير و اميد از 

خداوند متعال مسألت كرد.

برندسازي جديد محصولات 
و كالاهاي اساسي 

مديرعامل سازمان مركزي تعاون روستايي ايران در 
برنامه »طراحي برندهاي جديد شبكه تعاون روستايي 
كش��ور« گفت: از نيم��ه دوم س��ال 1397 موضوع 
احياء برندهاي قبلي و برندسازي جديد محصولات 
و كالاهاي اساسي از س��وي تشكل ها )اتحاديه ها و 

شركت هاي تعاوني( عملياتي خواهد شد.
به گزارش سازمان مركزي تعاون روستايي، حسين 
شيرزاد در تشريح اين راهبرد مهم سازمان مركزي 
تعاون روستايي اعلام كرد: درحال حاضر، اين برنامه 
در 9 استان مستعد كشور ش��امل؛ استان اصفهان، 
محصولات لبني، گلاب، خوراك دام با برند گلپايگان، 
تيران و فلاورجان، اس��تان كرم��ان، محصول ذرت 
علوفه اي از استان خراسان رضوي، محصول زعفران 
با برند تروكا، استان مازندران، محصول برنج تروكا از 
استان يزد، انواع حبوبات تروكا؛ استان مركزي، آب 
آش��اميدني با برند تروكا از استان گيلان، محصول 
چاي و برنج به ترتيب با برند عدالت و ژم؛ استان قم، 
محصول مرغ ب��ا برندهاي بهاران و ياران از اس��تان 
مركزي، محصول حبوبات با برند انقلاب از اس��تان 
زنجان، محصول مرغ با برند تروكا پيگيري خواهد شد.
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بياييد اين طور آغاز كنيم، ما اساس��ا ش��اخص هاي 
مربوط به خط فقر را ب��راي چه مي خواهيم و چرا آن 
را منتشر مي كنيم؟ ما به اين ارقام نياز داريم تا حجم 
محروميت ها در جامعه را ببينيم. آنچه سياست گذار 
بايد بداند اين است كه چه تعدادي زير خط فقر رفتند 
و چه تعداد توانس��تند از دست فقر رها شوند. فاصله 
ميزان درآمدها چگونه است و وضعيت فقرا چه ميزان 
بهبود يا نزول يافته اس��ت. چرا كه مثلا ممكن است 
افرادي هم در سال 95 و هم امروز زير خط فقر باشند 
اما وضع فقر آنها تشديد شده باشد. حتي ممكن است 
شيب توزيع ثروت در جامعه فرق كند و مثلا با اينكه 
نرخ فقر فرقي نكرده اما شدت آن كاسته شده است. 
به هر حال سياست گذار به اين ارقام نياز دارد تا بتواند 
برنامه ريزي را براساس نيازهاي واقعي انجام دهد و با 
پيدا كردن نقاط تلقي و تمركز درست بتواند به مساله 

پاسخ دهد.
براي رسيدن به اين مرحله نيز ما نيازمند شاخص هايي 
هستيم كه حجم محروميت را نشان دهد، يعني اول 
بايد فقرا به درستي شناسايي شوند و بتوانيم به درستي 
تشخيص دهند كه فقرا چه كساني هستند. به همين 
دليل در مس��اله برآورد فقر دو مرحله داريم، مرحله 
اول شناسايي و دوم برآورد حجم محروميت ولي آنچه 

تاكنون آقايان انجام دادند مرحله اول است.
بهبيانديگرش�ماميگوييدآنچههماكنون
منتشرشدههنوزبرايسياستگذاريناقصو

ناكافياست؟
بل��ه. من همواره مي گويم اين دعوا بر س��ر خط فقر 
چندان موضوعيت ندارد و آنچه حائز اهميت است، 
ميزان و حجم فقر است. بايد به درستي و با وسواس 
بررس��ي كرد و ديد فقر به كدام س��و رفت��ه و كدام 
بخش ها را بيش از پيش درگير و دچار كرده اس��ت. 
بنابراين در هر دو مرحله آمارگيري، بايد دقت كافي 
و بيش از چي��زي كه تاكنون ديديم وجود داش��ته 
باش��د. درواقع مرحله اول يعني ش��ناخت هم مهم 
اس��ت اما براي آنكه نياز سياس��ت گذار براي تبيين 
درست مس��ائل حل ش��ود، بايد مرحله دوم يعني 
برآورد حجم و ميزان محروميت را محاس��به كرد. با 
اين معيارها تنها مي توانيم تصوير كاملي را از حجم 

فقر و محروميت داشته باشيم.
بااينوضعفكرميكنيددرمرحلهاولكههمان
شناساييفقرااست،گزارشمركزپژوهشهاي

مجلستاچهاندازهدقيقبودهاست؟
به هر حال در مرحله اول خيلي مهم است كه شناسايي 
فقرا هم به درستي صورت بگيرد. ما همواره در ايران با 
يك خطاي تاريخي در اين رابطه مواجه هستيم، مراكز 
آماري رسمي مانند مركز آمار، بانك مركزي و مركز 
پژوهش ها با بعد خانوار مثلا چهار نفري محاس��بات 
خود را انجام مي دهند. سپس ارقام را روي بردار مخارج 
مي برند و بعد افرادي كه زير خط بردار قرار مي گيرند 
را فقير به حساب مي آورند. به نظر من اين روش بسيار 
اشتباه است، البته آقايان اين بار بخشي از اشتباهات 
گذشته را برطرف كردند و مثلا چند خط فقر تعريف 
كردند. به بيان ديگر مركز پژوهش هاي مجلس با پنج 
خوشه بندي شهري و چهار خوشه بندي روستايي و 
تقسيم بندي كشور، خطاي محاسبات تاكنوني خود 
را تا حدي كمتر كردند اما ايرادات جدي هنوز پابرجا 
هس��تند؛ چرا كه تك تك خانوارها خط فقر مختص 
به خود را دارند، به هر حال خانوار چهار نفره تركيب 
ويژه خودش را هم دارد و در هر منطقه اين تركيب ها 
متفاوت مي شود. حتي براساس نمونه هاي مركز آمار 
در ايران از خانوار يك نفره تا 37 نفره زندگي مي كنند، 
ببينيد يك خانواده 37 نف��ره براي فقط زنده ماندن 

چقدر بايد هزينه كند.
من براي اين مشكل بهتر مي دانم كه از يك شاخص 

استفاده كنيم، يعني يك خانواده در تهران را به عنوان 
خانوار مرجع معرفي كنيم و بعد به عنوان شاخص هاي 
معادل س��ازي تك تك نمونه ها را با آن بياوريم تا بعد 
و تركيب خانوار را در كن��ار منطقه جغرافيايي مورد 
بررسي و موشكافي  قرار داده و براي هر كدام يك خط 
فقر مستقل داش��ته باشيم. اين كار بايد تا رسيدن به 
مرحله شناسايي درس��ت و كامل انجام شود. به نظر 
من مركز پژوهش هاي مجلس تلاش كرده كه در اين 
مسير گام بردارد و جلو برود اما تفاوتهاي زيادي هنوز 

با يك كار علمي مشخص و قدرتمند دارد.
ازنظرش�مانرخخطفقر14.9درصديبراي
ش�هرهاو11.6درصديبرايروستاهادرسال

95چقدرواقعياست؟
از قضا نكته ديگري كه دارم همين است. اينكه صرفا 
بر برآوردي از نرخ فقر بسنده كنيم، آن هم بر مبنايي 
كه قبلا گفتم، كل ماجرا را زير سوال برده است. به نظر 
من در اين مرحله هم مشكلات زيادي وجود داشته 
چرا كه اگر مرحله به شكل دقيقي انجام مي شد، حجم 
فقر و محروميت بالاتر از اعدادي است كه آقايان اعلام 
كردند. به باور من نرخ فقر در سال 95 هم بيش از اين 

رقم بود و به حدود 25 تا 35 درصد مي رسيد.
انتقاد ديگ��ري هم كه من به اين پژوهش اخير دارم 
اين اس��ت كه به ش��كاف فقر هيچ توجهي نشده و 
نابرابري ميان فقرا را اص��لا جدي نگرفتند. معمولا 
نرخ فقر به يك معيار ناقص معرفي مي شود و چندان 
به كار سياس��ت گذاري و حتي تحليل دقيق مسائل 
نمي آيد، به عبارت ساده تر نرخ فقر تنها يك ديد كلي 
به سياست گذار مي دهد تا درصد فقر را متوجه شود 
اما اين كافي نيس��ت و بايد معيارهاي ديگر از جمله 
شكاف فقر را هم در نظر داش��ت تا با مجموعه اي از 
معيار ها بتوان آمار و ارقام دقيق تر و نگاهي جامع تر 
به مساله فقر داش��ت. هدف از آمار گيري صرفا بيان 
واقعيات نيس��ت و در س��وال اول هم گفتم كه اگر 
به آمار فقر توجه مي ش��ود به خاطر اين اس��ت كه 
سياس��ت گذار بتواند راه هاي خروج جامعه از فقر و 
توانمندسازي جامعه را در پيش بگيرد ولي پژوهش 
اخير ب��ه هيچ عنوان چنين امتيازي را ندارد و كاملا 

ناقص است.
مس�الهديگريكهدرآم�ارمركزپژوهشها
خودنماي�يميكندفاصل�هميانخ�طفقرو
حداقلدستمزداست.درشهريمانندتهران
اينفاصلهبهدوونيمبرابرميرس�دودرتمام
خوشههايشهريويكخوشهروستاييخط
فقرمطلقبي�شازحداقلمزدبود.اينمهمرا

چطورميتوانتحليلكرد؟
اين نكته بسيار مهمي است چرا كه اساسا فقر شاغلان 
يك پديده جدي و بسيار مساله ساز در اقتصاد ايران 
است. حتي كاركنان بخش خصوصي بيش از كاركنان 
بخش دولتي به فقر دچار مي شوند و به همين دليل 
بيشتر بنگاه هايي كه خصوصي مي شوند با اعتراضات 
وسيع كارگران مواجه مي شوند. در بخش خصوصي 
گهگاه حتي حداقل دستمزد را هم به نيروي كار خود 
نمي پردازند و حتي اگر آن را هم بدهند باز هنوز فاصله 
زيادي ميان هزينه هاي خانوار و رقم مزد وجود دارد.
اي�نمش�كلراازنظ�راقتص�اديچگون�ه

ميتوانيمتبيينكنيم؟
ما در ايران با پدي��ده پايين بودن به��ره وري مواجه 
هس��تيم كه سبب ش��ده وضعيت بنگاه هاي توليد و 
اقتصاد كشور و حتي اقشار مختلف از آن متاثر شود. 
در ايران همواره نرخ حداقل مزد را بر مبناي نرخ تورم 
يا شرايط اقتصادي كارگران تعيين مي كنند. بنگاه ها 
در ايران به دليل بالا بودن هزينه مبادله و كسب و كار 
در اقتصاد، هزينه هاي تامين مالي، فشارهاي تحريم، 

عدم ام��كان ارتقاي تكنولوژيكي، خ��روج نيروهاي 
فكري و توانمند كار و س��اير دلايل به كاهش ارزش 

افزوده رسيدند. 
درنتيجه بهره وري آن بنگاه ها عمدتا ثابت يا در حال 
كاهش اس��ت و اين امر سبب مي ش��ود حاشيه سود 
كارفرما پايين بيايد و توليد در شرايط زيان ده بودن 
ادامه يابد و وقتي فشاري از ناحيه كارگر وارد مي شود 
آنگاه بطور كلي بنگاه با مشكلات بيشتري مواجه شده 

و حتي به نقطه تعطيلي مي رسد. 
به همي��ن دليل ما در حوزه تولي��د و صنعتا با پديده 
زودمرگ��ي بس��ياري از صنايع روبه رويي��م. صنايع 
متوسط و كوچك در ايران عمري ميان پنج تا 10 سال 
دارند حال آنكه اميد بقا در صنعت مانند اميد به زندگي 
در جامع��ه از اهميت بالايي برخوردار اس��ت. جالب 
است بدانيم در كشوري مانند آلمان عمر اين صنايع 

به 100 سال مي رس��د اما در ايران همگي در آستانه 
جوانمرگ ش��دن قرار مي گيرند يعني زودمرگي در 
صنعت سبب شده بنگاه ها كوچك شوند و در شرايط 
زيان و محدوديت باشند. اين يك اصل ثابت شده در 
اقتصاد خرد است كه دستمزد تابعي از بهره وري است 
و با بالا رفتن سود سهم عوامل توليد به شكل عادلانه 

پرداخت مي شود.
بهنظرش�ماازكارگرانميتواندرخواست
كردمعترضنباشندوبازهمبهاينشرايطيكه
خوددربهوجودآمدنآننقش�ينداشتند،با
فقردستوپنجهنرمكنندتازمانيكهحاشيه
س�ودوامنيتس�رمايهتامينش�ود؟بهبيان
ديگ�ركارگرانح�قدارندمعت�رضوضعيت

خودباشند؟
حرف ش��ما درس��ت اس��ت و من قصد ندارم بگويم 
كارگران بايد ش��رايط را تحمل كنند يا نكنند. بحث 
من اين اس��ت كه چون اقتصاد از ري��ل كاركردهاي 
منطقي خارج شده و به سمت يك اقتصاد حمايتي و 
پوپوليستي رفته، كاركردهاي علم اقتصاد را فراموش 
كردي��م و نهايتا بايد جاي��ي به تناقض و بن بس��ت 

مي خورديم كه خورديم.
قطعا كارگ��ران ايران زير بار فش��ارهاي فراواني قرار 
دارند و اصلا شايس��ته نيست سطح رفاه آنها به اندازه 
امروز ناچيز و زير خط فقر باشد ولي عرضم اين است 
كه وقتي اقتصاد بهره وري ندارد به ش��رايطي مانند 
آنچه امروز هستيم مبتلا خواهيم شد. بي معنا نيست 
كه با گذشت بيش از چهار دهه، هنوز درآمد كشور به 
نرخ ثابت به س��ال 55 نرسيده و كيك اقتصاد بايد به 
شكلي منطقي رشد كند و ساز و كارهايي به وجود آيد 

كه بخش هاي مختلف توليد نيز از آن منتفع شوند.
به بيان ديگ��ر مي خواهم بگويم چرا بايد س��از و كار 
اقتصاد كشور طوري باشد كه دولت وارد بحث تعيين 
حقوق و دستمزد  شود و هزينه كارگران هفت تپه را 
پس از گذشت چند سال از واگذاري بپردازد؟ اصرار 
ما بر اينكه بايد ريل اقتصاد تغيير كند نيز از اين مساله 
ناشي مي ش��ود كه نمي توان با اين وضعيت كشور را 
اداره كرد. اين بار دول��ت حقوق كارگران هفت تپه را 
پرداخت، ف��ردا اگر كارگران هپك��و، آذرآب و مابقي 
بنگاه ها را هم بخش خصوصي نتوانست بدهد، دولت 
مي خواهد چه كند؟ ده بنگاه را قطعا نمي تواند تامين 
كند و اين روند، يعني ادامه رويه سابق و سياست هاي 
گذشته قطعا كشور را به سمت شورش خواهد برد و 
اهميت تغيير در سياست گذاري ها نيز از اين مساله 

نشات مي گيرد.
دراي�نوضعيتودرص�ورتادامهوضعيت

فعلي،چهپيشبينيازآيندهداريد؟
پيش بيني من اين اس��ت با وضعيت فعلي در س��ال 
1400 دول��ت امكان بس��تن بودج��ه را هم نخواهد 
داشت چون طرف هزينه به شدت در حال فربه شدن 
و طرف درآمد در حال كوچك شدن و آب رفتن است. 
امس��ال دولت 50 هزار ميليارد تومان از بودجه خود 
را به صندوق ها اختصاص داد و تداوم اين روند سبب 
مي شود سازمان تامين اجتماعي تمام هزينه هايش را 
از بودجه دريافت كند كه طبعا به تنهايي بخش مهمي 
از بودجه را خواهد بلعي��د. با ركودي كه اقتصاد را در 
برخواهد گرفت، افزايش نرخ بيكاري بيشتر مي شود 
و اين نيز فشار صندوق ها را بيشتر مي كند. با تورم هم 
حداق��ل مزد و حقوق كارگ��ران و كارمندان افزايش 
مي يايد و باز صندوق ها تحت فشار قرار خواهند گرفت 
و اين دور باطل آنقدر ادامه خواهد يافت كه امكان اداره 

امور از دست مي رود.
ارقاممطالعهپژوهشهابهسال95برميگردد
كهوضعيتكلياقتصادبهمراتببهتربود،براي

امس�الفكرميكنيدتاچهاندازهنرخفقردر
كشورافزايشيافتهاست؟

خيلي راحت و صريح مي توان گفت نابرابري در ايران 
به س��رعت در حال رشد اس��ت. كافي است به اعداد 
نابرابري كه ضريب هاي آن قابل دسترس��ي است از 
س��ال 92 نگاه كنيد تا متوجه شويد سير آن فزاينده 
است و قطعا امس��ال بالاتر مي رود. من فكر مي كنم 
تعميق نابرابري در سال 1397 يك ركورد تاريخي از 
خودش به جا خواهد گذاشت چرا كه رانت هايي كه در 
اقتصاد كشور شكل گرفت از جمله رانت نرخ ارز و تورم، 
به نابرابري در ايران افزود. اكنون نابرابري اقتصادي به 
شكل اهم و نابرابري درآمدي به شكل اخص افزايش 
يافته و اين افزايش طبعا در همه بخش ها خود را نشان 
خواهد داد و طبعا آثار خود را بيش از همه بر ميزان و 
ش��دت فقر نمايان مي كند. اگر عوامل موثر در فقر را 
ببينيد، دو عامل نقش پررنگ��ي دارند، يك عامل باز 
توزيع يا نابرابري است و يك عامل نيز به رشد اقتصاد 
برمي گردد. در ش��رايطي كه پيش بيني براي رش��د 
اقتصادي منفي است و در طرف مقابل نيز نابرابر بالا 
مي رود، اين دو عامل همسو با هم ميزان فقر را به شدت 
افزايش داده و عمق مي بخشد. گاهي اگر نرخ رشد بالا 
باشد و قدري نابرابري هم به وجود ايد، اثر بازتوزيع غلط 
خنثي مي شود اما در شرايطي كه اين همسو هستند 
شدت و نرخ فقر به شدت افزايش مي يابد. به بيان ديگر 
وقتي رشد اقتصادي منفي مي شود و بازتوزيع مناسبي 
وجود ندارد، آثار اين دو به شدت بر ميزان و جمعيت 

فقرا خواهد افزود.

دراي�نميانوجودبيشاز500هزارفقيردر
تهرانچهپياميدارد؟

بحث حاشيه نش��يني در اطراف شهرهاي بزرگ نيز 
يكي ديگر از مشكلات كشور است. حاشيه ها به كانون 
تجمع فقرا تبديل مي شود و گستردگي حاشيه نشيني 
هم به هر حال در شهرهاي بزرگ به حدود 10 ميليون 
نفر مي رس��د. اين موضوع قطعا آسيب هاي فراواني 
خواهد داشت و علاوه بر اين آثار اجتماعي- سياسي 
خود را در ميان مدت نش��ان مي ده��د. وظيفه نظام 
مديريت شهري از يك سو و دولت از سوي ديگر اين 
است كه براي اين معضل چاره اي بيانديشند، درواقع 
بايد به خود اين مس��اله انديش��يد كه با برنامه ريزي 

اصولي تدابير لازم را بيانديشند. 
بهنظرشماديگرضعفپژوهشاخيرچيست؟

در رابطه با اين مطالعه اش��اره به ي��ك نكته ديگر را 

ض��روري مي دانم؛ ضعف اساس��ي تر اي��ن مطالعه از 
آن جايي ناش��ي مي شود كه با رويكرد صرفا درآمدي 
به بررسي مساله فقر پرداخته حال آنكه ديگر امروز فقر 
را صرفا به مثابه محروميت از درآمد نمي شمارند، بلكه 
آن را محروميت از توانمندي ها و استعدادها مي دانند. 
مطالعات جديد فقر بر اين مبنا اس��ت كه لازم بود با 
رويكردي چند بعدي به مس��اله نگريسته شود و در 
كنار رويكرد درآمد بتوان ابعادي همه جانبه تر از فقر 
را ديد و براي آنها نيز اطلاعات كافي را به دست آورد.
باتوجهبهجميعمس�ائلواينكهبههرحال
امس�الوسالآينده،س�الهاييسختبراي
دولتهس�تندواكن�ونهممجل�سدرحال
بررسيبودجهاست،فكرميكنيددولتمردان
چهكارميتوانندانجامدهندتابتوانندازجامعه
درش�رايطس�ختدرآمديخ�ودوافزايش
فش�ارهايخارجيمحافظتكنن�دوعدالت
اجتماعيراهمانطوركهوعدهدادندگسترش

دهند؟
در ش��رايط موجود قطعا حل كردن مش��كلي مانند 
فقر سخت تر اس��ت اما من بطور خلاصه بايد بگويم 
ما بايد پنجره واحد نظام حمايتي را داش��ته باشيم و 
رويكرد سياس��ت گذاري هاي آن را بر مبناي رويكرد 
انسان محور و توسعه بررسي كنيم. به بيان ديگر بايد 
برنامه هاي اجرايي بر مبناي تامين مالي خرد و آمايش 
سرزمين داشته باشيم تا بتوانيم با انتخاب گروه هاي 
هدف كه بخش قابل ملاحظه اي از آنها زنان، جوانان و 
بيكاران هستند، راه هاي توانمند كردن آنها را بيابيم و 
بر مبناي ظرفيت محيط زيست خود كسب و كارهاي 
لازم را تعريف كني��م و آنها را جه��ت حضور در اين 

فرصت ها دعوت كنيم.
از سوي ديگر ما سه منبع تامين مالي براي مقابله با فقر 
داريم، اول ماليه اسلامي شامل خمس، زكات، وقف 
و مسائلي از اين دست است. منبع ديگر منابعي است 
كه در اختيار نهادهاي عمومي غير دولتي چون آستان 
قدس قرار دارد و سومين منبع نيز منابع دولتي است. 
البته مي توان به منبع اول خيريه ها را هم اضافه كرد اما 
از آن جايي كه لزوما كار خير به دلايل مذهبي صورت 
نمي گيرد مي توان دسته چهارمي هم براي خيريه ها 
باز كرد.به نظر م��ن اينها بايد بيايند در قالب واحدي 
همه اين منابع تجميع ش��وند و هم��ه ظرفيت هاي 
لجستيك هر بخش ديده شود و تقسيم كاري ميان 
آنه��ا صورت بگيرد. اين ميان باي��د مجري اين طرح 
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي باشد و بدون اينكه 
نهادها را صرفا براي منابع به كار بگيرد، آنها را به سمت 
مش��اركت جلب كند. مثلا بنيادهايي هستند كه هر 
كدام به ش��كل جزيره اي كارهايي انجام مي دهند و 
برخي منابع مالي اسلامي هم در جامعه پخش مي شود 
اما از آن جايي كه اين روش ها يكپارچه نيست با وجود 
صرف منابعي نس��بتا چش��مگير نتايج در خوري به 
دس��ت نمي آيد. به نظر من يكپارچگي ضرورت دارد 
و بر مبناي يك پنجره، يك سياست گذاري برمبناي 

توانمند سازي باشد به وجود  آيد.
حتي بايد بودجه 98 را هم بر اين اس��اس س��ازمان داد. 
خيلي از رديف هاي بودجه را مي توان حذف كرد. البته 
براي س��ال آينده بودجه آموزش و پرورش كمي بيشتر 
شده ولي بخش هايي كه نيازمند توسعه ملي است، مانند 
همين حوزه به محاق رفته است. به نظر مي رسد هم اكنون 
نيازمند يك بازنگري جدي بودجه هستيم و رديف هايي 
كه كاركرد توسعه اي دارند را بايد فربه تر كنيم و با پشتوانه 
بيشتر سعي كنيم آنها را جلو ببريم و رديف هاي كه براي 
توسعه كاركرد ندارد را با كاهش بودجه و در صورت امكان 
حذف كردن، از بودجه جدا كرد تا منابع محدود س��ال 

آينده براي كارهاي ضروري صرف شود.
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كارخانه ها را فقط به خاطر 
پول واگذار نكنيد!

مبناي قيمت زغال سنگ   ۲۶.۵ 
درصد نرخ شمش فولاد خوزستان

به اعتقاد يك كارشناس حوزه كار، خصوصي سازي 
در كشور بايد در شرايط ثبات و پايداري اقتصادي و 
به شرط شفافيت عملكرد اجرا شود، زيرا در غير اين 

صورت دستاوردي براي كشور نخواهد داشت.
عليرضا حيدري در ارزيابي واگذاري كارخانه هايي 
نظير “كشت و صنعت هفت تپه “ به بخش خصوصي، 
گفت: اگر تاريخچه خصوصي سازي در ايران قبل و 
بعد از انقلاب را بررسي كنيم، شكل خصوصي سازي 
بعد از انقلاب عوض ش��د و خصوصي سازي با هدف 
اصلي كاهش تصدي گري دولت و پرداختن به حوزه 
نظارت و سياست گذاري مطرح شد و به اجرا درآمد.

وي ادامه داد: در بحث خصوصي سازي و واگذاري ها 
به بخش خصوصي با دو گروه از افراد مواجه هستيم؛ 
دسته اول افرادي هستند كه صنعت و نيروي كار را 
خوب مي شناس��ند، كاربلد و اهل مديريت هستند 
ولي سرمايه ندارند و دسته اي ديگر از مديريت بالايي 
برخوردار نيستند و تنها به واس��طه پول و سرمايه  
كلاني كه در اختيار دارن��د، اداره بنگاه را در اختيار 

مي گيرند.
اين كارش��ناس حوزه كار افزود: ما مديران صنعتي 
بسياري در كشور داريم كه دلسوز و باتجربه اند و رزومه 
قوي مديريتي دارند ولي چون فاقد سرمايه هستند 
در ليست واگذاري مديريت بنگاه قرار نمي گيرند يا 

به ندرت به آنها واگذار مي شود. 
حيدري با بيان اينكه در بحث واگذاري يك بنگاه بايد 
اهليت افرادي كه آن را خريداري مي كنند شناسايي 
شود، اظهار كرد: واگذاري بنگاه به اشكال متعددي 
صورت مي گيرد كه مذاكره، مزايده و بورس را شامل 
مي ش��ود اما يكي از اش��كال واگذاري اين است كه 
مديريت بنگاه را واگذار كنيم؛ به اين نحو كه كارخانه 

را دولتي نگه داريم و مديريتش را واگذار كنيم.
اين كارشناس حوزه كار، خصوصي سازي را در شرايط 
پايداري و ثبات اقتصادي نتيجه بخش دانست و گفت: 
خصوصي سازي در ايران به شرط شفافيت عملكرد 
جواب مي دهد. وي ادامه داد: وقتي مديريت بنگاه را 
واگذار كرديم، بعدها مي توانيم درصدي از مالكيت را 
هم به كارگران و افراد شاغل در آن بنگاه واگذار كنيم 
و زماني كه بنگاه به توسعه رسيد، اشكال جديدي را 
پياده كنيم.به گفته حيدري، بسياري از واگذاري ها 
در حال حاضر از طريق مذاكره صورت مي گيرد بدون 
آنكه ويژگي هاي فردي مورد ارزيابي قرار گيرد، فرد به 
صرف داشتن پول، مالك و سهامدار كارخانه مي شود 
در صورتي كه تنها سرمايه كافي نيست و بايد رزومه 

مديريتي قوي هم پشت آن باشد.
به اعتق��اد وي، در برخ��ي واگذاري ها ع��ده اي كه 
به اركان ق��درت نزديك ترند بنگاه ه��ا را مديريت 
مي كنند و مش��اهده مي شود كه با رقابت كه هم در 
حوزه مديريت و هم در حوزه قيمت گذاري اس��ت 
تنها با هدف انتفاع شركتها را به دست مي گيرند و در 
نهايت كارگران قرباني مشكلات كارخانه مي شوند و 
وقتي به دليل عدم پرداخت حقوق دست به اعتراض 
مي زند با او برخورد مي شود، در صورتي كه عملكرد 
بد بخش خصوصي و مديريت بنگاه چنين مشكلاتي 
را رقم زده است.به گزارش ايسنا، در هفته هاي اخير 
اعتراض كارگران ش��ركت كشت و صنعت نيشكر 
هفت تپه در عدم رس��يدگي به مطالبات و انباشت 
حقوق معوق كارگران در ص��در اخبار قرار گرفت و 
در نهايت با تصميم اعضاي هيات مديره، مديريت 
جديدي اداره اين ش��ركت را عهده دار شد. پيشتر 
رييس س��ازمان خصوصي س��ازي از زيان انباشته 
شركت »نيشكر هفت تپه« در زماني كه دولتي بود 
انتقاد كرده و اج��راي اصل 44 در طول 12 س��ال 

گذشته را موفق ندانسته بود.

تسنيم|در جلسه اي با حضور وزير تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي و رييس كميس��يون اقتصادي 
مجلس مبناي قيمت زغال سنگ 26.5 درصد 

نرخ شمش فولاد خوزستان تعيين شد.
قيمت خريد زغال سنگ بر مبناي 26.5درصد 
قيمت ش��مش فولاد خوزس��تان در بورس كالا 
بر مبناي مش��خصات فني مورد توافق فيمابين 
ذوب آهن اصفهان و انجمن زغال س��نگ ايران 
ب��ه تصويب رس��يد. با توجه به تح��ولات چند 
ماه اخير نرخ ارز كه موجب ش��ده اس��ت قيمت 
تمام شده زغال س��نگ توليدي معادن افزايش 
يابد چنانك��ه در اين خصوص قبلا گزارش��ات 
 مفصلي ارايه شده است.از طرفي سياست انجمن 
زغال س��نگ ايران در جهت پيش بيني پذيري 
نرخ زغال سنگ با توجه به تحولات بازار مذاكرات 
 جامعي در چند مرحله در فضايي تعامل با ذوب آهن 

اصفهان انجام شد.

ارايه شناسه براي ترخيص تبلت 
و ساعت هوشمند اجباري شد

بر اساس ابلاغيه گمرك، از اين پس در گمركات 
اجرايي قبل از ترخيص كالا نس��بت به مطالبه 
شناسه كالاهاي با قابليت نصب سيم كارت اقدام 
مي ش��ود. از اين پس در گمركات اجرايي قبل از 
ترخيص كالا نسبت به مطالبه شناسه كالاهاي 
با قابليت نصب س��يم كارت اقدام مي شود. علي 
معقولي مديركل مركز واردات و امور مناطق آزاد 
و وي��ژه موضوع اجراي طرح رجيس��تري و الزام 
اظهار شناسه رهگيري جهت كالاهاي با قابليت 
نصب سيم كارت را به گمركات اجرايي ابلاغ كرد. 
بر اساس ابلاغيه گمرك، از اين پس در گمركات 
اجرايي قبل از ترخيص كالا نس��بت به مطالبه 

شناسه كالا اقدام مي شود.
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دانش و فن10اخبار

در صورت تصويب   كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات

مدلقيمتگذارياينترنتتغييرميكند
گروه دانش و فن   

 مع��اون وزي��ر ارتباط��ات از بررس��ي طرح��ي براي 
قيمت گذاري اينترنت در كميسيون تنظيم مقررات 
ارتباطات خبر داد كه برمبناي آن سقف تعرفه حذف 
و قيمت گ��ذاري اتصال اوليه مش��ترك ب��ه اپراتورها 
سپرده مي ش��ود. حسين فلاح جوش��قاني از بررسي 
طرح آزادس��ازي تعرفه گذاري در حوزه اينترنت خبر 
داد و گفت: مدل »آزادسازي تعرفه هاي اينترنت« در 
صورت تصويب در كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات 

و جمع بندي آن تا پايان سال عملياتي مي شود.
وي با اشاره به اقدامات صورت گرفته در زمينه مصوبه 
نرخ گذاري اينترنت )مصوبه ۲۶۶ كميسيون تنظيم 
مقررات ارتباطات( كه در س��ال گذشته عملياتي شد 
اظهار داشت: در اين مصوبه مدل تعرفه گذاري اينترنت 
بر مبناي اتصال محوري درنظر گرفته شد. به اين معني 
كه در اين مدل تعرفه گذاري، يك آستانه مصرف براي 
مشترك تعريف ش��د تا با توجه به مبلغي كه ماهيانه 
براي اتصال پرداخت كرده، در چارچوب همان آستانه 
مصرف، از سرويس اينترنت استفاده كند و درصورتي 
كه مصرف وي بالاتر از حد آستانه مصرف بود، مجددا 

نسبت به خريد حجم اينترنت اقدام كند.
رييس سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي با 
اشاره به نارضايتي اوليه اپراتورهاي اينترنت از اجراي 
اي��ن تغيير مدل به دلي��ل كاهش درآمد ب��ه ازاي هر 
مشترك )آرپو( توضيح داد: در ابتداي اين مصوبه، مقدار 
آستانه مصرف به صورت مقطعي براي اپراتورها درنظر 
گرفته شد، اما پس از آنكه به يك پايداري در اين بخش 
رس��يديم و مدل نرخ گذاري جا افتاد، آستانه مصرف 

قابل تغيير شد.
فلاح جوشقاني گفت: هم اكنون اپراتورهاي اينترنت 
مي توانند براي مشتركان كم مصرف خواهان سرعت 
بالا، آستانه مصرف كم و براي مشتركان با مصرف بالا، 
آستانه بالاتري تعريف كنند و رقابت در اين بازار شكل 

گرفته است.
معاون وزير ارتباطات با بيان اينكه هم اكنون بازار رقابتي 
در آستانه مصرفي كه از سوي اپراتورها براي مشتركان 
تعريف مي شود، شكل گرفته است، افزود: براي مثال 
اپراتور مي تواند براي سرعت ۸ مگابيت برثانيه كه نرخ 

اتص��ال اوليه آن ۵۰ هزار تومان اس��ت، حجم مصرف 
منصفانه مختلف تعريف كند.

وي گفت: اما نكته دوم اين اس��ت كه قرار ش��د بعد از 
اين مرحله، موضوع آزادسازي تعرفه را به كميسيون 
تنظيم مقررات ارتباطات ببريم. به اين معني كه مدل 
تعرفه گذاري همين مدل فعلي باشد كه در دنيا نيز رايج 
است، اما س��قف قيمت و قيمتي كه براي اتصال اوليه 
گذاشته شده حذف و در بازار رقابت، نرخ ها تعيين شود.

رييس رگولاتوري با اشاره به اينكه در اين مرحله موضوع 
آزادس��ازي تعرفه مرحله اتصال اولي��ه كاربر، مطرح 
اس��ت، افزود: در اين مدل، قيمت گذاري اتصال اوليه 
هم به عهده اپراتور گذاش��ته مي شود. به اين معني كه 
مدل قيمتگذاري همان مدل مبتني بر اتصال است؛ اما 
اپراتور نرخ اتصال را تعيين مي كند و با تركيبي از قيمت 
اتصال و آستانه مصرف مختلف، مزيت رقابتي در اين 

بازار ايجاد مي شود.
وي با بي��ان اينكه اين نوع مقررات گ��ذاري هم اكنون 
آماده طرح در كميس��يون تنظيم مقررات ارتباطات 
است، اضافه كرد: پيش نويس اين طرح با دريافت نظر 
اپراتورهاي اينترنت، آماده ش��ده و وزير ارتباطات نيز 
روي آن نظر مثبت دارد. با اين حال اين طرح به زودي به 
كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات مي رود و درصورت 
تصويب در كميسيون و تحليل شرايط بازار و موضوعات 
مرتبط با مقررات گذاري نظارتي، اميدواريم تا پايان سال 

عملياتي شود.
معاون وزير ارتباطات به مه��ر، گفت: هم اكنون براي 
اتصال اوليه مش��ترك ب��ه اينترنت، ما س��قف تعرفه 
گذاش��ته ايم و قيمت هاي مختلف آستانه مصرف، از 
سوي اپراتور تعيين مي شود. براي مثال براي اينترنت 
با س��رعت ۸ مگابيت برثانيه، تعرفه اتص��ال ۵۰ هزار 
تومان است و اپراتورها نمي توانند آن را ۶۰ هزار تومان 
بفروش��ند. اما در مدل جديد با برداشتن سقف تعرفه، 
اپراتور مي تواند براي يك مش��ترك خواهان سرعت 
۸ مگابي��ت، چندين نرخ با آس��تانه مصرف مختلف، 

تعريف كند.
فلاح جوشقاني با اشاره به اينكه هم اكنون رقابت بازار 
اينترنت در حوزه آستانه مصرف منصفانه است و ما در 
اين زمينه دخالتي نداري��م، گفت: تنها درصورتي كه 

مش��تركي از تعرفه نامعقول و غيرمنطقي اپراتوري، 
شكايتي داشته باشد آن را رسيدگي مي كنيم. در مورد 
اين مدل جديد قيمت گذاري نيز، شرايط نظارتي در 
مصوبه ديده ش��ده و در چارچ��وب مقررات مبتني بر 

اتصال بر بازار نظارت خواهيم داشت.

  ۵۰  هزار سيم كارت مسدود شد
همچنين حسين فلاح با اشاره به اقدامات انجام شده 
براي س��اماندهي پيامك هاي تبليغات��ي اظهار كرد: 
براي شناس��ايي پيامك هاي انبوه مديريت و كنترل 
پيامك هاي تبليغاتي و س��امانه هايي ايجاد كرديم، از 
جمله س��امانه #۸۰۰* و همچنين سامانه هايي كه 
مبتني بر ه��وش مصنوعي و ارزيابي خ��ود اپراتورها 

هس��تند، ايجاد ش��دند. وي درباره انواع پيامك هاي 
تبليغاتي و نحوه مس��دود ك��ردن آنه��ا توضيح داد: 
پيامك ه��اي انبوه دو دس��ته هس��تند؛ يك س��ري 
سرشماره هاي مشخص كه با ۱۰۰۰ و ۲۰۰۰ و مانند 
اينها شروع مي ش��ود كه عموما شركت هاي حقوقي 
هس��تند و مشتركان مي توانند در س��امانه، خواستار 
مسدود شدن اين پيامك ها شوند. يك سري پيامك هاي 
آزاردهنده تبليغاتي از سيم كارت هاي شخصي است كه 

آنها را هم شناسايي و مسدود مي كنيم.
رييس سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي در 
ادامه با بيان اينكه تاكنون حدود ۵۰ هزار سيم كارت در 
اين حوزه در شبكه سه اپراتور شناسايي شده به كمك 
اپراتوها   مسدود اما قاعدتا صفر نشده است و پيش بيني 

هم نمي شود كه صفر ش��ود گفت: علت اين است كه 
مسيرهاي تبلغياتي كه در شركت هاي كوچك وجود 
دارد، از جمله صداوسيما و بيلبوردهاي شهرداري عموما 
آن قدر پرهزينه است كه اين شركت ها به مسيرهاي 
ارزان قيمتي مانند پيامك سوق پيدا مي كنند ولو اينكه 

مردم اذيت شوند.
فلاح همچنين خاطرنش��ان كرد: براي س��اماندهي 
پيامك هاي تبليغاتي، مصوبه ۲۷۰ هم در كميسيون 
تنظيم مقررات ارتباطات وج��ود دارد؛ ما گزارش ها را 
به كميس��يون تنظيم مقررات ارايه داديم و به زودي 
گزارش اين اقدام��ات را نيز مي دهي��م. البته اگر اين 
اقدامات واقعا كامل نباشد، ممكن است اقدامات ديگري 

هم انجام شود.

ش�ينهوا| محققان چيني يك ماده زيس��تي ابداع 
كرده اند كه به احياي پوست، درمان زخم و جلوگيري 

از عفونت كمك مي كند.
دانشمندان چيني يك ماده »قابل تجزيه زيستي« و 
»زيست فعال« ابداع كرده اند كه فرايند درمان زخم و 

احياي پوست را سرعت مي بخشد.
در س��وختگي هاي وس��يع، عفونت هاي ميكروبي و 
ديابت، زخم هاي پوستي به سختي درمان مي شوند. 
از س��وي ديگر زخم هاي قديمي درد زي��ادي دارند و 
هزينه هاي درماني بيماران را بيشتر مي كنند. به همين 
دليل مواد زيس��تي كه بتوانند فراين��د درمان زخم را 
تسهيل كنند و قابليت ضدعفوني داشته باشند، بسيار 
كارآمد خواهند بود. درهمين راستا محققان دانشگاه 
Xi an Jiaotong در چين نوعي ماده آنتي باكتريال 
بيولوژيكي را شبيه سازي كرده اند كه مي تواند به فرايند 
احياي پوست كمك كند.  اين ماده قابليت ارتجاعي و 

سازگاري زيستي خوبي دارد. به همين دليل مي تواند از 
عفونت هاي باكتريايي مقاوم به داروها جلوگيري كند.

در آزمايش هايي كه روي موش ها انجام شده، اين ماده 
فرايند درمان زخم را ارتقا داد و در نهايت به احياي بافت 

پوست منجر شد.
اين ماده زيستي را مي توان به عنوان يك پانسمان چند 
كاره براي درمان زخم، احياي پوست و درمان عفونت 

به كار برد.

اسپوتنيك| بلژيك نيز به عنوان يك كشور اروپايي ديگر 
اعلام كرد كه قصد دارد در آينده اي نزديك به همكاري با 

شركت چيني هواوي پايان دهد.
اين روزها كه كشورهاي متعددي اعم از ايالات متحده امريكا، 
انگلستان، ژاپن، استراليا و نيوزلند اعلام كرده اند كه ديگر 
نمي خواهند به همكاري با شركت چيني هواوي ادامه دهند، 
بلژيك نيز در تازه ترين اخبار و گزارش هاي منتشر شده در 
رسانه ها از تصميم خود به قطع همكاري با شركت چيني 
هواوي خبر داده است. شركت هواوي يكي از بزرگ ترين 
توليدكنندگان گوشي هاي هوشمند و تجهيزات مخابراتي 
و اينترنتي در جهان به ش��مار مي رود كه از سال گذشته 
به اتهام جاسوسي و ش��نود مكالمات و ارتباطات كاربران، 
شهروندان و مقامات امريكايي از سوي دولت ايالات متحده 
و به دستور دونالد ترامپ، رييس جمهور اين كشور به شدت 
تحت فشار قرار گرفته است و با اينكه بارها مقامات اين شركت 
تمامي اتهامات وارده را رد و تكذيب كرده اند، باز هم به نظر 

مي رسد كه تلاش كاخ سفيد براي متقاعد كردن كشورهاي 
هم پيمانش براي لغو قرارداد و قطع همكاري با هواوي به ثمر 
نشسته و موفق شده است كه اين كشورها را در تحريم اين 

شركت چيني مجاب كند. 
هواوي دومين شركت توليدكننده موبايل و گوشي هوشمند 
در جهان و يكي از فعال ترين اپراتورهاي مخابراتي به شمار 
مي رود كه با كشورهاي بسياري درباره برقراري شبكه نسل 
پنجم اينترنت ۵Gهمكاري كرده است. ماجرا از اوايل سال 

جاري ميلادي آغاز ش��د كه دونالد ترامپ، رييس جمهور 
ايالات متحده امريكا اعلام كرد كه گوشي هاي هوشمند 
س��اخت ش��ركت هاي چيني نظير ه��واوي و زدتي اي از 
شهروندان و مقامات امريكايي جاسوسي مي كنند و اطلاعات 
شخصي و محرمانه بسياري را تحويل دولت چين مي دهد 
تا عليه ايالات متحده از آنها استفاده كند. اسپوتنيك نوشت 
حالا سازمان امنيت س��ايبري در بلژيك نيز در تازه ترين 
اخبار و گزارش هاي منتشر ش��ده اعلام كرده است كه به 
منظور حفاظت از حريم خصوصي كاربران بلژيكي تصميم 
گرفته است كه با هواوي براي نصب تجهيزات اينترنتي و 
شبكه هاي مخابراتي همكاري نكند. ميگوئل برويكر، مدير 
سازمان امنيت سايبري در بلژيك نيز در اين خصوص گفت: 
استفاده از تجهيزات و تكنولوژي هاي شركت چيني هواوي 
براي امنيت ملي بلژيك تهديد محسوب مي شود، بنابراين 
به نظر مي رس��د كه بايد همچون ساير كشورهايي كه به 

همكاري هاي خود با هواوي پايان دادند، عمل كنيم.

زددي نت| گوگل نتايج تازه ترين بررسي هاي خود در 
مورد پيشرفت فناوري كلود در حوزه هاي تجاري و كسب 
و كار را منتشر كرده كه نشانگر ميزان اهميتي است كه 
مش��اغل مختلف براي آن قائل هستند. در حالي كه در 
سال ۲۰۱۵ تنها ۲۴ درصد افراد شاغل از خدمات كلود 
استفاده مي كردند اين رقم در سال ۲۰۱۸ به ۴۴ درصد و 
در سال ۲۰۱۹ به ۶۵ درصد افزايش مي يابد. از سوي ديگر 

۷۰ درصد از صاحبان مشاغل در حوزه فناوري اطلاعات به 
گوگل گفته اند كه در حوزه فناوري كلود سرمايه گذاري 
متوسط يا جدي صورت خواهند داد. ۵۲ درصد از مديران 
شركت هاي بزرگ اي تي گفته اند كه در سال ۲۰۱۸ در 
حوزه كلود سرمايه گذاري كرده اند. حال آنكه اين رقم در 
سال ۲۰۱۷ در حدود ۲۹ درصد بوده است. صرف بودجه 
در حوزه كلود در بخش خدمات عمومي و زيرساخت ها در 

سال ۲۰۱۸ به ۱۶۰ ميليارد دلار افزايش يافته كه نسبت 
به سال ۲۰۱۷ افزايشي ۲۳.۲ درصدي را نشان مي دهد. 
همچنين در سال ۲۰۱۸ در حدود ۷۳.۶ ميليارد دلار به 
خدمات نرم افزاري كلود اختصاص يافته كه محبوب ترين 
شاخه از اين خدمات محسوب مي ش��ود. تا پايان سال 
۲۰۱۸ بسياري از كس��ب و كارها مبالغ قابل توجهي را 
صرف ارايه خدمات كلود مي كنند و به عنوان مثال تنها 

بانك ها در سرتاسر جهان در مجموع ۱۶.۷ ميليارد دلار 
در اين زمينه سرمايه گذاري مي كنند. علاوه بر اين ۴۰.۸ 
ميليارد دلار به توسعه زيرساخت هاي ارايه خدمات كلود 
اختصاص مي يابد. تا س��ال ۲۰۲۱ مبالغ صرف شده در 
حوزه خدمات كلود ۲۱.۹ درصد افزايش مي يابد و صرف 
هزينه براي ارايه خدمات عمومي كلود به ۲۷۷ ميليارد 

دلار مي رسد.

ابداع ماده زيستي براي احياي پوست  دومينوي تحريم »هواوي« به بلژيك رسيد

فناوري »كلود«  ۶۵   درصد بازار كار جهان را تسخير مي كند
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رويداد فراسو

كميته  اخلاق بازي هاي 
آنلاين  در چين تشكيل شد

 سوءاستفاده هكرها از
نقص امنيتي برطرف نشده ۱۱ ساله

احراز هويت مسافران هوايي 
با فناوري جديد

انگجت| چين يك كميته اخلاقي براي بررسي مفيد 
بودن و سلامت بازي هاي آنلاين تشكيل داده است.

بازي هاي آنلاين در چين بس��يار محبوب هستند 
و حتي مدرس��ه اي در اين كش��ور براي تربيت افراد 
حرفه اي تاس��يس ش��ده كه بازي رايان��ه اي انجام 
مي دهند. اين درحالي است كه نگراني هايي درباره 
عوارض اين بازي ها س��بب ش��ده دولت اين كشور 
ممنوعيتي ب��راي تاييد بازي ه��اي رايانه اي جديد 
تصويب كند. دولت چين از وجود يك كميته »اخلاق 
بازي هاي آنلاين« خبر داده كه بازي هاي رايانه اي را 
براي سلامت مفيد بودن آنها و همين طور پرداختن 
اين بازي ها به چالش هاي اجتماعي بررسي مي كند.

به عبارت ديگر اين پانل براي مقابله اعتياد، خشونت 
و نزديك بيني ناشي از رواج بازي هاي آنلاين تشكيل 
شده است. كميته مذكور تا به حال ۲۰ بازي را بررسي 
ك��رده و ۹ مورد از آنها را رد كرده اس��ت. علاوه بر آن 
خواستار تغييراتي در ۱۱ بازي آنلاين ديگر شده است. 
البته نام اين بازي ها و موارد مورد اعتراض كميته فاش 
نشده است. روزنامه »ساوث چاينا مورنينگ پست« 
ادعا مي كند دولت مشغول ايجاد يك سيستم صدور 
مجوز براي بازي هاي آنلاين است و اين امر مدتي طول 
مي كشد. به هرحال به نظر مي رسد اين كميته اخلاق 
براي توسعه دهندگان بازي هاي رايانه اي دردسر ساز 
شده است. در حال حاضر آنها ماه ها است كه منتظر 

تاييد بازي ها هستند.

زددي ن�ت| بدافزارنويس��ان، آگهي دهندگان و 
هكرها با سواستفاده از يك نقص امنيتي در مرورگر 
فايرفاكس كه از ۱۱ سال قبل برطرف نشده، مشكلاتي 

را براي كاربران ايجاد مي كنند.
در حالي كه معمولا بسياري از شركت هاي رايانه اي 
و نرم افزاري به سرعت آسيب پذيري ها و مشكلات 
توليدات خ��ود را برطرف مي كنن��د، ظاهرا موزيلا 
عجله اي براي برطرف كردن برخي از اين مشكلات 
ندارد. وقوع اين مشكل اولين بار توسط شركت هاي 
امنيتي در آوريل سال ۲۰۰۷ به اطلاع موزيلا رسيد. 
اما اين شركت از آن زمان تاكنون نتوانسته اين نقص 
را برطرف كند. از آسيب پذيري يادشده براي طراحي 
يك اي فريم يا پنجره ورود اطلاعات در درون كدهاي 
منبع وب س��ايت ها استفاده شده و اين اي فريم با به 
نمايش درآمدن مكرر خواستار دريافت اسامي كاربري 
و كلمه عبور افراد مي شود. از ۱۱ سال قبل تا به حال 
سوءاستفاده هاي فراواني از اين مشكل براي سرقت 
اطلاعات كاربران و وادار كردن آنها به درج اطلاعات 
شخصيش��ان به عمل آمده است. نكته مهم اينكه با 
فش��ردن علامت ضربدر هم اين درخواست مجددا 
ظاهر مي شود و دسترسي به كل پنجره هاي باز شده 
در فايرفاكس را مختل مي كند. تنها راه حل مشكل 
مذكور بس��تن اجباري تمامي پنجره ها و راه اندازي 
مجدد مرورگر فايرفاكس است. هنوز مشخص نيست 

آيا موزيلا برنامه اي براي حل اين مشكل دارد يا نه.

ديلي ميل| در ف��رودگاه بين المللي لس آنجلس 
طي يك طرح ۹۰ روزه، مسافران با سيستم شناسايي 
صورت احراز هويت مي ش��وند. ش��ركت آمريكن 
ايرلاينز به فهرست انبوهي از شركت هايي پيوسته كه 
از فناوري شناسايي صورت براي احراز هويت استفاده 
مي كنند. بزرگ ترين شركت هواپيمايي دنيا اكنون 
به برخي مسافران اجازه مي دهد فقط با اسكن كردن 
صورتشان جلوي يك صفحه در فرودگاه بين المللي 
لس آنجلس سوار هواپيما شوند. اين شركت در يك 
آزمايش ۹۰ روزه از دوربين هاي شناس��ايي صورت 
اس��تفاده مي كند تا افراد را از قبل از س��وار شدن به 
هواپيما در ترمينال چهارم فرودگاه احراز هويت كند.

اين برنامه از روز چهارش��نبه گذش��ته و با همكاري 
ش��ركت امنيت ديجيتال جمالتو آغاز شده است. 
فناوري شناسايي صورت مذكور اسكن صورت فرد را 
با تصاوير موجود در مخزني مقايسه مي كند كه سازمان 
امنيت داخلي امريكا آن را ساخته است. البته تصاوير 
پس از همخواني از مخزن سيستم شناسايي صورت 

حذف مي شوند.
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ادامه از صفحه اول

اخبار شهرستان ها

11 بنگاهها

با حضور وزير ارتباطات، همراه اول و شركت راه آهن براي پوشش نسل 4 اينترنت همراه اول انجام شد 

سرويس دهي از حرم تا حرم

مديريت جانشين پروري، تفكر ناب، استراتژي مديران ناب

با حض��ور وزير ارتباطات، هم��راه اول و ش��ركت راه آهن 
جهت پوشش اينترنت نسل۴ در مسير ريلي حرم به حرم 

تفاهم نامه همكاري امضا كردند.
به گ��زارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات س��يار 
ايران، محمدجواد آذري جهرمي، وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، در مراسم امضاي تفاهم نامه تكميل پوشش نسل 
۴ تلفن همراه بين همراه اول و ش��ركت راه آهن با اشاره به 
اينكه پوشش مسير ريلي يك تكليف براي وزارت ارتباطات 
است، گفت: در فاز نخست از حرم تا حرم )قم تا مشهد( و از 
قم تا تهران با هزار كيلومتر مسير ريلي انتخاب شده و پوشش 
داده مي شود و در يك برنامه اجرايي كه امروز تبادل مي شود، 
در طول يك سال آينده كل اين مسير پوشش داده شده و 
در داخل قطار نيز خدمات واي فاي ارايه مي شود.وي با بيان 
اينكه شركت راه آهن در سال هاي اخير در كنار ريل ها اقدام 
به توسعه فيبرهاي نوري كرده است، افزود: بر اساس ماده ۶۷ 
برنامه توسعه كشور تفاهمي بين شركت ارتباطات زيرساخت 
و راه آهن براي استفاده از اين شبكه فيبر هاي نوري در مسير 
ترانزيت و توسعه شبكه ملي، منعقد شده است.آذري جهرمي 
تاكيدكرد: اين اقدام درآمدهاي غيرمس��تقيم راه آهن از 
بخش ارتباطات را محقق مي كند و ما نيز مي توانيم شبكه 
گسترده تر و پايدارتري در كنار مسيرهاي ريلي داشته باشيم.

وي افزود: در ضمن وجود ارتباطات در طول مس��يرهاي 
ريلي براي كسب و كارها و شركت هاي مسافربري مي تواند 
درآمدهاي جانبي داشته باشد؛ بطور مثال پخش ويدئو هاي 
سرگرمي يا برخي خدمات مي تواند در اين حوزه فعال شود.

آذري جهرمي با اشاره به اينكه در پايش ها مشخص شده كه 
۶۰ درصد خطوط ريلي كشور تحت پوشش نسل دوم همراه 
است، اظهار داشت: همچنين ۳۸ درصد اين خطوط به نسل 
سوم مجهز هستند كه اين عدد قابل قبولي نبود و به همين 
دليل از اپراتورها براي توسعه و تكميل پوشش اينترنت تلفن 
همراه در ايستگاه ها و طول مسير راه آهن دعوت شد.وي به 
مطالعاتي كه براي به دست آوردن مدل اقتصادي انجام شده 
اشاره كرد و افزود: در نهايت همراه اول براي اين كار پيشگام 
شد و در كنار مشتركين خود ماند و با وجود اينكه در ابتدا، 
اين سرمايه گذاري براي آنها سود دهي ندارد اما ما اميدواريم 
در آينده با افزايش مسافران در خطوط ريلي به سود آوري 
مناس��بي برس��د.وي افزود: اميدواريم اين برنامه اجرايي 
موجب رضايت مردم باشد و باعث استفاده بيشتر از خطوط 
ريلي و كاهش فشارها به خطوط جاده اي شده و در نتيجه، 
كاهش آمار تصادفات جاده اي و صرفه جويي در هزينه هاي 
جانبي تصادفات بر دوش مردم و كش��ور را داشته باشيم.

آذري جهرمي تصريح ك��رد: اين دو مجموعه )همراه اول و 

شركت راه آهن( هر كدام وظيفه اي دارند كه يكي توسعه 
خطوط ريلي و ديگري توسعه خطوط ارتباطي و مخابراتي 
مردم است و همه دركنار هم براي ارايه خدمت بهتر به مردم 
فراهم شده اس��ت.وي افزود: اين مسير همكاري در طرح 
حرم تا حرم متوقف نمي شود و در فاز بعدي و در يك برنامه 
عملياتي مسير جنوب كشور نيز پوشش داده مي شود و مسير 
اهواز كه مسير پرترددي است، در برنامه بعدي اين حوزه قرار 
دارد.بر اساس اين گزارش، تفاهم نامه پوشش نسل۴ اينترنت 
تلفن همراه در سه خط ريلي بين حميد فرهنگ مديرعامل 
 شركت همراه اول و سعيد محمد زاده مديرعامل شركت 
راه آهن جمهوري اسلامي ايران به امضا رسيد.حميد فرهنگ 
مديرعامل شركت ارتباطات سيار ايران )همراه اول( نيز در 
اين مراسم ابراز اميدواري كرد، خدمات خوب و مطلوبي در 
پناه اين تفاهم نامه به مسافران ارايه شود.در اين تفاهم نامه 
كه به مدت ۱۵ ماه اعتبار دارد، ش��ركت همراه اول متعهد 
شده است كه پوشش دسترسي به سرويس هاي اينترنتي 
نسل چهارم در سه مسيرريلي تهران به مشهد، زنجان و قم 
را تكميل كند.همچنين شركت راه آهن نيز با امضاي اين 
تفاهم نامه متعهد شد كه اپراتورهاي معرفي شده به صورت 
انحصاري فروش عمده اينترنت را در مسيرهاي مذكور در 
اختيار داشته باشند و اين اپراتورها مجاز به تامين پهناي باند 

مشتركين همراه اول هستند.

   سرمايه گذاري در شركت هاي دانش بنيان
با حض��ور مع��اون رييس جمهور آيي��ن امضاء ق��رارداد 
سرمايه گذاري همراه اول با يك شركت دانش بنيان برگزار 
شد. صبح ديروز در مراسمي با حضور سورنا ستاري معاون 
علمي و فناوري رييس جمهور، مهدي اخوان بهابادي رييس 
هيات مديره همراه اول، محمدمهدي عباسخاني مديرعامل 
شركت »حركت اول«، حامد تاج الدين مديرعامل شركت 
»سانا گستر سبز«، جمعي از مديران همراه اول و معاونت 
علمي و فناوري رياست جمهوري و اصحاب رسانه، شركت 
سرمايه گذاري »حركت اول« به نمايندگي از اپراتور اول و 
ش��ركت دانش بنيان »سانا گستر سبز« قرارداد همكاري 
جهت س��رمايه گذاري امضاء كردند.در اين مراسم مهدي 
اخوان بهابادي رييس هيات مديره همراه اول اظهار داشت: 
امروز ما ش��اهد اولين س��رمايه گذاري ج��دي مجموعه 
»حركت اول« هس��تيم و از اين پس اسم »حركت اول« را 
بيشتر خواهيم شنيد.او افزود: همراه اول با تعيين چشم انداز 
جديد و ماموريت تحقق روياي ديجيتال بصورت جدي وارد 
عرصه سرمايه گذاري در استارت آپ ها شده است.اخوان 
با بيان اينكه برخي دوستان نخبه دانشگاهي از عدم توجه 

به آنها گلايه دارند، تأكيد كرد: همراه اول از ش��ما حمايت 
مي كند. وي افزود: امروز مي خواهيم اين پيام را بدهيم كه 
در كشور جاهايي هستند كه به شما نخبگان بصورت خاص 
فكر مي كنند و حاضرند از شما حمايت كنند.سورنا ستاري 
معاون علمي و فناوري رييس جمهور نيز در اين مراس��م 
ضمن تشكر از همراه اول و مجموعه »حركت اول« بابت جا 
انداختن مباحثي همچون سرمايه گذاري در استارت آپ ها 
بيان داشت: ما يك مشكل بزرگ در اكوسيستم خود داريم 
و آن سرمايه گذاري در سطوح بالاي ۵ ميليون دلار است.
او افزود: اگر ما بتوانيم شركت هاي بزرگي همچون همراه 
اول را به اين نتيجه برسانيم كه با نگاه به آينده بيزينس خود 
در استارت آپ ها را سرمايه گذاري كنند و از درآمد سنتي 
خود جدا شوند، اين يك اقدام بزرگ است.ستاري تصريح 
كرد: اين بينش جديد همراه اول جاي تبريك دارد كه در 
اين ابعاد وارد سرمايه گذاري شده است و البته نتيجه اش 
را كه تزريق نوآوري به كشور است خواهيد ديد و اميدوارم 
اين حركت ادامه داشته باشد.گفتني است »حركت اول« 

شركت س��رمايه گذار همراه اول در استارت آپ هاست كه 
در مراسم امروز با شركت »سانا گستر سبز« كه سامانه هاي 
»آچاره« )سامانه هوشمند درخواست خدمات( و »اوبار« 
)سامانه هوشمند حمل بار( را راه اندازي كرده است قرارداد 

همكاري امضاء كرد.

   دومين همايش و نمايشگاه »تهران هوشمند«
با حمايت همراه اول

همزمان با هفته تهران هوش��مند دومي��ن همايش و 
نمايشگاه »تهران هوشمند« ۱۹ و ۲۰ آذر در برج ميلاد 
برگزار مي ش��ود.به گزارش تع��ادل اداره كل ارتباطات 
شركت ارتباطات سيار ايران، دومين همايش و نمايشگاه 
»تهران هوشمند« با حمايت همراه اول و سخنراني وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، ش��هردار و رييس شوراي 
اس��لامي تهران و حضور جمعي از اعضاي شوراي شهر 
تهران، مديران شهرداري تهران، صاحبنظران و مديران 

داخلي و خارجي در برج ميلاد تهران برگزار مي شود.

در اين همايش دو روزه ۱۰ نشست تخصصي با موضوع شهر 
هوشمند برگزار مي شود كه در يكي از پنل هاي روز دوشنبه 
۱۹ آذرماه با عنوان »زيرساخت ها و فناوري هاي نوين در شهر 
هوشمند« بابك قاليچي مديركل فروش سازماني همراه اول 
ارايه خواهد داشت.اين همايش و نمايشگاه در محورهاي 
»نقش��ه راه ش��هر هوش��مند؛ از ايده تا بلوغ«، »الگوهاي 
مشاركت ذينفعان«، »زيست بوم نوآوري در شهر هوشمند«، 
»حكمروايي هوش��مند و تحول ديجيتال«، »پايداري و 
زيست پذيري هوشمند سازي ش��هري و نهادهاي ملي« 
برگزار مي شود.همراه اول در اين همايش قصد دارد مذاكرات 
خود را با ساير بازيگران هوشمندسازي در راستاي پيشبرد 
پروژه هاي هوشمند سازي تهران گسترش دهد.همزمان با 
هفته تهران هوشمند اولين چالش نوآوري تهران هوشمند 
در روزهاي ۱۴ تا ۱۶ آذرماه برگزار شد؛ در اين رويداد كه يك 
ماراتن خلاقيت و برنامه نويسي بود، با استفاده از داده ها و 
دروازه هاي برنامه نويسي )API( شهرداري تهران راهكارهاي 

نوآورانه براي چالش هاي شهرداري تهران ارايه شد.

در دنياي پيچيده و رقابتي امروز 
رهبري و مديريت س��ازمان ها 
به طريق گذش��ته ب��ا موفقيت 
توأم نخواهد بود و سازمان ها هر 
مكانيزمي را براي سبقت گرفتن 
از يكديگر به كار مي گيرند. در اين 
عرصه رقابتي پرچالش سازمان ها 
ناگزيرند توجه خود را نس��بت 
به مقولاتي كه ممكن اس��ت در 
آينده نزديك تهديدي جدي براي آنان باشد معطوف كنند. 
يكي از تهديدات جدي كه بدون ترديد هر س��ازماني با آن 
مواجه خواهد شد، خالي ماندن پستهاي سازمان، به ويژه 
پست هاي كليدي است كه مي تواند به دلايل مختلفي چون 
خروج داوطلبانه افراد يا غيرداوطلبانه باشد. نتايج تحقيقات 
كمبود نيروهاي مديريتي و افزايش نياز سازمان ها به مديران 
به مراتب توانمندتر، مستعدتر، ماهرتر و شايسته تر از مديران 
امروزي را، در سال هاي آينده نشان مي دهد و حقيقت اين 
است كه شناس��ايي و بهره گيري از مديران شايسته، يكي 
از اساسي ترين چالشهاي پيش روي سازمان ها براي عبور 
از شرايط دشوار فردا اس��ت. جانشين پروري فرآيندپويا و 
مستمري اس��ت كه با اجراي آن خون تازه اي دررگ هاي 
سازمان به جريان در مي آيد. به همين منظور در اين مقاله 
درصدد برآمديم تا مروري بر ادبيات جانشين پروري داشته 
باشيم و از آنجاييكه، بسياري از سازمان هاي آينده نگر، به 
دنبال طراحي برنامه هاي جدي و منظم جانشين پروري 
براي برآورد و تامين نيازمنديهاي آينده خود در اين زمينه 
هستند سعي كرديم فرآيند برنامه ريزي و مديريت جانشين 
پروري را شرح دهيم. براي نگارش اين مقاله ازكتب و مقالات 
متعدد داخلي و خارجي استفاده كرديم و روش تحقيق به 
صورت مروري و كتابخانه اي است. سخن آخر اينكه مديريت 
جانشين پروري هر روز از اهميت بيشتري درسازمان هاي 
آينده نگر و آينده ساز برخوردار مى شود و مدير موفق و آينده 
نگر بايد استعدادهاي انساني سازمان خودرا شناسايي كرده 
و از طريق برنامه ريزي و مديريت جانشين پروري مناسب؛ 

آنان را براي تصدي اين مشاغل آماده كند.
سازمان هاي امروزي بايد براي مديريت استعدادهاي فعلي 
و آتي خود، اقدامات موثري را در تمام س��طوح طرح كنند 
و براي حصول از اينكه افراد مناسب براي مشاغل مناسب، 
در مكان ها و زمان هاي مناس��ب به منظور تامين نيازهاي 
سازماني در دسترس باشند، برنامه هاي جانشين پروري را 
اجرا كنند در نظام جانش��ين پروري افراد مناسب براي پر 
كردن س��مت هاي كليدي پرورش يافته و آماده مي شوند. 
استراتژي هاي س��ازماني، نيازمند رويكردي كل نگر براي 
مديريت اس��تعدادها س��ت، بنابراين رويكردهاي سنتي 
بهترين تجربه ها براي يادگيري، مديريت عملكرد، مديريت 
جانشين پروري و توسعه مسير شغلي بايد دوباره ارزيابي و 
بازنگري شوند. همان گونه كه يكپارچگي مديريت عملكرد و 
يادگيري در موارد زيادي به عنوان مولفه هاي جدايي ناپذير از 
استراتژي مديريت استعداد موثر شناخته شده است، مديريت 
جانشيني نيز كه توسعه كاركنان و برنامه ريزي مسير شغلي را 
به هم متصل كرده، نقش استراتژيك ويژه اي در سازمان هاي 
امروزي پيدا كرده است. اين سازمان ها دريافته اند كه جانشين 
پروري، يك فرآيند پويا و مستمر است، نه يك هدف ايستا . 

در دنياي پر رقابت امروزي براي دس��تيابي به استعدادها، 
س��ازمان ها بايد ديدگاهي فراتر از جايگزيني ساده نيروي 
كار داشته باشند. استراتژي هاي مديريت جانشين پروري 
همان گونه كه بايد كاركنان را براي دس��تيابي به هدفهاي 
شغلي خود توانمند سازد، بايد بر روي توسعه كاركنان نيز 
براي دستيابي به هدفهاي سازماني، متمركز باشد مديريت 
جانشين پروري با در نظرگرفتن چرخه حيات كاركنان به 
عنوان مدلي براي يكپارچه س��ازي، مهم ترين فرآيندهاي 
توسعه منابع انساني، مي توان دريافت كه مباحث مرتبط به 
مديريت جانشين پروري در تمامي فرايندهاي چرخه قابل 
استقرار و تسري است.براين اساس سازمان هاي بسياري از 
موضوع جانشين پروري به سادگي عبور مي كنند يا حتي 
در اين رابطه هيچگونه طرح اجرايي در دست اقدام ندارند. 
بي شك اين س��ازمان ها هزينه س��نگيني را در اين رابطه 
پرداخت خواهند كرد. س��ازمان ها و ش��ركت هاي مذكور 
بسياري از مزايا و امتيازات طرح جانشين پروري را از دست 
داده اند. از جمله مزاياي اين طرح مي توان به موارد زير اشاره 
كرد: برنامه ريزي مناسب تر كسب و كار، نظام جبران خدمات 
مناسب تر، نگهداشت بالاتر و خروج كمتر از سازمان، تعهد 
شغلي بالاتر و استخدام نيروي انساني مناسب تر.براي بيان 
اهميت برنامه ريزي جانشين پروري شاخص هايي وجود دارد 
كه اين شاخص ها عبارتند از: توانايي براي شناسايي رهبران 
جديد، توانايي براي توسعه رهبران جديد، توانايي براي كسب 
موفقيت هاي مالي، توانايي براي پرورش فرهنگ سازماني 
مثبت، توانايي براي ايجاد مديريت تغيير، توانايي براي حفظ 
مزيت رقابتي، توانايي براي حفظ شايستگي ها و توانايي براي 

ايجاد قابليت دوام بلندمدت سازماني. 

   تفكر ناب چيست؟
üتفكر ناب نگرش��ي اس��ت براي افزايش بهره وري و ارزش 

آفريني مستمر و حداقل كردن هزينه ها و اتلافات 
üبه اين ترتيب مي توان دروازه ورود به سرزمين سيگماها را رفع 
عيوب , اتلافات و خطاهاي مشهود از طريق روش هاي سريع 
 Lean Thinking نظير مفاهيم و تكنيكهاي تفكر ناب ,
دانست. مفهوم بنيادي تفكر ناب، در ريشه كن كردن اتلاف 

و آفرينش ارزش در سازمان نهفته است .

   مديران ناب چگونه عمل مي كنند؟
üرهبران ناب داراي ماموريتي الهام بخش هستند و به همين 
دليل كاركنانشان از آنها حمايت مي كنند، وقتي كاركنان 
مي پرسند »هدف سازمان ما چيست؟« رهبري خوب بايد 
قادر باشد درك مشتركي بين اهداف كاركنان و سازمان ايجاد 
كند تا همه آنها براي رسيدن به هدف به شكل كاملاواقعي 
متعهد شوند و شما بايد استراتژي مناسبي براي رسيدن به 
اين ماموريت داشته باشيد. )بيمه دي سهم خانواده شهدا و 

ايثارگران در توسعه همه جانبه و پايدار( 
 رهبران خوب سازمان هاي قوي ايجاد مي كنند. ماموريت، 
چشم انداز يا هدف به تنهايي نمي توانند عامل موفقيت شوند 
و بايد يك ساختار مناسب را تدارك ببينيد. يك رهبر سازماني 
كارآمد درك خوبي از آنچه كه شركت سازمان يافته انجام 
مي دهد دارد و كارآمدترين راه توليد براي سازمان را از طريق 
يك ساختار مناسب مي داند. رهبران خوب از مهارت هاي 
بين فردي و رواب��ط عمومي بالاي��ي برخوردارندمديران 

ناب محرك هاي انگيزشي را مي شناس��ند و به آنها عمل 
مي كنند. رهبران خوب در موقعيت هاي مختلف با استفاده 
از محرك هاي انگيزش��ي س��ازمان خود را به حركت بهتر 
هدايت مي كنند. در س��ال ۲۰۰۹ در تحقيق بزرگي كه در 
دانشگاه كاليفرنيا انجام ش��د، نياز به رهبران سازماني كه 
بتوانند كس��ب وكار خود را به جلو ببرند، كليدي ترين نياز 

سازمان شناخته شد 

   مفهوم جانشين پروري 
اگر چه جانش��ين پرورري در ابتدايي ترين تعريف خود به 
عنوان “تعيين رهبران آينده “ تعريف مي گردد. اما در واقع اين 
برنامه ريزي به مثاله فرا گرد ارادي براي اطمينان از تداوم در 
منصب هاي كليدي، حفظ و توسعه سرمايه معنوي و دانشي 
براي آينده و تش��ويق افراد براي توسعه، از راهبرد كلان تر 

برنامه ريزي نيروي انساني نشات مي گيرد.
در اي��ن فراگرد نظام يافته، پرورش ش��خصي و حرفه اي با 
راهبرد تركيب مي شود و اين اطمينان به دست مي آيد كه 
سازمان آماده است تا هر پست مهمي را كه خالي مي شود. 
در زمان مناس��ب، با افراد مناس��ب پر كند در اين فراگرد، 
شايستگي هاي ضروري معين مي شود و سپس بر آن مبنا، 
خزانه استعدادهاي انساني براي اطمينان از تداوم رهبري 
براي منصب هاي كليدي فراهم مي ش��ود و س��پس بر آن 
مبنا خزانه استعدادهاي انس��اني براي تداوم رهبري براي 
منصب هاي كليدي فراهم مي ش��ود و س��ازمان اطمينان 
مي يابد كه به منظور پر كردن نقش هاي مهم درون سازمان، 
به تدريج كاركناني استخدامي شده و پرورش مي يابند. )قلي 
پور و همكاران، ۱۳۹۰( اغلب مديران موفق سازمان ها، نقش 
جانشين و موضوع جانشين پروري را بسيار حياتي بر شمرده 
تا جاييكه جك ولش مديرعامل شركت جنرال الكتريك 
مي گويد از اين به بعد انتخاب جانشين مهم ترين تصميمي 
اس��ت كه اتخاذ خواهيم كرد. اين مساله اي است كه غالب 
روزها فكر من را بخود مشغول ساخته است. گويا براي مديران 
موفق دنيا، انتخاب و تعيين جانشين يكي از وظايف عمده 
مديريتي محسوب مي شود، وظيفه اي كه شايد براي هر يك 
از مديران در سمت هاي كليدي سازمان بطور صريح مطرح 
نشده باشد، ولي تفكر و برنامه ريزي براي اجراي موفقيت آميز 

آن دغدغه اصلي مديران است.
مديريت ناب: حقيقت سبك مديريت ناب چكيده يي از 
ويژگي هاي ناب مكاتب شكل گرفته دانش مديريت تاكنون و 
عرضه ناب انديشه و شيوه يي است كه ما را براي حل مشكلات 

قرن ۲۱ تجهيز مي كند.
اين تفكر ابتدا توسط »تاايچي اوهنو« در شركت تويوتا ژاپن 
شكل گرفت. متدولوژي اوهنو با پرهيز و بيرون راندن سه 
شيطان از سازمان معرفي شد. اين سه شيطان عبارتند از: 

مودا، مورا و موري
مودا يا »اتلاف«: آن دسته از فعاليت ها يي كه  مصرف  كننده  
منابع  در عمليات فرآيند هس��تند، ولي با وجود استفاده از 
منابع هيچ ارزشي  براي مش��تري خلق نمي كنند. موداها 
انواع بسياري  دارند كه  هر س��ازمان با توجه  به فعاليت ها و 
ش��ناخت  منابع  خود بايد آنها را شناسايي  كرده و سعي  در 
حذف  آنها داشته  باشد. مثلا نقص ها و مشكلات در فرآيند 
عمليات زنجيره ارزش كه بايد شناسايي شوند و بهبود يابند يا 
فعاليت هاي بيش از اندازه در فرآيندها كه نيازي به آنها نيست، 

مثلا توليد اضافي در فرآيند توليد كه با وجود اينكه يك عمل 
ارزش افزا پنداشته مي شود، ولي يكي از موداهاي بزرگ است. 
مورا يا »عدم تعادل«: وقتي سازماني از نظر انجام فعاليت ها 
غير طبيعي باشد و نابرابري وظايف در آن وجود داشته باشد 
كه نه تنها به خلق ارزش بيشتر كمك نكند، بلكه شرايط را 
پيچيده و بغرنج  كند ، به آن مورا گفته مي شود. همچنين به 
روش فكري غلط و غيراستراتژيك كه سازمان را به بيراهه 
مي كشاند نيز اطلاق مي شود كه نوسانات در تصميم گيري ها 
و عدم تعادل و يكپارچه ب��ودن را تحميل مي كند و اغلب 
به دليل برنامه ريزي هاي نامناس��ب و غيراس��تراتژيك به 

وجود مي آيد . 
موري يا »فشار بيش از اندازه«: وقتي در سيستم فشار 
بيش از اندازه به بخش يا فعاليتي وارد شود كه خارج از توان 
و ظرفيت زماني ، دانش��ي و غيره آن باشد، عمل »موري« 
اتفاق افتاده است. معمولا اين فشار بيش از حد يا تمركز بيش 
از اندازه باعث ناكارآمدي و عدم انجام درست كارها مي شود . 
بايد در نظر داش��ت؛ به دنبال تغييرات سريع و گوناگون در 
سال هاي اخير، چالشها و مسائل جديدي براي سازمان ها 
ايجاد شده است كه عبور بدون زيان از آنها نيازمند كاربست 
عوامل مختلفي نظير: بهره گيري از تجربه هاي مديران در 
حوزه هاي گوناگون س��ازماني است .از جمله اين چالشها، 
همان گونه كه پيش تر اشاره شد، افزايش تقاضاي سازمان ها 
به نيروهاي مس��تعد مديريتي به دلاي�ل اف�زايش تع�داد 
م�ديران درش�رف بازنشس���تگي، تغييرات سريع دنياي 
كسب و كار و افزايش رقابتهاي سازماني براي دستيابي به 
استعدادهاي برتر، درسال هاي آينده است. جانشين پروري 
در س��ال ۱۹۷۰ رسماً وارد ادبيات مديريت ش��د و از ابعاد 
مختلف مورد بررسي قرار گرفت . دانشمنداني مانند: بنيس، 
بلوك، كانتر و م�ك كل�ه لن��دآن را به عنوان بخش اصلي 
اثربخشي سازماني و مديريتي و جزئي از اهداف توانمندسازي 
كاركنان بشمار مي آورند. حمايت از افراد نخبه و توانمند، 
ارايه آموزش هاي كيفي و م��داوم، ايجاد انگيزه و علاقه در 
افراد و انتخاب بهترين ها هنگام انتصاب ها از جمله مواردي 
هستند ك�ه مي توانند شما را در استمرار بخشيدن به فرايند 
جانشين پروري كمك كنند. كاركناني كه عملكردهاي بالاتر 
از استاندارد دارند همواره از فرصتهاي استخدام ديگري در 
خارج از س��ازمان فعلي خ�ود برخوردارن�د، چالش فقدان 
جانشين براي پست هاي كليدي و مديريتي زماني به يك 
بحران تبديل مي شود كه سازمان اولا: بطور سنتي اداره شود 
و ثانياً: بطور غيرقابل پيش بيني مدير خود را از دست بدهد . 
امروزه سازمان ها نگاه خود را معطوف به درون سازمان كرده 
و استراتژي هاي جانشين پروري را اتخاذ كرده اند كه بر روي 
توسعه و پرورش استعدادهاي موجود در سازمان تمركز دارند. 
سازمان ها دريافته اند كه جانشين پروري، يك فرآيند پويا و 
مستمر است، نه يك هدف ايستا . در دنياي پر رقابت امروزي 
براي دستيابي به استعدادها، سازمان ها بايد ديدگاهي فراتر 
از جايگزيني ساده نيروي كار داشته باشند. استراتژي هاي 
مديريت جانش��ين پروري همان گونه كه بايد كاركنان را 
براي دستيابي به هدف هاي شغلي خود توانمند سازد، بايد بر 
روي توسعه كاركنان براي دستيابي به هدف هاي سازماني 
نيز متمركز شود. به صورت تاريخي، موفق ترين سازمان ها 
در اجرا، آنهايي هس��تند كه س��رمايه گذاري بلندمدت بر 
روي كاركنانشان انجام داده اند . با سرمايه گذاري در وقت و 

هزين�ه براي توسعه استعدادهاي داخلي، اين سازمان ها قادر 
خواهند بود هنگامي كه استعدادهاي اصلي آنها بازنشسته 
مي شوند يا به هر دليل ديگري از سازمان خارج مي شوند، 
بدون هيچ مشكلي ازاين مرحله گذر كنند. اتخاذ استراتژي 
مديريت جانش��ين پروري در وضعيت برن��ده – برنده به 
سازمان ها اجازه مي دهد كه مشاغل كليدي، جانشين هاي 
بالقوه و شكاف هاي مهارتي را شناسايي كرده و به كاركنان، 
گزينه هاي ش�غلي موجود و ابزارهايي براي برنامه ريزي و 
دستيابي به اهداف شغلي شان ارايه كنند. به همين سبب، 
بسياري از سازمان هاي پيشرو، برنامه هاي جانشين پروري 
خويش را مبتني بر شناسايي استعدادهاي درون سازماني 
)درابتدا( و برون سازماني كرده اند . در برنامه هاي جانشين 
پروري، با اس��تفاده از روش هاي ارزيابي معتبر و اثربخش، 
افراد توانمند و مس��تعد شناس��ايي و براي سرمايه گذاري 
معرفي مي ش��وند. اما با وجود تلاش��هاي انجام شده براي 
نهادينه كردن اين مفهوم و اجراي آن در سازمان ها، جانشين 
پروري هرگز به صورت فرهنگ حاكم بر دنياي كسب و كار 
ما در نيامده اس��ت و بايد توجه كرد تعريف و تدوين برنامه 
جانشين پروري كار چندان دشواري نيست و مرحله اجراي 
برنامه به دلايل مختلف با مشكل مواجه مي شود. انديشيدن 
به يك جانشين و همت گماردن در جهت پرورش او فضاي 
مساعدي را مي طلبدكه بدون آن شايد همه تلاش ها بر باد 
بروند و برنامه ريزي جانشين پروري وقتي معنا پيدا مي كند 

كه نظام شايسته سالاري وجود داشته باشد.
پرورش افرادي كه بتوانند در غياب پرس��نل كليدي انجام 
امور مهم سازمان را بر عهده بگيرند و در محيطي پيچيده و 
غير قابل پيش بيني به خوبي كارها را به انجام برسانند براي 

سازمان هاي امروزي از اهم واجبات است. 
ازس��وي ديگر، با توجه به گسترش رون�د خصوصي سازي 
دركشور و قرار گرفتن تدريجي سازمان هاي دولتي دريك 
اقتصاد آزاد و مبتني بر قوانين س��ازمان تجارت جهاني، به 
نظر مي رسد كه مديران دلسوز سازما نها بايد هر چه سريعتر 
به تربيت و پرورش مديران توانمند آينده همت گمارند تا 
بتوانند س���كان ه�دايت را ب�ا خيالي آسوده به دست افراد 
لايق بسپارند. اين درحالي است كه تأمين جايگزين مديران 
از خارج سازمان مستلزم هزينه هاي ب�الايي ش�امل هزينه 
يافتن فرد مورد نظر، آموزش و تربيت او و هزينه فرصت هايي 
ك��ه تا زمان توجيه و اس��تقرار كامل وي از دس��ت مي رود 
چن�دين براب�ر هزينه هايي است كه صرف آموزش و تربيت 
جايگزين مدير از داخل سازمان است. اغلب وفاداري مديران 
خارج از س�ازمان چن�دان مطل�وب نبوده و به دليل نداشتن 
وفاداري كامل به سازمان جديد، در طي مسير رشد شغلي 
خود چندين بار تغيير شغل و سازمان مي دهند اغلب آنان 
همواره درصدد يافتن فرصت هاي شغلي بهتري هستند. 
بنابراين مدير موفق و آينده نگر بايد اس��تعدادهاي انساني 
سازمان خود را براي تصدي مشاغل و مناصب كليدي آن 
در آينده شناسايي كرده و از طريق برنامه ريزي هاي متنوع 
آموزشي و پرورش��ي آنان را براي تصدي اين مشاغل آماده 
كند.  از آنجا كه س��ازما نها در آين��ده با چالش هاي رقابتي 
فزاينده اي مواجه خواهند بود و براي مديريت اين چالش ها، 
نياز ب�ه م�ديراني شايسته تر و اثر بخش تر از مديران فعلي 
دارند، مديريت جانشين پروري هر روز از اهميت بيشتري 

در سازمان هاي آينده نگر و آينده س�از برخوردار مى شود.
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س��هم بازار تعدادي خودرو/ سهم بازار تجمعي 
سال ۱۳۹۷ )آبان ماه ۱۳۹۷( 

شركت ۹۷ ۹۶ رشد/كاهش سهم بازار 
گروه س��ايپا ۳۱۳,۲۹۰ ۴۰۶,۷۱۸ ۲۳ درصد 

كاهش ۴۲,۳ درصد 
گروه ايران خ��ودرو ۳۱۵,۷۵۷ ۴۵۳,۶۲۷ ۳۰ 

درصد كاهش ۴۲,۶ درصد 
س��اير ۹۲,۳۱۶ ۹۹,۶۵۸ ۷ درص��د كاه��ش 

۱۲,۵ درصد 
كل ۷۲۱,۳۶۳ ۹۶۰,۰۰۳ ۲۵ درص��د كاهش 

۹۷,۳ درصد 
واردات ۱۹,۸۵۳ ۵۰,۸۴۲ ۶۱ درص��د كاهش 

۲,۷ درصد 
مجم��وع ۷۴۱,۲۱۶ ۱,۰۱۰,۸۴۵ ۲۷ درصد 

كاهش ۱۰۰ درصد 
بررسي آمار تجمعي ۸ ماهه امسال و مقايسه آن با 
مدت مشابه در سال ۹۶، گوياي اين واقعيت است كه 
صنعت خودرو به هيچ وجه حال و روز خوشي ندارد 
و در وضعيتي گرفتار آمده كه گويي نفس هايش به 
شماره افتاده و رمقي براي خودروسازان، قطعه سازان 
و چرخه بزرگ صنعت خودرو باقي نمانده است كه جا 
دارد متوليان صنعت خودرو در بدنه دولت و مجلس 
شوراي اسلامي هرچه سريعتر براي بازگشت رونق به 
اين صنعت اقدام كنند و از حرف درماني به دور شوند 

و گامي موثر براي نجات صنعت خودرو بردارند. 
مهم ترين اقدام در شرايط فعلي تعيين قيمت هاي 
جديد برابر افزايش قيمت نهاده هاي توليد اس��ت. 
اگرچه افزايش قيم��ت در خودروهاي كمتر از ۴۵ 
ميلي��ون تومان، تابع تصميم گي��ري متوليان اين 
صنعت در وزارت صنعت، معدن و تجارت است كه 
متاسفانه با تاخير ش��ديد در تصميم گيري و اعلام 
عمومي آن، باعث به وجودآمدن شرايط نابسامان 

بازار اين رده از خودروها شده است. 
ني��ك مي دانيم ك��ه صنعت خ��ودروي داخلي در 
مقايسه با خودروس��ازان برتر جهاني، راه درازي را 
در پيش دارد كه شايس��ته است سياست گذاران و 
مديران بخش هاي مختلف اين صنعت با همراهي 
خودروسازان، قطعه سازان و تامين كنندگان در كنار 
حمايت هاي قانوني دستگاه هاي متولي در دولت و 
مجلس ش��وراي اسلامي، تدابيري اتخاذ كنند تا با 
بازگش��ت آرامش به بازار خودرو، اين صنعت مهم 
و فراگير در مس��ير جهاني شدن قرار گيرد و شاهد 
ارتقاي كيفيت و افزايش بهره وري در همه سطوح 
اعم از منابع انس��اني، تكنولوژري ساخت و افزايش 

كيفيت محصولات باشيم. 

زنگ خطر كاهش توليد را 
جدي بگيريم! 

ياسوج |پيكر شهيد »داريوش رنجبر« از شهداي 
حادثه تروريس��تي چابهار با حضور گسترده مردم 
كهگيلويه و بويراحمد در ياسوج تشييع و خاكسپاري 
شد.  آيين تشييع پيكر مطهر اين شهيد والامقام از 
ستاد فرماندهي نيروي انتظامي استان آغاز و پس 
از اقامه نماز در ميدان هفتم تير ش��هر ياس��وج بر 
روي دس��تان پرمهر مردم ولايت مدار و شهيدپرور 
كهگيلويه و بويراحمد به سمت گلزار مطهر شهداي 
شهر ياسوج تشييع و در اين مكان خاكسپاري شد.

جانشين معاون هماهنگ كننده ناجا در اين آيين با 
بيان اينكه استكبار جهاني از ابتداي پيروزي انقلاب 
اس��لامي با همه توان به دنبال ضربه زدن به نظام و 
انقلاب اسلامي بوده است، اظهار داشت: همرزمان 
ما در نيروي انتظامي همواره آماده جانفشاني براي 

حفظ امنيت جامعه اسلامي هستند.

تشييع پيكر شهيد حادثه 
تروريستي چابهار در ياسوج

محسن حاج محمدي
دكتري مديريت 
حرفه اي ارتباطات

اصفهان|مديرعامل فولاد مباركه در جريان ديدار 
با مديركل دفتر سياست گذاري و برنامه ريزي امور 
فناوري وزارت علوم، تحقيقات و فناوري و رييس 
شهرك علمي و تحقيقاتي اصفهان گفت: چشم انداز 
فولاد مباركه دست يابي كامل به تكنولوژي ساخت و 
بهره برداري صنعت فولاد است. مهندس عظيميان 
بر اهميت بيش از پيش عل��م و دانش در صنعت و 
اقتصاد تأ كيد كرد و گفت: ش��ركت فولاد مباركه 
قصد دارد با توس��عه اكوسيس��تم نوآوري و ايجاد 
مركز نوآوري و ش��تاب دهنده، از استارت آپ ها و 
شركت هاي دانش بنيان حمايت كند و با مشاركت 
در سرمايه گذاري خطرپذير، به توسعه توانمندي 
فناوران��ه آ نها كم��ك كند تا از اي��ن طريق امكان 
دست يابي به فناوري صنعت فولاد مهيا شود و در اين 
راستا از شهرك علمي و تحقيقاتي اصفهان دعوت به 
همكاري مي كند.  به گزارش تعادل، در اين ديدار 
مهدي كش��ميري مديركل دفتر سياست گذاري 
و برنامه ريزي ام��ور فناوري وزارت علوم تحقيقات 
و فناوري با اش��اره به وجود بي��ش از ۵۰۰۰ واحد 
فناور در ۴۳ پارك علم و فناوري در س��طح كشور 
و ۵۱۰ واح��د فناور مس��تقر در ش��هرك علمي و 
تحقيقاتي اصفهان خواستار توسعه همكاري ها با 
صنعت فولاد كشور و شركت فولاد مباركه شد. در 
ادامه، دكتر مهدي ابطحي رييس ش��هرك علمي 
و تحقيقاتي اصفهان و رييس پژوهشكده فولاد با 
اشاره به دستاوردهاي مهم همكاري هاي گذشته 
و حال حاضر شهرك علمي و تحقيقاتي اصفهان با 
شركت فولاد مباركه اعلام كرد: بيش از ۴۰درصد 
واحدهاي فناور مستقر در شهرك علمي و تحقيقاتي 
اصفهان سابقه همكاري با فولاد مباركه را دارند و 
فولاد مباركه بازار مهم و اصلي عرضه توانمندي هاي 

پژوهشي و فناورانه آنهاست.

چشم انداز دستيابي كامل به 
تكنولوژي ساخت صنعت فولاد



اقتصاد اجتماعي12اخبار

مشكلاتاقتصاديواجتماعي،تهديدكودكانيكهازمراكزشبانهروزيبهزيستيجداميشوند

18 سالگي پر درد و غم 

»مديريت مصرف« به جاي »توزيع دولتي«

ريحانه جاويدي|
يك بار در كودكي سر راه گذاشته مي شوند يا به هر دليلي 
خانواده هايشان را از دست مي دهند و بار ديگر در 18 سالگي 
جدايي را لمس مي كنند؛ كودكاني كه در مراكز شبانه روزي 
تحت سرپرستي بهزيستي رشد كردند، نوجواني را پشت 
سر گذاشتند، با اولين قدم ها به سمت دنياي جواني بايد 
رنج بي هويتي و جدا ش��دن از مراكز بهزيستي را كه تنها 
خانه شان است تحمل كنند، آن هم با سرمايه مالي اندكي 
كه سازمان در اختيارشان مي گذارد و اندوخته معنوي كه 
به گفته روانشناسان، آنها را بيشتر از ساير هم سالانشان در 

معرض خطر آسيب هاي اجتماعي قرار مي دهد. 
با اين حال مس��وولان سازمان بهزيس��تي معتقدند اگر 
روندي كه برنامه هاي حمايت از كودكان تحت سرپرستي 
اين سازمان از س��ال هاي ابتداي انقلاب اسلامي تا امروز 
طي كرده مورد بررس��ي قرار گيرد، مشخص مي شود كه 
برنامه ه��اي حمايتي چندان هم ناموفق نبوده اس��ت اما 
با وجود كمبود بودجه، تا رس��يدن به نقطه ايده آل فاصله 
بس��ياري وجود دارد. معاون اجتماعي سازمان بهزيستي 
كش��ور بر اين باور اس��ت كه اگر واقعا قرار باشد خدمات 
استاندارد به كودكان و نوجوانان تحت سرپرستي سازمان 
ارايه شده و برنامه هاي حمايتي به درستي اجرا شود، بودجه 

بهزيستي بايد 70 درصد افزايش پيدا كند.

    فاصله بسيار تا رسيدن به نقطه آرماني
حبيب الله مس��عودي فريد، معاون س��ازمان بهزيستي 
درباره برنامه هاي حمايتي سازمان بهزيستي كشور براي 
كودكان تحت سرپرستي، در گفت وگو با »تعادل« گفت: 
»در هر موض��وع مرتبط با آس��يب هاي اجتماعي نبايد 
صرفا خروجي نهايي كار بررسي شود بلكه بايد روند كار را 
بررسي كرد تا به اين درك برسيم كه آيا آن سازمان در امور 
خود موفق بوده است يا خير. آمار و ارقام سازمان بهزيستي 
حكايت از آن دارد كه اگرچه اين سازمان از شرايط ايده آلي 
كه براي خود تعريف كرده فاصله داش��ته اما نس��بت به 
روزهاي ابتداي انقلاب وضعيت مناسب و مطلوبي دارد. 
از 16 هزار كودك بي سرپرست در سال هاي اول انقلاب 
به 10 هزار و 450 كودك در ش��رايط فعلي رسيديم كه 
اين اتفاق به دليل برنامه هايي است كه سازمان در راستاي 
نهادينه كردن فرزندخواندگي و گسترش آن دنبال كرد. 
سال گذش��ته هزار و 600 كودك به عنوان فرزندخوانده 
به خانواده ها منتقل شدند. از طرف ديگر تا 10 سال پيش 
در هر مركز ش��بانه روزي تعداد بچه ها به قدري زياد بود 
كه ما از اصطلاح مراكز پادگاني استفاده مي كرديم اما در 
ش��رايط فعلي با راه اندازي مراكز شبه خانواده، اين وضع 
تا اندازه قابل توجهي بهبود يافته بطوريكه اكنون تعداد 
متوسط بچه ها در هر مركز 12 نفر است كه برنامه داريم تا 
سال آينده به 10 نفر كاهش دهيم. كودكان بي سرپرست 
از زماني كه به مراكز بهزيس��تي سپرده مي شوند از نظر 
هزينه تحصيل و مخارج زندگي تحت سرپرستي سازمان 
هستند. 640 مركز در سراسر كشور داريم كه نزديك به 

600 مورد از آنها به وسيله خيران مديريت مي شود.«او 
افزود: » برنامه سازمان بهزيس��تي براي كودكان تحت 
سرپرس��تي در چند محور قابل بررسي است، نخستين 
تلاش ما ب��راي اين بچه ه��ا بازگرداندن آنه��ا به كانون 
خانواده است. يا خانواده هاي خودشان در صورت داشتن 
صلاحيت يا در قال��ب فرزندخواندگ��ي. دومين برنامه 
س��ازمان توانمن��دي همه جانبه بچه هاس��ت. از تامين 
نيازهاي اوليه زندگي مثل تحصيل و خوارك و پوش��اك 
تا كسب مهارت هاي زندگي و اشتغال. سازمان بهزيستي 
هزينه تحصيل بچه ها را تا مقطع دكترا مي پردازد و زماني 
كه اين كودكان به سن 18 سالگي رسيده و بايد از مراكز 
جدا شوند، از سازمان 20 ميليون تومان دريافت مي كنند 
تا براي خود مسكن مناسب تهيه كنند اگرچه مبلغ فعلي 
زياد نيست اما نسبت به سال هاي گذشته افزايش داشته 
و تلاش ما بر اين است كه شرايط اشتغال براي حضور در 
جامعه را براي اين فرزندان فراهم كنيم.« مسعودي فريد 
بيان كرد: « تا چند س��ال قبل اين رويكرد وجود داشت 
كه بچه ها بايد حتما در بدو ورود به 18 س��الگي از مراكز 
جدا شوند اما اكنون مديران مراكز به اين باور رسيده اند 
كه 18 سال سني نيست كه بچه ها به اجبار از بهزيستي 
خارج ش��وند بلكه اكنون دختراني را داريم كه با سن 22 
س��ال همچنان در برخي مراكز زندگي مي كنند. بعد از 
ترخيص هم تا مدت پنج سال ارتباط مستمر بين بچه ها 
با مددكاران سازمان حفظ مي شود. اما من قبول دارم كه 
اگرچه مش��كلات كم شده اس��ت اما تا رسيدن به نقطه 

آرماني كه مد نظر ماست فاصله داريم.«

    نگهداري استاندارد از بچه ها به بودجه نياز دارد
معاون اجتماعي سازمان بهزيستي كشور درباره طرح 
جديد اين سازمان براي 18 ساله ها گفت: « در شرايط 
فعلي طرح جديدي داريم كه براي بچه هاي بالاي 18 
سال مراكز پانسيون مانندي با تعداد كم راه اندازي كنيم 
كه بچه ها پيش از حضور كامل در جامعه تجربه زندگي 
نيمه مس��تقل را داشته باش��ند اما همچنان مهم ترين 
نگراني ش��خص من هم براي اين بچه ها رسيدنشان به 
سن 18 سالگي اس��ت. از طرف ديگر برنامه داريم تا از 
ظرفيت خيران براي ايجاد مس��كن استفاده كنيم و در 
زمينه اشتغال هم موسس��ه اي را با همكاري بچه هاي 
تحت پوشش سازمان كه تجربه موفقي در زمينه كسب 
و كار دارند، راه اندازي كرديم تا تجربيات خود را به ساير 

بچه ها هم منتقل كنند.«
او درباره هزين��ه نگهداي بچه هاي تحت سرپرس��تي 
س��ازمان بيان كرد: « بطور كلي در سازمان بهزيستي 
براي هر كودك به غي��ر از هزينه نگهداري، بين يك تا 
س��ه ميليون تومان ماهانه صرف اموري مانند پوشاك، 
 تحصي��ل و حقوق مربيان مي ش��ود، ك��ه از اين ميزان 
يك چهارم را س��ازمان تامين مي كند و مابقي از طرف 
خيران تامين مي ش��ود اما شرط لازم براي اجراي تمام 
برنامه هاي حمايتي كه سازمان براي بچه ها در نظر دارد، 

افزايش بودجه بهزيستي است،  بودجه اين سازمان بايد 
70 تا 80 درصد افزايش يابد تا بتوان خدمات استانداري 

را به بچه ها ارايه داد.«

    جمعيت شكننده  كودكان بهزيستي
اظهارات مس��عودي فريد، در حالي است كه پيش از اين 
رييس انجمن مددكاري اجتماعي ايران با اشاره به اينكه 
 بس��ياري از كودكان ترخيص ش��ده از مراك��ز نگهداري 
شبانه روزي دچار آسيب هاي اجتماعي نظير پرخاشگري 
و بي خانماني مي شوند، اعلام كرده بود كه براي ترخيص 
موفق يك كودك از مراكز ش��بانه روزي بايد اقدامات لازم 
قبل از ترخيص ش��روع شود بطوريكه تهيه پروتكل براي 
ترخيص موفق كودكان ضروري است. حسن موسوي چلك 
 درباره اين موضوع به ايسنا گفت: »رسيدگي به كودكان 
ترخيص شده از مراكز ش��بانه روزي بايد با همكاري بين 
بخشي انجام شود تا اين كودكان بعد از خروج از مراكز به 
حال خود رها نشوند و بتوانند در جامعه حضور سالم داشته 
باشند، قبل از خروج اين كودكان بايد حمايت هاي اجتماعي 
در قالب بسترسازي براي اشتغال آنها انجام شود. همچنين 
 بايد از ايجاد وابستگي اين كودكان به مراكز نيز پرهيز كرد.
او اف��زود: “ نبايد فكر كني��م اگر كودك��ي در مقطعي از 
زندگ��ي اش در اين مراكز اقامت كرده و زندگي س��ختي 
در خانواده داشته است، اين وضعيت به منزله ماندگاري 
هميشگي اين ش��رايط براي وي است. آنها هم مي توانند 

مانند يك فرد عادي زندگي موفقي داشته باشند و حتي 
به ديگران كمك كنند. برنامه ريزي و تهيه پروتكل براي 
اين مراكز لازم و ضروري است تا اين كودكان ورود موفقي 
به جامعه داشته باش��ند. تجربيات جهاني نشان مي دهد 
بسياري از كودكان مرخص شده از مراكز شبانه روزي، دچار 
مشكلات و آسيب هاي اجتماعي، بي خانماني، پرخاشگري 
و ... مي شوند اما اين تجربه به منزله آن نيست كه نمي توان از 

اين مشكلات پيشگيري كرد.«
از طرف ديگ��ر، رضا رزاقي، روانش��ناس فع��ال در حوزه 
مراقبت از كودكان و نوجوانان تحت سرپرستي در مراكز 
بهزيستي بر اين باور است كه كودكان نگهداري شده در 
مراكز شبانه روزي چون در طول زندگي لطمه هاي زيادي 
ديده اند، به عنوان يك جمعيت شكننده نياز به حمايت ها 
و برنامه ريزي هاي بيشتري دارند. او درباره اين موضوع به 
»تعادل« گفت: » كودكاني كه در مراكز نگهداري رش��د 
مي كنند به واسطه وجود سابقه لطمه ها و ضربه هاي عميق، 
جدايي هايي كه تجربه كرده اند و جابه جايي هاي متعدد و 
بي ثبات��ي در مراقبت )از يك خانه به ي��ك خانه ديگر و از 
يك مركز به مركزي ديگر( و از همه مهم تر تجربه زندگي 
موسسه اي، بيشتر در معرض آسيب قرار دارند. اين مسائل 
روي سيس��تم رواني كودك اثر مي گ��ذارد و معمولا اين 
كودكان آمادگي بيشتري براي بروز مشكلات تحصيلي و 
رفتاري نشان مي دهند. در سال هاي گذشته تلاش هاي 
فراواني براي بهبود وضعيت اين كودكان انجام گرفته است 

و دس��تاوردهاي قابل توجهي نيز حاصل شده كه تحول 
مهمي است امابا وجود اين دستاوردها، مهم ترين نقدي 
كه بر حوزه مراقبت از كودكان بي سرپرست و بدسرپرست 
مطرح مي شود تاكيد بر مراقبت هاي كليشه اي و موسسه اي 
از آنان است. باوجود اينكه تلاش هاي فراواني براي گسترش 
مراقبت هاي خانواده محور در ايران شده و تا حدودي نيز 
موفقيت هايي حاصل شده اس��ت اما هنوز علاقه مندي 
خاصي به مراقبت هاي موسسه اي و نگهداري اين كودكان 
در مراكز شبانه روزي وجود دارد.« او افزود: » هنگامي كه 
آنان مراكز نگهداري را ترك مي كنند، اغلب مهارت لازم 
را براي مديريت يك زندگي مستقل ندارند. اين كودكان 
حمايت هايي كه بايد داش��ته باش��ند را ندارند و ظرفيت 
حمايت از آنان نيز خيلي محدود است. حمايت هاي مالي 
از آنان بسيار كم است بطوريكه يك جوان را با 18 ميليون 
تومان - كه البته در همه اس��تان ها نيز اين مبلغ پرداخت 
نمي شود - با نهايتا 25 ميليون تومان راهي زندگي مستقل 
مي كنند. روشن است كه در شهري مانند تهران نمي توان با 
اين پول از پس هزينه اجاره و ديگر هزينه ها بر آمد. در نتيجه 
ممكن است چند كودك با هم يك خانه اجاره كنند و اگر 
شغلي نداشته باشند، چالش هاي بيشتري خواهند داشت. 
نوجواني كه وارد خانواده مي شود و نزد بستگانش نگهداري 
مي شود، پشتيباني بيشتري دارند. اينها جمعيت شكننده 
هس��تند و احتمال بروز مسائل و مشكلات براي كودكان 

نگهداري شده در مراكز بعد از ترخيص وجود دارد.«

ارايه مواد مخدر به معتادان براي پيشگيري از جرايم مرتبط 
با قاچاق مواد، موضوعي است كه از سال ها پيش مطرح بوده 
است. سال ها پيش برخي معتادان از كانال حكومت، ترياك 
مصرفيشان را دريافت مي كردند، اما ورود مخدر صنعتي 
جديد، توزيع دولتي مخدر راكه س��ال پيش نيز ازس��وي 
 برخي نمايندگان مجلس مطرح شد، با پيچيدگي هايي

رو به رو كرده است. 
در حالي كه مصرف كنندگان مواد مخدر سالانه حدود 70 
تا 80 هزار ميليارد تومان پول به سيستم قاچاق پرداخت 
مي كنند، يكي از كارشناسان حوزه اعتياد با مطرح كردن 

پيشنهاد »مديريت مصرف« مبني بر ارايه مواد مخدر بين 
مصرف كنندگان »خاص« آنهم با لحاظ كردن شرايطي، 
معتقد است كه با اين روش ارتباط بين مصرف كنندگان و 
قاچاقچيان قطع مي شود. سعيد صفاتيان در اين باره گفت: 
اگرچه در سه بخش از قانون مبارزه با مواد مخدر، مواردي 
از مصرف مواد مخدر كه جرم محسوب نمي شود ذكر شده 
است، اما براساس برخي پژوهش ها و نظرات كارشناسان و 
تمايل 20 درصد از مردم به مصرف مواد مخدر، نشان مي دهد 
كه طرح »مديريت مصرف« مي تواند دس��ت قاچاقچيان 
را از سيستم مواد مخدر قطع كند، بطوري كه مراكزي به 

شكل آزمايش��ي در تهران آماده و مصرف كنندگان مواد 
آنجا خودشان از سيستم هاي دولتي يا بخش خصوصي يا 
سازمان هاي مردم نهاد موادمخدر را دريافت كنند. او با بيان 
اينكه در ديدگاه كلان مب��ارزه با مواد مخدر، مصرف مواد 
جرم است، به ايسنا گفت: اگر به بند 5 سياست هاي كلي 
مبارزه با مواد مخدر كه در سال 85 از سوي مجمع تشخيص 
مصلحت نظام تهيه شد و از سوي مقام معظم رهبري ابلاغ 
شد، نگاه كنيم، در آنجا به جرم انگاري مصرف مواد مخدر و 
روان گردان اشاره شده است. همچنين در اين قانون تاكيد 
شده است كه موارد جرم به جز مصارف پزشكي، صنعتي و 

تحقيقاتي و برنامه هاي درمان و كاهش آسيب هستند.وي 
با بيان اينكه در شرايط عادي، مصرف مواد مخدر در جامعه 
جرم است، اظهار كرد: اما مصرف مواد در قالب برنامه هاي 
درمان، برنامه هاي كاهش آسيب كه بيش از 15 سال است 
در كشور وجود دارد، برنامه هاي پزشكي و تحقيقاتي، از اين 
قانون مستثني هستند.او  با بيان اينكه در سه جاي قانون 
مبارزه با مواد مخدر مصرف مواد مخدر، جرم اعلام ش��ده 
است، تصريح كرد: مورد اول مربوط به ماده يك قانون است 
كه مي گويد استعمال مواد مخدر به جز استثنائات قانون 
جرم اس��ت. در ماده 15 كه ماده اي تخصصي براي درمان 

است نيز مي گويد كه معتاد مجرم است اما اگر كسي به برنامه 
درمان مراجعه كند از تعقيب كيفري معاف است. در ماده 41 
قانون نيز گفته شده كه علاوه بر مصرف، حتي كلمه ساخت، 
توليد، خريد، فروش و حتي صدور نيز ممنوع است اما گر براي 
مصارف پزشكي، تحقيقاتي و صنعتي باشد با مجوز وزارت 
بهداشت از شمول قانون مستثني است. صفاتيان افزود: اين 
ماده به ما مي گويد كه روح سياست هاي كلان و قانون مبارزه 
با مواد مخدر شرايط را مهيا كرده است تا اگر دولت بخواهد 
موادي مانند ترياك يا حشيش را به گروه هاي خاصي بدهد، 

اين كار انجام شدني باشد. 
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تاكيد رهبري بر كار فوق العاده 
درحوزه آسيب هاي اجتماعي

وزير كش��ور گفت: مق��ام معظم رهب��ري بر انجام 
 كارهاي فوق العاده در كاهش آسيب هاي اجتماعي و 
عقب افتادگي هاي موجود در اين حوزه و تسريع اين 

راهكار در همه دستگاه هاي مربوطه تأكيد دارند.
عبدالرضا رحماني فضلي در جلسه شوراي اجتماعي 
كش��ور كه با موض��وع »اراي��ه گزارش و بررس��ي 
آسيب هاي اجتماعي و ارايه گزارش به رهبر معظم 
انقلاب اسلامي« برگزار شده بود، اظهار كرد: درحال 
حاضر موضوع آسيب هاي اجتماعي اجزاي مورد نظر 
خود را پيدا كرده اس��ت و اهداف آن مشخص است. 
راه ها شناسايي شده و دستگاه هاي مربوطه نيز در 
اين خصوص كارهاي مهمي را به سرانجام رسانده اند.

او درباره گزارش كلي به رهبر معظم انقلاب اسلامي 
در مورد موضوع طلاق ني��ز گفت: در اين خصوص 
گزارش��ي به رهبري ارايه داده شد و قرار شده است 
از اين به بعد دستگاه ها هر سه ماه يك بار گزارشي از 
عملكرد خود را در اين مورد ارايه دهند. وزير كشور 
همچنين در مورد قانون تسهيل ازدواج كه از سوي 
فراكس��يون خانواده در اين نشست مطرح شد نيز 
تصريح كرد: قانون تسهيل ازدواج ظرفيت خوبي است 
و اين قانون تصويب شده است اما در عمل اتفاق مهمي 
نيفتاده اس��ت و گزارش مهمي از اجراي اين قانون 

مي بايست توسط دستگاه هاي ذيربط ارايه شود.
وي درباره موضوع ازدواج سفيد هم گفت: در موضوع 
ازدواج سفيد دستگاه هاي ذيربط گزارش هايي را كار 
كرده اند و مواردي را نيز بررسي كرده اند اما روي اين 

موضوع تحقيقات ويژه اي مي بايست انجام شود.
 وزير كشور همچنين در مورد هم افزايي دستگاه هاي 
 ذيربط در م��ورد آس��يب هاي اجتماعي نيز گفت: 
هم افزايي دستگاه ها در حال انجام است و تقسيمات 
كار در حوزه آس��يب هاي اجتماعي ني��ز بايد بين 
دس��تگاه ها به خوبي انجام ش��ود و انتظار است كه 
دستگاه هاي مسوول در حوزه هاي خود، هم افزايي 
و نقش خود را به خوب��ي ايفا كنند. رحماني فضلي 
همچنين در موضوع حاشيه نش��يني و بازآفريني 
بافت هاي فرسوده نيز عنوان كرد: در خصوص موضوع 
حاشيه نشيني و بازآفريني بافت هاي فرسوده روند 
مناسبي نداشتيم البته به جز مواردي كه دستگاه ها 
خودشان به صورت شخصي وارد عمل شده اند و كار 
كرده اند، اما انتظار اين است كه برنامه ريزي روشني 
در خصوص محلات در حاشيه شهرها داشته باشيم 
و اين محلات شناسايي ش��وند و باز آفريني در آنها 
انجام شود. او تأكيد كرد كه درباره بازآفريني و موضوع 
حاشيه نشيني محوريت با وزارت مسكن و شهرسازي 
باشد و گزارشي در اين خصوص ارايه شود و در نشست 
آينده نيز در حضور مقام معظم رهبري گزارشي در 
خصوص عملكردها در موضوع حاشيه نشيني ارايه 
خواهد شد. وزير كشور همچنين در مورد بازنگري 
در قوانين اجتماعي نيز گفت: بازنگري در همه قوانين 
اجتماعي در سازمان امور اجتماعي انجام شده است، 
اما نبايد انباشت قوانين باشد؛ بلكه قوانين بايد بررسي 
شود و هرجا ضعف وجود داشت اصلاح شود و قوانين 
مورد بررسي قرار بگيرد و چنانچه نياز به قانون جديد 
بود نيز موضوع بررس��ي ش��ود.او در مورد پيشنهاد 
كارگروه خانواده اظهاركرد: در پيشنهادي كه توسط 
 كارگروه خانواده مطرح ش��د اين پيش��نهاد شامل
16 م��ورد ب��ود ك��ه مص��وب تلق��ي مي ش��ود و 
برنامه ريزي هاي لازم نيز براي اجراي دستگاه ها در 
اين خصوص مي بايس��ت ارايه شود. رحماني فضلي 
در مورد مش��اوره قبل از ازدواج نيز گفت: مش��اوره 
قبل از ازدواج در عمل بايد با جديت پيگيري شود و 
دستگاه هاي متولي مسوول هستند با جديت اين امر 
را مورد پيگيري قرار دهند و نتايج مطلوبي از آن حاصل 
شود. وزير كشور درباره شبكه خيرين در بحث ازدواج 
نيز تصريح كرد: شبكه خيرين ازدواج و فعاليت آنها 
در استان ها بايد مورد بررسي قرار گيرد و شبكه ملي 
خيرين در مبحث خانواده و ازدواج اگر داشته باشيم 
موضوع بسيار مهمي است كه مي تواند موثر واقع شود.

»آگهي ارزيابي كيفي تامين كننده/توليدكننده كالا«
شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند در نظر دارد كالاهاي موضوع بند »يك« آگهي حاضر را از طريق برگزاري مناقصه عمومي دو مرحله اي از تامين كننده/توليدكننده 

كالا واجد شرايط خريداري و تامين نمايد. 
1( موضوع مناقصه

الف( شرح مختصر كالا

ب( شرايط اوليه متقاضي 
1- داشتن شخصيت حقوقي، شماره اقتصادي، توانايي مالي، سابقه كار مفيد و مرتبط با موضوع مناقصه. 

2- داشتن كد ملي/ شناسه ملي جهت شركت در مناقصه الزامي است. 
3- داشتن حسن سابقه و ارائه گواهينامه هاي مورد نظر از خريداران قبلي و اعلام اسامي خريداران قبلي در صورت لزوم.

4- توانايي ارائه تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار )در صورت تائيد در ارزيابي كيفي مناقصه گران( و همچنين تضمين انجام تعهدات )در صورت برنده شدن در مناقصه( 
مطابق آئين نامه تضمين براي معاملات دولتي موضوع تصويب نامه هيات وزيران به شماره 123402/ت مورخ 1394/09/22. 

5- ثبت و درج نام شركت در سامانه AVL وزارت نفت.
2( نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند واقع در استان مركزي- اراك- كيلومتر 20 جاده بروجرد.
3( مهلت و محل دريافت فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي 

متقاضياني كه داراي شرايط اوليه )بند ب( بوده و آمادگي لازم جهت انجام مناقصه مذكور را دارند مي توانند پس از انتشار آگهي نوبت دوم )3 روز پس از انتشار آگهي نوبت اول( به 
 مدت 5 روز كاري ضمن ارسال تقاضاي شركت در مناقصه مورد نظر از طريق نمابر 33672013-086، فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي را از پايگاه اينترنتي اين شركت به آدرس

 WWW.IKORC.IR دريافت و براساس آن مدارك لازمه را تكميل و صرفا بر روي لوح فشرده )CD( به اين شركت تحويل يا ارسال نمايند. 
4( زمان و محل تحويل اسناد ارزيابي كيفي )تكميل شده توسط متقاضيان( 

 )CD( زمان تحويل اسناد ارزيابي كيفي توسط مناقصه گران، 2 هفته پس از آخرين مهلت ارسال تقاضاي شركت در مناقصه مي باشد. ضمنا محل تحويل يا ارسال لوح فشرده
حاوي فرم ها و مدارك تكميل شده، به نشاني اراك- كيلومتر 20 جاده بروجرد- سه راهي شازند- شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند- اداره تداركات و امور كالا- 
ساختمان ب- طبقه همكف اتاق 118- كدپستي 41111-38671 تلفن: 42 و 33492840-086 )عظيمي( مي باشد. بديهي است به مدارك ارسالي بعد از مهلت مقرر ترتيب 
اثر داده نخواهد شد ضمنا دادن پيشنهاد و ارائه اسناد و مدارك هيچ گونه حقي براي متقاضي ايجاد نمي كند. لازم به ذكر است دستگاه مناقصه گزار پس از وصول لوح فشرده 

حاوي اسناد ارزيابي كيفي ظرف مدت 1 ماه نسبت به اعلام اسامي واجدين شرايط اقدام خواهد نمود.
توجه: مناقصه گران نخست با مراجعه به سايت اين شركت )همزمان با انتشار آگهي نوبت دوم( مي بايست 2 برگ فرم ارزيابي كيفي را اخذ و پس از تكميل به همراه مدارك 
مربوطه، صرفا بر روي لوح فشرده )CD( درج و در موعد مقرر به آدرس اين شركت ارسال يا تحويل نمايند، اين شركت نيز پس از ارزيابي كيفي متقاضيان، از شركت هايي كه 

حداقل امتياز قابل قبول را كسب نموده باشند، جهت دريافت اسناد مناقصه دعوت به عمل خواهد آورد.

شماره مجوز 1397-4692
شركت پالايش نفت امام خميني)ره(

 شازند »سهامي عام«

 WWW.IKORC.IR :آدرس اينترنتي

برآورد هزينه انجام موضوع مناقصه مقدارشرح مختصر كالا شماره مناقصه رديف 
)ريال(

مبلغ تضمين شركت در فرآيند 
ارجاع كار )ريال(

1RNL-9748018-MH20،000،000،0001،000،000،000 150،000 كيلوگرم ماده شيميايي مونوسديم فسفات

نوبت اول

روابطعموميشركتپالايشنفتامامخميني)ره(شازند
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با تصويب سياست هاي اجرايي و الزامات تدوين لايحه بودجه در پارلمان شهري پايتخت

رييس سازمان هواپيمايي تشريح كرد

بودجه نويسي براي سال آينده تهران كليد خورد

راهكارهاي عبور صنعت هوايي از تحريم ها

بررسي 500 پيشنهاد براي اصلاح برنامه 5 ساله سوم پايتخت

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|
جلسه روز گذشته شوراي شهر تهران سه مصوبه داشت و در 
آن چند پلاك ثبتي نيز بررسي شد. همچنين به دليل اينكه 
تذكرات شفاهي اعضاي شورا وقت زيادي از جلسه شورا را 
به خود اختصاص مي داد و به گفته مرتضي الويري بسياري 
از اين تذكرات به شورا ارتباطي نداشت، محسن هاشمي، 
رييس شوراي اسلامي شهر تهران تذكر شفاهي در صحن 
علني شورا را با استناد به دستورالعمل اداره شوراها حذف 
كرد. از مهم ترين مصوبات جلسه روز گذشته تصويب يك 
فوريت طرح »سياست هاي اجرايي و الزامات تدوين لايحه 
بودجه سال ۱۳۹۸ شهرداري تهران« با حداكثر آرا )۱۹ رأي 

از 2۱ راي( به تصويب شوراي شهر تهران رسيد.
به گزارش تعادل، مجيد فراهاني، رييس كميته بودجه و 
نظارت مالي شوراي شهر تهران پيشنهاد طرح يك فوريت 
»سياست هاي اجرايي و الزامات تدوين لايحه بودجه سال 
۱۳۹۸ شهرداري تهران« را ارايه كرد و در دفاع از طرح يك 
فوريتي خودگفت: شوراي شهر تهران از سال ۸۶ تاكنون، 
سياست هاي راهبردي و الزامات كلان كه معتقد بوده بودجه 
بايد بر اساس آن انجام شود، در قالب مصوبه تصويب مي كرده 
است.پس از تدوين اين سياست ها، شهرداري موظف بوده 
راهبردها و سياست هاي اجرايي و اصول كلي بودجه را بر 

اساس آن پيش ببرد.
رييس كميته بودجه و نظارت مالي شوراي شهر تهران با بيان 
اينكه بر اساس قانون شهرداري تا آخر دي ماه بايد بودجه ۹۸ 
به شوراي شهر ارايه شود و تدوين آن آغاز شده است، تصريح 
كرد: از اين رو، مراحل اوليه كار آغاز شده است؛ بنابراين ما 
بايد هر چه سريع تر اين سند را تصويب كنيم و به شهرداري 
بدهيم تا بتواند مواردي كه مد نظر شوراس��ت را در تدوين 
بودجه لحاظ كند و آخر دي ماه بودجه ارايه شود، از اين رو، 

فوريت اين طرح اهميت دارد. 

  اهميت بودجه نويسي براي تهران
سياس��ت هاي اجرايي و الزامات تدوي��ن لايحه بودجه 
سال ۱۳۹۸ بسيار مهم است. با توجه به اينكه شهرداري 
با كمبود منابع مالي مواجه اس��ت و حتي س��يد محمود 
ميرلوحي، معاون اداري اجرايي شوراي شهر تهران نيز از 
كسري ۳0 درصدي بودجه سال ۹7 خبر داده و گفته بود: 
» شهرداري با ۳0 درصد كسري بودجه مواجه است و پيش 
بيني مي شود تا پايان سال حدود ۵ هزار ميليارد تومان از 
بودجه شهرداري محقق نشود از اين روي بايد جنبشي در 
كاهش هزينه ها در ش��هرداري تهران ايجاد شود.«حتي 
برخي بح��ث اصلاح بودجه را مطرح كرده و مي كنند، اما 
هنوز اين امر در شوراي شهر مطرح نشده است.  در همين 
حال، ارايه گزارش هزينه ها و درآمدهاي ش��هرداري 
طي شش ماه ابتدايي س��ال جاري، بر نگراني ها بابت 
كسري بودجه شهرداري دامن زد. مجيد فراهاني، عضو 
كميسيون برنامه و بودجه با مقايسه كسري بودجه ۶ 
ماهه نخست سال گذش��ته عنوان كرد كه سال قبل 
۱7 درصد و امسال 2۸ درصد كسر بودجه داشته ايم، 
در صورتي كه اين روند ادامه يابد به كسري بودجه ۳0 
درصدي مي رسيم. ممكن است نهايتا 7 درصد بودجه 
صرف عمران و پيشرفت شهر شود و اين فاجعه است. 
بايد بر املاك و مستغلات و بودجه غير نقد تمركز كرد و 
بايد نسبت به هنگام كردن ثبت هزينه ها دقت شود. به 
گفته اين عضو شورا، تهران گران هزينه مي شود و بايد 

جنبش كاهش هزينه را جدي گرفت.
با توجه اظهارات اعضاي شوراي شهر به درستي يك فوريت 
طرح »سياست هاي اجرايي و الزامات تدوين لايحه بودجه 
سال ۱۳۹۸ شهرداري تهران را تصويب كردند. زيرا با توجه 
كمبود منابع مالي، شهرداري با دقت و وسواس بيشتري 

بودجه سال آينده را تدوين كند.

  حذف تذكرات شفاهي پيش از دستور
همانطور كه عنوان شد محسن هاشمي تذكرات شفاهي 
پيش از دستور را حذف كرد. به گفته محسن هاشمي، 
تذكرات و نطق پيش از دس��تور وقت زيادي از شوراي 
اسلامي شهر تهران مي گيرد و در قانون شوراها در مورد 
تذكر شفاهي چيزي نوش��ته نشده و موضوعي تحت 
عنوان تذكر شفاهي در قانون پيش بيني نشده است. 
هاشمي در اين باره افزود: از اين پس تذكرات شفاهي 
حذف و اگر اعضاي شوراي اسلامي شهر تهران تذكري 
به ش��هرداري دارند بايد به ص��ورت مكتوب به هيات 
رييسه ارس��ال و در صورتي كه پاسخي دريافت نشد، 
به صورت سوال كتبا به شهردار ارايه كنند.همچنين 
از اين پس اگر اعضاي ش��وراي اس��لامي شهر تهران 
نطق پيش از دس��تور دارند بايد 4۸ ساعت قبل آن را 
اعلام كنند. نه اينكه تلفني و چند ساعت قبل به هيات 

رييسه اعلام كنند.

  بررسي طرح ساماندهي مال ها 
در ادامه جلسه، طرح ساماندهي مال ها در اجراي تكاليف 
طرح تفصيلي كه كميسيون معماري و شهرسازي شوراي 
شهر ارايه كرده بود، در صحن شورا مورد بررسي قرار گرفت.

محمد سالاري رييس كميس��يون معماري و شهرسازي 
شوراي شهر تهران در تشريح اين طرح، گفت: همانطور كه 
مي دانيد طرح تفصيلي داراي چهار پهنه است كه در سال ۹۱ 
ابلاغ شد و قرار بود تكاليف طرح تفصيلي نيز منتشر شود؛ اما 

با گذشت چند سال هنوز اين اتفاق نيفتاده است.
وي با بيان اينكه بر اساس جلس��اتي كه با وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و اصناف برگزار كرده ايم، مشخص شد ميزان 
تحقق طرح تفصيلي نسبت به آن چيزي كه فكر مي كرديم 
كمتر بوده است، ادامه داد: نبايد شرايط به گونه اي باشد كه 
افراد به راحتي در پهنه ها ساخت وساز كنند؛ بلكه بر اساس 
اين طرح شهرداري ملزم است ميزان ساخت و ساز در پهنه ها 
را مشخص كند و همچنين در مورد مال ها و مگامال هاي 
ساخته ش��ده بايد نس��بت به مطالعات عارضه سنجي به 
منظور شناس��ايي عارضه هايي كه در راستاي ساخت اين 
مجتمع هاي تجاري به شهر تهران وارد شده است، اقدام كند.

س��الاري با بيان اينكه بايد ب��راي رف��ع عارضه هاي اين 
مجتمع هاي تجاري برنامه هايي ارايه شود گفت: اين ضوابط 
متعلق به بناهاي تجاري بالاي 2۵00 متر و تم هاي تجاري 
و اداري بالاي ۵000 متر است. محسن هاشمي در واكنش 
به اين طرح گفت: ما نبايد مصوبات گنگ را به تصويب 
برسانيم و بايد ابعاد مختلف مصوبه روشن باشد تا دست 

تصميم گيران براي تفسير مصوبات كوتاه شود.
او با بيان اينكه نياز به اطلاعات بيشتري براي تصويب 
اين طرح داريم، اظهاركرد: اگر اين مصوبه گنگ تصويب 
شود قطعاً ش��هرداري در اجرا دچار مشكل مي شود و 
احتمالًا اين مصوبه تفسير شده و رشوه و غيره دريافت 
خواهد شد.زهرا صدر اعظم نوري نيز در واكنش به اين 
طرح گفت: در منطقه يك مجتمع هاي تجاري و اداري 
زيادي وجود دارد كه منطقه را قفل كرده اس��ت و بايد 
فكري به حال اين مجتمع هاي تجاري احداث شده و 

در حال احداث داشته باشيم.
وي با بيان اينكه هر منطقه اي مطابق ميل و تشخيص 
خود پروانه صادر مي كن��د به گونه اي كه حتي برخي 
پرونده هاي صادر ش��ده، نظم مناطق مجاور را به هم 
مي ريزد، گفت: متأسفانه با وجود آنكه هزينه هاي زيادي 
براي ساخت رصدخانه شهري داده شده است اما هنوز 
لينك رصدخانه با مركز صدور مجوز برقرار نشده است 
و هر روز وضعيت بدتر مي ش��ود.در نهايت فوريت اين 
طرح به تصويب اعضاي ش��وراي شهر رسيد و طرح به 

كميسيون شهرسازي برگشت داده شد.

  پاسخ شوراي شهر به اعتراض فرمانداري 
همچنين در جلسه روز گذشته، اعضاي شوراي شهر تهران 
اعتراض فرمانداري نس��بت به لايحه سامان بخشيدن به 

عوارض و نرخ بهاي خدمات را بررسي و به آن پاسخ دادند.
لازم به يادآوري اس��ت اعضاي ش��ورا لايحه س��امان 
بخش��يدن به ارايه ع��وارض نرخ بهاي خدم��ات را در 
2۹ آبان ماه تصويب كردن��د اما اين لايحه پس از ارايه 
به فرمانداري تهران براي تأييد و ابلاغ به ش��هرداري 
تهران با اعتراض فرمانداري روبرو ش��د. بهاره آروين، 
عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران در 
خصوص ايراد و اعتراض فرمانداري تهران به اين لايحه 
تكليف شهرداري تهران به ارايه جدول بهاي خدمات در 
قالب لايحه سنواتي، گفت: يك بند اعتراض اين است كه 
بر اساس قانون ماليات بر ارزش افزوده شوراهاي اسلامي 
موظف هستند موارد را تا ۱۵ بهمن هر سال اعلام كنند 
كه اين مصوب��ه از نظر زماني با قان��ون ارزش افزوده و 
ماليات مغاير است. وي با بيان اينكه اين لايحه، لايحه خوبي 
بود، افزود: ايرادي كه هيات تطبيق مستقر در فرمانداري 
تهران به مصوبه گرفته شايد بيشتر ناشي از سوءتفاهم باشد.

آروين از ميرلوحي به عنوان نماينده شورا در هيات تطبيق 
خواست كه در هيات تطبيق از اين مصوبه دفاع كند. محمد 
سالاري، عضو ديگر شوراي اسلامي شهر تهران گفت: ايرادي 
كه هيات تطبيق به اين لايحه گرفته ايرادي به جا و درست 
اس��ت، چرا كه در اين ايراد عنوان شده در فرآيند تصويب 
بودجه هايي كه در اختيار شوراست بايد تعيين تكليف شود. 
اعتراض فرمانداري مبني بر اين موضوع است كه نرخ ها بايد به 
صورت جداگانه محاسبه شود، نه اينكه در يك لايحه تجميع 
شود.همچنين فرمانداري تاكيد دارد كه نرخ ها بايد قبل از 
بودجه بندي تعيين تكليف شده باشد. سيد محمود ميرلوحي 
نيز تاكيد كرد: آثار اين لايحه بر بودجه شهرداري تهران از 
جمله مواردي است كه هيات تطبيق به آن ايراد گرفته است. 
رييس شوراي اسلامي شهر تهران هم از اعضاي شوراي شهر 
خواست كه اعتراض فرمانداري را با اصلاح بندهايي از لايحه 
بررسي و پاسخ دهند كه نظر فرمانداري جلب شود. اعضاي 
شوراي شهر پس از بررسي پاسخ به اعتراض فرمانداري را با 

۱۶ راي از 2۱ عضو تصويب كردند.

  الزام به تدوين سند تعيين فعاليت هاي مجاز 
طرح الزام ش��هرداري تهران به تدوين س��ند تعيين 
 )S( فعاليت هاي مجاز به استقرار در پهنه كار و فعاليت
و پهنه مختلط از ديگر طرح هايي بودكه در اين جلسه 
مورد بررسي قرار گرفت. محسن هاشمي به عنوان يكي 
از مخالفان اين طرح گفت: اين طرح ها براي شهر لازم 
است اما احتياج به اطلاعات ديناميك دارد. شهرداري 
براي اجراي اين طرح ها هميشه بايد بداند كه به عنوان 
مثال چند گوشت فروش��ي در خيابان است و آيا اين 

گوشت فروشي ها فعال هستند يا خير؟
رييس شوراي ش��هر تهران ادامه داد: بعضي از اصناف 
اصولا بنگاه خ��ود را در جايي قرار مي دهند كه بورس 
كالاي شان باش��د؛ ممكن است در يك مجتمع همه 
پرده فروش يا موبايل فروش باش��ند. بنابراين اينگونه 
مصوبات باعث مي ش��ود فساد ايجاد ش��ود.از آنجا كه 
شاخصي براي اعطاي مجوز وجود ندارد، ممكن است 
بعضا برخي ماموران ش��هرداري طلب رشوه كنند كه 
اين باعث فساد مي شود. بنابراين بايد مصوبات ما كاملا 
روشن باشد كه دست تصميم گيرندگان دقيقاً باز باشد 
و بطور روشن بدانند بايد چه تصميمي بگيرند.اين طرح 

از سوي اعضاي شوراي شهر رد شد.

  محاسبه عوارض پسماند با فرمول جديد
دراين جلسه همچنين رضا عبدلي با حضور در صحن 
علني شوراي ش��هر تهران با بيان اينكه در سال هاي 
گذشته چگونگي اخذ عوارض پسماند عادي پزشكي 
و س��اختماني اصلاح ش��د، گفت: چگونگي محاسبه 
نرخ و عوارض ساختماني و پزش��كي ابلاغ شد؛ اما در 
مورد پسماند عادي از سال گذشته انتقاداتي را از سوي 

شهروندان و كسبه شاهد بوديم.
 وي افزود: برخي اعتراض داش��تند كه فرمول تعيين 
عوارض پس��ماند دچار مشكل است و طي اين سال ها 
۸0 جلسه با اداره كل تدوين مقررات و اتحاديه ها برگزار 
كرديم.فرمول محاسبه اخذ عوارض و پسماند مشكل 
است و پيشنهاد مي ش��ود اعضاي شوراي شهر تهران 
نسبت به لايحه چگونگي محاسبه و اخذ بهاي پسماند 

رأي مثبت دهند تا بتوانيم اواخر سال فيش هاي پسماند 
را ب��ا توجه به فرمول جديد منتش��ر كنيم كه اعضاي 
شوراي ش��هر به لايحه چگونگي محاسبه و اخذ بهاي 

خدمات پسماند رأي مثبت دادند.

  اساسنامه سازمان هاي وابسته به شهرداري
لايحه اساسنامه نمونه سازمان هاي وابسته به شهرداري 
تهران، ديگر دس��تور جلسه شوراي ش��هر بود كه مورد 
بررسي قرارگرفت.حسن رسولي نائب رييس كميسيون 
برنامه وبودجه ش��وراي ش��هر تهران هدف از ارايه لايحه 
اساسنامه نمونه سازمان هاي وابسته به شهرداري تهران را 
ايجاد انضباط مالي و تشكيلاتي، حفظ پيوستگي و استفاده 
از ظرفيت قانون تجارت در كنار ظرفيت قانون شهرداري 
مصوبه س��ال ۵۸ عنوان كرد. وي اظه��ار كرد: وضعيت 
ساختار س��ازمان هاي ش��هرداري تهران متفاوت است، 
تعدادي از اين س��ازمان ها مصوبه شوراي شهر، تعدادي 
ابلاغيه وزارت كش��ور و تعدادي نيز بر اساس تشخيص 
شهردار سابق محمدباقر قاليباف فعاليت مي كنند. در اين 
لايحه سازمان فرهنگي و هنري، سازمان مديريت بحران و 
صندوق بازنشستگي كاركنان شهرداري تهران استثنا شده 
است. رسولي بابيان اينكه بر اساس اين لايحه، اساسنامه 
سازمان هاي وابسته به شهرداري تهران به لحاظ شكلي از 
24 ماده به 22 ماده كاهش يافته است، گفت: در تغييرات 
ايجادشده دو نفر كارشناس متخصص خارج از شهرداري 
در هيات مديره سازمان هاي شهرداري، عضوهيات مديره 
خواهند بود درحالي كه در اساسنامه هاي موجود اعضاي 
هيات مديره در انحصار شهرداري هستند. بر اساس ماده 
۱2 لايحه جديد، از اختيارات هيات مديره افتتاح حساب 
با رعايت تبصره ۱2 ماده ۸0 قانون ش��وراها خواهد بود. 
همچنين در اين لايحه امضاي قائم مقام ذي حس��اب دو 
در كنار مديرعامل س��ازمان ها براي تمامي اسناد مالي و 
قراردادها الزامي شده تا براي ش��هرداري تعهدي ايجاد 
نشود.  اين لايحه به درخواست رييس كميسيون حقوقي 
و نظارت شوراي شهر تهران براي بررسي، به كميسيون 
اصلي بازگشت داده ش��د تا مجدداً پس از بررسي توسط 

كميسيون ها در صحن علني مطرح شود.

رييس سازمان هواپيمايي كشوري با تأكيد بر اينكه  صنعت 
حمل و نقل هوايي به عنوان پيشرو در دنيا فعال است، اضافه 
كرد: براي كمرنگ كردن تحريم ها، تلاش مي كنيم ارتباط 
صنعت هوايي با كشورهاي دنيا در اين شرايط حفظ شود. 

علي عابدزاده در گفت وگو با فارس، اظهار كرد: صنعت حمل 
و نقل هوايي نوك پيكان صنعت و تكنولوژي اس��ت و همه 
صنايعي كه در دنيا فعال هستند، نسبت به صنعت حمل و 
نقل هوايي از نظر رتبه، در گام بعد قرار دارند. او ادامه داد: در 
همين راستا است كه كشور امريكا در عملكردي ناجوانمردانه 
حمل و نقل هوايي ايران را تحريم مي كند، زيرا حمل و نقل 
هوايي، از بازوهاي توسعه است. رييس سازمان هواپيمايي با 
تأكيد بر اينكه با اين حال  بايد تلاش كنيم كه خود را با اين 
سرعتِ توسعه صنعت در دنيا، تطبيق دهيم،  ادامه داد: با توجه 
به اينكه صنعت حمل و نقل هوايي  پيش ران و نوك پيكان 
توسعه است،  بسياري از مناطق كه توسعه يافته هستند، به 

دليل حضور و وجود صنعت حمل و نقل هوايي بوده است. 
عابدزاده تصريح كرد: سازمان هواپيمايي كشوري به عنوان 
حاكميت صنعت حمل و نقل هوايي، توسعه صنعت را در 
هر ش��رايطي  دنبال مي كند و در حال ترميم برخي اصولي 
كه به آنها خدش��ه وارد شده بود، هس��تيم.  او افزود: تلاش 
مي كنيم قوانين دست و پا گير صنعت كاهش  يابد كه البته 
اين كار سختي است زيرا در صنعت حمل و نقل هوايي بايد 
به مرور زمان تغييرات ايجاد شود و نمي توان به يك باره اين 
تغييرات را اعمال ك��رد، اما ما اين تغييرات را در حوزه هاي 

مختلف آغاز كرده ايم.

  يكپارچه سازي قوانين 
رييس سازمان هواپيمايي ادامه داد: يكي ديگر از كارهايي 
كه در مدت اخير انجام داده ايم اين است كه داراي قوانين و 
مقرراتي بوديم و اين قوانين را هم رعايت مي كرديم، اما امروز 

قوانين را تقريباً يكپارچه كرده اي��م. عابدزاده بيان كرد: در 
بسياري از حوزه ها كه به لحاظ مقررات ضعيف بوده ايم، قوانين 
جديد اعمال كرده ايم، بنابراين در حال حاضر در جنبه ها و 
حوزه هاي مختلف حمل و نقل هوايي، داراي قوانين و مقررات 
شفاف هستيم و شركت هاي هواپيمايي در بستر مقررات 
حركت مي كنند. او اضافه كرد: از ديگر كارهايي كه در سازمان 
هواپيمايي كشوري دنبال مي شود، موضوع مقابله با تحريم ها 
خصوصاً در دوران كنوني است؛ بالاخره تحريم يعني ايجاد 
محدوديت و امريكايي ها مي خواهند براي ايراني ها ايجاد 
محدوديت كنند. رييس سازمان هواپيمايي كشوري بيان 
كرد: كشور ايران در حال توسعه است و در اغلب نقاط كشور  
سرمايه گذاري   رخ مي دهد و امروز نمي توانيم بگوييم در چه 
نقطه اي برتر هستيم، زيرا همه مناطق ايران در حال توسعه 
است و سرمايه گذاري در آن انجام مي شود، بنابراين  ارتباطات 

اين مناطق هم بايد از طريق حمل و نقل هوايي برقرار شود.

  برقراري ارتباطات با صنايع دفاعي  
عابدزاده اظهار كرد: ارتباطات مناسب و دقيقي با صنايع 
دفاعي كشور هم برقرار كرده ايم، بخش هاي خصوصي 
و ش��ركت هاي دان��ش  بنيان ج��وان در ح��وزه دفاعي 
س��رمايه گذاري خوب��ي كرده اند و بايد ارتب��اط با آنها و 
همچنين شركت هاي هواپيمايي را برقرار كنيم. رييس 
سازمان هواپيمايي كشوري گفت : به دنبال آن هستيم با 
دريافت برخي مجوزها، اين ارتباطات و هماهنگي را بين 
ساختارهاي مختلف با قدرت و سرعت بيشتري برقرار كنيم 
كه اگر بتوانيم اين كار را انجام دهيم كه انجام مي دهيم، 
تحريم را بس��يار كمرنگ خواهيم كرد و موفق خواهيم 
بود از اين گردنه ه��ا عبور كنيم. او بيان كرد: هلي كوپتر، 
هواپيما، پهپاد، دستگاه هاي كنترل نظارت و تجهيزات 
ديگر در  صنعت هوايي، هواپيمايي و فرودگاهي ، توسط 
متخصصان داخلي در حال س��اخت است ضمن آنكه از 

همه مهم تر، امروز به اتاق طراحي مجهز شده ايم و ديگر 
كپي كار نيستيم و مهندسي معكوس انجام نمي دهيم و 
امروز خودمان طراحي مي كنيم و اين طراحي را به جسم 

پرنده منتقل مي كنيم و اين بسيار ارزشمند است.
رييس سازمان هواپيمايي كشوري افزود: بنيان هاي علمي 
كه در بخش هوا و فضا در كشور ايجاد شده با سرعت بسيار 
بالايي توسعه يافته است، قطعا 40 سال پيش كسي فكرش 
را هم نمي كرد ايرا ن در ساخت پهپاد جزو كشورهاي رده هاي 
اول دنيا ش��ود، هم اكنون موشك مي سازيم، اتاق طراحي 
داريم و ديزاين ديتا داريم، حتي محاس��بات را هم در كنار 

طراحي خود انجام مي دهيم و اين بسيار ارزشمند است.
عابدزاده تأكيد كرد: صنعت حمل و نقل هوايي ويژه است پس 
بايد حمايت هاي ويژه هم داشته باشد و  اگر از اين صنعت در 
كشور حمايت ش��ود، از ديگر كشورهاي دنيا در اين حوزه 

عقب نمي مانيم.

معاون برنامه ريزي و توس��عه ش��هري و امور شوراي 
ش��هرداري تهران با اش��اره به اجراي برنامه ۵ ساله 
سوم ش��هرداري تهران از ابتداي س��ال آينده گفت: 
۵00 پيشنهاد اعضاي ش��وراي اسلامي شهر تهران 
در بازآرايي برنامه ۵ ساله سوم شهرداري تهران مورد 

بررسي قرار گرفت.
به گزارش ايس��نا، س��كينه اش��رفي در تشريح روند 
بازآرايي برنامه ۵ س��اله سوم شهر تهران گفت: در دو 
ماهي كه مس��ووليت  اين معاونت را بر عهده گرفتم، 
شورا تكليف كرده بود كه احكام برنامه سوم بازآرايي 
شود؛ لذا تلاش معاونت برنامه ريزي شهرداري تهران 
اين بود كه برنامه اي در خور شورا و شهرداري تهران، 
ارايه كند كه در اين مسير از همراهي كاركنان وبدنه  

ش��هرداري تهران بهره گرفتيم و توانستيم اين كار را 
در معاونت برنامه ريزي شهرداري تهران به سرانجام 

برسانيم.
وي با بيان اينكه س��ه شنبه هفته گذشته نيز نسخه  
بازآرايي ش��ده به كميسيون تلفيق ش��ورا ارايه شد، 
افزود: پس از بررس��ي اين برنامه در كميسيون هاي 
تخصصي برابر برنامه زمان بندي ش��ده اي كه ش��ورا 
ارايه خواهد كرد برنامه پنج س��اله س��وم شهر تهران 
نهايتا در صحن علني به تصويب خواهد رسيد و براي 

اجرا ابلاغ مي شود.
اش��رفي ادامه داد: برنامه سوم ش��هري تهران به نام 
تهران و نه صرفا شهر تهران خواهد بود. به صورت كلي 
چندين ايراد توسط شورا در اين برنامه گفته شده بود 

كه ما موظف به اصلاح آن بوديم كه يكي از اين موارد 
پيوستگي برنامه با احكام بالا دستي شهر تهران بود.

وي با اش��اره به اينكه ش��ورا برنامه ش��هر تهران را از 
معاونت برنامه ريزي خواسته بود و نه برنامه شهرداري 
افزود: اعضاي شوراي شهر تهران، ۵00 پيشنهاد در 
مورد احكام لايحه اوليه  ارايه شده به شورا داده بودند 
كه همه اين پيشنهادات توسط ما مورد بررسي قرار 

گرفت.
اش��رفي درباره اصلاحيه لايحه برنامه پنج ساله سوم 
شهرداري تهران تاكيد كرد: اين لايحه كه در معاونت 
سابق برنامه ريزي تهيه شده بود با درنظر گرفتن ۵00 
پيشنهاد اعضاي ش��وراي شهر تهران، مورد بازآرايي 
قرار گرف��ت و تغيي��رات لازم در آن اعمال ش��د. در 

بازآرايي لايحه برنامه ۵ ساله سوم به مواردي ازجمله 
سند چشم انداز شهر تهران، تطبيق قوانين و مقررات 
اجرايي برنامه با اس��ناد بالا دستي از جمله مصوبات 
مجلس شوراي اسلامي و هيات دولت توجه ويژه اي 

شده است.
معاون برنامه ريزي و توس��عه ش��هري و امور شوراي 
شهرداري تهران ادامه داد: لايحه برنامه ۵ ساله سوم، 
با برنامه ششم توسعه اس��تان تهران تطبيق داشته 
و اميدواريم اين برنامه با همكاري و همراهي س��اير 
دستگاه ها وس��ازمان ها اجرايي شود. ما در شرايطي 
در ش��هرداري تهران ق��رار داريم كه ب��ا انبوه بدهي 
مواجه هس��تيم و در بح��ث درآمدهاي پاي��دار نيز 
مشكلات بسياري داريم. اميدواريم بتوانيم با همكاري 

س��اير بخش ها و دس��تگاه ها اقدام موثري در تأمين 
درآمدهاي پايدار داشته باشيم.

اش��رفي تصريح كرد: در بودجه س��ال آينده تأمين 
منابع مال��ي تاكيد ويژه اي دارد؛ ل��ذا تلاش خواهيم 
كرد مطالبات ش��هرداري را از دولت اخذ كنيم؛ البته 
اين موضوعي اس��ت كه در دوره گذشته كمتر مورد 
توجه قرار گرفته و در واقع ش��هرداري تلاش��ي براي 
اخذ مطالبات خود از دولت نداش��ته اس��ت. چرا كه 
در دوره هاي گذش��ته شهراري تهران از مسير تراكم 

فروشي، درآمد بسيار زيادي داشته است.
وي ادامه داد: يكي از مس��ائلي كه در اين دوره آن را 
دنبال خواهيم كرد تامين منابع پايدار است كه يكي 

از آنها اخذ ماليات بر ارزش افزوده است .
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دلايل بنيادين جهش قيمت 
مسكن در ايران 

عضو هيات علمي دانش��گاه خوارزمي با اش��اره به 
ناكارآمدي سيستم هاي كنترلي مستقيم در تعيين 
قيمت مسكن، گفت: كاهش چشمگير قدرت خريد 
ريال در مقابل ارزهاي خارجي نقش اصلي را در سوق 
دادن مردم به سفته بازي در مسكن داشته و نتيجه 

آن افزايش غيرقابل مهار قيمت مسكن بوده است.
كامران پاكيزه در گفت وگو با ايسنا افزود: كشورهاي 
توسعه يافته قيمت مسكن را به صورت مستقيم كنترل 
نمي كنند، اين روش كنترلي حتي در كشورهاي در 
حال توس��عه مثل چين هم ديگر اجرا نمي شود، اما 
متأسفانه معمولاً كنترل مستقيم قيمت ها راهكاري 

است كه عموم مردم از سياستمداران انتظار دارند.
او ادامه داد: مشكل مسكن در ايران به چند عامل بر 
مي گردد، اول وجود تقاضاي واقعي اس��ت؛ افزايش 
جمعيت ايران از ۳0 ميليون به ۸۵ ميليون در 4 دهه 
بعد از انقلاب به افزايش تقاضا براي مسكن منجر شد، 
بنابراين با وجود افزايش عرض��ه و وجود خانه هاي 

خالي، تقاضاي واقعي همچنان موجود است.
به گفته اين كارشناس ارشد اقتصاد مسكن، دليل دوم 
توسعه اقتصادي نامتوازن و نابرابر در سطح كشور و در 
نتيجه افزايش مهاجرت از روستاها و شهرستان ها به 
سمت شهرهاي بزرگ و بنابراين افزايش تقاضا براي 

مسكن شهري است.
اين استاد اقتصاد دانشگاه خوارزمي اضافه كرد: دليل 
سوم تقاضاي سفته بازي و مصون سازي افراد در مقابل 
تورم است كه در همين رابطه كاهش چشمگير قدرت 
خريد ريال در مقابل ارزهاي خارجي نقش اصلي را در 
سوق مردم به سفته بازي در مسكن داشته و نتيجه 

آن افزايش غيرقابل مهار قيمت مسكن بوده است.
او تصريح كرد: البته با ادامه روند كاهشي و ثبات در 
نرخ ارز در ماه هاي آتي، بازار مس��كن هم متعادلتر 
خواهد شد كه به نظر مي رسد كاهش ۵ تا 7 درصدي 
قيمت  مسكن در تهران نسبت به اوايل پاييز، واكنش 

به همين موضوع باشد.

افزايش  آلودگي جوي
در روزهاي سه شنبه و چهارشنبه

روزهاي سه ش��نبه و چهارش��نبه در بس��ياري از 
مناطق كش��ور جو پايدار اس��ت كه سبب افزايش 
غلظت آلاينده هاي جوي و كاهش كيفيت هوا در 
شهرهاي صنعتي و پرجمعيت مي شود، البته از روز 
چهارشنبه با ورود س��امانه بارشي به شمال غرب 
كشور، بارش در اين مناطق آغاز مي شود.  به گزارش 
فارس، براساس تحليل آخرين داده ها و نقشه هاي 
پيش يابي هواشناس��ي روز دوشنبه در دامنه هاي 
زاگرس واقع در جنوب غ��رب، غرب خليج فارس 
و استان بوشهر وزش باد، ابرناكي و بارش پراكنده 
رخ مي دهد.  از بعدازظهر دوشنبه و روز سه شنبه به 
سبب وزش باد جنوبي، افزايش دماي 4 تا ۶ درجه 
در سواحل شمالي كشور اتفاق مي افتد. اواخر وقت 
روز چهارشنبه با ورود سامانه بارشي به شمال غرب، 

بارش در اين مناطق آغاز مي شود. 
آسمان تهران امروز صاف تا كمي ابري به تدريج غبار 
محلي پيش بيني مي شود؛ بيشينه و كمينه دما فردا 

در تهران ۱۱ و 4 درجه خواهد بود. 
همچنين بندرعباس با بيش��ينه دماي 27 درجه 
بالاي صفر گرمترين مركز اس��تان و ش��هركرد با 
كمينه دماي ۵ درجه زير صفر و كرمان و بيرجند 
با كمينه دماي 4 درجه زير صفر سردترين مراكز 

استان خواهد بود.

هيات مديره نظام مهندسي 
تهران منحل مي شود

يك منبع آگاه گفت: اعضاي هيات مديره سازمان 
نظام مهندس��ي اس��تان تهران در آخرين مهلت 
قانوني، در مورد انتخاب رييس و هيات رييسه به 
جمع بندي نرس��يدند و حاضر به پذيرش هيات 
رييسه موقت هم نشدند.  به گزارش مهر، بعدازظهر 
روز شنبه آخرين مهلت قانوني اعضاي هيات مديره 
سازمان نظام مهندس��ي ساختمان استان تهران 
براي انتخاب رييس و ديگر اعضاي هيات رييسه 
اين س��ازمان بود تا با اين انتخاب، هيات مديره در 
ش��مول ماده 2۶ قانون نظام مهندسي ساختمان 
قرار نگيرد. طبق ماده 2۶ در صورتي كه هيات مديره 
منتخب سازمان نظام مهندسي ظرف حداكثر دو 
ماه پس از برگزاري انتخابات، نتواند رييس و هيات 
رييسه سازمان را انتخاب كند، منحل مي شود. بر 
اساس اين قانون، ۶ ماه پس از انحلال هيات مديره، 
انتخابات جديد برگزار مي ش��ود. به گفته برخي 
اعضاي نظام مهندسي ساختمان تهران، درگيري ها 
و تشتّت آرا ميان اعضاي اين هيات مديره به حدي 
بالاس��ت كه در تمام 2 ماه گذشته تمام جلسات 
انتخاب هيات رييس��ه نيمه كاره رها شده است. 
بيژن خطيبي، عضو هيات مديره نظام مهندسي 
در اين باره گفت: فعلا معلوم نيس��ت كه آيا امكان 
انتخاب هيات رييس��ه موقت براي سازمان نظام 
مهندسي ساختمان اس��تان تهران وجود دارد يا 
خير؛ چون در جريان جلسه پاياني نظام مهندسي، 
اعضاي هيات مديره، برگه صورت جلسه انتخاب 
هيات رييسه موقت را امضا نكردند. او افزود: اوضاع 
سازمان نظام مهندسي ساختمان بسيار نابسامان 
است؛ اين سازمان زمينه فساد بالايي دارد و كنترلي 
هم بر آن نيست. در حال حاضر بايد ببينيم وزارت 
راه و شهرس��ازي چه تصميمي خواهد گرفت. به 
نظر مي رسد تصميم نهايي را يا وزارت راه يا شوراي 
مركزي سازمان نظام مهندسي اتخاذ خواهد كرد. 
در همين حال، يك منبع آگاه اعلام كرد: فعلا هيچ 
جلسه اي ميان اعضاي هيات مديره سازمان نظام 
مهندسي ساختمان استان تهران برگزار نمي شود. 
او تأكيد ك��رد: احتمال انحلال نظام مهندس��ي 
بسيار بالاست و ممكن است انتخابات هيات مديره 
سازمان نظام مهندسي استان تهران براي انتخاب 

اعضاي دوره هشتم دوباره برگزار شود.
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منشأ فسادزايي كجاست؟

رييس اتاق بازرگاني كرمانشاه مطرح كردوزير صنعت اعلام  كرد

لزوم توجه به بازار 2 ميليون تني صادرات آرد به عراقارز نيمايي بايد در چرخه توليد صرف شود
وزير صنعت، معدن و تجارت در سفر يك روزه خود به 
استان آذربايجان شرقي گفت: صنعت خودرو يكي از 
صنايع مادر است اما مش��كلاتي اساسي دارد. در حال 
آماده سازي برنامه ساماندهي خودرو هستيم كه توسعه 
كيفي را در صنعت قطعه س��ازي نيز را ب��ه دنبال دارد. 
به گزارش ش��اتا، رضا رحماني با اشاره به سياست هاي 
حمايت��ي دول��ت در دوران تحريم ها گف��ت: از جمله 
فرصت هاي تحريم اين است كه افزايش نرخ ارز تا حدود 
زيادي قاچاق را توجيه ناپذير كرده و صادرات را توجيه 
پذير كرده اس��ت. از طرفي در اين ش��رايط، تشكل ها، 
انجمن ها و بخش خصوصي نيز براي افزايش و توسعه 
صادرات برنامه مي دهند. او با اشاره به اينكه ارز حاصل 

از صادرات در چرخه توليد كشور صرف مي شود، يادآور 
شد: از بين 8 هزار نفر صادر كننده در كشور 6 هزار نفر 
در 8 ماهه اول سال كمتر از يك ميليون دلار صادرات 
داشتند و خواسته خودش��ان اين بود كه ارزشان را در 
سامانه نيما ارايه نكنند. رحماني ادامه داد: دولت براي 
صادر كنندگان بيش از يك ميليون دلار هم تسهيلاتي 
قايل شده اما كه بخشي از تامين نيازهاي صنعت كشور 
از همين محل است و با اينكه دولت در كالاهاي اساسي 
از محل منابع خودش منابعي را اختصاص مي دهد اما 

ارز نيمايي بايد در چرخه توليد صرف شود. 
رحماني ادامه داد: توليد آلومينيوم در كش��ور بيش از 
مصرف است اما ماده آلومينا در بخش هايي وارداتي است 

و يكي از بخش هايي كه جاي كار دارد توليد ماده اوليه 
نفلين براي آلومينيوم اس��ت. او گفت: ما بايد در كشور 
شهرك تخصصي توليد آلومينيوم ايجاد كنيم، چرا كه 
به اين ترتيب، مي توانيم صنايع مس، آلومينا و خودرو 
را هم توسعه بدهيم. از طرف ديگر، در زمينه مس بايد 
به صنايع پايين دستي بپردازيم و شهرك تخصصي و 
اختصاصي مس را هم ايجاد كنيم. رحماني افزود: استان 
آذربايجان شرقي يكي از قطب هاي خودرو نيز هست و 
در سال هاي گذشته، حدود 87 درصد قطعات خودرو 
در اين استان توليد مي شد و با وجود خطوط مونتاژ در 
اين استان و ايجاد خوشه خودرو و قطعه سازي توسعه 
يافته يكي از قطب هاي خودرو در كشور به شمار مي رود.

كيوان كاشفي، رييس اتاق كرمانشاه و عضو هيات رييسه 
اتاق ايران مي گويد كشور عراق سالانه دو ميليون تن واردات 
آرد دارد كه كرمانشاه مي تواند بخشي از اين نياز را پوشش 
دهد. به عقيده او اين بازار براي هش��ت تا 10 س��ال آينده 
وجود دارد و مي توان براي آن برنامه ريزي كرد. رييس اتاق 
بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي كرمانشاه با اشاره به بازار 
دو ميليون تني آرد عراق، گفت: 14 كارخانه آرد در استان 
كرمانشاه فعاليت مي كنند كه ظرفيت توليد آنها 678 هزار 
تن در س��ال است و دو كارخانه غيرفعال نيز با ظرفيت 78 
هزار تن در استان وجود دارد كه براي تأمين نياز بازار عراق 
مي توانند وارد مدار توليد شوند. به گزارش پايگاه خبري اتاق 
ايران، كيوان كاشفي در جلسه كارگروه اقتصاد مقاومتي 

استان با بيان اينكه كارخانجات آرد كرمانشاه ظرفيت تأمين 
بخشي از نياز بازار عراق به آرد را دارند، افزود: اين كارخانجات 
هم اكنون از نيمي از ظرفيت خود استفاده مي كنند. ويكي از 
راه هاي استفاده از ظرفيت اين كارخانه ها همين صادرات آرد 
به عراق است كه ارزآوري خوبي دارد. به گفته او، فعلًا عراق 
براي هر تن آرد 290 دلار پول پرداخت مي كند و ش��واهد 
امر نيز حاكي از اين است كه واردات آن حدود 8 تا 10 سال 
ديگر ادامه دارد. عضو هيات رييسه اتاق ايران با بيان اينكه 
ظرفيت صادرات آرد به عراق مغفول مانده است، ادامه داد: 
در سال گذشته سهم ايران از بازار دو ميليون تني آرد عراق 
320 هزار تن و سهم استان كرمانشاه از اين صادرات فقط 

24 هزار تن بوده است.
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تعادل| 
پارلمان اقتصادي پايتخت براي چهارمين سال پياپي 
پيشگام فساد زدايي در كش��ور شد و از مدل »بنگاه 
سالم« رونمايي كرد. اين مدل كه از سوي اتاق تهران 
و با همكاري گروهي از دانشگاه علم و صنعت تدوين 
و در مجام��ع بين المللي مورد تايي��د قرار گرفته، به 
بنگاه هاي بخش خصوصي كمك مي كند تا با اجراي 
گام به گام آن، بنگاهي عاري از فس��اد و سالم داشته 
باش��ند؛ اقدامي كه مي تواند به تدريج به سالم سازي 
بخش خصوصي و حداقل س��ازي فساد كمك كند. 
اما به باور بخش خصوصي، فساد دو سرشاخه دارد؛ 
يك��ي در بدنه بخش خصوصي، اما سرش��اخه اصلي 
ديگر آن كه در دولت و حاكميت رش��د يافته، بخش 

خصوصي را هم قرباني كرده است. 
در همي��ن راس��تا، ريي��س ات��اق ته��ران، ص��دور 
بخش��نامه هاي متضاد ومتناقض را يكي از مصاديق 
بارز ايجاد و ش��يوع فس��اد در اقتصاد تشبيه كرد. از 
اين منظر؛ دولت و حاكميت وظيف��ه دارند، فضاي 
كسب وكار سالمي را فراهم كنند كه در دل آن بنگاه 
س��الم نيز پياده و اجرايي ش��ود. موضوعي كه حتي 
مورد تاكيد معاون حقوقي رييس جمهوركه مهمان 
اين همايش بود نيز قرار مي گيرد. لعيا جنيدي، فساد 
را ناش��ي از س��اختار دولت مي داند؛ چراكه دولت، 
محيط كسب و كار و مجوزها را به وجود مي آورد. از 
اين رو، به تعبير او، دولت در مبارزه با فساد دچار يك 
خطاي ساختاري شده؛ زيرا با اعطاي امتياز حتي به 
صورت قانوني باعث حذف رقاب��ت ميان بنگاه هاي 
اقتصادي و ايجاد رانت مي ش��ود. اما چه بايد كرد؟ از 
نگاه معاون حقوق��ي رييس جمهور، تصويب قوانين 
»س��لامت اداري و مبارزه با فس��اد« و»دسترس��ي 
آزاد به اطلاع��ات« مي تواند در زمينه فس��ادزدايي 
راهگشا باش��د. البته جنيدي، بررسي و تصويب دو 
قانون »مبارزه با پولشويي« و »مقابله با تامين مالي 
تروريسم« را گام بعدي دولت ميداند كه نه تنها منجر 
به تصحيح مناس��بات بين الملل كشور خواهد شد، 
بلكه در داخل نيز نظام مالي و پولي را شفاف و اصلاح 
كرده و از طرفي باعث مي شود تا بازار و تجارت سالم و 
رقابت پذير در داخل حاكم شود. از سوي ديگر، دولت 
لايحه »مديريت تعارض منافع در خدمات عمومي« 
با ه��دف اينكه اگر در جايي كه تع��ارض بين منافع 
عمومي و خصوصي وجود داش��ت، مصارف عمومي 
ارجحيت يابد، را تدوين كرده اس��ت. لايحه »جامع 
شفافيت« به منظور حاكميت شفافيت در تمام ابعاد 
سياسي، اقتصادي و اداري نيز از ديگر لوايحي است 

كه در دستور كار دولت قرار گرفته است. 

  بخشنامه هاي فسادزا 
براس��اس آخرين نتايج ارزيابي سازمان بين المللي 
شفافيت در سال 2017، ايران رتبه 130 را در ميان 
180 كشور دنيا از نظر فساد اداري دارد. ازاين رو، اتاق 
تهران روز گذشته چهارمين همايش سالانه مبارزه با 
فساد همزمان با روز جهاني مبارزه با فساد، را با حضور 
نمايندگان بخش خصوصي، نمايندگان تشكل هاي 
مردم نهاد و مس��وولان دولتي و سازمان ملل متحد 
برگزار كرد. در اين همايش از مدل »بنگاه سالم« كه 
به مدت دو س��ال و شش ماه زمان براي تدوين آن از 
سوي اتاق تهران و با همكاري گروهي از دانشگاه علم 
و صنعت صرف ش��ده و در مجامع بين المللي مورد 

تاييد قرار گرفته است، رونمايي شد.
رييس ات��اق بازرگاني تهران در اي��ن همايش طي 
س��خناني با انتق��اد از تصميم��ات دول��ت، صدور 
بخشنامه ها و قوانين متعدد و البته متضاد را به يكي 
از مصاديق بارز ايجاد و ش��يوع فس��اد در بخش هاي 

اقتصادي تشبيه كرد. 
به گفته مسعود خوانساري، فساد دو بخش دارد كه 
يك قس��مت در دولت و حاكميت و يك قسمت در 
بخش خصوصي قرار دارد. در خصوص حاكميت بايد 
مبارزه با فساد به خوبي مورد پيگيري قرار گيرد؛ اين 
در حالي است كه حضور دسته جاتي مبارزه با فساد 
را به تاخير مي اندازند. ضمن اينكه در حوزه نقدينگي 
نيز بايد دقت كافي صورت گيرد؛ چراكه بخشنامه هاي 

متعدد و متناقض زمينه فساد را فراهم مي آورد. 
او با بيان اينكه اگر ريش��ه فساد در دولت زده نشود؛ 
بخش خصوصي هم به آن گرفتار خواهد شد، گفت: از 
اواخر سال گذشته و به دنبال شروع نوسانات در نرخ 
ارز، منجر به صدور بخشنامه ها و دستورالعمل هاي 
مختلفي در اين حوزه شد كه عمدتا در تضاد با يكديگر 
نيز بوده است. به وسليه اين بخشنامه ها عملا اجازه 
سوء استفاده ها در اين بازار به افراد فرصت طلب داده 
ش��د كه عواقب آن كماكان بر اقتصاد كشور نمايان 
است. خوانساري، به كم كاري دولت براي حل مساله 
افسارگس��يختگي در نقدينگي طي سال هاي اخير 

اش��اره كرد. به گفته او، از جمله عواقب ناشي از رشد 
فزاينده نقدينگي در كشور، پيدايش موسسات مالي 
و اعتباري متعدد بود كه عملكرد آن ضربه جدي بر 
پيكره اقتصاد كش��ور وارد كرد و سرانجام نيز دولت 
مجبور ش��د بيش از 30هزار ميليارد تومان از منابع 
كشور را كه بايد در جاي صحيح هزينه مي شد، صرف 
پرداخت به مالباختگان اين موسسات كند. او با تاكيد 
بر تعامل اتاق بازرگاني با دولت براي اصلاح و بهبود 
روش هاي اداري در كش��ور، تصريح كرد: اتاق تهران 
در اين رابطه مطالعات و بررس��ي هاي دقيقي انجام 
داده و آماده ارايه مش��ورت به دستگاه هاي دولتي و 

حاكميتي است.

  بخش خصوصي؛ اولين قرباني فساد
رييس اتاق ته��ران، بخش خصوصي را اولين قرباني 
فساد دانس��ت وگفت: اتاق تهران در تعامل با اركان 
نظام و دولت، در پي اصلاح روش ها و سيس��تم هاي 
اداري براي به حداقل رس��اندن فساد در بخش هاي 
مختلف است. خوانس��اري با اشاره به اينكه خواسته 
اصلي بخش خصوصي از دولت در امر مبارزه با فساد، 
اس��تقرار ش��فافيت در تمامي اركان و دستگاه هاي 
دولتي و حاكميتي است، افزود: فساد در جامعه امروز 
ايران به مانع جدي حركت به سمت توسعه بدل شده 
است و براي حل اين مشكل، بخش خصوصي و دولت 
بايد با كمك يكديگر زمينه هاي رفع فساد و كاهش 

مستمر آن را فراهم كنند.
او سپس گريزي به تاريخچه 135 ساله فعاليت اتاق 
بازرگاني در ايران و تلاش هاي بخش خصوصي براي 
ريشه كني فس��اد در كش��ور در طول ادوار گذشته 
زد. خوانس��اري گفت: مكاتبات حاج محمدحس��ن 
امين الض��رب، از بنيانگذاران مجل��س وكلاي تجار 
تهران با دربار قاجار، نش��ان مي دهد كه اشاعه فساد 
در اركان دولت��ي و حكومت��ي آن زم��ان نيز يكي از 
دغدغه هاي فعالان اقتصادي و صاحبان كسب و كار 
بوده اس��ت بطوري كه امين الضرب در مكاتبه با شاه 
قاجار، خواستار آن شده بود كه امور اجرايي مملكت 
به افراد كاردان، سالم و اخلاق مدار سپرده شود و به 
اين طريق، از اشاعه فساد در كشور جلوگيري شود. 

  منشا فساد كجاست؟
معاون حقوقي رياس��ت جمهوري ب��ا حضور در اين 
همايش، به ميان فع��الان بخش خصوصي آمده بود 

تا از راهكارهاي دولت براي مبارزه با فس��اد س��خن 
بگويد. لعيا جنيدي با بيان اينكه رش��د و رونق براي 
كسب وكارها، تنها در فضاي رقابتي برابر براي همه 
فع��الان اقتصادي و بنگاه ها فراهم  مي ش��ود، گفت: 
اعطاي امتيازهاي اضافي حتي به شكل قانوني آن نيز، 
محل اشكال است و منجر به عدم اعتماد و اطمينان 
به بازار و فعاليت هاي اقتصادي  مي شود. به گفته او، 
فساد اصلي ناشي از ساختار دولت است؛ چرا كه دولت 
محيط كسب و كار و مجوزها را به وجود مي آورد. پس 
خطاها در درجه اول در حوزه فساد، منتسب به دولت 
است و دولت بايد مجموعه اقداماتي را صورت دهد. 
لعيا جنيدي افزود: از جمل��ه اقداماتي كه دولت در 
پيش گرفته است؛ اجراي كنوانسيون مقابله با فساد 
اس��ت كه در حال حاضر نيز بررسي اصلاحات آن در 
دس��ت اقدام اس��ت. هدف اصلي اين است كه فساد 
كلان و سيستماتيك كه معمولا در سطوح مقامات 
بالاتر دولت طي مزايده، مناقص��ه و دادن پروژه ها و 
دادن امتيازات براي يك سرمايه گذاري آنجا متصور 
اس��ت جلوگيري شود و هم در س��طوح پايين تر در 
سطوح پايين تر مواردي مانند دادن رشوه به كارمند 

برطرف شود.

  لوايح دولت در مبارزه با فساد
معاون حقوقي رياس��ت جمهوري س��پس از تدوين 
قوانيني براي مبارزه با فس��اد بطور سيستماتيك در 
س��طوح مقامات بالاي دولت خبر داد. او به تصويب 
قانون »سلامت اداري و مبارزه با فساد« و همچنين 
قانون »دسترس��ي آزاد به اطلاعات از سوي دولت« 
اش��اره كرد وگفت: در كنار تصوي��ب اين قوانين كه 
طي سال هاي گذشته صورت گرفته، دولت بررسي 
و تصوي��ب قانون »مقابله با پولش��ويي« و نيز قانون 
»مقابله با تامين مالي تروريسم« را در دستوركار قرار 
داده و اص��لاح بخش هايي از اين قوانين در دولت در 
حال پيگيري اس��ت. جنيدي به تدوين دو لايحه در 
معاونت حقوقي رياست جمهوري و ارسال آن به دولت 
اش��اره كرد و افزود: لايحه »مديريت تعارض منافع 
در خدمات عمومي«، يكي از لوايحي اس��ت كه سال 
گذشته در معاونت حقوقي رياست جمهوري تدوين 
ش��د كه در حال حاضر در كميسيون هاي تخصصي 
دولت در حال بررسي است. او سپس به تدوين لايحه 
»جامع شفافيت« اشاره كرد و افزود: هدف از تدوين 
اين لايحه، ايجاد ش��فافيت در تمام ابعاد و ساختار 

كش��ور در حوزه سياس��ي و اجتماع��ي، اقتصادي، 
اداري، آموزشي و فرهنگي و حتي امنيتي است. براي 
بررسي بيشتر اين لايحه، كميسيون ويژه شفافيت 
نيز در دولت ايجاد شده است. به گفته او، تصويب اين 
لوايح علاوه بر اينكه به تصحيح مناسبات بين الملل 
كش��ور كمك خواهد كرد، در داخل كشور نيز نظام 
مالي و پولي را شفاف و اصلاح خواهد كرد و منجر به 
اين خواهد شد تا بازار و تجارت سالم و رقابت پذير در 

داخل كشور حاكم شود. 
جنيدي افزود: بانكداري اسلامي يعني يك بانكداري 
صحيح العمل كه در آن ما اطمينان حاصل كنيم كه 
كسي نمي تواند معاملاتي از سر فساد در بازار انجام 
دهد يا مناقصه و مزايده اي را با رشوه برنده شود. او با 
اشاره به اينكه بخش هايي از اين لوايح با تصويب دولت 
به قانون تبديل شده، افزود: يكي از آمال و آرزوهاي 
دولت دوازدهم، اس��تقرار حاكميت قانون در روابط 

داخلي و بين المللي است. 

  نمايندگان سازمان ملل چه گفتند 
در ادام��ه اين همايش، مس��وول بخ��ش خصوصي 
دفت��ر مبارزه با  جراي��م و مواد مخدر س��ازمان ملل 
)UNODC( به س��خنراني پرداخ��ت و برگزاري 
مس��تمر همايش  مبارزه با فس��اد در ات��اق تهران را 
نش��ان دهنده تعهد اتاق و بخش خصوصي ايران به 
مبارزه با پديده فساد دانست. خانم »يوجينگ يو«، با 
اشاره به اينكه حدود 15 سال از تصويب كنوانسيون 
مبارزه با فساد سپري شده، ادامه داد: ايران از همان 
ابتدا يعني از سال 2003 به عضويت اين كنوانسيون 
درآم��د و قانوني در اي��ن زمينه به تصويب رس��اند. 
يوجينگ ي��و در ادامه از اراي��ه آموزش هاي آنلاين 
مبارزه با فساد به زبان فارسي از طريق سايت سازمان 
UNODC با هم��كاري اتاق تهران و اتاق بازرگاني 
بين الملل خبر داد و گفت: اصول اوليه مبارزه با فساد  
بر اساس كنوانسيون مبارزه با فساد به صورت آنلاين 

به كاربران ايراني آموزش داده خواهد شد. 
او همچنين فس��اد را تخريب كننده منافع عمومي 
توصيف كرد و گفت: بايد راه حل جامعي براي تمام 
ذي نفعان پي��دا كنيم تا حاكميت قانون و توس��عه 

پايدار را در پيش بگيرند. 
بر اساس آخرين تحقيقات صندوق بين المللي پول، 
فس��اد معادل 1.2 تريليون دلار از اقتصاد جهاني را 
نابود  مي كند. فساد  نه تنها منجر به تضعيف حاكميت 

قانون  مي شود كه موجب كاهش سرمايه گذاري هاي 
خارجي و مانع دسترس��ي  ب��ه فرصت هاي تجاري 

 مي شود. 
در واقع، شركت هاي بزرگ در جايي كه در آن ميزان 
فساد بالاست، سرمايه گذاري نمي كنند. يوجينگ يو 
در بخش ديگري از سخنانش به اين نكته اشاره كرد 
كه اكنون زمينه كار براي فس��اد تغيير كرده است، 
اگر اين پديده در گذشته، درها را باز  مي كرد، اكنون 

درها را  مي بندد.
از آنسو اما، نماينده دفتر مقابله با جرم و مواد مخدر 
س��ازمان ملل از دورنماي وضعي��ت ايران در عرصه 
جهاني س��خن گفت. به گفته »الكس��اندر فدولو«، 
ايران ب��ا عضويت در كنوانس��يون مبارزه با فس��اد 
نش��ان داده كه در مبارزه با فساد مصمم است؛ البته 
كنوانس��يون مبارزه با فساد س��ازمان ملل نيز يك 
ابزار بين المللي اس��ت كه ١٨٦ كشور عضويت آن را 
پذيرفته اند. او افزود: در اين كنوانسيون 186 كشور 
حضور دارند و 140 كش��ور اصول مبارزه با فساد را 
امضا كرده اند. اين كنوانس��يون يك ابزار منحصر به 
فرد براي مبارزه با فس��اد اس��ت و هيات هاي ايراني 
تاكنون در بخش هاي مختلف بس��يار فعال بودند و 
در برگرداندن دارايي هاي مسروقه و اموال حاصل از 
فساد مشاركت خوبي داشته اند. او در ادامه سخنان 
خ��ود گفت: امروزه ثابت ش��ده كه مبارزه با فس��اد 
موجب توس��عه و پيشرفت كش��ورها مي شود هيچ 
كش��وري از فساد در امان نيس��ت و سازمان ملل به 
عنوان يك نهاد مرجع بين المللي برنامه هاي زيادي 

براي مبارزه با اين پديده دارد.
در ادامه اين همايش، عضو هيات علمي دانشگاه علم 
و صنعت كه مس��ووليت اصلي طراحي مدل »بنگاه 
سالم« را برعهده داشته است، روند  طراحي اين مدل 
را تشريح كرد. رسول نورالسنا ادامه داد: اين ماموريت 
در س��ال 2017 آغاز ش��د  و منابع داخلي و خارجي 
بسياري مورد بررسي  قرار گرفت. بر اساس مطالعاتي 
كه انجام ش��د، مدل اوليه طراحي و سپس در قالب 
نسخه هاي مختلف ارايه شد و توسط كميته نظارت 
در معرض چكش كاري قرار گرفت. به گفته نورالسنا، 
مدل نهايي بنگاه س��الم داراي چند ويژگي است؛ از 
جمله آنكه  مي تواند بر فرآيندهاي سازماني سوار شود 
و در عين حال از ش��كل گيري رخنه هايي كه ممكن 
است زمينه س��از فساد شود، جلوگيري  مي كند. اين 
مدل همچنين از يك ساختار كمي و قابل سنجش 
برخوردار است. نورالسنا از اجراي آزمايشي اين مدل 
در س��ه ش��ركت »زيمنس ايران«، »خالص سازان 
روي زنجان« و »مركز شماره گذاري كالا و خدمات 

ايران« خبر داد. 

  ضعف كشور در ايجاد بستري عاري از فساد
اما دبيركل كميته ايراني ات��اق بازرگاني بين الملل 
)ICC( در اين گردهمايي طي سخناني، نياز و اولويت 
نخست براي آنكه بنگاه هاي اقتصادي بتوانند سالم 
باشند را فضاي كسب وكار عاري از فساد عنوان كرد. 
به گفته محمدمهدي بهكيش، مهم ترين ضعف كشور 
در ايجاد بستر س��الم و عاري از فساد در كسب و كار، 
اين است كه دولت از يك نظام اقتصادي مشخص و 

تعريف شده تبعيت نمي كند. 
او افزود: به همي��ن روي، فعالان اقتصادي همواره با 
ابهامات جدي در كس��ب وكار خود باقي  مي مانند و 
اين بروكرات ها هس��تند كه تصميم گير مي شوند و 
مجوزهاي متعدد هر از گاهي در فضاي كس��ب وكار 
 ICC بنگاه ها، سر بر مي آورد. دبيركل كميته ايراني
با بيان اينكه در چنين فضايي، قانون پذيري نيز زير 
سوال مي رود، گفت: در فضايي كه روابط بين المللي 
آن، كدر و مبهم شده است و فضاي كسب وكار داخلي 
آن نيز ناسالم است، وجود بنگاه سالم تقريبا بي معنا 

مي شود. 
از س��ويي ديگر، دبي��ر همايش مبارزه با فس��اد نيز 
س��خنان خود را با اين جمله آغ��از كرد كه »دولت و 
بخش خصوصي در عين حالي كه بخش��ي از فس��اد 
هستند، مي توانند بخشي از راه حل آن نيز باشند«. 
حسن عابدي جعفري گفت: با اتحاد افراد پاك دست 
در جوامع مختلف مي توان آلودگي ها را از ميان برد و 
با آن مبارزه كرد. بخش خصوصي كشور در چهار سال 
گذشته سهم زيادي در آلودگي زدايي در بخش هاي 
مختلف داش��ته اس��ت. او ادامه داد: مركز س��لامت 
اداري نيز چالش هاي كش��ور در ض��رورت انطباق با 
كنوانسيون بين المللي مبارزه با فساد در قلمرو بخش 
خصوصي را بررسي كرده است. او افزود: در اين نقشه 
راه طرح »بنگاه س��الم« تدوين شده كه در آن نويد 
سلامت بنگاه هاي اقتصادي كشور داده شده است. 
همچنين طرح اتاق سالم نيز براي سلامت اتاق هاي 

بازرگاني نيز پيگيري شده است.

معاون رييس جمهور در حاشيه همايش مبارزه 
با فساد اتاق بازرگاني تهران در جمع خبرنگاران 
به دو پرس�ش حقوقي پاس�خ داد. نخس�تين 
پرسش اين بود كه آيا بخش خصوصي مي تواند 
بابت بخشنامه هاي فسادزا از دولت درخواست 
غرامت كند؟ لعيا جنيدي به اين پرسش اينگونه 
پاس�خ داد: بحث اول اين است كه بايد بررسي 
كرد كه آيا اين بخشنامه ها واقعا سبب اين زيان 
بوده يا نه. اما بحث دوم در اين خصوص آن است 
كه آيا بخشنامه موضوعيت دارد يا اينكه امري 

ك�ه اتفاق افتاده ب�ه اقتضاي ش�رايط خاص در 
كشور بوده اس�ت؟ آيا اين زيان واقعا در نتيجه 
همين شرايط حس�اس صورت گرفته يا نتيجه 
جنگ اقتصادي اي بوده كه هم دولت و هم بخش 
خصوصي از آن متضرر شده اند. پرسش دوم اما 
در خصوص تشكيل دادگاهي براي اخذ غرامت 
10 ميليارد دلاري امريكا از ايران بود، پرسشي 
كه جنيدي به آن اينگونه پاسخ داد: در اين رابطه 
حضور ذهن ندارم، ولي بطور كلي دعاوي كه در 
امريكا مطرح مي شود، مبناي آنها در خود حقوق 

ايالات متحده بايد ش�به جرم باشد؛ چراكه به 
عنوان مقابله با وقايع تروريستي صورت مي گيرد 
كه آن را به ايران منتس�ب مي كنند. او افزود: از 
نظر من در اين موارد نه قواعد صلاحيت رعايت 
مي ش�وند و نه قواعد ش�كلي. مع�اون حقوقي 
رييس جمهور گفت: از اين منظر ما مشروعيتي 
براي اينگونه رس�يدگي ها و احكامي كه صادر 
مي شود قائل نيستيم و متقابلا هم در دادگاه هاي 
ما افراد ديگري كه از رفتار و اعمال ايالات متحده 

متضرر شده اند، شكاياتي را طرح كرده اند.

در حاشيه
پاسخ لعيا جنيدي به دو پرسش حقوقي

يادداشت

راهكار ممانعت از احتكار
پديده احت��كار خانگي از 
جمله موضوعات ش��ايع 
در اقتصادهايي است كه 
تحت تاثير ش��وك هاي 
تورمي يا كمبود دسترسي 
مصرف كننده به كالاهاي 
موردنياز ق��رار مي گيرد. 
اين موضوع مي تواند تحت 
تاثير ش��وك هاي ارزي، 
ش��وك قيمت انرژي و تاثير آن بر قيمت تمام شده 
محصول )مانند ش��رايط هدفمندي در ايران(، بروز 
بلاياي طبيعي يا تحريم هاي اقتصادي و در نتيجه 

كمبود دسترسي به كالا اتفاق بيفتد.
در اين ش��رايط افراد با پيش بين��ي افزايش قيمت 
كالاهاي موردني��از خود و همچنين، انتظار كاهش 
قدرت خريد خود، ممكن است اقدام به خريد مازاد بر 
تقاضاي واقعي خود كنند. اين امر بدون شك اگرچه 
ممكن است در سطح تعادل فردي و در كوتاه مدت در 
ظاهر نتيجه بخش باشد، اما در سطح كلان اقتصادي 
و در بلندم��دت، تبعاتي به ج��ز تحريك قيمت ها و 

گسترش كمبودها، تبعات ديگري نخواهد داشت.
اگرچه احتكار خانگي پديده اي به نس��بت معمول 
به ش��مار مي رود، با احتس��اب آنكه ساختار شبكه 
توزيع كالا در اقتصاد موردنظر از چه ميزان سازمان 
يافتگي برخوردار باشد، ميزان اين احتكار متفاوت 
اس��ت. به بيان دقيق تر، به هر ميزان ش��بكه توزيع 
كالا، سازوكارهاي س��ازمان يافته تري داشته باشد، 
كنترل پذيري عرضه در شبكه توزيع ضمانت اجراي 
بالاتري خواهد داشت و از اين  رو، احتمال احتكار در 
هر دوسطح اعم از بنگاهي و خانگي كاهش مي يابد. 

در اين ارتباط فروش��گاه هاي زنجي��ره اي، ويترين 
مناسبي از ساختار نظام يافته توزيع كالا را به دست 
مي دهد كه طي آن ضمن اعمال كنترل بر موجودي، 
مي تواند از هيجانات تقاضا با ايجاد دسترس��ي براي 
مصرف كننده به مي��زان موردنياز از كالا جلوگيري 
كند. بنابراين، توس��عه اين حلقه از نظام توزيع كالا 
نه تنها به لحاظ ملاحظات كاهش هزينه و افزايش 
كارآمدي بلكه از منظر ثبات بخشي به تقاضا نيز به 
عنوان يك زيرساخت قابل اطمينان به شمار مي رود. 
در ايران فروشگاه هاي برتر تخفيفي، تجربيات موفقي 
در نظام بخشي به عرضه و ثبات بخشي به تقاضا در 
شرايط فعلي ايفا كرده و مي كنند. به منظور توسعه اين 
زيرساخت پراهميت و با كاربرد بالا، دولت بايد ضمن 
ايجاد امنيت حداكثري در فضاي كسب وكاري اين 
حلقه از شبكه توزيع كالا با شفاف سازي نظام تنظيمي 
حاكم بر آن )كه نياز جدي بخش فروشگاهي در ايران 
است(، نسبت به تشويق اتحادهاي استراتژيك ميان 
اين حلقه از توزيع با حلقه هاي پيشين به خصوص 
شركت هاي پخش اقدام كند تا از اين طريق ضمن 
حصول اطمينان از ارتقاي اس��تانداردها، مجموعه 
كنترل پذيرتري از فرآيندهاي توزيعي در اقتصاد ايجاد 
شود و با ممانعت از بروز نوسان در متغيرهاي كليدي در 
بازار به تقاضاي موجود نيز روند با ثبات تري بخشيده 
شود. در غير اين صورت، فراز وفرود تقاضا نتيجه اي 
جز صدمه وارد كردن به شبكه توزيع كالا در ايران در 

بر نخواهد داشت.

زهرا آقاجاني
پژوهشگر اقتصادي

ويژه

 مقاومت توليدكنندگان 
برای كاهش ندادن قيمت ها

لوازم خانگی ارزان می شود؟

مديرعامل سام سرويس: 
علی رغم محدوديت های ايجاد 
شده به تعهداتمان پايبند می مانيم 

در حالی كه توليدكنندگان لوازم خانگی، افزايش نرخ 
ارز را علت رشد قيمت محصولات خود عنوان كرده اند، 
اكنون با توجه به روند كاهش��ی قيمت ارز، حاضر به 
كاهش قيمت  محصولات خود نيستند و استدلالشان 
اين است كه ملاك افزايش قيمت برای آن ها نرخ ارز 
بازار آزاد نبوده است. قيمت ارز كه هر روز و هر ساعت 
بالا می رفت، اكنون با تدابير بانك مركزی در اصلاح 
قوانين و ايجاد جو روانی مثبت در بازار، چند هفته ای 
است كه از ثبات نس��بی برخوردار است. با اين حال، 
قيمت اكثر كالاها از مواد غذايی گرفته تا لوازم خانگی 
و خودرو كه به بهانه افزايش نرخ ارز، با رش��د مواجه 
بوده اند، با كاهش نرخ ارز نه تنها كاهش نيافته، بلكه 
در مواردی مانند خودرو، توليدكنندگان بر افزايش 

بيشتر قيمت نيز پافشاری می كنند. 

مديرعامل سام س��رويس، اظهار داشت: تعهدات ما 
در خدمات پس از ف��روش به مخاطبان برترين برند 
لوازم خانگی دنيا، جدی تر از آن است که تحت تاثير 
محدوديت ها خللی در آن وارد ش��ود. در اين شرايط 
تحريمی ارزش واقعی يک گارانتی معتبر مش��خص 
شد. دس��تگاه های بدون گارانتی که قبلا به صورت 
قاچاق وارد کش��ور شدند و دستگاه هايی که گارانتی 
نامعتبر داشتند، در تامين قطعات و دريافت خدمات 
پس از فروش با مشکل روبه رو شدند و يک شرايطی 
ايجاد شد تا عيار و ارزش گارانتی های معتبر و برندهای 
معتبر مشخص شود. وی افزود: ما هيچوقت مشتريان 
سامسونگ را تنها نگذاشته ايم و حمايت حداکثری از 
آنها اولويت گروه س��ام است. در ماه های اخير باتوجه 
به ش��رايط اقتصادی، تمايل مصرف کننده به تعمير 
دستگاه بيشتر از جايگزينی شد و اين موضوع انتظارات 
از مجموعه خدمات ما را بالا برد. خوش��بختانه سام 
سرويس توانست با توان مضاعف وارد ميدان شود و برای 
کسب رضايت مشتريان تمام امکانات موجود را بسيج 
کند.  مديرعامل سام سرويس تاکيد داشت: ما هيچ 
مشکلی در تامين قطعات نداريم و ذخيره سازی قطعات 
از گذشته وضعيت بهتری دارد و طبق بررسی هايی که 
داشتيم، خدماتی که انجام داديم موجب افزايش اعتبار 

بيش از پيش برند سامسونگ شده است.
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امير قطر به نشست شوراي همكاري خليج فارس نرفت

رهبران قطر و عمان، غايبان نشست رياض
گروه جهان| 

سي ويكمين نشست ش��وراي همكاري خليج فارس 
در سايه اختلافات ميان اعضاي اين شورا برگزار شد. 
پس از روزها گمانه زن��ي درباره حضور يا عدم حضور 
امير قطر در نشست ش��وراي همكاري خليج فارس 
در ري��اض، دوحه اعلام كرد كه مع��اون وزير خارجه 
قطر به نمايندگ��ي از تميم بن حمد آل ثاني امير اين 
كشور در نشست حاضر مي شود. جنگ يمن، بحران 
قطر و رسوايي قتل جمال خاشقجي خبرنگار منتقد 
سعودي، توان عربستان س��عودي براي راهبري اين 
نهاد منطقه اي را به چالش كش��يده است. به اعتقاد 
ناظران، موقعيت محمد بن س��لمان به عنوان بازيگر 
اصلي سياس��ت داخلي و خارجي رياض در خلق اين 
بحران ها، وضعيت وليعهد پرقدرت پادشاهي سعودي 

را به چالش كشيده است.
بحرين به عنوان يك��ي از متحدان نزديك منطقه اي 
رياض، از شركت نكردن امير قطر در نشست شوراي 
همكاري خليج فارس به شدت انتقاد كرده است. رويترز 
نوش��ته، ش��يخ خالد بن احمد الخليفه وزير خارجه 
بحرين، يكشنبه گفته قطر تمام پل هاي بازگشت به 
موقعيت اصلي خود در اين نهاد را پش��ت س��ر خراب 
كرده است. رويترز در گزارش خود نتيجه گيري كرده 
كه چشم پوشي امير قطر از شركت در نشست شوراي 
همكاري خليج فارس نشان مي دهد اميد چنداني به 
رفع اختلافات دوحه و كشورهاي عربي وجود ندارد. 

پيش��تر گزارش هايي منتشر شده بود مبني بر اينكه 
دولت امريكا با هدف رفع اختلافات قطر و عربستان، 
رياض را مجبور كرده ت��ا امير تميم بن حمد آل ثاني 
امير قطر، را به نشست شوراي همكاري خليج فارس 
دعوت كند. خبرگزاري رسمي قطر گزارش داده بود 
كه ملك سلمان پادشاه عربستان سعودي، از آل ثاني 

بطور رسمي دعوت كرده است. 
دليلي براي شركت نكردن امير قطر عنوان نشده است. 
امير قطر سال گذشته در اين نشست در كويت حضور 
يافت در حالي كه عربس��تان، امارات، بحرين وزيران 
يا معاونان نخس��ت وزير را به اين نشست فرستادند. 
بحران ميان قطر و برخي كش��ورهاي عربي از پنجم 

ژوئن 2017 با قطع كامل روابط ديپلماتيك عربستان 
س��عودي، مصر، امارات متحده عربي و بحرين با اين 
كشور آغاز ش��د. اين چهار كشور همچنين با تحريم 
قطر يك درخواست 13 ماده اي از جمله بستن شبكه 
تلويزيوني الجزيره را براي بازگش��ت روابط به حالت 
عادي اعلام كردند. دوحه اين اقدام و خواس��ته ها را 
نقض قوانين بين المللي و غيرقابل قبول خوانده است. 
علاوه بر امير قطر، س��لطان قابوس پادشاه عمان، نيز 
در اين نشس��ت غايب بوده است. گفته شده، فهد بن 
محمود آل سعيد معاون نخست وزير در امور شوراي 
وزيران، به نمايندگي از سلطان قابوس براي شركت 

در اين نشست به رياض رفته است. 

شوراي همكاري خليج فارس در سال 1۹۸0 ميلادي 
براي تقابل با ايران و عراق تاسيس شد و شامل امارات 
متحده عربي، قطر، عمان، بحرين، كويت و عربستان 
س��عودي مي ش��ود. به گزارش يورونيوز، كشورهاي 
عضو شوراي همكاري خليج فارس حدود ۵0 ميليون 
نفر جمعيت دارند. شهروندان خارجي بيش از نيمي 
از اين جمعيت را تشكيل مي دهد. در ميان شش عضو 
شوراي همكاري  تنها بحرين و كويت داراي پارلمان 
متش��كل از نمايندگان منتخب هستند. در اكثر اين 
كشورها فعاليت احزاب سياسي يا ممنوع است يا عملا 

موضوعيتي ندارد.
در س��ال 1۹۸۴ كشورهاي عضو ش��وراي همكاري 

خليج فارس يك نيروي نظامي زميني با عنوان »سپر 
شبه جزيره« تشكيل دادند. اين نيرو ناكارآمدي خود 
را در س��ال 1۹۹0 در برابر اشغال سه ساعته كويت از 
سوي عراق نشان داد. با اين حال سربازان »سپر شبه 
جزيره« در س��ال 2011 و در اوج جريان موس��وم به 
»بهار عربي« در بحرين تظاهرات گسترده معترضان 
در اين كشور را سركوب كردند. اشغال پادشاهي كويت 
از سوي نيروهاي نظامي عراق در سال 1۹۹1ميلادي 
آغاز و با مداخله بي سابقه جامعه جهاني پايان يافت. 
وابستگي اعضاي ش��وراي همكاري خليج فارس به 
نيروهاي نظام��ي خارجي و به وي��ژه امريكايي از آن 
زمان ش��كل جدي به خود گرفت بط��وري كه امروز 

پايگاه پنجم نيروي دريايي امريكا در بحرين قرار دارد.
شوراي همكاري خليج فارس نوعي سياست همبستگي 
اقتصادي، مانند اتحاديه اروپا را در پيش گرفته است: 
اتحاد گمركي، بازار مشترك، واحد پول و بانك مركزي 
واحد؛ با اين ح��ال هيچ كدام از اين تصميم ها اجرايي 
نشده است. ش��وراي همكاري خليج فارس به عبور و 
مرور آزادانه اتباع و سرمايه هاي كشورهاي عضو احترام 
مي گذارد. اين مدل طبيعتا از پيمان شنگن اروپا الگو 

گرفته است.
كشورهاي شوراي همكاري خليج فارس اقتصادهاي 
ثروتمند وابسته به نفت دارند. به جز عمان و اخيرا قطر، 
بقيه اعضا از كشورهاي بسيار تاثيرگذار اوپك هستند. 
عربستان و امارات متحده عربي 7۵ درصد اقتصاد را در 
اين منطقه كنترل مي كنند. از سال 201۸ ميلادي و 
پس از كاهش شديد قيمت نفت در بازارهاي جهاني، 
رياض و ابوظبي براي نخس��تين بار در تاريخ منطقه، 
ماليات بر ارزش افزوده را ب��راي كالا و خدمات وضع 
كردند. بنا به آمارهاي صندوق بين المللي پول، اقتصاد 
كش��ورهاي ش��وراي همكاري خليج فارس در سال 
201۸ميلادي 2.۴ درصد رش��د داش��ته است. اين 
رقم براي سال 201۹، سه درصد پيش بيني مي شود. 
تحريم و محاصره قطر، كاهش خدمات اجتماعي و اخذ 
ماليات از شهروندان، رسوايي قتل جمال خاشقجي و 
همين طور جنگ يمن، كاركرد اين سازمان منطقه اي 
را دس��ت كم ب��راي ماه هاي آينده، با مش��كل مواجه 

كرده است.
خبرگزاري بلومبرگ پيشتر با اشاره به خروج قطر از 
سازمان كشورهاي صادركننده نفت )اوپك( نوشته بود 
كه اين اقدام مي تواند مقدمه اي براي خروج دوحه از 
شوراي همكاري خليج فارس باشد. در اين مطلب آمده: 
»توجيهاتي ك��ه قطري ها براي خروج از اوپك مطرح 
مي كنند مي تواند براي اعلام خروج دوحه از ش��وراي 
همكاري خليج فارس هم به كار گرفته شود. قطري ها 
معتقدند ادامه حضورشان در اوپك منافع مادي ندارد. 
اين تصميم در پي آن گرفته شد كه تلاش ها براي حل 
بحران اين كش��ور با عربستان، امارات، بحرين و مصر 

راه به جايي نبرد.« 

دريچه

كوتاه از منطقه

هشدار چين به كانادا درباره 
عواقب بازداشت مدير هوآوي

گ�روه جهان|چي��ن درب��اره »عواق��ب« ادامه 
بازداش��ت مدير مالي ش��ركت هوآوي ب��ه كانادا 
هش��دار داد. وزارت خارجه چين از كانادا خواسته 
تا فورا منگ وانژو، مدي��ر مالي و دختر بنيان گذار 
شركت مخابراتي هوآوي را آزاد كند و در غير اين 
صورت، منتظر عواقب رفتار خود باشد. به نوشته 
يورو نيوز، س��فير كانادا در چين به وزارت خارجه 
احضار ش��ده و لو يوچنگ، معاون اين وزارت خانه 
مراتب اعتراض شديد پكن به بازداشت منگ وانژو را 
ابراز كرده است. منگ وانژو، دختر بنيان گذار و يكي 
از مديران ارشد شركت فناوري »هوآوي« چهار روز 
پيش به اتهام نقض تحريم هاي ايران و به درخواست 
مقامات امريكايي در شهر ونكوور كانادا بازداشت 
ش��د. منگ در صورت اثبات اتهامات ممكن است 
به حبس تا 30 سال محكوم ش��ود. اين بازداشت 
در حال��ي روي داده كه واش��نگتن و پكن تلاش 
مي كنند تا به مناقشات تجاري و جنگ تعرفه اي 
پايان دهند. ايالات متحده امريكا هرگونه ارتباط 
ميان دس��تگيري اين مقام ارشد شركت هوآوي و 
مذاكرات دو طرف براي كاهش تعرفه هاي گمركي 
را رد كرده است. منگ وانژو جمعه در دادگاهي در 
ونكوور كانادا حاضر شد تا درباره تعيين و پذيرش 
وثيقه او تصميم گيري شود و قرار است دادگاه امروز 
دوش��نبه تصميم خود را اعلام كن��د. چين اعلام 
كرده بازداش��ت منگ وانژو نادي��ده گرفتن قانون 
و اقدامي غيرمنطقي اس��ت و نقض حقوق فردي 

محسوب مي شود.

تاكيد رم بر مقابله با 
سياست هاي اقتصادي بروكسل
گروه جهان| ماتئو س��الويني، وزير كشور ايتاليا 
در اجتماع ده ها هزار تن از ه��واداران خود در رم بر 
عزم خود براي دفاع از بودجه كش��ورش در مقابل 
اتحاديه اروپا تاكيد كرده است. به گزارش يورونيوز، 
رهبر حزب راست افراطي »لگا« گفته دولت ايتاليا 
به وعده خود براي افزايش هزينه هاي دولت و عدم 
پذيرش رياضت اقتصادي عمل خواهد كرد. به گفته 
ماتئو سالويني سياست رياضت اقتصادي مورد نظر 
اتحاديه اروپا تنها به اعتراضاتي مشابه آنچه اكنون در 
فرانسه در جريان است منجر خواهد شد. وزير كشور 
ايتاليا در بخش ديگري از سخنانش بر لزوم »وحدت 
ايتاليا« تاكيد كرده است. اين در حالي است كه حزب 
»لگا« در گذشته »لگا نورد« )ليگ شمال( نام داشت 
و از »راهزن��ان رم« )دولت مركزي( انتقاد مي كرد. 
رهبر حزب راست افراطي »لگا« همچنين وعده داده 
كه دولت ائتلافي اين كشور مي تواند طي پنج سال 
آينده تا زمان برگزاري انتخابات آينده به زمامداري 
خود ادامه دهد. دولت كنوني ايتاليا حاصل ائتلاف 
حزب »لگا« با جنبش پنج ستاره است. اتحاديه اروپا 
ضمن انتقاد از بودجه سال آينده ايتاليا ميزان رشد 
اقتصادي پيش بيني شده در اين بودجه را بيش از 
حد خوش بينانه ارزيابي كرده اس��ت. سالويني در 
شرايطي از مقابله با سياست هاي اقتصادي بروكسل 
سخن گفته كه كميسيون اروپا پيشتر گفته با توجه 
به اينكه ايتاليا هر نوع تغيير در پيش نويس بودجه 
201۹ را رد كرده، اتحاديه اروپا براي مجازات ايتاليا 

گام برخواهد داشت. 

بازداشت بيش از هزارمعترض 
در تظاهرات فرانسه

گ�روه جه�ان|در چهارمي��ن هفت��ه اعتراض��ات 
به سياس��ت هاي اقتصادي دولت امانوئ��ل ماكرون، 
رييس جمهوري فرانس��ه، پليس اين كش��ور بيش از 
هزار و 300 نفر را بازداش��ت كرد.  به گزارش يورو نيوز، 
فرمان��داري پاريس اع��لام كرد كه در تظاه��رات روز 
ش��نبه ۵۵ نفر مجروح شدند كه س��ه نفر از آنها مامور 
پليس بودند. بعد از ظهر ش��نبه هزاران نفر از هواداران 
حفاظت از محيط زيست نيز در بخش ديگري از مركز 
پاريس تظاهرات كردند. ش��ماري از تظاهركنندگان 
زيست بوم گرا شعار مي دادند: »جليقه زرد، جليقه زرد، 
درد مشترك را فرياد مي زنند.« معترضان عمدتا پس 
از خواندن سرود ملي فرانسه شعار »ماكرون، استعفا« 
سر دادند.  كريستف كاستانر، وزير كشور فرانسه شمار 
تظاهركنندگان در پاريس را ۸ ه��زار نفر اعلام كرد و 
افزود 31 هزار نفر در سراس��ر فرانسه در تجمعات روز 
شنبه ۸ دسامبر شركت داشتند. در پاريس و بسياري 
ديگر از شهرهاي فرانسه تظاهركنندگان در اعتراض به 
بازداشت دانش آموزان در حومه پايتخت، با دست هاي 
حلقه كرده پشت سر، جلوي نيروهاي پليس زانو زدند. 
پليس در خيابان شانزه  ليزه پاريس با شليك گاز اشك آور 
و استفاده از ماشين آب پاش، تظاهركنندگان را متفرق 
كرد. فرمانداري پاريس اعلام كرد بازداشت ش��دگان 
به سلاح س��رد مجهز بودند. اما دست كم 127 مورد از 
بازداشت ها پيش از آغاز تظاهرات صورت گرفت. بيش 
از ۸0 هزار مامور پليس در سراسر فرانسه براي مقابله با 
تظاهرات جليقه زردها بسيج و بيش از ۵ هزار نفر از آنها 

به خيابان هاي مركزي پاريس اعزام شده بودند.

كره شمالي از ديدار با مسوولان 
امريكايي خودداري مي كند 

گروه جهان|با گذشت سه ماه از انتصاب استفان 
بيگان براي پيشبرد مذاكرات امريكا با كره شمالي، 
اين مدير اجرايي س��ابق فورد موتور هنوز رو در رو با 
مقام هاي پيونگ يانگ ديدار نكرده است. به گزارش 
بلومبرگ، اين وقفه نشان دهنده آن است كه چطور 
مناسبات ميان امريكا و به علت كم تجربگي گرفتار 
لغزش شده است. استفان بيگان ماه اوت از سوي مايك 
پمپئو وزير خارجه امريكا، براي كمك به مذاكرات با 
منصوب شد اما مقام هاي دعوت ماه سپتامبر پمپئو 
براي ملاقات ب��ا بيگان را نادي��ده گرفتند. به گفته 
مقام هاي كنوني و س��ابق دولت امريكا، دولت كيم 
جونگ اون، رهبر احساس مي كند مي تواند كانال هاي 
ديپلماسي معمول را ناديده بگيرد زيرا ترامپ شخصا بر 
توافق با اين رهبر و تمايلش به برگزاري دومين نشست 
در آينده نزديك تاكيد كرده است. وزير خارجه امريكا 
در ظاهر از سرعت پيشرفت مذاكرات با رضايت دارد 
و خوش بين است. او هفته گذشته در نشست گروه 
20 در آرژانتين گفت پيشرفت خوب بوده و مذاكرات 
ادامه دارد. پمپئو اما در خفا چندان خوش بين نيست. 
دو مقام امريكايي مطلع تاكيد كرده اند، پمپئو از عدم 
پيشرفت مذاكرات خشمگين است. به گفته منابع 
مطلع، همين وضعيت باعث شده تا نظر وزير خارجه 
امريكا نسبت به زمان حل و فصل مساله تغيير كند. 
پمپئو ژوئن گفته بود خلع سلاح هسته اي تا اواخر 
دوره اول رياست ترامپ تكميل مي شود. اكنون، او 
و رييس جمهوري امريكا مي گويند چارچوب هاي 

زماني ساختگي ايجاد نمي كنند.

پول شويي ۳۰ ميليارد يورويي 
مافيا در بازار مسكن آلمان

گروه جهان|بازار مسكن آلمان مناسب ترين شرايط 
را براي پولش��ويي مافيا فراهم كرده است. بخشي از 
سرمايه گذاري در بازار مسكن آلمان از طرف سرمايه 
خارجي انجام گرفته كه منبع آن مشخص نيست. 
رس��انه هاي آلمان مافيا را منبع آن اعلام كرده اند. 
به گزارش دويچه وله، طبق تحقيقات جديد سازمان 
ش��فافيت بين المللي كه در خصوص پولش��ويي و 
فساد مالي افشاگري مي كند، سرمايه هاي خارجي 
هنگفتي وارد بازار مس��كن آلمان شده كه منبع آن 
مشخص نيست. طبق برآوردي كه اين سازمان معتبر 
بين المللي كرده حجم اين سرمايه تنها در سال 2017 
حدود 30 ميليارد يورو بوده است. تحقيقات در ايتاليا 
هم نش��ان داده مافيا مبلغ هنگفت��ي پول از طريق 
تجارت كوكايين، خريد و فروش املاك و مستغلات 
به دس��ت آورده است. سازمان شفافيت بين المللي 
برآورد مي كند كه 1۵ تا 30 درصد از اين پول كثيف 
اكنون در املاك و مس��تغلات سرمايه گذاري شده 
است. مافيا از طريق خانه هايي كه براي فروش و اجاره 
نوسازي مي ش��وند هم پول كثيف وارد بازار مسكن 
كرده و اين اقدام را بيشتر توسط واسطه هاي اجير شده 
خود عملي كرده است. در آلمان آمار و ارقام مشخصي 
درباره خريد املاك و مس��تغلات با س��رمايه هاي 
خارجي و صاحبان و خريداران حقوقي آن وجود ندارد 
به همين دليل در برلين طرحي راه اندازي شده كه بر 
اس��اس آن صاحبان املاك و مستغلات شناسايي 
مي ش��وند. اخيرا 70 خانه و مستغلات يك خانواده 

بزرگ عرب ساكن برلين مصادره شده است. 
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 رييس دفتر ترامپ
بركنار مي شود 

گروه جهان| دونالد ترامپ اعلام كرده جان كلي 
به زودي از سمت خود بركنار مي شود. اين سومين 
باري است كه ترامپ ظرف دو سال گذشته رييس 
دفترش را تغيير مي دهد. به گ��زارش خبرگزاري 
آلمان، جابه جايي در كاخ سفيد و كادر دولت ترامپ 
پديده جديدي نيست. آنچه تازگي دارد، تغييرات 
پياپي مسوولان دولت ترامپ است. خبر تغيير رييس 
دفتر ترامپ يكشنبه رسانه اي ش��د. ترامپ اعلام 
كرده جان كلي تنها تا پايان س��ال جاري در مقام 
رياست دفتر او فعاليت مي كند. رسانه ها نوشته اند 
كه ترامپ مايل است نيك ايرز را به جانشيني جان 
كلي براي مقام رياست دفتر خود برگزيند. در اين 
صورت، او جوان ترين فردي خواهد بود كه از سال 
1۹۸0 تاكنون، سرپرستي دفتر رياست جمهوري 
امريكا را برعهده مي گيرد. نيك ايرز، 3۶ سال سن 
دارد و هم اكن��ون رييس دفتر مايك پنس، معاون 
دونالد ترامپ اس��ت. ظاهرا گفت وگو با نيك ايرز 
بر س��ر رياس��ت دفتر ترامپ ماه ها در جريان بوده 
است. اختلاف نظر بين ترامپ و جان كلي به شايعه 
بركناري او از مقام سرپرستي دفتر رياست جمهوري 
دامن زده بود. اكنون نيويورك تايمز از اعلام آمادگي 
نيك ايرز براي پذيرش اين مقام سخن گفته است. 
گفته ش��ده، ايرز پذيرفته براي يك دوره گذار اين 
وظيفه را برعه��ده گيرد. حال آنك��ه ترامپ مايل 
اس��ت كه نيك ايرز براي مدت طولاني تري در اين 
مقام انجام وظيفه كند. در اواسط ماه نوامبر، ترامپ 
ناخشنودي خود را از فعاليت هاي جان كلي بيان 
كرده بود. ترامپ گفته بود كه در برخي نكات با رييس 
دفتر خود اختلاف نظر دارد. جان كلي در تابستان 
سال 2017 هدايت دفتر ترامپ را برعهده گرفته بود. 
با بركناري جان كلي و انتخاب نيك ايرز به رياست 
دفتر ترامپ، اين سومين جابه جايي در اين پست 
ظرف دو سال گذشته خواهد بود. اشپيگل آنلاين 
به تغييرات ديگر در كاخ س��فيد و كادر پرس��نلي 
دولت ترامپ اشاره كرده است. ترامپ از تغيير وزير 
دادگستري و همچنين تغيير سفير دولت خود در 
س��ازمان ملل متحد خبر داده بود. به اين ترتيب، 
ويليام بار جايگزين جف سش��نز وزير دادگستري 
امريكا، شد و هدر نائورت به عنوان سفير جديد دولت 
امريكا در سازمان ملل متحد انتخاب شد، وظيفه اي 

كه تا پيش از آن برعهده نيكي هيلي بود.

 انتقاد اردوغان
از خشونت پليس فرانسه 

رجب طيب اردوغان رييس جمهوري تركيه ضمن 
انتقاد از خشونت نامتناسب مقامات فرانسه در برابر 
معترضان موسوم به »جليقه زردها« گفته كشورش با 
نگراني وضعيت در اين كشور اروپايي را دنبال مي كند. 
به گزارش يورونيوز، هزاران معترض جليقه زرد در آغاز 
چهارمين هفته از اعتراض به سياست هاي اقتصادي 
دولت ماكرون در پاريس تظاهرات كردند. بنا به اعلام 
مقامات فرانسه نزديك به هزار نفر بازداشت شده اند 
كه از اين تعداد بيش از 720 نفر به بازداشتگاه منتقل 
شده اند. اردوغان در شرايطي از دولت فرانسه انتقاد 
مي كند كه خود از س��وي منتقدانش به س��ركوب 

گسترده مخالفان متهم شده است.

 آموزش و قضا
فاسدترين نهادهاي افغانستان

ديد ب��ان ش��فافيت افغانس��تان اعلام ك��رده كه 
نظرخواهي از مردم اين كشور نشان داده دادگاه ها، 
آموزش و پرورش و دادستاني كل در صدر فاسدترين 
اداره هاي افغانس��تان قرار دارند. ديد بان شفافيت 
اعلام كرده ۶1 درصد از مردم افغانستان از وضعيت 
كنوني كشور رضايت دارند در حالي كه اين رقم در 
سال 201۶ تنها به ۵۴ درصد مي رسيد. نبود امنيت 
به نگراني اصلي مردم افغانستان تبديل شده و پس 
از آن فساد و بيكاري نگراني عمده به حساب مي آيد.

بازشدن كاخ رياست جمهوري 
پاكستان به  روي مردم 

كاخ رياست جمهوري پاكستان براي بازديد عموم 
شهروندان بازگشايي شده است. به گزارش ايرنا، دولت 
پاكستان پس از بازگشايي فرمانداري ها براي بازديد 
شهروندان، امكان بازديد از كاخ رياست جمهوري در 
اسلام آباد را نيز فراهم كرد. شهروندان پاكستاني تنها 
با نش��ان دادن مدارك شناسايي مي توانند از مركز 
موسوم به »ايوان صدر« بازديد كنند. بازگشايي كاخ 
رياست جمهوري و فرمانداري ها براي بازديد عموم 
مردم يكي از وعده هاي حزب حاكم تحريك انصاف 

در انتخابات بود.

 امارات سفارتش را
در دمشق بازگشايي مي كند

ابوظبي در نظر دارد روابط ديپلماتيك با سوريه را 
از سرگرفته و سفارت خود را در دمشق بازگشايي 
كند. به گ��زارش الميادين، امارات ك��ه اخيرا به 
اشتباه بودن سياست هاي جهان عرب عليه دولت 
س��وريه اذعان كرده بود، اكنون تلاش دارد روابط 
ديپلماتيك خود با دمشق را بازسازي كند. تلاش 
امارات براي نزديك شدن به دمشق پس از آن انجام 
مي شود كه وزير مش��اور در امور خارجي امارات 
اعتراف كرده اخراج سوريه از اتحاديه عرب اشتباه 
بود و بحران اين كشور به مثابه شكست ديپلماتيك 
جامعه بين المللي و جهان عرب است. اتحاديه عرب 
نوامبر 2011، همزمان با فشارهاي غرب بر دولت 
قانوني سوريه عضويت اين كشور را به حالت تعليق 

درآورد و نمايندگان خود از دمشق را فراخواند.

كمك تعرفه هاي واشنگتن به اصلاحات در پكن

سياست هاي ترامپ اصلاحات در چين را تضمين مي كند؟
گروه جهان| طلا تسليمي|

 وزارت بازرگان��ي امري��كا اعلام كرد كه كس��ري )تراز 
تجاري( اين كشور ماه گذشته در نتيجه كاهش صادرات 
و افزايش واردات به ۵۵.۵ ميليارد دلار و كس��ري تراز 
تجاري با چين هم با افزايشي 2 درصدي، به 3۸ ميليارد 
و 1۸0 ميليون دلار رسيده است. كسري در تجارت كالا 
بين امريكا و چين كه موضوع اصلي مناقش��ات دونالد 
ترامپ رييس جمهوري امريكاست هم در قياس با ماه 
سپتامبر، ۹.۸ درصد افزايش يافته است. اگرچه ترامپ و 
»شي جين پينگ« همتاي چيني او در ديدار در حاشيه 
نشست گروه 20 در بوينس آيرس بر سر آتش بسي ۹0 
روزه در جنگ تعرفه اي توافق كردند، اما انتظار مي رود 
كه انتشار گزارش ها درباره كسري تجاري خشم مقامات 
در كاخ سفيد را برانگيزد و با تنش هاي بيشتر در روابط 

واشنگتن و پكن همراه باشد. 
در همي��ن حال، ب��ا وجود تاثيرات منفي مناقش��ات 
تعرفه اي و تجاري بر اقتصاد دو كشور و اقتصاد جهاني، 
برخي اصلاح طلب��ان و ليبرال ها در چي��ن به جايي 
رسيده اند كه ترامپ را تضمين كننده اجراي اصلاحات 
وعده شده از س��وي »ش��ي« مي پندارند. شماري از 
اصلاح طلبان چيني كه نگران عقب نشيني »شي« از 
سياست هاي بازگشايي اقتصادي هستند، به ترامپ و 
اعمال فشارهاي او براي بازگشايي بازارهاي كشورشان 

به روي سرمايه گذاران خارجي اميد بسته اند.
به نوشته اكونوميست، دنگ شيائوپينگ رهبر پيشين 
چين و »معمار ارش��د« و جاودانه اصلاحاتي است كه 
به شكوفايي و افزايش قدرت اين كشور انجاميده اند. به 
لطف حمايت دنگ از سياست هاي موسوم به »اصلاحات 
و بازگش��ايي«، چين بزرگ ترين بهب��ود اقتصادي در 
تاريخ را ش��اهد بود. دنگ و مش��اورانش با هوشياري و 
مصلحت گرايي، اقتصاد ورشكسته و جامعه آسيب ديده 
به جا مانده از دوران مائو زدونگ را از نو ساختند. در سال 
200۴، اقتصاد چين ۴۴ برابر بزرگ تر از دسامبر 1۹7۸ 
)زم��ان روي كار آمدن دنگ( بود. اكنون كه چين براي 
چهلمين سالگرد اين بازگشايي اقتصاد آماده مي شود، 
توليد ناخالص داخلي چين بيش از ۵ برابر بيشتر از سال 
200۴ اس��ت. در اين ۴0 سال گذشته، صدها ميليون 
چيني از فقر نجات يافته اند و اين كش��ور به يك قدرت 

جهاني تبديل شده است.
اما به نظر مي رس��د كه شي جين پينگ دستاوردهاي 
گذش��ته را ناديده گرفته تا بر »عصر جديد« متمركز 
ش��ود كه در اواخر س��ال 2017 و زماني مطرح شد كه 
»شي« توانست براي يك دوره ديگر رهبر حزب حاكم 
كمونيس��ت بماند. ش��ي در ارتباط با اين عصر جديد 
ديدگاهي از اصلاحات و بازگشايي خبر داد كه بر اهميت 
نقش بخش خصوصي البته در نقش دوم، تاكيد دارد و در 

عمل به معناي سلطه شركت هاي دولتي در بخش هاي 
حساس و پيشرفته است. 

تبليغات »شي جين پينگ« براي اصلاحات مربوط به 
»عصر جديد« روشنفكران ليبرال چيني كه گروه متشكل 
از كارشناسان اقتصادي بازار آزاد، وكلاي اصلاح طلب، 
مقامات بازنشسته و برخي از مديران اجرايي است، را نگران 
كرده كه مبادا حمايت هاي كلامي »شي« از اصلاحات 
دروغين باشد و او در نهايت چين را به دوران بد گذشته 

تحت رهبري مائو زدونگ بازگرداند.

    دونالد، دنگ
در ميانه همه اين شك و ترديدها، بسياري از ليبرال هاي 
چيني به يك قهرمان ش��گفت انگيز غيرمنتظره اميد 
بسته اند و او كسي نيست جز دونالد ترامپ رييس جمهوري 
ايالات متحده. آنها اميدوارند كه اعمال فشارها از سوي 
ترامپ س��بب شود كه ش��ي جين پينگ به وعده هايي 
كه اخيرا در سخنراني هاي خود داده از جمله بازگشايي 
بيش��تر بازارهاي چين به روي سرمايه گذاران خارجي، 
محافظت بيش��تر و بهتر از مالكيت معنوي و ترغيب به 
رقابت منصفانه، عمل كند. آن دسته از افراد خوش بين به 
حصول چنين نتيجه اي از تنش هاي تعرفه اي و تجاري 
بين واشنگتن و پكن، به تكرار زماني اميدوارند كه چين 
تحت فش��ارهاي خارجي به س��ازمان تجارت جهاني 

پيوس��ت. اما همه تا اين اندازه به وق��وع چنين اتفاقات 
مثبتي اعتماد ندارند. مائو يوشي كارشناس اقتصادي بازار 
آزاد و رييس افتخاري انديشكده »يوني رول« مي گويد: 
»دنگ زمان و انرژي زيادي را صرف تعامل اقتصاد چين با 
بازارهاي چين كرد، اما مانع از پيشرفت سياسي چين شد 
و اين بزرگ ترين اشتباه او بود. امروز توسعه چين به دليل 
نبود آزادي بيان و مناظرات بر سر سياست گذاري ها به 
خطر افتاده است. بس��ياري از كارشناسان اقتصادي از 
جمله آنهايي كه در دولت هستند، بسياري از انتقادها را 
تاييد مي كنند، اما عمدتا نمي توانند بدون ترس و نگراني 
نظر حقيقي خود را بيان كنند. اكنون، مردم خواس��تار 
تغييرات سياسي هس��تند. اما به عقيده من رسيدن به 

تغييرات سياسي از طريق يك جنگ تجاري بسيار دشوار 
خواهد بود.« او همچنين به اين مساله اشاره مي كند كه 
براي بس��ياري از ليبرال هاي چيني ترامپ چهره قابل 
 احترام يا قابل ستايشي نيست. آنها بيشتر اميدوارند كه در 
جنگ قلدرها، ترامپ از »شي« قدرتمندتر از آب در بيايد 
و بتواند او را به اجراي اصلاحات وا دارد. چهلمين سالگرد 
روي كار آمدن رهبري اصلاح طلب در چين، براي بسياري 
از طرفداران او غم انگيز است، چراكه مجبورند براي حفظ 
شكوفايي و قدرت اقتصادي به جا مانده از دنگ، روي هر 
كمكي حساب كنند، حتي اگر اين كمك اعمال فشار از 
سوي دونالد ترامپ از طريق افزايش تعرفه هاي وارداتي 

بر كالاهاي چيني باشد.
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عكسروز

چهرهروز

حمايت  نامحسوس از قاچاقچيان كتاب
اسدالله امرايي مي گويد چاپ كتاب هاي قاچاق از طريق حمايت هاي پشت پرده انجام مي شود. اين مترجم كه ترجمه هايش از كتاب هاي »كوري« 
و »بينايي« ژوزه ساراماگو قاچاقي منتشر مي شود، درباره قاچاق كتاب، به ايسنا گفت: كارهايي براي مقابله با قاچاق كتاب توسط اتحاديه ناشران و 
كتاب فروشان و گروهي از ناشران انجام مي شود. آنها مدام پيگير بودند. البته قاچاق كتاب ديگر بيخ پيدا كرده بود و نهايتا به كمك اتحاديه آمدند و 
يك سري از انبارهاي قاچاق را كشف كردند.  او درباره گفته محمود آموزگار - رييس اتحاديه ناشران تهران - مبني بر استفاده قاچاقچيان كتاب از 
كاغذ با نرخ ارز دولتي، و اينكه گفته مي شود قاچاقچيان از حمايت برخوردارند، اظهار كرد: حتما حمايت هايي وجود دارد. اگر به اداره هاي دولتي، 
مترو يا فروشگاه هاي بزرگ سر بزنيد خواهيد ديد كتاب با تخفيف ۴۰ درصد مي فروشند. آنها بدون حمايت نمي توانند چنين كاري انجام بدهند.

بازارهنر

همكاري »رضا يزداني« با »پوراحمد« در تيغ و ترمه
فيل��م  س��ينمايي »تي��غ و ترم��ه« 
آخرين س��اخته كيوم��رث پوراحمد 
مراحل تدوين آن به پايان رس��يده و 
رض��ا يزداني خواننده موس��يقي اين 
فيلم خواه��د بود. عل��ي قائم مقامي 
تهيه كننده اين اثر سينمايي به ايسنا 
گفت: مراحل تدوين »تيغ و ترمه« به 
كارگرداني كيوم��رث پوراحمد پايان 

يافته و اكنون ساخت موسيقي آن توسط فردين 
خلعتبري آغاز ش��ده اس��ت. همچنين بنا است 
تا خوانندگي موس��يقي اين فيل��م را رضا يزداني 

انجام بدهد.
كيومرث پوراحمد كارگردان اين اثر سينمايي كه 
متقاضي حضور در سي و هفتمين جشنواره فيلم 
فجر هم شده است، درباره انتخاب رضا يزداني به 
عنوان خواننده موسيقي اين فيلم گفت: شيفتگي 
من به رضا يزداني از صدايش شروع شد، صدايي 
خسته، صد گره و سرشار از احساس هاي گونه گون 

و متض��اد... بعدت��ر كه با خ��ود رضا 
نزديك و آش��نا شدم خصلت هايي در 
او ديدم كه اين شيفتگي را دوچندان 
كرد. صميميت، بي شيله پيله بودن، 
خاكي بودن و بس��ياري ويژگي هايي 
ك��ه ان��گار دوره اش س��رآمده از بس 
كمياب كه حتي ناياب ش��ده اس��ت. 
اينك خرسندم كه فرصتي پيش آمده 
تا صداي يگانه رضا يزداني آبشار احساسي باشد 
كه در صحنه هاي��ي از آخرين فيلمم “تيغ و ترمه 

“ جاري شود.
در اين اثر سينمايي بازيگراني چون ديبا زاهدي، 
پژمان بازغي، لاله اس��كندري، هومن برق نورد، 
مهران رجبي، كوروش س��ليماني، شراره رنجبر، 
سيمون سيمونيان، ميترا قرباني، ماندانا سهرابي، 
مازيار خسروي، ميعاد عابدي زاده، نويد كوه فلاح، 
فرانك كوش��افر، پدارم ابدان و بازيگر خردس��ال 

آويسا سجادي ايفاي نقش مي كنند.

برگزاري كنسرت كودكان كم توان ذهني
ي��ك متخص��ص موس��يقي درماني 
از ت��دارك برگزاري يك كنس��رت با 
همراهي »اركستر ملي ويژه« متشكل 
از كودكان و نوجوانان كم توان ذهني 
و مبتلا به اوتيس��م در ح��وزه هنري 

خبر داد.
مريم گيلاسيان متخصص موسيقي 
درماني و سرپرست و رهبر »اركستر 

ملي ويژه« درباره جزييات برگزاري كنسرت ويژه 
ك��ودكان و نوجوانان كم توان ذهن��ي و مبتلا به 
اوتيسم توضيح داد: ما بر اساس برنامه ريزي هايي 
كه در اين زمينه انجام داديم، با همكاري تعدادي 
از كارشناس��ان موس��يقي درماني و رش��ته هاي 
تخصصي مرتبط كار انتخ��اب هنرمندان را آغاز 
كرديم كه با توجه به نوع واكنشي كه مي بايست 
با افراد كم توان ذهني و معلوليت هاي ديگر وجود 

داشته باش��د، پروسه بس��يار دشوار 
و حساس��ي را طي كردي��م زيرا هنر 
نوازندگ��ي بطور طبيعي ب��راي افراد 
عادي جامعه نيز كاري بسيار دشوار و 
تخصصي است چه برسد به اينكه اين 
هنر توسط افرادي اجرا شود كه داراي 
آس��يب هايي چون كم تواني ذهني، 
معلوليت جس��مي، اوتيسم، نابينايي 

و مواردي از اين دست هستند.
او ادامه داد: بنابراين ما پس از انتخاب هاي اوليه اي 
كه از سراسر كشور انجام داديم دست به غربالگري 
دوب��اره اي زديم و در نهايت به اركس��تر بيس��ت 
نفره اي رسيديم كه روز بيست و سوم آذر ماه اولين 
كنسرت رسمي خود را در تالار سوره حوزه هنري 
برگزار خواهد كرد. اين كنس��رت ك��ه به اجراي 

آثاري از بزرگان موسيقي ايران اختصاص دارد. 

جدايي هانيه توسلي از »هفت شهر عشق« 
طبق تازه ترين خبرها، در »هفت شهر 
عشق« افسانه پاكرو جايگزين هانيه 
توسلي شده است و اركستر سمفونيك 
تهران توسط فريدون شهبازيان )رهبر 

اركستر ملي( رهبري خواهد شد.
محمد عبدي زاده كارگ��ردان اپُراي 
»هفت ش��هر عش��ق« در نخس��تين 
يادداش��ت ب��راي اي��ن اث��ر، خطاب 

ب��ه مخاطب��ان اين برنامه نوش��ت: »ب��ه حرمت 
چش��م هايتان هف��ت وادي را ب��ه سرگش��تگي 
مي سپاريم. شايد روزنه اي از عالم بالا رخ بنمايد 

به حرمت چشم هايتان.
جان هاي بر كف ش��ده و س��رهاي رقصان بر باد 
را به وادي حري��مِ حرمتش راه ده��د به حرمت 
چش��م هايتان. در طل��ب عاش��ق ش��ويم و ب��ه 
معرفت مس��تغني. توحيد را در فق��ر بيابيم و فنا 
گشتگانِ جاويد در بقاي معبود، شويم به حرمت 

چشم هايتان...«.
كارگردان اين اپُرا همچنين از تمرينات فش��رده 
اين برنامه با حضور تمام بازيگران خبر داد و اعلام 
كرد كه اين گروه روزانه بيش از ده س��اعت را در 
محل تمرين مي گذرانند و در حال تمرينات نهايي 
هستند. براساس اعلام تهيه كنندگان »هفت شهر 
عشق«، افسانه پاكرو نيز به گروه اضافه شده اند و 
هانيه توس��لي به دليل مشكلات شخصي قادر به 

حضور در اين برنامه نخواهد بود. 
پيش تر محمدرضا فروتن، مريلا زارعي، ابوالفضل 
پورع��رب، انديش��ه فولادون��د، نس��يم ادب��ي و 

محمدعلي ساربان به عنوان بازيگران 
اصلي اين نمايش در كنار پانته آ بهرام 
معرفي شده بودند. روزبه بماني، سالار 
عقيلي، روزب��ه نعمت اله��ي، عباس 
عابدي��ن زاده، ودود م��وذن، ه��ادي 
قضات، ش��اهين آرين و اسفنديار قره 
باغي )در نق��ش اهريمن( خواننده ها 
و سوليس��ت هاي اين اپُرا را تش��كيل 

مي دهند.
اركستر س��مفونيك تهران موسيقي اين اثر را به 
صورت زنده خواهد نواخت و فريدون ش��هبازيان 
رهبر مهمان اين گروه است. رازميك اوحانيان نيز 
رهبري گروه كر را بر عهده دارد. مرضيه مهديزاده 
و علي آقايي نسب تهيه كنندگان اين اثر هستند و 
منصور دانشور نيز خالق و آهنگساز »هفت شهر 

عشق« است.
س��اير بازيگران اپُراي »هفت ش��هر عش��ق« نيز 
عبارتند از: مرتضي علي آبادي، مهدي كاش��في، 
ترانه ولديان، يزدان جيريايي، سحر آغاسي، طاها 
محمدي، هديه آزيدهاك، برديا مختاري قاضياني، 
رزا كريمي، رها ش��يرازي، س��يدامير جوانمرد، 
كي��وان رضاي��ي راد، نويد ش��يخ محمد، س��اغر 
احمدي ف��رد، ياس��من الله ياري و برديا مختاري 

)بازيگر كودك( .
اين برنامه دي امسال در تالار وزارت كشور روي 
صحنه خواهد رفت و بليت فروش��ي آن نيز از روز 
سه شنبه 2۰ آذر در سايت »ايران كنسرت« آغاز 

مي شود.

تاريخنگاري

واگذاري فرماندهي »پليس جنوب« به ايران 
نوزدهم آذر 1297، دولت انگليس فرماندهي پليس جنوب را به ايران واگذار كرد. 
پليس جنوب يا تپانچه داران جنوب پارس نيرويي نظامي بود كه بريتانيا در آخر 
جنگ جهاني اول در اسفند 129۴ شمسي در مناطق جنوبي ايران، به ويژه در نيريز 
و كرمان تشكيل داد. تعداد نفرات اين نيرو در حدود ۵۶۰۰ نفر بود كه از سربازان 
مستعمرات آسيايي بريتانيا و عده اي سرباز ايراني تامين شده بود. هدف از تشكيل 
پليس جنوب كنترل جنوب ايران و ايجاد امنيت براي منافع انگلستان در منطقه بود. 
سرپرسي سايكس براي اين منظور انتخاب شد. وي در مارس 191۶ وارد بندرعباس 
شد. همراهان سايكس عبارت بودند از سه افسر انگليسي و سه افسر هندي، بيست 

درجه دار هندي و 2۵ سواره نظام از بخش مركزي نظام هند. 
براي كساني كه در برابر پليس جنوب ايستادگي كنند كيفر سخت تعيين شده بود 
با اين حال بارها مردم در برابر آنان ايستادگي كردند؛ براي نمونه مردمان كازرون 
پليس جنوب را بيرون راندند ولي س��رانجام به طرز وحشتناكي به دست پليس 

جنوب سركوب شدند. 
پس از تش��كيل پليس جنوب خروج نيروهاي روسي از ايران در پي وقوع انقلاب 
اكتبر 191۶، عامل ديگري بود كه انگليسي ها را در تعقيب اهداف و نقشه هاي خود 

در ايران مصمم تر ساخت.
يكي از اقدامات اين نيروها ايجاد ناامني و نابساماني در ابعاد گوناگون، براي القاء اين 
فكر بود كه در آن شرايط، تنها نيروي توانا براي رفع مشكلات مردم، نيروي پليس 
جنوب است. آنان در فارس به خريدن گندم، جو و ساير اجناس، به چند برابر قيمت 
معمول و ذخيره كردن يا سوزاندن آنها، براي ايجاد قحطي در شهر، اقدام كردند. در 

اين شرايط، مردم حتي مجبور به خوردن آرد ذرت و خاك اره مي شدند. 
ناتواني دولت ايران از پرداخت سهم خود در تأمين هزينه اين نيرو، استمرار مبارزات 

ضد انگليس��ي مردم ايران در شهرهاي جنوب، اصرار آمريكا و روسيه و فرانسه به 
لزوم خروج نيروهاي انگليسي از ايران و اعتراض نمايندگان مجلس انگلستان به 
هزينه هاي گزاف نظامي و مشكلات مالي آن براي دولت انگلستان پس از پايان جنگ 
اول جهاني، عواملي بودند كه باعث انحلال پليس جنوب شدند. نيروهاي پليس 
جنوب براي تامين برخي هزينه هايش��ان جلوي مردم و خودروهاي عبوري را به 

بهانه هاي واهي مي گرفتند و از آنها پول و مواد غذايي اخاذي مي كردند. 
سرپرسي كاكس كه موسس و طراح »پليس جنوب« بود نيز در آذر 1297 در پايان 
جن��گ اول جهاني، پس از آنكه اداره پليس جنوب را به دولت ايران واگذار كرد، از 

كشور خارج شد. او رهسپار لندن شد و به نوشتن كتاب راجع به ايران پرداخت. 

ايستگاه

 يك زد و خورد حسابي
در راه است

جادوي تصويرسازي هنرمند 
اسرارآميز 

دواين جانس��ون بازيگر 
عضلان��ي و محب��وب 
هاليوود، با انتشار عكسي از 
صحنه فيلم »هابز و شاو« 
در صفح��ه اينس��تاگرام 
خود، وعده يك فيلم پر از 
زد و خ��ورد را به هواداران 
مشتاقش داد. به گزارش 

پاپ كالچر، دواين جانسون ستاره هاليوود ملقب به 
»صخره« يك شنبه 9 دس��امبر )1۸ آذر( با انتشار 
عكسي در صفحه اينستاگرام خود، دوستدارانش را 
در جريان آخرين اطلاعات از سر صحنه فيلم »هابز و 
شاو - Hobbs & Shaw« قرار داد و به آنها وعده يك 
فيلم اكشن درست و حسابي داد.اين عكس جانسون 
را در پوشش شلوار بگي و بليزي سياهرنگ و با زخمي 
بالاي چشم چپ، رو به روي يك آبشار نشان مي دهد. 
او در توضيح عكس نوش��ته اس��ت: لطيف و ملايم 
نيست! ساعت هاي متمادي اكشن و سكانس هاي 
زد و خورد براي »هابز و شاو«؛ اسپين آف فيلم »سريع 
و خشمگين«. بدن، استخوان و بندهاي تنمان درد 
مي كند ولي ارزش مقداري درد را دارد، ما داريم يك 
چيز خيلي باحال براي شما مي سازيم. او همچنين از 
هشتگ هاي »هابز و شاو« و »جهان خودش را نجات 
نمي دهد« استفاده كرده است.عكس را هيرام گارسيا 
تهيه كننده فيلم برداشته است. گارسيا خود نيز چندي 
پيش عكسي از يكي از سكانس هاي فيلم در لندن را 
منتشر كرده بود كه دواين جانسون و ونسا كربي را در 

حال فرار از يك ماشين نابود شده نشان مي داد.

كاره��اي ي��ك هنرمند 
ژاپني در توييتر به سوژه 
بحث و تحسين كاربران 
اينترنت بدل شده است؛ 
هنرمندي كه با ماندن در 
س��ايه ناشناسي، هويتي 
اسرارآميز پيدا كرده است. 
جمله معروفي وجود دارد 

كه مي گويد »گاهي ارزش يك عكس از هزار كلمه 
فراتر مي رود«، حالا تصويرسازي هاي يك هنرمند 
ژاپني به مصداقي براي اين جمله معروف بدل شده 
اس��ت ولي اين يك هنرمند معمولي نيست. هويت 
اسرارآميز اين هنرمند ژاپني به سوژه اي جذاب ميان 
كاربران اينترنت بدل ش��ده است و نه تنها كارهاي 
وي دس��ت به دس��ت مي ش��ود و مورد تحليل قرار 
مي گيرد بلكه هر كس به زعم خود درباره هويت وي 
ني��ز گمانه زني مي كن��د. »Avogado۶« نام يك 
اكانت يك كاربر توييتر است كه تصويرسازي هاي 
خود را آن جا منتشر مي كند. اين هنرمند اطلاعات 
زيادي از خود منتش��ر نكرده و تنه��ا به ذكر جمله 
اين جمله بس��نده كرده است: من يك آدم معمولي 
هستم كه به شيمي علاقه دارد. اما تصويرسازي هاي 
او فاصله زي��ادي با معمولي بودن دارد و تحس��ين 
مخاطبان خ��ود را برانگيخته اس��ت. كارهاي اين 
هنرمند ژاپني برخي از پيچيده ترين و غامض ترين 
مفاهيم بشري را به ساده ترين شكل ممكن بيان به 
تصوير مي كشد، تصاويري سانتي مانتال، احساسي و 
چالش برانگيز از عميق ترين احساسات و افكار بشري 
كه به س��ختي مي توان آن را به كلمه تبديل كرد و 
غالب آنها نگاهي تلخ به زندگي انس��ان مدرن امروز 
دارد.  »Avogado۶« در تصويرسازي هاي خود به 
موضوعات مختلفي پرداخته است. به تصوير كشيدن 
آموزش در عصر مدرن و نظام آموزشي سيستماتيك 
و بي روح دنياي امروز و فاجعه اي كه كودك امروزي به 
نام تربيت با آن مواجه است يكي از علاقه مندي هاي 
اوست. بخشي ديگر از آثار او درباره مفهوم زمان و به 

پايان رسيدن چرخه زندگي است.

میراثنامه

تصاويري از زندگي 3500 سال پيش در يزد
سنگ نگاره هاي كوه ارنان مربوط به 1۵۰۰ سال قبل 
از ميلاد مسيح تنها يكي از جاذبه هاي ديدني باغشهر 
تاريخي مهريز است كه مورد توجه باستان   شناسان و 

گردشگران زيادي قرار دارد.
مهريز تنها باغ   شهر تاريخي اس��تان يزد است كه در 
3۰ كيلومتري مركز اين اس��تان واقع شده و با توجه 
به جاذبه هاي فراوان يكي از ش��هرهاي ديدني استان 
به ش��مار مي رود. يكي از ديدني هاي اين شهرستان 
سنگ نگارهاي كهني است كه با توجه به بررسي  هاي 
باستان  شناس��ي، تاريخچه و قدمت آنها كه مربوط به 
قديمي ترين نقوش آنهاست احتمالاً به عصر آهن يعني 

1۵۰۰ سال پيش از ميلاد مسيح بر مي گردد.
قدمت جديدترين اين س��نگ  نگاره ها كه با خطوط 
اسلامي همراه است به س��ال 713 هجري قمري باز 
مي گردد و بنا به اظهارات باستان  شناسان، اين نقوش 
به نوعي هنر تفنني و س��رگرم كننده براي چوپانان و 
شكارچيان به هنگام گذر يا اقامت فصلي در اين منطقه 

مربوط مي شود.
اين س��نگ  نگار ه ها در دامنه  كوه ارن��ان در مجاورت 
روستايي به همين نام است كه به فاصله 1۰۰ كيلومتري 
جنوب ش��رقي يزد و در دشت گس��ترده بهادران به 
صورت كوهي منفرد قرار دارد. سنگ هاي اين كوه از 
جنس آهكي و گچي و از رس��وبات نئوژن دوران سوم 
زمين  شناسي است و در قرون اخير نيز عارضه زلزله در 
منطقه گزارش نشده است. در دامنه شرقي كوه ارنان 
مشرف به آبگير خشكيده دشت ارنان، روي تعدادي از 
تخته   سنگ هايي كه به ابعاد مختلف از كوه جدا شده، 
نقوشي از حيوانات و انسان وجود دارد. از مجموع تعداد 

27 قطعه سنگ مذكور، يكي از تخته سنگ ها از بقيه 
سنگ  ها بزرگ تر و نقوش كنده شده روي آن مفصل تر 
از همه اس��ت لذا آن را سنگ نگاره اصلي و مابقي را به 

عنوان سنگ نگاره هاي فرعي مي دانند.
تخته  س��نگ اصلي ارنان و نقش هاي روي آن يكي از 
دستاوردهاي هنري كهنسال اس��ت كه در نگاه اول 
دو صحنه مجزاي شكار را مجسم مي كند بطوري كه 
در سمت راست و قسمت بالاي سنگ مذكور، تصوير 
بزرگي از هجوم حيوان درنده و انس��اني روبروي اين 
حيوان كه احتمالًا مورد حمله واقع شده است، مشاهده 
مي شود. در پشت س��ر اين حيوان هم مردي نيزه به 
دست با خصوصيات بدني مخصوصي به حيوان حمله 
كرده اس��ت و نيزه خويش را در بدن حيوان فرو برده 
است. آنچه براي بيننده قابل توجه است شيوه زندگي 
ترسيم شده در اين تصاوير است، اينكه انسان هايي در 

سالياني بسيار قبل در اين منطقه زندگي مي كرده  اند. 
نقوش و نگاره هايي نظير بز كوهي با شاخ بلند، سگ 
شكاري، قوچ، صحنه هايي از سواركاران تير و كمان به 
دست كه در حال شكار هستند، صحنه مردان برهنه در 
حال ستيز با حيواني درنده كه احتمالًا گرگ يا پلنگ 
بوده اس��ت، مرد برهنه گرز به دست، مقداري نقوش 
س��مبليك و نامشخص و خطوط اس��لامي كه روي 
سنگ ها با ايجاد ضربه ابزاري فلزي حك شده و طي 
زمان، زنگار روي آن را پوشانيده ولي كهنه و قديمي 

بودن آثار محرز است.
 برخي از اين س��نگ نگاره ها با گذشت زمان به علت 
فرس��ايش ب��اد و تخريب حاص��ل از برف و ب��اران يا 
تخريب هايي كه از س��وي بازديدكنن��دگان صورت 
گرفته اس��ت اكنون به صورت كم رنگ و يك خراش 

سطحي مشاهده مي شود.

تمرين استقلالي ها در غياب بازيكنان فيكس 

ايران و ژاپن مدعيان قهرماني جام ملت هاي آسيا 

تمرين ديروز، يك شنبه استقلال در غياب 
بازيكنان فيكس اين تيم برگزار شد. تيم 
فوتبال اس��تقلال ديروز تمرين خودش 
را ساعت 11:3۰ در زمين چمن مجموعه صنايع دفاع 
برگزار كرد. بازيكناني كه مقابل سپيدرود فيكس بازي 
كرده بودند، با تصميم وينفرد شفر، سرمربي استقلال 
امروز را استراحت كردند. بازيكنان ديگر، زيرنظر فيليپ، 

بدنساز استقلال بدن هايشان را گرم كردند.
ماركوس نويماير كه در تمرين وزنه شنبه استقلال حضور 
نداش��ت، ديروز با ديگر بازيكنان استقلال تمرين كرد. 
همچنين داريوش ش��جاعيان و محسن كريمي كه در 
نيم فصل به ليست استقلال اضافه مي شوند، در تمرين 
گروهي امروز حضور داشتند. در پايان اين تمرين، فوتبال 
درون تيمي بين بازيكنان استقلال برگزار شد كه تبريزي 

و صيادمنش گل زنان اين بازي بودند. 

اسطوره فوتبال ايران عقيده دارد ايران و ژاپن از شانس 
بالايي براي رس��يدن ب��ه ديدار نهايي ج��ام ملت ها 
برخوردارند. به گزارش وب سايت AFC، جام ملت هاي 
آسيا قرار است كمتر از چهار هفته ديگر در كشور امارات 
برگزار ش��ود و رفته رفته به شروع اين رقابت هاي مهم 
زمان داريم. علي دايي مهاجم سابق ايران كه با زدن 1۴ 
گل زده برترين گلزن تاريخ جام ملت هاي آسيا محسوب 
مي شود، قهرماني در اين رقابت ها را به دست نياورد و 
تيم ملي ايران بعد از سال 197۶ هرگز قهرماني در اين 
رقابت ها را تجربه نكرد. حالا بعد از عملكرد خوب ايران 
در جام جهاني روسيه و حضور نزديك به ۸ ساله كارلوس 
كي روش در تيم ملي ايران، علي دايي معتقد است زمان 

براي قهرماني ايران فرارسيده است.
علي دايي درباره شانس قهرماني ايران در جام ملت هاي 
آسيا گفت: من فكر مي كنم ژاپن مدعي اول قهرماني 
در جام ملت هاي آسياست ولي عقيده دارم ايران نيز در 
شرايط خيلي خوبي قرار دارد و من اميدوارم تيم ايران 
به ديدار نهايي برس��د. ژاپن در جام جهاني نشان داد 
كه فوتبال زيبايي بازي مي كند و پيشرفت خوبي هم 
كرده است. به همين خاطر من عقيده دارم اگر ايران و 

ژاپن در مراحل قبل از فينال به هم برخورد نكنند، در 
ديدار نهايي برابر هم قرار خواهند گرفت.تيم ما هم در 
چند سال گذشته پيشرفت خيلي خوبي داشته است و 
بازيكنان تيم ملي ايران مدت هاست كه در كنار هم بازي 

مي كنند و به درك خوبي از هم رسيدند.
ايران در جام جهاني عملكرد خوبي داش��ت و نمايش 
دفاعي ايران در اين دوره باعث ناكامي خيلي از مهاجمان 
خوب دنيا ش��د. با اين حال س��رمربي ايران از قدرت 

هجومي ايران نيز غافل نمانده است.
دايي در ادامه صحبت هاي خود گفت: من فكر مي كنم 
در اين دوره عليرضا جهانبخش و سامان قدوس توانايي 

درخشش در تيم ملي در فاز هجومي را دارند. طارمي 
اگر در نوك خط حمله ب��ازي كند مي تواند آقاي گل 
ش��ود ولي همه چيز به تاكتيك سرمربي برمي گردد. 
البته مهاجمان خوب ديگري هم در قاره آسيا هستند 
كه مي توانند طارمي را به چالش بكش��ند. آزمون هم 
بازيكن بزرگي است كه مي تواند در سال هاي پيش رو 

براي تيم هاي بزرگ اروپايي بازي كند. 
ايران با س��ه قهرماني در جام ملت هاي آس��يا يكي از 
موفق ترين تيم ه��اي اين دوره از رقابت هاس��ت ولي 
از آخرين قهرماني ايران نزديك ۴۰ س��ال مي گذرد. 
اس��طوره فوتبال ايران در بخش پاياني صحبت هاي 
خود گفت: دلايل زيادي وجود دارد كه ما نتوانستيم 
قهرماني در جام ملت ها را به دست بياوريم. ما در سال 
199۶ مي توانس��تيم قهرمان ش��ويم ولي در ضربات 
پنالتي مغلوب عربستان شديم و من هم يك پنالتي از 
دست دادم. در جام ملت هاي 9۶ حق ما قهرماني بود 
ولي سوم ش��ديم. ما تيم خيلي خوبي بوديم و فوتبال 

خوبي بازي مي كرديم.
تيم ملي ايران در جام ملت هاي آسيا 2۰19 با تيم هاي 

ويتنام، يمن و عراق هم گروه شده است.

ورزشي
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